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  ابلاغ نحوه پرداخت مابه التفاوت نرخ ارز 
براي كالاهاي اساسي و دارو

محمدباقر نوبخت رييس سازمان برنامه و بودجه، جزئيات و نحوه پرداخت مابه التفاوت 
نرخ ارز براي تامين كالاهاي اساس��ي و دارو را ابلاغ كرد. به گزارش روابط عمومي س��ازمان 
برنامه و بودجه، محمدباقر نوبخت رييس سازمان برنامه و بودجه، جزئيات و نحوه پرداخت 
مابه التفاوت نرخ ارز براي تامين كالاهاي اساسي و دارو را ابلاغ كرد. در ابلاغيه نوبخت آمده 
است؛ در اجراي بند ۱۵ مصوبه شماره ۴۳۵۳/ت۵۵۳۰۰ه� مورخ ۲۲ فروردين ۹۷ موضوع 
تامين مابه التفاوت نرخ ارز ۴ هزار ريال به ازاي هر دلار براي تامين كالاهاي اساسي و دارو 
به پيوست جدول توزيع مبلغ ۳۰هزار ميليارد ريال منابع مورد نظر ارسال مي شود. بر اين 
اساس ۹قلم كالاي اساسي به همراه ۴قلم اقلام دارويي و ۳قلم كالاي مورد درخواست وزارت 

صنعت مابه التفاوت نرخ ارز دريافت خواهند كرد. 

نيـاز اقتـصاد ايـران

 صفحه 2  همين صفحه 

»مش��كلات صرافي ها بعد از رونمايي از 
س��امانه يكپارچه بازار ارز)نيما( حل خواهد 
ش��د و آرام آرام به روال عادي بازمي گردند.« 
اين عباراتي اس��ت كه س��خنگوي دولت از 
طريق آنها سعي كرده تا مشكلات دامنه دار 
صرافي ها كه در اثر توقيف معاملات ارزي به 
آن دچار ش��ده اند را تشريح كند. مشكلاتي 
كه باعث ش��ده ت��ا ظرفيت ه��اي اعتباري 
صرافي ه��اي پايتخ��ت به برخي ش��هرهاي 
مرزي در داخل و خارج كشور منتقل شوند. 
اما؛ طرح پرسش هاي دامنه دار خبرنگاران 
درباره دلار و تلگرام كه برخاسته از وضعيت 
عمومي جامعه اس��ت، جلس��ه روز گذشته 
سخنگوي دولت با خبرنگاران را به نشستي 
اقتصادي و ارتباطي بدل كرده بود؛ نشستي 
كه در آن از يك س��و نمايندگان رسانه هاي 
اصولگرا با طرح پرس��ش هاي انتقادي درباره 
راهبرد اقتصادي دولت درخصوص ارز تلاش 
مي كردند تا س��وژه هاي مناسبي براي انتقاد 
از دولت براي رسانه هاش��ان دست و پا كنند 
و از س��وي ديگ��ر هم رس��انه هاي ميانه رو و 
اصلاح طلب نشسته بودند كه سعي مي كردند 
تا تصوي��ري از واقعيات برنامه ه��اي ارزي و 
چش��م اندازي كه دولت ب��راي آينده اقتصاد 
و معيشت كش��ور برنامه ريزي كرده است به 
دست آورند. راهبرد هايي كه به اعتقاد نوبخت 
در ص��ورت همراهي اركان مختلف كش��ور 
مي تواند اقتصاد كش��ور را به سمت دوره يي 

از شكوفايي و پيشرفت هدايت كند. 
موض��وع مه��ار نوس��انات ارزي ازجمله 
مواردي ب��ود كه بيش��ترين فراوان��ي را در 
پرس��ش هاي خبرنگاران ب��ه خود اختصاص 
اي��ن  جزئي��ات  نوبخ��ت  ك��ه  ب��ود؛  داده 
برنامه ريزي ها را موكول به آينده كرد و تنها با 
بيان اينكه تعهد داريم كالاهاي وارداتي را با 
قيمت دلار ۴۲۰۰توماني ثبت سفارش كنيم، 
گفت: براي برخي كالاهاي اساسي كه با ارز 
مبادله يي ۳۸۰۰توماني وارد مي ش��د، دولت 
با اختصاص ۳هزارميلي��ارد تومان يارانه اين 
فاصله را پر خواهد كرد كه بر اين اس��اس به 
وزارت جهاد كشاورزي ۱۹۸۰ميليارد تومان، 
وزارت صنعت، معدن و تجارت ۲۲۰ميليارد 
تومان و وزارت بهداش��ت ني��ز ۸۰۰ ميليارد 
تومان براي واردات كالاهاي اساس��ي يارانه 

تخصيص خواهد يافت. 
سخنگوي دولت تصريح كرد: ۱۰۰ميليارد 
دلار ورودي و منابع بازار ارز است درحالي كه 
مصرفمان كمتر از اين مقدار اس��ت بنابراين 
فزون��ي عرضه ب��ه تقاض��اي دلار داريم اما 
س��امانه »نيما« كه امروز توسط معاون اول 
رييس جمه��ور افتت��اح خواهد ش��د، امكان 
قاچاق را كم و ساختار شفافي را براي ورود و 

خروج بازار ارز مشخص مي كند. 

دركنار بحث ارز؛ نوبخت با اش��اره به اين 
واقعي��ت كه دولت هم��واره از حق مردم در 
استفاده از ابزارهاي ارتباطي حمايت مي كند 
و در پاس��خ به افراد، جريانات و رس��انه هايي 
كه به دنبال فيلترينگ ش��بكه ها هس��تند، 
گفت: اينكه پيام رس��ان داخلي هم در كنار 
پيام رس��ان هاي خارجي وجود داش��ته باشد 
از نظر دولت مش��كلي ن��دارد اما اينكه يك 
شهروند ما بخواهد از پيام رسان هاي خارجي 
استفاده كند را ما در چارچوب منشور حقوق 

شهروندي، حق آن شهروند مي دانيم. 
خبرنگار تعادل از سخنگوي دولت پرسيد 
كه با توجه به اعلام هزينه هاي خزانه در يك 
ماهه امس��ال برخي نهادها آيا دولت گزارش 
عملك��ردي را از اي��ن نهادها براي تخصيص 
بودج��ه دريافت كرده اس��ت؛ گف��ت: براي 
رس��يدن به بودجه عملياتي واقعي نيازمند 
زمان بيشتري هس��تيم كه در آينده به اين 

جايگاه خواهيم رسيد. 

راهبرد دقيق دولت
 س��خنگوي دول��ت ب��ا بي��ان اينكه 
پيش   بيني دولت براي س��ال ۹۶ درس��ت 
و دقيق بود، تاكيد كرد: ما هم توانس��تيم 
مالي��ات را درياف��ت كنيم و ه��م فروش 
نفت ما متوس��ط ۵۳ دلار بود. پيش   بيني 
ما براي فروش قيمت نفت درس��ت بود و 
اگر بخواهيم ارزيابي دولت را مورد بررسي 
قرار دهيم به گواهي خزانه بس��يار درست 
بود. به گزارش»تعادل« محمدباقر نوبخت 
در نشست هفتگي خود با اصحاب رسانه 
با بيان اينكه اگر بخواهيم وضعيت س��ال 
گذشته را خلاصه كنيم بايد بگويم سندي 
ب��ه نام بودجه داريم ك��ه يك برنامه براي 
دس��تيابي اهداف است، گفت: پيش   بيني 
منابع و مصارف براي س��ال ۹۶ سيصد و 
بيست هزارميليارد تومان بود كه نسبت به 
س��ال ۹۵ حدود ۱۳درصد افزايش داشت 
و ۱۰۰درص��د تحق��ق پيدا كرده اس��ت. 
رييس س��ازمان برنامه و بودجه با اش��اره 
به بودجه سال ۹۷ تصريح كرد: بودجه يي 
ك��ه دولت در نظر گرفته بدون برداش��ت 
از صندوق ۳۴۷هزارميليارد تومان اس��ت 
و ۱۳هزارميلي��ارد تومان هم برداش��ت از 

صندوق است. 

 دولت ياران�ه مابه  التفاوت به داروها 
و مواد اوليه مي دهد 

س��خنگوي دولت افزود: ت��راز ما در بازار 
دلار ۱۰ الي ۱۵هزارميليارد دلار مثبت است. 
امروز سامانه نيما افتتاح مي شود و همه  چيز 
به طور شفاف در اختيار مردم قرار مي گيرد. 
قيمت ارز ما ۴هزار و ۲۰۰ تومان اس��ت. اگر 

در كوچه و پس كوچه  ي��ي معامله يي انجام 
مي شود، اين مس��اله را نبايد به حساب كل 
بازار ارز گذاش��ت. نوبخت درب��اره ارز دولتي 
براي يك س��ري از اقلام دارويي و مواد اوليه 
عنوان كرد: يك سري از كالاها بودند كه در 
سيس��تم بانكي حدود ۳هزار و ۸۰۰ تومان 
بود، اين اقلام مش��خص هستند و امروز هم 
باي��د با همان ارز قبلي بياورند و دولت يارانه 
مابه التفاوت را پرداخ��ت مي كند. وي افزود: 
فرض كنيد اتفاقي بيفتد، منابع ما هم محدود 
است و اين نخستين    بار نيست كه كشور ما 
تهديد مي شود و از تجربيات گذشته استفاده 

خواهيم كرد. 

افراد را به آساني با تهمت از گردونه 
خارج نكنيم

مع��اون رييس جمه��ور ب��ا بي��ان اينكه 
رييس جمهور گفتند هر كس مي خواست به 
ما حمل��ه كند به بودجه حمله مي كرد، ابراز 
كرد: بودجه س��ال ۹۷ بودجه بس��يار خوبي 

است كه همه  چيز آن شفاف است. 
نوبخ��ت درخصوص ادع��اي به   كارگيري 
مديران دوتابعيتي در دولت و كاوه مدني بيان 
كرد: بعضي از هموطنان ما پاسپورت ديگري 
نيز دارند. اي��ن افراد كه مليت ايراني خود را 
نفي نكردند، براي اين بحث وزارت اطلاعات 
موظف شد كه مديران دوتابعيتي را بررسي 
كند و اگر چنين بود، اطلاع دهد و سياست 
دولت اين اس��ت كه از اينها استفاده نكند. از 
دوتابيعتي بودن كاوه مدني اطلاعي ندارم و 

بايد از وزارت اطلاعات بپرسم. 
او ب��ا بيان اينكه مس��ائل كش��ور در اين 
جغرافياي جهاني ويژه و س��خت اس��ت كه 
باي��د از منابع خود اس��تفاده كني��م، يادآور 
ش��د: بخشي از آن منابع انساني است. بحث 
در دولت اين اس��ت كه براي استفاده از افراد 
نبايد به گرايش سياس��ي نگاه كنيم در اين 
شرايط بايد از همه استفاده كنيم. نبايد فقط 
مثلا از اصلاح طلبان و اصولگرايان اس��تفاده 
كنيم و يك بخش ديگر بماند در دولت بحث 
اين است كه چگونه فراتر از گرايش سياسي 

استفاده كنيم. 
سخنگوي دولت افزود: افراد را به آساني با 
تهمت از گردونه خارج نكنيم ما بايد از خارج 
افرادي هم بياوريم. در نظر داشته باشيد اين 
افراد خارج از ايران زندگي مي كنند و آبروي 
افراد از خانه كعبه هم بالاتر است. اگر نشان 
دادن عكس هاي بي   حجاب يك زن مسلمان 
بد است، بدتر آن است كه در سايت    ها نشان 
دهيم، ما به مديران خارج از كشور نياز داريم. 
نوبخت درخصوص برخي از چالش ها بين 
وزارت بهداش��ت و وزارت رف��اه عنوان كرد: 
دولت در قضيه نه، بيس��ت و هفتم وارد شد 

و مقرر شد اين امر فقط براي درمان استفاده 
شود. او درخصوص دستور رييس جمهور به 
وزارت اقتصاد براي نشان دادن خرج  كرد اين 
وزارتخانه گفت: قرار اس��ت ريز خرج    كرد به 
صورت شفاف بيان شود. بايد ظرفيت كافي 
در جامعه ايجاد ش��ود چون جامعه ما تازه با 
اي��ن امر روبه رو مي ش��ود در بعضي از موارد 
بايد توضيحاتي داده شود و نبايد اگر موردي 

منتشر شد جنبه منفي آن را ببينيم. 

نبايد منتظر ۲۲ ارديبهشت باشيم
نوبخ��ت با اش��اره به تهدي��دات بيروني 
خاطرنش��ان كرد: تهديدات را افسانه ندانيم. 
به هر حال كشور ما دشمناني دارد و ما بايد 
آمادگي لازم را داشته باشيم. مشاهده كرديد، 
سرنوش��ت بزرگ ترين كش��ور جهان دست 
آدمي افتاده كه دمدمي مزاج است و به جاي 
اينكه س��رش بزرگ باشد، ش��اخش درازتر 
مي ش��ود. او ادامه داد: ما كش��وري هستيم 
كه چهل س��الگي خود را جشن مي  گيريم و 
به گواه صندوق بين المللي پول ۴۰ش��اخص 
اقتص��اد ايران را از س��ال ۹۴ تا ۱۴۰۱ جزو 

بهترين اقتصاد مي داند. 
س��خنگوي دول��ت با اش��اره ب��ه تاريخ 
س��وي  از  تحريم ه��ا  تعلي��ق  تمدي��دات 
رييس جمه��ور امريكا اب��راز كرد: م��ا نبايد 
منتظر ۲۲ ارديبهشت باشيم كه اين آدم چه 
تصميمي مي گيرد. برنامه ما حاضر اس��ت و 

منتظر نيستيم كه ببينيم چه مي شود. 
نوبخت با اش��اره به بازار بيان كرد: اينكه 
بنا باش��د هر كسي ريالي در جيبش باشد و 
بخواهد به خاطر شرايط آن را به دلار تبديل 
كند، درست نيست يا اينكه عده يي بخواهند 
در كشورهاي همسايه، آپارتمان و بنز بخرند 

و ارز خارج كنند، صحيح نيست. 

۸۳۶ ه�زار نفر در ۹ ماه اول س�ال 
قبل وارد بازار كار شدند

در كنار اين موضوعات نوبخت تلاش كرد 
تا با ارائه اعداد و ارقام از برنامه هاي اقتصادي 
دول��ت دفاع كند. اعداد و ارقامي كه از منظر 
نوبخ��ت نه تنها در مراكز آماري داخلي بلكه 
در برخ��ي مراك��ز خارجي مانن��د صندوق 
بين المللي پول نيز به آنها اش��اره شده است. 
رييس س��ازمان برنامه و بودجه با طرح اين 
س��وال كه آيا دولت در س��ال ۹۶ به اهداف 
خود رس��يده اس��ت؟ گفت: ما هدف خود را 
براساس بيانات رهبري كه اقتصاد مقاومتي 
است، گذاش��تيم كه توليد بدون نفت ما در 
۹ماه اول س��ال ۹۶ نسبت به س��ال قبل از 
خودش يعني س��ال ۹۵ حدود ۴/۷ بود و با 

نفت نيز حدود ۴/۴ بود. 
ادامه در صفحه ۲

خبر سرمقاله

  اثر بومرنگي رفتارهاي اقتصادي

پنج��م ژوئ��ن س��ال ۲۰۱۶ مي��لادي، رفراندومي در س��وييس برگزار ش��د كه 
ش��ركت كنندگان در آن مي بايس��ت به اين پرس��ش كه آيا حاضر به دريافت ماهانه 
معادل ۲۵۰۰ دلار درآمد اضافي هس��تيد،  پاس��خ مي دادند. مبلغي كه بدون توجه 
به موقعيت كاري و حرفه يي به تمامي جمعيت بزرگسال سوييس پرداخت مي شد. 
۲۵۰۰ دلار ماهانه براي مردم كشوري كه خط فقر آن حول و حوش همين رقم است 
و ميزان فقراي آن يك هش��تم جمعيت ۸.۵ ميليون نفري است بسيار وسوسه انگيز 
مي نمود؛ اما پاس��خ اي��ن رفراندوم براي همه جه��ان تعجب برانگيزتر بود. نزديك به 
سه چهارم ش��ركت كنندگان يا ۷۶.۶ درصد، پاسخ منفي دادند. مردم سوييس براي 
پاسخ منفي خود دلايل قانع كننده يي داشتند كه حيرت اقتصاددانان و سياستمداران 
را برانگيخت. پرداخت ماهانه ۲۵۰۰ دلار سبب بروز كسري بودجه ۲۵ ميليارد دلاري 
دولت مي ش��د؛ همين امر دولت را مجبور به افزايش نرخ ماليات مي كرد كه به بدتر 
شدن اوضاع اقتصادي، بالا رفتن نرخ بيكاري و تورم بيشتر منجر مي شد. در واقع آنها 

از رفاه كوتاه مدت چشم پوشيدند تا رفاه درازمدت را از دست ندهند. 
رفتار مردم س��وييس نمايي از رفتار مدني يك ملت در عصر حاضر به دس��ت 
مي دهد. ملتي كه دريافته صرفا با نگاه به آينده مي تواند هم حاكم بر سرنوش��ت 

خود باشد و هم كمتر در معرض آسيب هاي داخلي و منطقه يي قرار گيرد. 
دوس��ال ونيم قبل از رفراندوم س��وييس، رفراندوم مش��ابهي در ايران صورت 
گرف��ت؛ دول��ت تازه روي كار آمده روحاني از مردم خواس��ته ب��ود براي دريافت 
يارانه ماهانه ۴۵۵۰۰ تومان )معادل ۱۴ دلار وقت( دوباره ثبت نام كنند. در عين 
حال پيش��نهاد دولت اين بود آنهايي كه وس��ع مالي دارند، از ثبت نام خودداري 
كنند تا دس��ت دولت براي كمك به فقرا و نيز اقتصاد كش��ور باز باشد. چه آنكه 
با صرف س��الانه حدود ۴۰هزار ميليارد تومان بابت يارانه، از سال ۱۳۹۰ تا پايان 
س��ال ۱۳۹۶ معادل ۲۴۰ه��زار ميليارد تومان )ب��ا دلار ۳۵۰۰ تومان معادل ۶۸ 
ميليارد دلار( پرداخت شده است. اين رقم معادل ۶ سال بودجه عمراني دولت بر 
حس��ب سال ۱۳۹۷ است. از سوي ديگر دولت همواره براي پرداخت يارانه يي كه 
در ماه به ۳۲۰۰ ميليارد تومان مي رس��د، با مش��كل مواجه است. در اواخر دولت 
احمدي نژاد، آن دولت از اعتبار دستگاه ها كسر مي كرد تا يارانه ماهانه را پرداخت 
كند و اين دولت هم به نوعي اس��تقراض مي كند. بخش��ي از مشكلات اقتصادي 
كشور ناشي از همين يارانه هايي است كه دولت بايد ماهانه نقدا پرداخت كند. با 
اي��ن حال، در رفراندومي كه صورت گرفت، بيش از ۹۰ درصد مردم دوباره براي 
دريافت يارانه ۴۵۵۰۰ توماني ثبت نام كردند، يعني خواهان دريافت يارانه شدند. 
مقايس��ه اي ساده نشان مي دهد اين دو برخورد متفاوت و دو نگاه متضاد عملا 
ب��ر اقتصاد هم تاثير گذاش��ته اس��ت. توليد ناخالص داخلي س��وييس با جمعيت 
۸.۵ ميليون نفري به ۶۸۰ ميليارد دلار مي رس��د؛ يعني توليد ناخالص س��رانه هر 
سوييس��ي معادل ۸۰ هزار دلار اس��ت. در حالي كه توليد ناخالص داخلي ايران با 
جمعي��ت ۸۰ ميليوني معادل ۴۲۰ ميليارد دلار اس��ت؛ يعني ه��ر ايراني معادل 
۵۲۵۰ دلار تولي��د مي كند. يكي از دلايل سوييس��ي ها وقتي كه به يارانه ۲۵۰۰ 
دلاري ج��واب منفي دادند، اين بود كه اقتصاد بدتر مي ش��ود و نرخ بيكاري بالاتر 
مي رود. نرخ بيكاري در سوييس ۳ درصد است و در ايران ۱۲ درصد. از اين دست 
رفتارهاي غير آينده نگرانه متاسفانه در جامعه امروز ما زياد به چشم مي خورد. نمونه 
اخي��ر آن را مي توان در تعاملات بازار ارز مش��اهده ك��رد: در حالي كه دولت به علل 
گوناگ��ون از جمله چالش هاي بيروني با كمبود ارز مواجه ش��ده، رفتار مدني ايجاب 
مي كرد مردم��ي كه نيازي به ارز ندارند، براي منفعت كوتاه مدت خود اقدام به خريد 
دلار نكنند اما ديديم يكي از دلايل عمده يي كه چالش ارزي در ايران را تشديد كرد، 
همين صف خريدهاي بي ربط ارز توس��ط مردم بود. واكنش مردم زمان اجراي طرح 
سهميه بندي بنزين يا عرضه سبد كالاي حمايتي نيز نمونه هايي ديگر به شمار مي رود. 
البته بررسي ريشه ظهور دو رفتار واگرا ميان ملت ها از حوصله اين نوشته خارج است، 
ولي آنچه چنين برخوردهايي را در مقطع كنوني قابل تامل مي كند، نزديك شدن به 
زمان پايان مهلت سه ماهه ترامپ در تمديد برجام است چرا كه طبيعتا در روزهايي 
ك��ه رايزني هاي بين المللي گوناگون با ترامپ صورت مي گيرد تا از اين معاهده خارج 
نشود، احتمال نوسان در بازار ارز و برخي آشفتگي ها مورد انتظار است اما در اين ميان 

با لحاظ ساير عوامل، رفتار و سلوك مردم نيز تا حد زيادي تعيين كننده خواهد بود. 
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جهانگيري شيوه نامه فروش ارز حاصل از صادرات را ابلاغ كرد

مهلت 6 ماهه فروش ارز صادراتي
 صفحه 4 

 صفحه 15 

جهان

آسياي ميانه سنگر 
ضدروسي امريكا مي شود؟

7

سخنگوي دولت: 

مشكل صرافي ها به زودي حل مي شود
افراد را با تهمت از گردونه خارج نكنيم
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پنجم ژوئن س��ال ۲۰۱۶ مي��لادي، رفراندومي 
در س��وييس برگزار شد كه ش��ركت كنندگان در 
آن مي بايس��ت به اين پرس��ش كه آي��ا حاضر به 
دريافت ماهانه مع��ادل ۲۵۰۰ دلار درآمد اضافي 
هس��تيد،  پاس��خ مي دادند. مبلغي كه بدون توجه 
ب��ه موقعيت كاري و حرفه يي ب��ه تمامي جمعيت 
بزرگس��ال س��وييس پرداخت مي شد. ۲۵۰۰ دلار 
ماهانه براي مردم كش��وري كه خط فقر آن حول 
و ح��وش همي��ن رقم اس��ت و مي��زان فقراي آن 
يك هشتم جمعيت ۸.۵ ميليون نفري است بسيار 
وسوس��ه انگيز مي نمود؛ اما پاس��خ اي��ن رفراندوم 
ب��راي همه جهان تعجب برانگيزت��ر بود. نزديك به 
سه چهارم ش��ركت كنندگان يا ۷۶.۶ درصد، پاسخ 

منفي دادند ...

گروه راه و شهرسازي  شهلا روشني 
تامين مس��كن گروه ه��اي كم درآم��د همواره 
ب��ه عنوان يك��ي از نيازهاي جدي زندگي انس��ان 
معاصر محسوب مي ش��ده و مي شود، از همين رو 
همه دولت ها تلاش مي كنند با اتخاذ سياست هاي 
مناس��ب به اين ضرورت مهم پاسخ بدهند. دولت 
تدبير و اميد در آغاز مس��ووليت ب��ا پروژه بزرگ، 
نيمه تمام و پرمس��اله يي به نام مسكن مهر مواجه 
بود كه وظيفه داش��ت با وج��ود همه نقدهايي كه 
متوج��ه آن بود و ب��ا محدوديت ش��ديد منابع به 
آن ادام��ه دهد و پاس��خگوي انتظارات بحق مردم 
باشد. بنابراين اولويت اول دولت در تامين مسكن، 
پيگيري تعه��دات باقيمانده از مس��كن مهر بوده 

است ...

اثر بومرنگي رفتارهاي اقتصادي

 ساخت ارزان مسكن 
با زمين رايگان دولتي

سرمقاله

گزارش

 همين صفحه  

 صفحه 9  

دانش و فن

10

»نه« وزير به انحصار 
صداوسيما در فضاي مجازي

كميس��يون فرهنگي مجلس عصر روز يك ش��نبه 
دوم ارديبهش��ت ماه ماده چهار طرح خط مش��ي، اداره 
و نظارت بر س��ازمان صداوسيما را تصويب كرد كه بر 
اساس آن »مس��ووليت صدور مجوز و تنظيم مقررات 
صوت و تصوير فراگير در فضاي مجازي و نظارت بر آن 
منحصرا بر عهده س��ازمان صداو سيماست و در صورت 
تصويب در جلس��ه علني مجلس، اجرايي مي ش��ود.« 
اين خبر ب��ا واكنش هاي متعددي مواجه ش��د و وزير 
ارتباطات و فناوري اطلاع��ات نيز در توييتي مخالفت 
خود با مصوبه اخير كميسيون فرهنگي مجلس مبني  بر 
دادن مسووليت صدور مجوز و مقررات صوت و تصوير 
فراگي��ر در فضاي مجازي به صداوس��يما را اعلام كرد. 
آذري جهرمي در توييتي درباره اين مصوبه كميسيون 
فرهنگي مجلس گفت: ضمن احترام به نظر جمعي از 
نمايندگان محترم كميسيون فرهنگي مجلس، تصويب 
قان��ون اختيارات ص��وت و تصوير فراگير ب��راي صدا و 
س��يما، بدون ذكر تعريف دقيق��ي از مصاديق صوت و 
تصوير فراگير، مانع بزرگي در تحقق لايه هاي خدمات و 

محتواي شبكه ملي اطلاعات خواهد بود ...

 بهاره مهاجري   

 بهاره مهاجري   
معاون سردبير

رجوع به صفحه 13

جدول مابه التفاوت نرخ ارز كالاهاي اساسي و دارو به تفكيك دستگاه اجرايي و اقلام

مقادير موردنياز در سال ۱۳۹۷ شرح كالا
)هزار تن(

مبالغ مابه التفاوت تعديل 
 شده 

)ميليارد ريال(

۷.۰۰۰۶.۳۰۰ذرت

۲.۵۰۰۴.۳۰۰دانه هاي روغني

۱.۳۵۰۲.۳۰۰كنجاله سويا

۱.۰۰۰۲.۸۵۰روغن خام

۶۰۰۹۵۰انواع كود شيميايي فسفاته و پتاسه

۱۵۷۵۰بذور

دارو، واكسن مواد ژنتيكي دام 
۸۵۰-و طيور

۳۰۷۵۰گوشت گوسفند و دام زنده

۳۵۷۵۰سموم و مواد موثره دفع آفات نباتي

۱۹.۸۰۰جمع وزارت جهاد كشاورزي

۳۷۵.۰۰۰۱.۱۰۰كاغذ

۲۲۰مواد اوليه كاغذ

۴۰.۰۰۰۸۸۰كره

۲.۲۰۰جمع وزارت صنعت، معدن و تجارت

۴۴.۰۰۰داروهاي ساخته شده

۱۲۸شيرخشك

۱.۱۹۲تجهيزات مصرفي

مواد اوليه دارويي 
ملزومات

۲.۰۸۰

۲۰۰

۸.۰۰۰جمع وزارت بهداشت و درمان

۳۰.۰۰۰جمع كل دارو و كالاهاي اساسي

تفاهمنامه احداث خط لوله ايرانشهر-چابهار با حضور وزيران نفت و دفاع منعقد شد

 دژ دفاعي- نفتي
پشت گازرساني به چابهار



 جابري انصاري با رييس جمهور س�وريه ديدار 
كرد؛ ايرنا  حس��ين جابري انصاري دستيار ارشد وزير 
امور خارجه جمهوري اس��امي اي��ران در امور ويژه 
سياس��ي ديروز )دوش��نبه( بافاصله پس از ورود به 
دمش��ق با بشار اس��د رييس جمهوري سوريه ديدار و 
گفت وگو كرد. مذاكره كننده ارشد ايران در مذاكرات 
بين المللي صلح س��وريه همچنين قرار اس��ت با تني 
چند از مس��وولان عالي رتبه س��وريه درب��اره آخرين 
تح��ولات منطقه ي��ي و بين المللي مرتبط با س��وريه 
بحث و تبادل نظر كند. اين ديدارها به شكل دوره يي 
و منظم برگزار مي ش��ود و گ��زارش آخرين تحولات 
و تح��ركات ديپلماتيك توس��ط جمهوري اس��امي 
ايران در چارچوب مذاكرات آس��تانه و ديگر اقدامات 
تهران در اين زمينه به دولت س��وريه ارائه مي ش��ود. 
جابري انصاري پيش تر در اسفند، بهمن و تيرماه سال 

گذشته نيز به دمشق سفر كرده بود. 

 بررسي پرونده شكايات از فدراسيون فوتبال 
در كميس�يون اصل ۹۰؛ تس�نيم  عضو كميسيون 
اصل 90 مجلس ش��وراي اسامي از بررسي شكايات 
واصله درباره عملكرد فدراس��يون فوتبال در جلس��ه 
روز گذش��ته اين كميس��يون خبر داد. اكبر تركي با 
اش��اره به دستور كار اين جلسه گفت: »شكايت هايي 
از فدراس��يون فوتب��ال در حوزه ه��اي مختل��ف ب��ه 
كميس��يون واصل شده است كه جلسه روز )دوشنبه 
3 ارديبهش��ت( ب��راي رس��يدگي به اين ش��كايت ها 
تشكيل  شد.« تركي با تاكيد بر اينكه پرونده شكايت 
از فدراس��يون فوتبال از 2 س��ال پيش در كميسيون 
در حال بررس��ي است، ادامه داد: عملكرد فدراسيون 
فوتبال در مس��ائلي مانن��د انتخاب و نق��ل و انتقال 
بازيكن و برگزاري مسابقات ليگ از جمله موضوعات 

پرونده هاي شكايت است. 

 پك�ن و مس�كو ب�ا كارش�كني ها در تواف�ق 
هس�ته اي مقابله مي كنند؛ ايسنا  سرگئي لاوروف 
وزير امور خارجه روس��يه تاكيد كرد: مس��كو مخالف 
بازنگ��ري توافق هس��ته يي ب��ا ايران اس��ت و ما هر 
تاش��ي را براي بي نتيجه كردن اي��ن كار بين المللي 
كه از طريق مذاكرات ميان قدرت هاي جهاني و ايران 
حاصل شد، بسيار غيرسازنده مي دانيم. لاوروف پس 
از ديدار با وانگ اي همتاي چيني خود افزود: مسكو و 
پكن توافق كرده اند كه با هر تاشي براي نابود كردن 
توافق هس��ته يي كه در يك قطعنامه شوراي امنيت 
سازمان ملل نيز به تاييد رسيده است، مقابله كنند. 

 راه  ح�ل بح�ران يم�ن نظامي نيس�ت؛ فارس  
دس��تيار ويژه رييس مجلس در امور بين الملل گفت: 
دولت و مجلس ايران با صراحت تجاوز عربس��تان به 
يم��ن را محكوم كرده و معتقديم بحران يمن راه حل 
نظامي ن��دارد. اميرعبداللهيان كه با الكس��اندر فيت 
نماينده صليب س��رخ در امور يمن گفت وگو مي كرد، 
از محاص��ره يم��ن و جلوگيري عربستان س��عودي از 
ارس��ال كمك هاي انسان دوستانه به اين كشور انتقاد 
كرد و بر آمادگي تهران براي ارسال فوري كمك هاي 

دارويي و انسان دوستانه به اين كشور تاكيد كرد. 

 رييسي به تاتارستان مي رود؛ ايلنا  حجت الاسام 
س��يدابراهيم رييسي توليت آس��تان قدس رضوي به 
دع��وت رييس جمهور تاتارس��تان و براي گس��ترش 
تعامات مذهبي، فرهنگي و اقتصادي به قازان مركز 
اين جمهوري مسلمان   نش��ين فدراسيون روسيه سفر 
مي كند. در اين س��فر رييس��ي با مقامات جمهوري 
تاتارستان از جمله رييس جمهور اين جمهوري ديدار 
و از مراك��ز مختل��ف مذهبي، فرهنگ��ي و اقتصادي 

تاتارستان بازديد خواهد كرد. 

 رييس جمه�وري رحلت آي�ت الله مهمان نواز 
را تس�ليت گفت؛ پ�اد  رييس جمهوري در پيامي با 
تس��ليت رحلت آيت الله حبيب الله مهمان نواز نماينده 
مجلس خب��رگان رهب��ري، از درگاه خداوند رحمان 
ب��راي آن فقيد س��عيد عل��و درجات و ب��راي عموم 
بازماندگان صبر و س��امتي مسألت كرد.  در بخشي 
از پيام تس��ليت حس��ن روحاني آمده اس��ت: رحلت 
عال��م رباني حض��رت آيت الله حاج ش��يخ حبيب الله 
مهمان نواز، امام جمعه سابق بجنورد و نماينده مردم 
استان خراسان ش��مالي در مجلس خبرگان رهبري، 
موج��ب تاثر خاطر ش��د.  او در اين پي��ام افزود: اين 
روحان��ي آگاه و وارس��ته، همه عمر پ��ر بركت خود 
را خالصان��ه صرف ترويج ارزش هاي اس��امي و ارائه 
خدم��ات ارزش��مند ديني و فرهنگ��ي از جمله براي 
مردم انقابي و متدين آن ديار كرد كه بي شك مردم 
شريف اين استان قدردان زحمات و تاش هاي ايشان 

خواهند بود. 

 كارگران بايد خط مقدم جبهه توليد باش�ند؛ 
ايسنا  رييس دفتر رييس جمهور به همراه معاون وزير 
صنعت، معدن و تجارت و استاندار آذربايجان شرقي 
در جريان س��فر به تبريز با »بابك موسي نژاد« كارگر 
نمونه ش��ركت ريخته گري تراكتور سازي تبريز ديدار 
كرد.  محمود واعظي در اين ديدار اظهار كرد: از آنجا 
كه دكتر روحاني نسبت به قشر كارگر عنايت ويژه يي 
دارد، م��دام ب��ه وزير تع��اون، كار و رف��اه اجتماعي 
همچني��ن وزي��ر صنعت، مع��دن و تجارت گوش��زد 
مي كند كه كارگران س��رمايه هاي كش��ور هستند و 
بايد وضعيت معيش��تي و امنيت اين قشر در اولويت 
قرار گي��رد.  او اف��زود: كارگران ضمن بومي س��ازي 
محصولات از س��وي ديگر در راستاي ارتقاي كيفيت 
آنها نيز نقش موثري ايفا مي كنند؛ بنابراين بايد هفته 
كارگر را گرامي داش��ته و در راس��تاي مرتفع كردن 

مطالبات آنان تاش كنيم. 

 پرونده اسيد پاش�ي اصفهان هنوز باز است؛ 
ايلن�ا  دس��تيار وي��ژه رييس جمهور در ام��ور حقوق 
ش��هروندي درباره تدوين قانون بازدارنده درخصوص 
مبارزه با اسيدپاشي گفت: متاسفانه موارد اسيدپاشي 
درحال تكرار اس��ت، ما درصدد هستيم با همفكري و 
تعامل با نمايندگان خانم مجلس شوراي اسامي يك 

قانون جامع و كامل را به وجود بياوريم. 
ش��هيندخت مولاوردي درباره اينكه آي��ا نهاد حقوق 
ش��هروندي قص��د دارد در تدوي��ن قان��ون بازدارنده 
درخص��وص اسيدپاش��ي ورود كن��د تا ديگر ش��اهد 
حوادثي مانند تبريز و اصفهان نباش��يم، گفت: پرونده 
اسيدپاش��ي هاي اصفه��ان همچنان باز اس��ت، اطاع 
نداريم ك��ه مقصر و عامان اسيدپاش��ي بالاخره پيدا 
شده اند يا خير. اگر پرونده مختومه اعام شد اين يعني 

اينكه ما اطاع رساني دقيقي از اين موضوع نداريم. 

روي موج خبر

ظريف پيامدهاي خروج امريكا از توافق هسته اي را به غرب گوشزد كرد

انتخاب هاي ايران در برابر نقض برجام

سخنگوي دولت:

مشكل صرافي ها به زودي حل مي شود
ادامه از صفحه اول

نوبخ��ت با بيان اينك��ه ۸3۶ هزار نفر در 9 ماهه اول س��ال قبل 
وارد بازار كار ش��دند كه از اين ميزان ۸۱9هزار نفر شغل شان را پيدا 
كردند، اظهار داشت: در ۱2 ماهه كل سال، تعداد شاغان ما امروز به 

۷9۵هزار و ۵۶۱ نفر رسيده است. 

 پرداخت بيش از ۱۸ هزار به بنگاه ها
او اضافه كرد: صندوق بين المللي پول كه وابس��ته به ايران نيست. 
پيشنهاد مي كنم گزارش اين صندوق را بخوانيد تا ببينيد كه اقتصاد 
اي��ران را در اين ش��رايط خوب معرفي مي كند.  س��خنگوي دولت با 
بي��ان اينكه بانك ها ۱۸ هزار و ۵00ميلي��ارد تومان به 2۷ هزار بنگاه 
پرداخت كردند، تصريح كرد: س��ال 9۶ ب��راي حوادث نيز حدود هزار 
و 200ميليارد تومان پرداخت ش��ده اس��ت كه حدود ۶.3درصد رشد 
داشته است.  نوبخت با بيان اينكه سال گذشته دولت ۵0هزار ميليارد 
توم��ان و ۱۸ ه��زار و ۵00 ميليارد تومان از طريق تس��هيات براي 
اش��تغال پرداخت كرده است، خاطرنش��ان كرد: امسال نيز ۷3 هزار و 
۵00ميليارد تومان پرداخت مي ش��ود كه عاوه بر طرح هاي توليد به 
مسكن، بافت هاي فرسوده، حمل و نقل، صنعت و گردشگري و ميراث 
فرهنگ��ي اختصاص خواهي��م داد.  او ادام��ه داد: دولت به كارفرمايان 
محت��رم كه افراد تحصيلكرده را س��ر كار مي برن��د هم بيمه پرداخت 
مي كند و بخش��ي از حقوق اين افراد را مي  پردازد. قصد ما پول پاش��ي 
نيست و مدل شراكت ما عمومي و خصوصي خواهد بود كه مدل بسيار 

خوبي است و در دنيا امتحان پس داده است. 

 دولت از رفع حصر حمايت مي كند
رييس س��ازمان برنامه و بودجه در پاسخ به اين سوال كه بودجه 
به برخي نهادها مانند صداوسيما يا موسساتي اختصاص داده مي شود 
كه بزرگ ترين نقدها را مي كنند اما از طرفي نوزادي در بيمارس��تان 
به دليل مشكات مالي پدر و مادر گرو گرفته مي شود، اظهار داشت: 
بيشترين بودجه ما براي رفاه است اما اينكه بودجه جايي ديگر را به 
اين موضوع نسبت دهيم، درست نيست.  نوبخت درخصوص اظهارات 
تابش درباره رفع حصر تصريح كرد: ما در شرايطي هستيم كه همه 
بايد در كنار هم باش��يم و اينكه از شايس��تگي برخي شخصيت هاي 

نظام بنا به دلايلي نتوانيم استفاده كنيم، خوب نيست. امروز با توجه 
به شرايط بايد كنار هم باشيم و دولت از رفع حصر حمايت مي كند. 
موض��ع آقاي رييس جمهور را مي   بينم و  اي كاش بخش��ي از جامعه 
مي  دانس��ت ما با رفع حصر ش��اهد برخورداري كش��ور از فرزندانش 

باشيم، نزديك است. 
او درب��اره ناامي��دي رييس جمهور از برخي مدي��ران گفت: آقاي 
رييس جمهور توقعاتي دارند كه بحق اس��ت و انتظارش��ان اين است 
همه با هم كمك كنيم.  سخنگوي دولت درخصوص خودداري برخي 
فروشندگان كالا و اقام به بهانه نبود ثبات در قيمت ارز اظهار داشت: 
قيمت ارز مش��خص است و كساني كه اين كارها را انجام مي دهند، 

غيرقانوني است. 

 استفاده از پيام   رسان خارجي آزاد است
نوبخت درباره اظهارنظ��ر برخي صرافان مبني بر اينكه قيمت 
ارز خريداري شده بيشتر از آن است كه مي   فروشند، تصريح كرد: 
اين حرف درست نيست. با اعام قيمت حباب بازار از بين رفت. 
او درخص��وص فيلترين��گ فض��اي مج��ازي خاطرنش��ان كرد: 
دولت موافق فيلترينگ نيس��ت اما بخش��نامه كرده است كه براي 
تقويت پيام   رس��ان   هاي داخلي از آنها استفاده شود. ما هم در حال 
استفاده از آن پيام رسان ها هستيم اما اگر هموطني بخواهد از يك 
پيام  رسان خارجي استفاده كند، آزاد است اما همان روش ارشادي 

وجود داشته باشد. 

 2 سياست دولت درباره مسكن
مع��اون رييس جمهور درباره افزايش قيمت مس��كن، خودرو و لوازم 
خانگي و نظارت بر اين بازار ابراز داشت: دولت تمايل دارد، اين بخش با 

بخش خصوصي اداره شود و دولت نقش نظارتي داشته باشد. 
نوبخت با بيان اينكه دولت دو سياس��ت براي مسكن دارد، عنوان 
كرد: سياس��ت نخست، احداث ۵0هزار واحد مسكوني است و سپس 
بافت هاي فرس��وده را احيا كند. ما مي تواني��م در جاده تهران-قم يا 
تهران- سمنان واحدهايي را احداث كنيم كه نه زيرساخت دارد و نه 
امكانات اما به جاي اين كار بافت هاي فرسوده را احيا مي كنيم. دولت 
تسهيات كم سود مي دهد كه بتوانند خريد كنند. در بقيه موارد هم 

ش��وراي نظارت وجود دارد كه اگر اقدامات خاف قانون ببينند ورود 
پيدا مي كنند.  او درباره اظهارات برخي نمايندگان و افراد درخصوص 
ناامي��د كردن مردم يادآور ش��د: ما مردم فهيمي داريم، رس��ما فرد 
گردن كش��ي، رييس جمهور امريكا شده اس��ت. ما بايد چه كنيم؟ آيا 
همه عاقه   مندان نظام و كش��ور نبايد در برابر صف   آرايي اين آدم در 
كنار هم باش��يم.  سخنگوي دولت اضافه كرد: ما چه كسي را داريم؟ 
مگر جز اين اس��ت كه نيروه��اي داخلي را داريم؟ م��ا بايد كنار هم 
باش��يم. در خارج هم مردم به كس��ي راي دادند كه در داخل داديم، 
اينكه بگوييم جلسه سران قوا نمايشي است يا اقتصاد ما سياه، داغون 

و شكسته است آيا ترامپ خوشحال نمي شود و حمله مي كند. 

 واجب است كه دولتمردان شفاف سازي كنند
نوبخت در پاسخ به سوال ايلنا، درباره اينكه رييس جمهور گفته 
»مديران دولتي روزه س��كوت نگيرند مدي��ري كه از اخم و تلفن 
ديگران مي ترس��د، كنار برود بهتر است« بيان كرد: رييس جمهور 
هي��چ گاه همكاري يا عدم هم��كاري و هماهنگي خود را منوط به 
ايفاي نقش رياس��ت جمهوري نمي بيند. ايش��ان با تمام توان امور 
را پيگيري مي كنند. بله، آق��اي رييس جمهور اگر اين امر را بيان 
كردند به دليل آثار اجتماعي اين مطلب اس��ت. وقتي دولتمردان 
اين گونه رفتار كنند بالطبع همراهي و همكاري بهتري هم صورت 
مي گي��رد.  وي ب��ا بيان اينكه واجب كفايي اس��ت كه دولتمردان 
صحبت و شفاف سازي كنند، گفت: بايد همه در كنار هم باشيم و 
خللي هم در كار پيش نيايد. آخر هفته هم مسوولان به استان ها 
در ميان مردم بروند و در جلسه هاي ستادي و شوراي برنامه ريزي 

شركت كنند و در جريان امور باشند. هدف ما خدمت است.

 حصر تاوان انتخاب احمدي نژاد است
مع��اون رييس جمه��ور در واكنش به نام��ه احمدي نژاد اظهار 
داشت: همين حصر تاوان همان است و ما براي او چه سرمايه هاي 

فردي و چه سرمايه هاي مالي كشور را از دست داديم. 
نوبخت درباره وضعيت صرافي   ها و عدم تزريق ارز تصريح كرد: 
ما به صورت روزانه جلس��اتي داري��م و تمام موارد مربوط به ارز و 
نيازهاي ارز بررس��ي مي ش��ود. بانك مركزي درباره همه مواردي 
ك��ه ثبت س��فارش كرده    اند، تصميماتي گرفته اس��ت. ما در حال 
بررس��ي نقاط آس��يب هس��تيم. از نظر دولت اين كار به درستي 
انجام مي ش��ود. س��امانه نيما كه امروز عصر رس��ما كارش را آغاز 
مي كن��د، قدرت رصد و رفع مش��كات را مي ده��د. ما براي ۸0 
ميليون نفر برنامه    ريزي مي كنيم و ممكن اس��ت يك ميليون نفر 
دچار محدوديت   هايي ش��وند و ما سعي مي كنيم مشكات را رفع 

كني��م.  وي ادامه داد: با راه ان��دازي نيما و هماهنگي وزارتخانه ها 
ثبت سفارش مي كنند و بانك مركزي، مشكل عرضه چهار هزار و 
200 حل مي ش��ود. قطعا خريد و فروش دلار بر پايه دلار ۵ هزار 

توماني در حوزه ثبت سفارش نداريم. 

 اراده نظام در استفاده از يورو در تجارت
خبرن��گاري گفت كه مق��ام معظم رهبري بر ح��ذف دلار در 
تبادلات تجاري تاكيد دارند و سپس پرسيد كه آيا ايشان مشخصا 
با جايگزيني ي��ورو موافقت كردند يا پيش��نهاد دولت جايگزيني 
يورو بوده و ايش��ان تنها بر حذف دلار تاكيد داش��تند؟ كه رييس 
س��ازمان برنامه و بودجه خاطرنش��ان كرد: در شرايطي كه امريكا 
به عن��وان صاحب دلار اعام مي كند من اج��ازه نمي  دهم ايران از 
پ��ول من اس��تفاده كند ما چرا اصرار داش��ته باش��يم از اين پول 
استفاده كنيم. با توجه به اينكه يورو هم يك ارز جهانشمول است 
ما مي توانيم از يورو استفاده كنيم و كارمان را پيش ببريم و اراده 

نظام بر اين است. 
س��خنگوي دولت افزود: خيلي از كشورها هم به همين ترتيب 
عمل مي كنند و با برخي كشورها هم كه بتوانيم مبادلات مان را با 
پول هاي ملي خود انجام مي دهيم كمااينكه با كشورهاي همسايه 
اين كار را انجام مي  دهيم و در آينده براي اينكه مس��افران مان از 
رفاه بهتري هم برخوردار باشند، در اين خصوص با برخي كشورها 

گفت وگوهايي داشتيم. 

گروه ايران  
در حالي كه طي ماه هاي اخير امريكايي ها از لغو 
برجام س��خن گفته و خ��ود را در مقابل اروپايي ها و 
روس��يه و چين قرار دادند، مقامات ايراني از دس��ت 
پر براي پاسخگويي به هر اقدام احتمالي امريكا خبر 
مي دادند؛ اما هيچ گاه به روش��ني درباره آن س��خن 
نگفتند ت��ا آنكه محمدجواد ظري��ف در گفت وگو با 
نشريه نيويوركر سه انتخاب ايران در مواجه با خروج 
احتمال��ي امريكا از برج��ام را رونمايي ك��رد: »كنار 
گذاشتن توافق و غني سازي اورانيوم در سطح گذشته 
و حتي بيش��تر از آن، پيگيري نقض توافق از طريق 
س��ازوكارهاي حقوقي تعريف ش��ده و در آخر خروج 
ايران از معاهده منع گسترش تسليحات هسته يي. « 
انتخاب هايي كه هريك مي تواند سرنوشت متفاوتي را 

براي برجام رقم بزند. 

 خروج متقابل ايران از برجام
در نگاه اول به اعتقاد برخي نقض برجام توس��ط 
امري��كا و كنار گذاش��تن اين توافق توس��ط ايران، 
موضوع هس��ته يي را به فرآيند و س��يري كه پيش 
از اين در س��ال ۸4 و قبل از تصويب قطعنامه هاي 
س��ازمان مل��ل علي��ه ايران تجربه ش��ده ب��ود، باز 
مي گردان��د. آنجا كه در مهرماه س��ال ۱3۸2 زماني 
كه فش��ار غرب به ايران بر س��ر غني سازي اورانيوم 
افزاي��ش يافته بود و آنها در حال كش��اندن پرونده 
ايران به ش��وراي امنيت سازمان ملل بودند، وزراي 
خارجه سه كش��ور اروپايي فرانسه، آلمان و بريتانيا 
در مذاكره يي س��خت با حسن روحاني كه آن زمان 
مس��ووليت مذاكره با س��ه كش��ور اروپايي بر س��ر 
فعاليت هس��ته يي ايران را برعهده داشت به توافقي 
دس��ت يافتند كه عمرش خيل��ي طولاني نبود. در 
آن توافق كه به توافق س��عدآباد مشهور شد، ايران 
پذيرفت داوطلبانه غني س��ازي اورانيوم را بر اساس 
تعري��ف س��ازمان بين الملل��ي انرژي اتم��ي تعليق 
كند و در نقطه مقابل س��ه كش��ور اروپايي تضمين 
دهند، پرونده ايران از ش��وراي ح��كام به نيويورك 
و ش��وراي امنيت سازمان ملل نرود. اما دولت بوش 
كه همچون دولت فعلي ترامپ تمايلي به همكاري 
و مذاك��ره با ايران نداش��ت، با تواف��ق اروپايي ها و 

ايران عما به مخالفت برخاس��ت تا توافق بي نتيجه 
پايان يابد. سرانجام ايران پلمب مراكز غني سازي را 
گشود و در مس��ير افزايش ظرفيت غني سازي قدم 
برداش��ت، در مقاب��ل هم اروپا و امري��كا در اقدامي 
مش��ترك قطعنامه ه��اي پي در پي علي��ه ايران به 
تصويب رس��اندند ت��ا به زعم خود اي��ران را مجبور 
ب��ه عقب نش��يني كنند. ه��ر چن��د از نگاهي ديگر 
ش��رايط امروز ش��باهت زيادي با آن سال ها ندارد. 
اين را صدور قطعنامه هاي جديد در شوراي امنيت 
س��ازمان ملل در لغ��و قطعنامه هاي پيش��ين عليه 
ايران، موضع مس��تقيم چين و روس��يه عليه امريكا 
و همراهي اروپا با عدم تحريم ايران نشان مي دهد؛ 
در عين حال كه امريكا بر خاف توافق سعدآباد، نه 
خارج از گود كه خود از امضا كنندگان توافقنامه يي 
است كه در شوراي امنيت سازمان ملل هم مصوب 

شده است. 

 انتخاب سازوكار برجام
ام��ا انتخاب دوم ايران كه ظريف به آن اش��اره كرده، 
پيگيري نقض توافق از طريق سازوكارهاي حقوقي تعريف 
شده در برجام است. انتخابي كه ايران طي دو سال اخير 
در مقابل نقض عهدهاي مكرر امريكا از آن استفاده كرده 
است. به گفته ظريف توافق هسته يي به هر يك از طرف ها 
اجازه مي دهد كه تا يك ش��كايت رسمي در كميسيوني 
كه براي رسيدگي به نقض توافق ايجاد شده است، مطرح 
كند. وزير امور خارجه كش��ورمان درباره اس��تفاده از اين 
س��ازوكار حقوق��ي در برجام مي گويد كه اي��ران تاكنون 
يازده ش��كايت را نزد فدريكا موگريني مس��وول سياست 
خارج��ي اتحاديه اروپا كه رياس��ت اين كميس��يون را بر 
عهده دارد، مطرح كرده اس��ت. شكايت هايي كه هدفش 
پايبند ماندن امريكا به برجام بوده اس��ت. اما اين پرسش 
وجود دارد كه اگر امريكا از توافق هس��ته يي خارج شود، 
استفاده از اين سازوكار سودي براي ايران خواهد داشت؟ 

نظرات كارشناسان حقوق بين الملل و رسانه هاي وابسته 
به دولت امريكا نش��ان مي دهد ك��ه اگرچه احتمال دارد، 
امريكا پايبندي ايران ب��ه توافق را تاييد نكند، اما خبري 
از خروج قطعي اين كش��ور از برجام نيس��ت. تا آنجا كه 
رس��انه هاي وابس��ته به دولت امريكا هم اذعان مي كنند 
كه ترامپ ب��ر خاف ادعاي انتخابات��ي اش مبني بر پاره 
ك��ردن برجام، امكان حقوقي و سياس��ي چنين كاري را 
به آن راحتي كه مدعي اس��ت، ندارد. نيكي هيلي سفير 
امريكا در س��ازمان ملل هم كه مواضع تندي عليه ايران 
دارد ب��ر چنين حقيقتي اعتراف ك��رده و در گفت وگو با 
يك موسسه تحقيقاتي در واشنگتن گفته است كه »اگر 
رييس جمهوري )ترامپ( تصميم بگيرد، پايبندي ايران را 
تايي��د نكند، به معناي خروج امريكا از اين توافق نخواهد 
بود.« از اين رو به نظر مي رس��د، انتخاب سازوكار حقوقي 
شكايت در كميسيون مش��ترك برجام از سوي ايران در 

صورت عدم خروج كامل امريكا از توافق اتخاذ شود. 

NPT اولتيماتوم به غرب با خروج از 
اما س��ومين انتخ��اب ايران را ك��ه ظريف به آن 
اش��اره كرد را مي توان اولتيمات��وم جدي جمهوري 
اس��امي به كش��ورهاي غربي دانست، آنجا كه وزير 
امور خارجه كشورمان مي گويد يكي از انتخاب هاي 
ايران خروج از »معاهده منع گس��ترش تس��ليحات 
هس��ته يي« است. معاهده يي كه ۱۸۸كشور عضوش 
هس��تند، اما ايران مي تواند با خ��روج از آن در كنار 
هند و پاكس��تان قرار گيرد و الزام��ات اين معاهده 
را نپذي��رد. پي��ش از اي��ن در ده��ه ۸0 ني��ز ايران 
غ��رب را تهديد به خروج از معاهده منع گس��ترش 
تس��ليحات هسته يي كرده بود. آن زمان كه غربي ها 
در پي تصويب قطعنامه عليه ايران بودند و ايران در 
واكن��ش به اين تاش ها، آنه��ا را تهديد به خروج از 
NPT كرد. به طوري ك��ه نمايندگان مجلس هفتم 
در نامه يي نوش��تند »چنانچه دبيركل سازمان ملل 
متحد و ديگر اعضاي ش��وراي امنيت س��ازمان ملل 
متحد نسبت به حل و فصل مسالمت  آميز اختافات 
عم��ل نكنند، براي مجلس ش��وراي اس��امي راهي 
باقي نخواهد ماند تا از دولت بخواهد امضاي پروتكل 
الحاق��ي را پس بگيرد و بررس��ي م��اده ۱0 معاهده 
NPT را در دستور كار قرار دهد و در صورت ادامه 

وضعيت موجود تصميم گيري كند.«
 با اين حال برخاف آنچه برخي س��اده انگارانه از 
احتمالات آينده برجام پس از خروج امريكا س��خن 
مي گوين��د، خروج و بر ه��م زدن اين توافق از لحاظ 
حقوق بين الملل با پيچيدگي و دشواري هاي زيادي 
روبه روس��ت. به ط��وري كه حتي اگر برج��ام توافقي 
دوجانب��ه ميان ايران و امريكا ب��ود، نقض معاهده از 
س��وي يك طرف لزوما به پايان آن منتهي نمي شد، 
چه رس��د به آنكه معاه��دات و توافق هاي چندجانبه 
بين الملل��ي بر اثر نقض خاتمه يابد. از اين رو چنانچه 
امريكا و ديگر طرف ها در برجام مرتكب نقض اساسي 
ش��وند، ايران مي تواند كليه تعه��دات خود در مقابل 
همه اعضا را به حال��ت تعليق درآورد؛ اما بايد توجه 
داش��ت كه ش��رط اعمال اين بند آن است كه نقض 
اساس��ي از س��وي دولت متخل��ف، وضعيت هر يك 
از دولت ه��اي ديگر را در اج��راي تعهدات وي كه از 

معاهده ناشي مي شوند، از پايه دگرگون كند. 
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ايران2

چهرهها

معاون سياس��ي وزير خارج��ه ايران 
در مصاحب��ه ب��ا روزنامه ن��روژي »آفتن 
پوس��تن« گف��ت: اي��ران آماده اس��ت تا 
برنامه هس��ته يي خ��ود را دوباره از س��ر 
بگيرد. عباس عراقچي در بخش��ي از اين 
مصاحبه كه در جريان س��فير اخيرش به 
نروژ صورت گرفته است، در مورد برجام 
گفت: اين توافق بر دو پايه اس��توار است، 
يكي اينكه ايران بايد تعهدات خود در قبال برنامه هس��ته يي را انجام 
دهد و ديگر اينكه تحريم هاي ايران بايد برداش��ته ش��وند. اگر امريكا 
از برجام خارج ش��ود، يكي از اين س��تون ها از بين مي رود و س��پس 
كل توافق نابود خواهد ش��د.  ديپلمات ارشد جمهوري اسامي ايران 
همچنين در اين گفت وگو از آلمان، فرانسه و ديگر كشورهاي اروپايي 
كه براي خوش��ايند ترامپ، موضع خود را در مورد امتناع از هر گونه 
تحريم جديد عليه ايران به اميد حفظ توافق هسته يي تغيير داده اند، 
ابراز ناراحتي كرده و گفته است: اين عادلانه نيست، آژانس بين المللي 
انرژي هس��ته يي طي۱0 گزارش به اين نتيجه رسيده است كه ايران 
بخش مربوط به خود در توافقنامه هسته يي را كاما اجرا كرده است. 
اين در حالي است كه ترامپ تهديد كرده اين قرارداد را نقض مي كند، 
از سوي اروپايي ها پاداش مي گيرد. اكنون ما داريم، مجازات مي شويم. 

اين منطقي نيست و عملي نخواهد نشد. 

 چرا بايد در قراردادي بمانيم
كه سودي براي ما ندارد؟

ريي��س فراكس��يون مرزنش��ين ها در 
مجلس شوراي اس��امي با انتقاد از نحوه 
اجراي قانون عوارض خروج از كش��ور در 
مناطق مرزنشين خواستار اصاح آيين نامه 
اجرايي اين قانون و مس��تثنا شدن مردم 

مرزي از پرداخت 220هزار تومان شد. 
جليل رحيمي جهان آبادي در گفت وگو 
با س��ايت مجلس با اشاره به اجراي قانون 
ع��وارض خروج از كش��ور و تاثير آن بر زندگي مردم مرزنش��ين اظهار 
داشت: اجراي قانون جديد عوارض خروج از كشور براي مردم مرزنشين 
مشكاتي ايجاد كرده است، مردم اين مناطق براي امرار معاش از ويزاي 
كثير استفاده مي كنند و در هر رفت و آمد به اصطاح بار چمداني دارند 
كه عمدتا مواد خوراكي است.  عضو كميسيون قضايي و حقوقي مجلس 
ش��وراي اسامي با بيان اينكه جابه جايي بار چمداني تاثيري بر اقتصاد 
و توليد كش��ور ندارد، بيان داش��ت: در مناطق مرزنشين شرقي كشور 
زمينه يي براي ايجاد اش��تغال از جمله كارخانه، كشاورزي و دامپروري 
وجود ندارد، به همين دليل اجراي قانون عوارض خروج از كشور براي 
كس��اني كه ويزاي كثير دارند، دردس��رهاي زيادي ايجاد كرده و عما 
زندگي آنها فلج شده است.  اين نماينده مجلس با بيان اينكه اشتراكات 
فرهنگي، رواني و قومي بين مردم مرزي با كشور همسايه وجود دارد، بر 

لزوم اصاح آيين نامه اجرايي دولت در اين باره تاكيد كرد.

 مردم مرزي از پرداخت
عوارض 22۰هزار توماني خروج مستثنا شوند

رييس قوه قضائي��ه از ضرورت تاش 
هرچ��ه بيش��تر در جهت تامي��ن امنيت 
اقتصادي در كشور سخن گفت.  به گزارش 
ميزان و به نقل از روابط عمومي قوه قضاييه 
آيت الله آملي لاريجاني در جلسه مسوولان 
عالي قضايي با اشاره به تاش دشمن براي 
برهم زدن كش��ور با ش��يوه هاي مختلف 
عمليات رواني به موضوع برجام اشاره كرد 
و گفت: امروز همه ش��اهد هس��تند كه امريكا چگونه با موضوع برجام 
بازي مي كند. امريكا از رهگذر برجام چه تس��هياتي براي ايران ايجاد 
كرده بود كه امروز مدام تهديد به خروج از برجام مي كند؟ تمام تاش 
آنها براي راه انداختن چنين نمايش هايي، تاثيرگذاري در صحنه داخلي 
ايران اس��ت.  رييس قوه قضاييه با بيان اينكه »همگي بايد براي حفظ 
آرامش كش��ور، خنثي س��ازي عمليات رواني دشمن و تدبير در صحنه 
اقتصادي هوش��يارانه عمل كنند«، افزود: يكي از مهم ترين مس��ائل در 
كشور بحث امنيت س��رمايه گذاري و امنيت اقتصادي است. تدبير قوه 
مجريه در اين زمينه بسيار موثر خواهد بود.  آملي لاريجاني اظهار كرد: 
جمهوري اس��امي با دارا بودن منابع غني نفت و گاز، معادن بس��يار و 
سرمايه هاي انساني چشمگير شامل افراد عالم و جوان هاي پا به كار در 
ميدان، نبايد هيچ هراسي به خود راه دهد. اين كشور متفاوت از برخي 

كشورهاست كه با كوچك ترين فشاري از بيرون تسليم مي شوند. 

 تلاش هرچه بيشتر در جهت
تامين امنيت اقتصادي

رييس ستاد كل نيروهاي مسلح گفت: 
ايران هيچ گاه سر تسليم در مقابل امريكا 
و متحدانش فرود نياورده و نخواهد آورد و 
با اتكا به توان خود، دست برادري به سوي 
همسايگان دراز كرده اس��ت.  به گزارش 
ايرنا، سردار سرلشكر پاسدار محمد باقري 
ديروز در آيين افتتاحيه ششمين اجاس 
فرمانده��ان نيروهاي دريايي كش��ورهاي 
حاشيه اقيانوس هند كه به ميزباني نيروي دريايي ارتش ايران در تهران 
آغاز شد، گفت: بدون ترديد نظام سنتي دوقطبي در جهان فرو پاشيده 
و قدرت هاي جديدي در غرب و شرق سر بر آورده اند. رييس ستاد كل 
نيروهاي مسلح ادامه داد: برخي قدرت ها و بازيگران منطقه يي واقعيات 
نوين جهان را بر نمي تابند و متاسفانه هيچ نقطه يي از جهان از آسيب 
آنها در امان نيس��ت. امريكا و برخي قدرت ها با اعزام واحدهاي نظامي 
به مناطق مختل��ف و به  كارگيري ادبيات زور، بي نظمي را گس��ترش 
مي دهند.  سرلشكر باقري اضافه كرد: امريكا با حمايت از داعش، بخش 
بزرگي از غرب آسيا را دچار بحران كرده و زمينه آواره و كشته شدن را 
فراهم آورده است.  او توضيح داد: حمله اخير هوايي امريكا و متحدانش 
به س��وريه مصداق بارز رفتار غيرقانوني اس��ت، آنان با صدور گسترده 
تسليحات به كشورهاي مختلف منطقه از جمله عربستان زمينه ايجاد 

جنگ را فراهم مي كنند. 

 ايران مقابل امريكا و متحدانش
سر تسليم فرود نمي آورد
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3 كلان
واردات ۲۵۸ميليارد تومان برنج

جزئيات واردات كالا در فروردين ماه ۹۷ بر اساس آمار 
گمرك منتش��ر شد كه بر اس��اس آن ۲۸۵ميليارد تومان 
برنج در يك ماه وارد ش��د. به گزارش »تعادل« ۲0 كالاي 
عمده وارداتي از ابتداي س��ال جاري تا 30 فروردين ۹۷ از 
 سوي گمرك منتشر شد. بر اين اساس در اين مدت بالغ بر

4۲ ميلي��ون و 6۲۷ هزار دلار گوش��ت منجمد از نوع گاو 
بدون اس��تخوان وارد كش��ور ش��ده كه معادل ريالي آن 
161ميلي��ارد و 1۷۵ميليون تومان ب��ا وزن ۹هزار و 4۸۷ 
تن است. طبق اين اطلاعات لاشه و شقه بره، تازه يا سرد 
ش��ده س��همي بالغ بر 13ميليون و ۵3۵هزار دلار معادل 
۵3 ميليارد و 631ميليون تومان و نيز 43ميليون و 3۲۷ 
هزار دلار معادل 16۸ميليارد و 1۵۲ميليون تومان به وزن 
44هزار تن موز س��بز تازه يا خشك كرده وارد كشور شده 
است. بر اين اساس 6۸ميليون و 6۲۷هزار دلار معادل ۲۵۸ 
ميلي��ارد و ۸۲0ميليون تومان با حجم��ي بالغ بر 6هزار و 
۵۲تن برنج كامل سفيد شده يا نيمه سفيد شده ترخيص 

شده است. 

 لزوم ارائه يارانه دولتي 
به واحدهاي توليدي

عضو هيات علمي دانش��كده اقتصاد دانش��گاه علامه 
طباطباي��ي گفت: منبع اصلي درآمد ارزي ايران از فروش 
نفت و گاز اس��ت كه هزينه كرد آن در موارد غيرضروري 
مانند واردات كالاهاي لوكس و سفرهاي تفريحي به جاي 
سرمايه گذاري هوشمندانه، خيانت و جنايت در حق آينده 
كش��ور است. لطفعلي بخش��ي در گفت وگو با ايرنا درباره 
ميزان اثرگذاري يكسان سازي نرخ ارز در بهبود اوضاع به 
نفع توليدكنندگان افزود: تعديل نرخ ارز با توجه به وجود 
تورم دايمي در اقتصاد ايران يك ضرورت به شمار مي رود. 
اين عضو هيات علمي دانش��كده اقتصاد علامه همچنين 
درب��اره راه ه��اي بهبود فضاي كس��ب و كار اع��لام كرد: 
ديوانسالاري دولتي با ابداع مجوزها و گسترش آنها به همه 
زمينه هاي فعاليت اقتصادي، چنبره يي از فساد را بر سر راه 
هر گونه فعاليت اقتصادي گسترده است. وي يادآوري كرد: 
در س��ال 13۹0 قانون بهبود فضاي كسب و كار تصويب 
ش��د اما هنوز بخش هاي زيادي از آن اجرا نشده است. در 
وزارت امور اقتصادي و دارايي نيز براي جمع بندي مجوزها 

و كاهش آنها اقدام هايي شد كه متاسفانه ابتر ماند. 
بخش��ي با بيان اينكه واحدهاي كوچك با سرمايه هاي 
اندك قادر به توليد باكيفيت نيس��تند، ادامه داد: به عنوان 
نمونه ما حدود 400 توليدكننده موتورس��يكلت در كشور 
داريم اما چي��ن داراي 10واحد تولي��دي بزرگ و مجتمع 
در اين زمينه اس��ت؛ در اين ش��رايط كه مقياس واحدهاي 
توليدي ما حتي در بازار ايران قابل رقابت نيست، نمي توان 
براي آنها فناوري و ب��ازار صادراتي خاصي پيش بيني كرد. 
عضو هيات علمي دانشكده اقتصاد دانشگاه علامه طباطبايي 
افزود: واحدهاي توليدي داراي فناوري و س��هم بالا از بازار 
داخلي و صادراتي بايد وام ها و تسهيلات ترجيحي را با يارانه 
دولتي دريافت كنند تا رقابت پذيري آنها در عرصه داخلي و 

جهاني افزايش يابد. 

اخبار كلان

»تعادل« مناسبات اجتماعي- اقتصادي التهابات بازار ارز را بررسي كرد

بيم  تشديد شكاف طبقاتي و فقر
گروه اقتصاد كلان| الهام آبايي| 

ش��وك اخي��ر ب��ازار ارز گرچه س��رانجام با 
اقدام��ات بازدارنده دولت مديريت ش��د اما آثار 
بلندمدت اين ش��وك ارزي بايد م��ورد ارزيابي 
قرار گي��رد. در ماه هاي اخير ب��ازار ارز روزهاي 
پرتلاطمي را س��پري كرد و س��رانجام دولت با 
اعم��ال برخي محدوديت ها و س��هميه بندي ارز 
ت��لاش كرد تا توازن ميان منابع و مصارف ارزي 
برقرار كند. اين اقدام گرچه تا حدودي در كوتاه 
كردن دس��ت دلالان از بازار ارز موثر بود اما در 
عين حال اختلالاتي را هم براي افرادي كه نياز 
حقيقي به ارز داش��تند، رق��م زد. البته اقدامات 
دول��ت در مديريت بازار ارز موقتي بوده و انتظار 
نمي رود همين رويكرد در ماه هاي آتي استمرار 
داش��ته باش��د همچنان كه خود سياست گذاران 
پولي هم اذعان كرده اند كه سياست ارزي فعلي 

دولت موقتي خواهد بود. 

 شوك تورمي؛ پيامد جهش ارزي
ح��ال كه جهش ارزي با اقدامات دولت تحت 
كنترل درآمد و آرامش نس��بي به بازار بازگشت، 
اين سوال همچنان مطرح است كه آيا تلاطمات 
ارز در ماه ه��اي اخير معيش��ت م��ردم را متاثر 
خواهد كرد؟ در اين زمينه وحيد شقاقي شهري، 
اقتصاددان و استاد دانشگاه بر اين باور است كه 
ش��وك اخير در بازار ارز طي ماه هاي آتي شوك 

تورمي را رقم خواهد زد. 
شقاقي ش��هري در گفت وگ��و ب��ا »تع��ادل« 
درباره ابع��اد اقتصادي جهش ن��رخ ارز توضيح 
داد:»اقتصاد ايران به دليل وابستگي به كالاهاي 
وارداتي به  ش��دت از جهش ارزي متاثر مي شود. 
بر اين اس��اس افزايش نرخ ارز، بالا رفتن تورم را 
در پي خواهد داش��ت و در نهايت اين وضعيت، 
افزايش خط فقر و تشديد شكاف طبقاتي را رقم 

مي زند«.
اي��ن اقتصاددان ب��ا بيان اينك��ه طي 4ماهه 
اخير ارزش دلار بيش از 30درصد افزايش يافته 
اس��ت، ادامه داد: »قطعا در ماه هاي آينده شاهد 
يك ش��وك تورمي در اقتصاد خواهيم بود. اين 
ش��وك تورمي ابتدا كالاه��اي وارداتي را درگير 
مي كند و بعد به كل توليدات داخلي هم تعميم 
داده مي ش��ود چراكه توليدكنندكان داخلي هم 
براي تامين مواد اوليه مورد نياز خود به واردات 

وابسته هستند«.

 پيامدهاي اجتماعي شوك ارزي
وي با اش��اره ب��ه اينك��ه تبع��ات اجتماعي 
ش��وك هاي ارزي افزاي��ش خط فقر و ش��كاف 
طبقاتي اس��ت، توضيح داد: »در هر بحران ارزي 
ثروتمندان ثروتمندتر و فقرا فقيرتر مي ش��وند. 
به دليل اينكه ثروتمندان دارايي هاي سرمايه يي 
وابس��ته به دلار دارند و افزايش نرخ دلار فاصله 
اي��ن طبق��ه را از طبق��ات ديگر جامعه بيش��تر 
مي كن��د. به ط��ور كلي در هر بح��ران ارزي هم 
خط فقر تشديد مي ش��ود و هم شكاف طبقاتي 

گسترش پيدا مي كند«.
اي��ن اقتصاددان به بح��ران ارزي دولت دهم 
اش��اره كرد و گفت:»ما هنوز تجربه بحران ارزي 
س��ال 13۹1را از ي��اد نبرده ايم. در آن زمان هم 
ارزش پ��ول ملي به  ش��دت افت ك��رد و با تورم 
ش��ديد مواجه ش��ديم. در جهش ارزي اخير هم 
دوب��اره در مدت 3ماه ارزش پ��ول ملي بيش از 

30درصد كاهش پيدا كرد. 
اين درحالي است كه هنوز اثرات شوك ارزي 
اول از بي��ن نرفته و قدرت خريد مردم به س��ال 

13۹0 نرسيده است«.
شقاقي ش��هري ب��ا بيان اينكه در پي ش��وك 
ارزي اخي��ر پيامد تورمي هم خواهيم داش��ت، 
در  را  پيامدهاي��ي  اقتص��اد  در  افزود:»ت��ورم 
حوزه ه��اي ديگر ه��م به دنبال خواهد داش��ت. 
متعاق��ب افزايش تورم نرخ دلار هم افزايش پيدا 
مي كن��د. در ادامه پس از آنكه نرخ دلار افزايش 
پيدا كرد شاهد تاثير نرخ روي تورم خواهيم بود 
و تورم ه��م افزايش پيدا مي كن��د. بدين ترتيب 
يك دور باطل تش��كيل مي ش��ود و اين تسلسل 
تكرار مي ش��ود. دليل اصلي هم اين است كه در 
يك اقتصاد وابسته به دلار ارتباط تنگاتنگ بين 
تورم و نرخ دلار وجود دارد و با افزايش هر كدام 

ديگري هم افزايش پيدا مي كند«.

 بسترهاي شكل گيري بحران
اي��ن اقتصاددان بر اين باور اس��ت كه بحران 
ارزي اخي��ر در پ��ي ي��ك سلس��له نقيصه ها در 
اقتصاد رخ داده اس��ت و براي حل اساس��ي اين 
مش��كل دولت بايد اين نقيصه ها را برطرف كند. 

وي ب��ا بيان اينكه ضعف هايي وجود داش��ته كه 
ب��ه وضعيت فعلي رس��يده ايم، اظه��ار كرد:»در 
اقتصادي كه واردات بي روي��ه صورت مي گيرد، 
كس��ري تراز تجارت غيرنفتي داريم، قاچاق كالا 
با حجم بالا صورت مي گيرد، حجم نقدينگي به 
بيش از 1۵00ميليارد تومان افزايش پيدا كرده 
و شاهد خروج س��رمايه ارزي از كشور هستيم، 
طبيعي اس��ت كه چنين بحراني هم در بازار ارز 

رخ دهد. 
بنابراي��ن دولت براي حل اساس��ي مش��كل 
ب��ازار ارز باي��د روي هر ك��دام از اي��ن حوزه ها 
كار كند. درحال حاضر ح��دود 1۵ميليارد دلار 
قاچ��اق كالا، 10ميلي��ارد دلار كس��ري تراز ارز 
گردش��گري و حدود ۸ ميليارد دلار كسري تراز 
تجارت غيرنفتي داريم. همه اين موارد به معني 
خروج دلار از اقتصاد ايران است. دولت بايد اين 
مشكلات را به صورت ريشه يي رفع كند؛ چراكه 
اگ��ر اين كار را نكند اين تع��ادل موقتي خواهد 
ب��ود و مدتي بعد دوباره بازار ارز از كنترل خارج 

مي شود«.

شقاقي ش��هري با بيان اينكه سياس��ت دولت 
در مديري��ت بازار ارز بلندمدت نيس��ت، توضيح 
داد:»قطع��ا پس از فروكش كردن التهابات اخير 
بازار ارز دوباره وضعيت به روال عادي برمي گردد 
چراكه اس��تمرار شرايط فعلي مشكلاتي را براي 
كثيرالس��فرها، واردكنندگان برخي اقلام خاص 
و... ايج��اد مي كن��د. ب��ر اين اس��اس نمي توان 
وضعيت فعلي را در درازمدت ادامه داد. درآينده 
با فروك��ش كردن التهاب بازار باي��د نرخ ارز به 
تعادلي برس��د ك��ه از طريق عرض��ه و تقاضا و 

كنترل هاي دولت، بازار ارز مديريت شود.« 

 ريشه يابي بحران
وي يك��ي از مخاط��رات س��ركوب ب��ازار ارز 
را ايجاد بازار س��ياه خوان��د و گفت:»هر جا كه 
با سياس��ت هاي س��لبي و اجب��اري پيش برويم 
قطعا بازار س��ياه ايجاد مي ش��ود. نيازهاي ارزي 
و ترجيحات مردم متعدد و متفاوت اس��ت. اين 
موارد موجب مي شود كه بازار سياه شكل بگيرد. 
درح��ال حاضر هم مش��كلاتي وج��ود دارد كه 
نش��ان مي دهد اين وضعيت نمي تواند به صورت 
بلندمدت ادامه پيدا كن��د. به عنوان مثال هنوز 
مشخص نشده كس��ي كه در سال 3تا 4بار نياز 
ب��ه س��فر خارج��ي دارد، ارز مورد ني��از خود را 
چگونه تامين خواهد كرد. البته دولت ناچار بود 
تصميمات��ي را به صورت وي��ژه بگيرد تا التهاب 
بازار ارز را كنترل كند اما اين تصميمات ناش��ي 
از مشكلات اقتصاد ايران در چند سال اخير بود 
و تا زماني كه اين مش��كلات رفع نش��ود دوباره 

شاهد بحران هاي ارزي خواهيم بود«.
دولت با اقدامات كنترلي توانس��ت بازار ارز را 
مهار و از ادام��ه روند افزايش نرخ ارز جلوگيري 
كند. اين اقدامات از نوع سياست هاي كوتاه مدتي 
بود كه دولت به درس��تي ب��راي مديريت بحران 
ايجاد ش��ده در پيش گرفت. به نظر مي رسد كه 
دولت بايد به دنبال ريشه يابي بحران اخير و حل 

اساسي مشكلات باشد. 
نمونه هاي بحران ارزي اخير در اقتصاد ايران 
چندي��ن ب��ار رخ داده و هر ب��ار افزايش تورم و 
تش��ديد فقر را رقم زده اس��ت. در ش��وك ارزي 
اخير هم اگر دولت به دنبال راهكارهاي جبراني 
براي جلوگيري از صدمه طبقات محروم نباش��د 
ممكن است دوباره شاهد شوك تورمي و تشديد 

فقر  باشيم. 
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جهانگيري شيوه نامه فروش ارز حاصل از صادرات را ابلاغ كرد

مهلت 6 ماهه براي فروش ارز صادراتي
سيستم ارزي كشور وارد فاز تازه اي شد

گروه بانك و بيمه  
 معاون اول رييس جمهور در شيوه نامه يي ۱۲بندي، 
ش��يوه ف��روش ارز حاصل از ص��ادرات را ابلاغ و براي 
۹۵درصد ارز حاصل از صادرات صادركنندگان تعيين 
تكليف كرد. ب��ه گزارش»تعادل« در اين ش��يوه نامه 
صادركنندگان مكلف ش��ده اند، ظ��رف 6 ماه از تاريخ 
صدور پروانه صادراتي گمركي ۹۵درصد ارز حاصل از 
ص��ادرات خود را به يكي از اين اش��كال يا تركيبي از 
آنها استفاده كنند: واردات در مقابل صادرات، پرداخت 
بده��ي ارزي خود، فروش ارز به بانك ها و صرافي هاي 
مجاز و سپرده گذاري نزد بانك ها. همچنين ۵ درصد 
باقيمانده براي تامين هزينه هاي��ي از قبيل بازاريابي، 
تبليغات و دفاتر خارج از كشور در اختيار صادركننده 
خواهد بود. براس��اس اين ابلاغيه، مصاديق بازگش��ت 
ارز حاص��ل از ص��ادرات بيش از 6 ماه توس��ط وزارت 
صنعت تعيين خواهد ش��د و دستورالعمل اجرايي آن 
توس��ط وزارت صنعت، وزارت اقتصاد و بانك مركزي 
بايد تدوين شود. همچنين در بند ۲ اين ابلاغيه آمده 
است: ارز حاصل از صادرات كه نزد بانك سپرده گذاري 
مي شود در هر زمان صرفا مي تواند براي اين امور صرف 
شود: واردات در مقابل صادرات، پرداخت بدهي ارزي، 

فروش ارز به بانك ها و صرافي هاي مجاز. 
براساس ابلاغيه جهانگيري، فروش ارز به بانك ها 
و صرافي ه��اي مجاز توس��ط صادركنندگان كالا بايد 
از زمان راه اندازي س��امانه »نظ��ام يكپارچه مديريت 

ارز)نيما(« از طريق اين سامانه انجام شود. 
متن كامل بخشنامه ۱۲ بندي جهانگيري خطاب 

به دستگاه هاي اجرايي به اين شرح است: 
وزارت ام��ور اقتصادي و داراي��ي، وزارت صنعت، 
مع��دن و تج��ارت، وزارت راه و شهرس��ازي، وزارت 
اطلاعات، وزارت كش��ور، وزارت دادگس��تري، وزارت 
فرهنگ و ارش��اد اس��لامي، وزارت جهاد كشاورزي و 
س��ازمان برنامه و بودجه، س��ازمان ميراث فرهنگي، 
صنايع دستي و گردش��گري، بانك مركزي جمهوري 
اس��لامي ايران، س��ازمان صدا و س��يماي جمهوري 
اسلامي ايران، ستاد مركزي مبارزه با قاچاق كالا و ارز 

و دبيرخانه شوراي عالي مناطق آزاد تجاري، صنعتي و 
ويژه اقتصادي در اجراي بندهاي ۵، 6، ۷ تصويب نامه 
ش��ماره ۴3۵3/ت ۵۵300 ه م��ورخ ۱3۹۷/0۱/۲۲ 
دس��تورالعمل و ضوابط اجرايي بندهاي ياد ش��ده به 
پيش��نهاد بانك مركزي جمهوري اس��لامي ايران به 

شرح ذيل ابلاغ مي شود: 
۱- ب��راي ورود ارز حاصل از ص��ادرات به چرخه 
اقتصادي كشور، صادركنندگان كالا مكلفند ظرف 6 
ماه از تاريخ صدور پروانه صادراتي گمركي ۹۵درصد 
 FOB ارز حاصل از صادرات خود را)براس��اس ارزش
يا FCA يا EXW كالا( به يكي از شكل هاي زير يا 
تركيبي از آنها استفاده نمايد. ۵ درصد باقيمانده براي 

تامين هزينه هايي از قبيل بازاريابي، تبليغات و دفاتر 
خارج از كشور در اختيار صادركننده خواهد بود. 

الف- واردات در مقابل صادرات
ب- پرداخت بدهي ارزي خود

پ- فروش ارز به بانك ها و صرافي هاي مجاز
ت- سپرده گذاري ارزي نزد بانك ها

تبصره ۱- مصاديق بازگشت ارز حاصل از صادرات 
بيش از 6 ماه توس��ط وزارت صنعت، معدن و تجارت 
تعيين خواهد شد. دس��تورالعمل اجرايي اين تبصره 
توس��ط وزارت صنعت، معدن و تج��ارت، وزارت امور 
اقتصادي و دارايي و بانك مركزي جمهوري اس��لامي 

ايران تهيه خواهد شد. 

تبصره ۲- وجوه س��پرده گذاري شده در هر زمان 
صرفا مي تواند به مصرف جزءهاي الف، ب و پ برسد. 
تبص��ره 3- ف��روش ارز به بانك ه��ا و صرافي هاي 
مجاز توسط صادركنندگان كالا بايد از زمان راه اندازي 
س��امانه»نظام يكپارچه مديريت ارز)نيم��ا( از طريق 

سامانه مزبور صورت گيرد. 
۲- ش��ركت هاي دولتي و ش��ركت هاي وابسته به 
نهاده��اي عموم��ي غيردولتي و ش��ركت هاي تحت 
مديري��ت دول��ت و صادركنن��دگان عم��ده مجاز به 
واگذاري پروانه صادراتي خود به س��اير واردكنندگان 
نيستند. واردات اين صادركنندگان از محل ارز حاصل 
از صادرات منحصر به تامين نيازهاي خود خواهد بود. 

تبص��ره- فهرس��ت صادركنندگان عمده توس��ط 
وزارت صنعت، معدن و تجارت به نحوي كه با احتساب 
ش��ركت هاي دولتي و شركت هاي وابسته به نهادهاي 
عمومي غيردولتي حداقل ۸0 درصد صادرات كشور را 

شامل شود در مقاطع 3ماهه اعلام مي شود. 
3- كليه صادركنندگان موظفند، اطلاعات مربوط 
به عملكرد بنده��اي فوق را در س��امانه مديريت ارز 

حاصل از صادرات)سماصا( ثبت نمايند. 
۴- عدم برگش��ت ارز حاصل از صادرات به چرخه 
اقتص��ادي كش��ور طبق اين دس��تورالعمل توس��ط 
صادركننده ظرف مهلت تعيين شده، تخلف محسوب 

شده و طبق مقررات رفتار خواهد شد. 
۵- اعمال معافيت مالياتي صادركنندگان توس��ط 
وزارت ام��ور اقتصادي و دارايي و س��اير مش��وق هاي 
صادراتي منوط به رعايت مفاد اين دستورالعمل است. 
6- كميته قيمت گ��ذاري كالاه��اي صادراتي در 
گم��ركات جمهوري اس��لامي ايران مكلف اس��ت در 
مقاطع ۲ماهه قيمت كالاهاي صادراتي را به روز نمايد. 
۷- صادركنندگان��ي كه مقص��د نهايي كالاي آنها 
كشورهاي عراق و افغانستان است و مبادلات كالايي 
در بازارچه هاي مرزي تا اطلاع ثانوي الزامي به اجراي 

جزء)پ( بند )۱( ندارند. 
۸- آن دس��ته از صادراتي كه در چارچوب قرارداد 
پيمان هاي پولي سيس��تم بانكي به پول ملي تسويه 

مي شوند مشمول اين دستورالعمل نيستند. 
۹- بانك ها و صرافي ها موظفند ارزهاي خريداري 

شده را در چارچوب مقررات ارزي به فروش رسانند. 
۱0- بانك ها مي توانند مازاد ارز خريداري ش��ده از 

صادركنندگان را به بانك مركزي به فروش رسانند. 
۱۱- گمركات جمهوري اسلامي ايران موظف است 
از تاريخ ابلاغ اين دس��تورالعمل اطلاعات پروانه هاي 
صادراتي را به محض صدور به صورت سيس��تمي به 

بانك مركزي ارسال نمايد. 
۱۲- انج��ام ه��ر گون��ه تغيي��رات در مف��اد اين 
دستورالعمل و ضوابط اجرايي به كارگروه موضوع ماده 

۱۴ تصويب نامه صدرالذكر واگذار مي گردد. 

گروه بانك و بيمه  
قيمت انواع س��كه در بازار تهران روز دوشنبه 3 
ارديبهشت ۹۷ در حالي كاهش يافت كه نرخ يورو 
نيز كاهش ولي پوند افزايش يافت. قيمت هر قطعه 
س��كه تمام بهار آزادي طرح جدي��د در بازار تهران 
ب��ا 3۵هزار تومان كاهش نس��بت به روز گذش��ته 

يك ميليون و ۸0۵ هزار تومان در بازار تعيين ش��د. 
همچنين هر قطعه س��كه تمام به��ار آزادي طرح 
قديم، با ۲۲هزار و ۵00 تومان افت قيمت نسبت به 
مدت مشابه، يك ميليون و ۷۴۲ هزار و ۵00 تومان 
داد و س��تد شد. به گزارش »تعادل«، هر قطعه نيم 
س��كه بهار آزادي با ۱۱ه��زار تومان كاهش قيمت 

۸۸3 ه��زار توم��ان و هر قطعه ربع به��ار آزادي با 
۱۵هزار تومان افت ۵۴3 هزار و ۵00 تومان معامله 
شد. همچنين هر قطعه سكه گرمي با ۲هزار تومان 
كاه��ش 3۵۴ هزار توم��ان فروخته ش��د. هر گرم 
طلاي ۱۸ عي��ار نيز با يك هزار و ۵00 تومان افت 
۱6۸ هزار و ۹00 تومان ارزش گذاري شد. براساس 
اع��لام بانك مركزي، قيمت ه��ر دلار امريكا بدون 
تغيير نس��بت به روز گذش��ته ۴هزار و ۲00 تومان 
تعيين شده بود. همچنين نرخ يورو با 6 تومان افت 

۵هزار و ۱۵۵ تومان و هر پوند نيز با 6 تومان رشد 
۵هزار و ۸۸۷ تومان تعيين شد. 

ط��ي حدود س��ه م��اه برگزاري حراجي س��كه 
۴۸۵ ه��زار قطعه تمام و نيم به��ار آزادي فروخته 
ش��د، در حالي حراج متوقف شده كه بعيد نيست 
در آينده يي نزديك بان��ك مركزي دوباره آن را در 
دس��تور كار قرار دهد. به گزارش ايس��نا، نيمه دوم 
سال گذش��ته دوره خاصي براي بازار سكه بود و از 
حدود ش��هريورماه رشد قيمت اين كالا شروع شد. 

سكه تمام بهار آزادي از حدود يك ميليون و ۲00 
ه��زار تومان تا پايان س��ال قبل تا ي��ك ميليون و 
۸۵0 هزار تومان پيش رف��ت. افزايش حدود 600 
هزار توماني س��كه در حدود 6 ماه در شرايطي رقم 
خورد كه در اي��ن فاصله اقداماتي همچون حراج و 
پيش فروش انجام ش��د كه البته نتوانس��ت موجب 
كاهش قيمت شود، اما مديران بانك مركزي معتقد 
بودند اگر حراج برگزار نمي ش��د به طور حتم قيمت 

سكه بيش از اين افزايش داشت. 

كاهش قيمت سكه در بازار

 صف وام ازدواج
از بين مي رود

دبير كل ش��وراي هماهنگي بانك ه��اي دولتي و 
نيمه دولتي از پرداخ��ت يك ميليون و ۵0هزار فقره 
تسهيلات ازدواج از ابتداي سال ۹6 تا پايان فروردين 

ماه سال جاري خبر داد.
عليرضا قيطاس��ي در گفت وگو با ايبنا اعلام كرد: 
بانك هاي عضو ش��وراي هماهنگي شامل ملي، سپه، 
كش��اورزي، صادرات، ملت، تجارت، رف��اه كارگران، 
مس��كن، توس��عه ص��ادرات، پس��ت بان��ك، صنعت 
و معدن و توس��عه تع��اون از ابتداي س��ال ۱3۹6 تا 
پاي��ان فروردين م��اه ۱3۹۷ بي��ش از يك ميليون و 
۵0هزار فقره تسهيلات قرض الحسنه ازدواج پرداخت 
كرده اند. وي افزود: با اين اقدام در حال حاضر حدود 
۱۷3ه��زار نفر در ص��ف دريافت تس��هيلات ازدواج 
هس��تند و با ادامه اين روند به زودي ش��اهد از بين 

رفتن صف متقاضيان ازدواج خواهيم بود.
دبي��ر كل ش��وراي هماهنگي بانك ه��اي دولتي 
و نيم��ه دولت��ي اظهار داش��ت: به موج��ب بند الف 
تبص��ره ۱6 قان��ون بودجه س��ال ۱3۹۷ كل كش��ور 
مبلغ تس��هيلات قرض الحس��نه ازدواج براي هريك 
از زوجي��ن به ميزان ۱۵0ميليون ريال تعيين ش��ده 
كه به دس��تورالعمل اجرايي توس��ط بانك مركزي به 
شبكه بانكي كشور ابلاغ شده و بانك ها نيز بر اساس 
بخشنامه جديد سقف تسهيلات قرض الحسنه ازدواج 
را ۱۵0ميلي��ون ريال براي هري��ك از زوجين تعيين 

كرده اند. 

 برگزاري مجامع بانك ها
IFRS در سومين سال اجراي

عل��ي صالح آب��ادي پيش بيني ك��رد: صورت هاي 
مالي بانك ها در س��ومين سال اجراي استانداردهاي 
حسابرسي )IFRS( در چهار ماهه ابتدايي سال تهيه 

و مجامع در زمان مقرر برگزار شود.
ب��ه گ��زارش روابط عموم��ي پژوهش��كده پولي و 
بانك��ي، عل��ي صالح آب��ادي درباره وضعي��ت اجراي 
اس��تانداردهاي حسابرس��ي )IFRS( در نظام بانكي 
ايران اظهار داش��ت: بانك مركزي در سال هاي اخير 
بانك ها را ملزم به اجراي اين اس��تانداردها كرد و بر 
همين اساس قرار شد، بانك ها گزارش ها را بر اساس 

استانداردهاي حسابرسي )IFRS( تدوين كنند.
وي با بيان اينكه صورت هاي مالي بانك ها در سال 
۱3۹۵ براي نخس��تين بار بر اس��اس استانداردهاي 
حسابرس��ي )IFRS( تدوين شد، اظهار داشت: البته 
اين امر به دليل اينكه براي نخس��تين بار در سيستم 
بانكي اجرايي مي شد داراي نواقصي بود كه اين روند 
در س��ال ۹6 نيز ادامه يافت اما وضعيت مطلوب تري 
را نس��بت به س��ال ۹۵ داش��تيم، زيرا نرم افزارهاي 
لازم در س��ال ۹۵ تهي��ه ش��ده ب��ود. وي ادامه داد: 
صورت هاي مالي بانك ها بايد در س��ال جاري نيز بر 
اساس استانداردهاي حسابرسي )IFRS( تهيه شود 
و پيش بيني مي شود صورت هاي مالي به دليل وجود 
زيرس��اخت ها در همان موعد قانوني يعني تا تيرماه 
تدوين شود و اين مساله تا ماه هاي پاياني سال ادامه 

نيابد.
مديرعامل بانك توس��عه ص��ادرات تاكيد كرد كه 
زيرس��اخت هاي مورد نياز در نظام بانكي براي تهيه 
صورت هاي مالي بر اساس استانداردهاي حسابرسي 
)IFRS( تهيه و نرم افزارها پياده س��ازي ش��ده است. 
وي گفت: از آنجا كه اين زيرس��اخت ها در دو س��ال 
گذشته آماده نبوده است لذا تهيه صورت هاي مالي و 
برگزاري مجامع طولاني شد، به نحوي كه بسياري از 

مجامع بانكي در نيمه دوم سال برگزار شد. 

سامانه نيما با حضور معاون اول 
رييس جمهور رونمايي شد

س��امانه نظام يكپارچه معام��لات ارزي يا »نيما« 
براي س��اماندهي معاملات ارزي با حضور معاون اول 
رييس جمه��ور رونمايي و عملياتي ش��د. به گزارش 
»تع��ادل« س��امانه نظ��ام يكپارچه معام��لات ارزي 
)نيما( براي س��اماندهي معاملات ارزي عملياتي شد. 
به گفته مس��وولان بانك مركزي اين سامانه قابليت 
تنظيم ش��وندگي و سياست گذاري دارد و تمام منابع 
و مصارف ارزي كش��ور در سامانه جمع مي شود و بر 
اساس ترجيحات متقاضي و اولويت هاي سياست گذار 
عرض��ه و تقاضا ص��ورت مي گيرد. س��امانه نيما ابزار 
اطلاعاتي براي رصد لحظه يي بازار ارز اس��ت و از اين 
طريق امكان سياست گذاري فوري و مداخله موثر را 

براي حاكميت فراهم مي كند.
اين س��امانه مي تواند با پيش بين��ي قبل از وقوع 
التهابات بر ب��ازار ارز، نيازمندي ها و منابع ارزي را با 
توجه به سياس��ت هاي كلان كشور كنترل و مصارف 
ارزي را به صورت سيس��تماتيك در اختيار بگيرد. در 
س��اختار سامانه نيما، چهار بازيگر عمده تعريف شده 
ك��ه ش��امل: وارد كنندگان كالا و خدم��ات به عنوان 
متقاضيان ارز، صادركنندگان كالا و خدمات ش��امل 
دولت به عنوان صادر كننده نفت و واسطه گران شامل 
بانك ها و صرافي ها و سياست گذار ارزي كه بر اساس 
پيش بيني منابع و مصارف نرخ و دامنه آزادي نرخ ها، 

اولويت ها و سقف مصارف را كنترل مي كنند.
بر اساس اين گزارش نيما سه ويژگي دارد: فراهم 
ك��ردن داده هاي كامل و واقع��ي از عرضه و تقاضاي 
ارز، عملياتي ك��ردن فرآيند تامين منابع و تخصيص 
مص��ارف ارزي در س��اختاري يكپارچه، پيوند  دهنده 
ارگانيك با فرآيند تجارت خارجي كش��ور از مس��ير 
ثبت س��فارش ت��ا ترخي��ص كالا و پوش��ش دهنده 
نيازه��اي خرد م��ردم نظير ارز مس��افرتي، درماني و 
دانش��جويي. نقش صرافي ها و بانك ها در سامانه نيما 
هم به عنوان واس��طه منابع و مص��ارف ارزي مكمل 
نقش��ي اس��ت كه بانك ها بر عهده دارند تا بر اساس 
نيازهاي وارد كنندگان امكان تخصيص، اولويت بندي 
يا عدم تخصيص ارز به آنها توس��ط سياس��ت گذاران 

وجود داشته باشد.
با عملياتي ش��دن سامانه نظام يكپارچه معاملات 
ارزي يا نيما، رويكرد واكنشي سياست گذار به رويكرد 
كنش��ي تبديل مي شود و پيش از بروز التهابات ارزي 
با كنترل تقاضاي موثر و هدايت بهينه منابع نوسانات 
هيجاني، مقطعي و سيس��تميك در آن قابل كنترل 
است و با سامانه جامع تجارت وزارت صنعت، معدن 
و تجارت و پنجره واحد نظام فرامرزي پيوسته ارتباط 

دارد. 

اخبار

»تعادل« از تلاش صنعت بيمه براي شفاف سازي هزينه كرد عوارض گزارش مي دهد

پيگيري هزينه كرد عوارض بيمه ثالث از ديوان محاسبات
گروه بانك و بيمه  احسان شمشيري 

ش��وراي عالي بيم��ه از بيمه مركزي خواس��ت تا 
موض��وع هزينه كرد مبالغ مختلف مرتبط با حق بيمه 
ش��خص ثالث در نيروي انتظامي، وزارت بهداش��ت، 
س��ازمان راهداري و اورژانس كش��ور و اثربخشي آن 
در كاهش تصادف��ات و مرگ و مير را از طريق ديوان 
محاسبات كشور به عنوان مسوول تهيه گزارش تفريغ 

بودجه پيگيري نمايد. 
به گزارش »تعادل«، باتوجه به اختلاف نظرهايي كه 
در سال هاي اخير در مورد نرخ حق بيمه شخص ثالث، 
نرخ ديه، هزينه وزارت بهداشت، صندوق خسارت هاي 
بدن��ي، نيروي انتظامي، راه��داري و اورژانس، كاهش 
گلوگاه هاي تصادف��ات جاده يي، آزادي زندانيان ديه و 
س��هم هر يك از اين موارد از كل درآمد بيمه شخص 
ثال��ث وج��ود دارد و اخيرا باعث ش��ده كه مصدومان 
حوادث جاده يي كه فاقد بيمه ش��خص ثالث هستند، 
ب��ا هزين��ه آزاد تحت درمان ق��رار گيرند و همچنين 
واكنش هايي از س��وي وزارت بهداش��ت، شركت هاي 
بيم��ه و... ايجاد ش��ده، درنتيجه فع��الان اين صنعت 
معتقدن��د كه لازم اس��ت در مورد مي��زان درآمد هر 
دستگاه اجرايي از بيمه شخص ثالث، ميزان هزينه كرد 
و اثرگذاري عوارض بيمه ش��خص ثالث، بررسي انجام 
شود تا مشخص ش��ود كه افزايش حق بيمه ها تا چه 
حد موجبات كاهش مشكلات موجود را فراهم كرده 
اس��ت و هر دستگاه تاكنون چه هزينه هايي را صورت 
داده است. در اين زمينه، در جلسه شوراي عالي بيمه 
و گزارش مقدماتي عملكرد سال ۱3۹6 صنعت بيمه 
توس��ط رييس شوراي عالي بيمه ارائه شد و همتي با 
اشاره به رش��د ۲۱درصدي حق بيمه در سال ۱3۹6 
گف��ت: افزايش ضريب نفوذ بيم��ه، گذر گردش مالي 
صنعت بيمه از ۵00 هزار ميليارد ريال، رشد مطلوب 
بيمه ه��اي زندگي، آتش س��وزي و بدن��ه اتومبيل از 
مهم ترين دستاوردهاي صنعت بيمه در سال گذشته 
است. در ادامه شوراي عالي بيمه، بنا به گزارش رييس 
كل بيمه مركزي، سهم شركت هاي بيمه مستقيم را 
در تامين عوارض موضوع تبصره »۱0« قانون بودجه 

سال ۱3۹۷ تعيين كرد. 
همچنين، ش��وراي عال��ي بيمه از بيم��ه مركزي 
خواس��ت تا موضوع هزينه كرد اي��ن مبالغ در نيروي 
انتظام��ي، س��ازمان راه��داري و اورژان��س كش��ور و 
اثربخش��ي آن در كاهش تصادفات و مرگ و مير را از 
طريق ديوان محاسبات كشور به عنوان مسوول تهيه 

گزارش تفريغ بودجه پيگيري نمايد. 
بنا بر اين گزارش، همتي رش��د ضريب خس��ارت 
در برخي رش��ته هاي بيمه يي را ناش��ي از نرخ گذاري 
غيرفن��ي و عدم اعم��ال مديريت ريس��ك در برخي 

شركت هاي بيمه دانست. 
 بنا بر اين گزارش، ش��وراي عالي بيمه مقرر كرد: 
بيمه مركزي با توجه به عدم وجود تعرفه با كسب نظر 

كارشناسان خبره و مديران صنعت بيمه و سنديكاي 
بيمه گران ايران ضوابط مورد نظر جهت كنترل ضريب 
خس��ارت در رش��ته هاي مورد نظر را به شوراي عالي 

بيمه پيشنهاد نمايد. 
همچنين در اين جلسه، شورا تعرفه هزينه ارزيابي 
خسارت موضوع تبصره ماده )3۹( قانون بيمه اجباري 
خسارات وارد شده به شخص ثالث را به ازاي هر فقره 
ارزيابي براي سال ۱3۹۷ يك ميليون ريال تعيين كرد. 

 ضرورت افزايش نظارت مجلس، ديوان 
محاسبات و سازمان بازرسي 

در مقابل مسوولان وزارت بهداشت معتقدند كه در 
اين زمينه تنها مجلس و ديوان محاس��بات و سازمان 
بازرسي است كه حق سوال كردن و نظارت و بررسي 

نحوه هزينه كرد عوارض صنعت بيمه را دارند. 
اين موضوع براي نخس��تين بار است كه در سطح 
مجلس و به صورت جدي مورد توجه قرار گرفته و در 
صورت اجراي آن به ش��فافيت بيشتر در مورد ميزان 
عوارض دريافتي دستگاه هاي مختلف از حق بيمه هاي 
دريافتي و نحوه هزينه كرد آن كمك خواهد كرد، زيرا 
ش��ركت هاي بيمه، كارشناسان و بيمه شده ها، انتظار 
دارند كه مبل��غ حق بيمه و ع��وارض دريافتي، براي 
كاهش ميزان خس��ارت ها، تصادفات، بهبود جاده ها و 
رفاه مردم، گسترش خدمات درماني، رفع گلوگاه هاي 

ترافيكي و حادثه خيز و... هزينه شود. 
زماني اين ع��وارض توجيه دارد ك��ه بنا به هدف 
تعيين شده هزينه ش��ود و دستگاه هاي هزينه كننده 
مطابق تكليف قانوني نس��بت به ارائه گزارش عملكرد 

خود اقدام نمايند. 
در چند سال اخير بارها شاهد درخواست مسوولان 
اقتص��ادي و صنعت بيمه مس��وولان و كارشناس��ان 
صنع��ت بيمه در مورد نحوه هزينه كرد عوارض وزارت 
بهداشت و نيروي انتظامي، انتقادها و پرسش هايي را 
مطرح كرده اند و خواس��تار اطلاع رساني در اين زمينه 
شده اند كه عوارض صنعت بيمه در چه محلي و به چه 
ميزان خرج شده و چه تاثيري بر ارائه خدمات به مردم 
داشته و تا چه حد به كاهش خسارت ها و تصادف هاي 
جاده يي و شهري منجر ش��ده است. اما متاسفانه بنا 
به دلايلي نامعلوم هرگز اين گزارش عملكرد منتش��ر 

نشده است. 
موضوع چگونگ��ي هزينه كرد ع��وارض پرداختي 
صنعت بيمه در رشته شخص ثالث و مازاد، به وزارت 
بهداشت و نيروي انتظامي مدت هاست كه مورد توجه 
رس��انه ها و فع��الان صنعت بيمه قرار گرفته اس��ت و 
همگان مش��تاقند، بدانند كه عوارض پرداخت ش��ده 
در چه بخش هايي هزينه ش��ده و چ��ه فوايدي براي 
مردم، راه ها، معابر شهري و خارج شهر، كاهش تلفات، 
كاهش ترافيك و... داش��ته است و در راستاي كاهش 
خسارت هاي ناشي از حوادث رانندگي، بهبود امكانات 

بهداشتي، رس��يدگي به حادثه ديدگان در جاده ها و... 
چه فعاليت هايي صورت گرفته است.

 شفاف سازي عوارض مهم تر از حذف ماليات
اين نكته نشان مي دهد كه در شرايط كنوني صنعت 
بيمه، نه تنها شفاف س��ازي عوارض يك ضرورت است 
بلكه ب��راي ادامه حيات ش��ركت هاي بيمه، حتي بايد 
ماليات بر ارزش افزوده نيز كاهش يابد يا حذف ش��ود. 
براين اس��اس روشن اس��ت كه درخواست شركت هاي 
بيمه براي شفاف س��ازي هزينه كرد عوارض بيمه يك 
ض��رورت جدي اس��ت، زيرا هر چ��ه هزينه هاي بيمه 
كاهش يابد و درآمدهاي بيمه حفظ ش��ده و در مسير 
س��رمايه گذاري ها و كاهش فشار به مردم هزينه شود، 
بهتر مي تواند موجبات توسعه اين صنعت و رفاه مردم 
را موجب ش��ود و نبايد با گراني تعرفه ها و حق بيمه ها 
و عوارض و ماليات و... زمينه مش��اركت كمتر مردم و 

افزايش تعداد خودروهاي فاقد بيمه را فراهم كنيم. 
بسياري از كارشناسان صنعت بيمه معتقدند كه اگر 
عوارض پرداخت شده در جاي خود خرج شود، مي تواند 
به كاهش خس��ارت هاي صنعت بيم��ه كمك كند اما 
در اين زمينه بايد اطلاع رس��اني شود كه چه ميزان از 
بودجه هاي اختصاص يافته در محل هاي مختلف خرج 
ش��ده و تا چه حد آثار مثبت بر كاهش حوادث و ارائه 

خدمات به مردم و جامعه داشته است؟

 پرداخت عوارض بيش از ۷هزار ميليارد 
توماني در 9 سال اخير

مجموع ع��وارض پرداختي صنع��ت بيمه از محل 
حق بيمه ش��خص ثال��ث به وزارت بهداش��ت، نيروي 
 انتظام��ي و صن��دوق تامين خس��ارت هاي بدني طي

۸ سال و ۹ ماه بالغ بر ۷هزار ميليارد تومان بوده است 
و اين پرس��ش اساسي وجود دارد كه چنين مبلغ قابل 
توجهي تا چه حد در مسير كاهش تصادف، رسيدگي 
به حادثه ديدگان، رفع نقاط حادثه خيز، فرهنگ سازي، 
اصلاح راه ها و گلوگاه ها و ترافيك و... بوده و تا چه حد 
در مس��ير هدف مورد نظر، اهداف اين قانون را محقق 
كرده اس��ت و چرا تاكنون گزارش مبس��وط و جامعي 
به مجلس يا س��اير نهادها از جمله ديوان محاس��بات 
و س��ازمان بازرس��ي ارائه نشده اس��ت و چرا مردم به 
عنوان كساني كه حق بيمه مي دهند، در جريان نحوه 

هزينه كرد حق بيمه ها قرار نگرفته اند. 
ب��ه گ��زارش »تع��ادل« آمارها نش��ان مي دهد كه 
ش��ركت هاي بيمه ي��ي زيان هاي س��نگيني در بخش 
بيمه ش��خص ثالث متقبل ش��ده اند و تمايل چنداني 
به فعاليت در اين بخش ندارند و هر ش��ركتي كه براي 
نخس��تين بار وارد اي��ن ح��وزه از فعاليت هاي بيمه يي 
مي شود پس از مواجه ش��دن با خسارت هاي سنگين 
ديگ��ر تمايلي به ورود ب��ه اين بخش از صنعت بيمه را 
ندارند. صنعت بيمه به خاطر فضاي موجود كس��ب و 

كار دچار مشكل ش��ده و نسبت حق بيمه توليدي به 
خس��ارت نش��انگر فضاي اقتصادي و كس��ب و كار هر 
كشوري اس��ت و نسبت خسارت به درآمد بيمه بسيار 
بالاس��ت. به دليل وجود حمل و نق��ل ناكارآمد و عدم 
وجود فرهنگ مناسب اس��تفاده از خودرو و همچنين 
جاده هاي نامناس��ب در سطح كش��ور ضريب خسارت 
بيمه هاي ش��خص ثالث بالاست و امسال شاهد بوديم 
كه دولت و بيمه مركزي دست و دلبازي به خرج دادند 
و نرخ بيمه شخص ثالث را افزايش ندادند در حالي كه 
نرخ ديه بالا رفت و شركت هاي بيمه موظف به رعايت 
قانون هستند و شركت هاي بيمه موظف به دريافت حق 
بيمه ها براس��اس نرخ هاي سال ۹3 شدند، در حالي كه 
ش��اهد افزايش قيمت ديه در كش��ور هستيم و در اين 
رابطه پيش بيني مي ش��ود با ادامه روند كنوني ش��اهد 
افزايش نس��بت ضريب خسارت در بيمه شخص ثالث 
باشيم. دولت براي حفظ شأن صنعت بيمه با توجه به 
مشكلاتي كه در سال ۹3 براي برخي شركت هاي بيمه 
به وج��ود آمد و آنها را به مرز انحلال و ورشكس��تگي 
رس��اند بايد درست تصميم گيري كند و حق بيمه ها را 
متناس��ب با افزايش خس��ارت و هزينه ها و ديه و... بالا 
ببرد. اگ��ر دولت مي خواهد تع��ادل را حفظ كند بايد 
درس��ت تصميم بگيرد؛ زيرا شركت هاي بيمه ملزم به 
رعايت قانون و دستورات نهادهاي حاكميتي هستند و 
اگر نرخ ها متناسب نباشد، مشكل ساز مي شود. صنعت 
بيم��ه هم اكنون از فضاي اقتصادي كش��ور رنج مي برد 
به طوري كه هم اكنون شاهد دامپينگ )قيمت شكني( 
شركت هاي بزرگ دولتي يا شركت هايي كه خصوصي 
ش��ده اند، هستيم و شركت هاي نوظهور و تازه تاسيس 
ش��ده در صنع��ت بيمه ب��ه ناچار مجبور ب��ه رقابت با 
فعاليت ه��اي غيرحرفه يي و غيراقتص��ادي در صنعت 
بيمه هس��تند و به دليل عدم آگاهي از شرايط موجود 
وارد حوزه هايي همچون بيمه هاي شخص ثالث، اعتبار، 
درمان و غيره مي ش��وند و به دلي��ل عدم تجربه كافي 
و ش��ناخت از بازار ايران ب��ا زيان هاي هنگفتي مواجه 
مي ش��وند و نهايتا منجر به افزايش ضريب خسارت در 

اين حوزه ها مي شوند. 

 ماهانه 6۷ ميليارد تومان عوارض بيمه ثالث
صنعت بيمه طي اين مدت به طور متوس��ط ماهانه 
حدود 6۷ميليارد تومان از محل حق بيمه شخص ثالث 
به اين س��ه نهاد پرداخت كرده اس��ت. بر اين اس��اس 

برخي كارشناسان در اين زمينه معتقدند كه مجلس و 
ساير نهادهاي نظارتي بايد بررسي كنند كه اين ميزان 
پول چگونه صرف ش��ده و تا چه حد موثر بوده اس��ت 
و آي��ا بايد رقم و درصد و س��هم اي��ن نهادها از درآمد 
ش��خص ثالث بيشتر شود يا كمتر يا ثابت بماند؟ زيرا 
هدف اصلي كاهش تصادف ها و ارائه خدمات به مردم 
است و در اين زمينه بايد بهترين تصميم ها گرفته شود. 
بن��ا بر اين گزارش كل ع��وارض پرداختي صنعت 
بيمه در اين دوره ۹س��اله از سال ۸6 تا ۹۴ به وزارت 
بهداشت بيش از 3هزار و 3۵۴ميليارد تومان، به نيروي 
انتظامي بي��ش از يك هزار و ۸3۱ميليارد تومان و به 
صندوق تامين خسارت هاي بدني بيش از يك هزار و 
۸3۹ ميليارد تومان بوده اس��ت. محل مصرف عوارض 
پرداختي وزارت بهداش��ت طبق قوانين برنامه چهارم 
و پنجم توس��عه درمان ف��وري و بدون قيد و ش��رط 
مصدومان حوادث رانندگي است. نيروي انتظامي نيز 
طبق قوانين بودجه سنواتي بايد براي كاهش تصادفات 
رانندگي اقدام كند و برنامه ريزي داشته باشد. همچنين 
صندوق تامين خسارت هاي بدني طبق قانون شخص 
ثالث بايد پرداخت خس��ارت هاي بدني )جرح، فوت و 
هزينه هاي پزش��كي( وارده به اش��خاص ثالث ناشي از 
حوادث رانندگي و حمايت از ايش��ان را در مواردي كه 
راننده مسبب حادثه بيمه نامه نداشته يا معلوم نباشد 
به عهده بگيرد. كارشناسان مي گويند كه اگرچه نحوه 
هزينه كرد منابع دريافتي صندوق تامين خسارت هاي 
بدني مشخص است اما از نحوه هزينه كرد ساير منابع 
تخصيص داده ش��ده ب��ه وزارت بهداش��ت و نيروي 

انتظامي تاكنون گزارش مستندي ارائه نشده است. 
اي��ن زمين��ه ض��رورت دارد ك��ه مجل��س،  در 
كميسيون هاي تخصصي، ديوان محاسبات و سازمان 
بازرس��ي، گزارشي از عملكرد دس��تگاه هاي مختلف 
اجرايي در م��ورد هزينه كرد ع��وارض ۷هزار ميليارد 
توماني ۹ س��ال اخير ارائه دهند تا مشخص شود كه 
چه نوع خدماتي به مردم و ناوگان حمل و نقل عمومي 
كش��ور و همچنين تامين خس��ارت هاي خانواده هاي 

آسيب ديده ارائه شده است. 
برخي كارشناسان مي گويند كه خدمات بهداشتي 
ب��ه صورت س��رپايي و در ح��د اقدامات اوليه اس��ت. 
همچنين در مورد شناسايي گلوگاه هاي حمل و نقل، 
نصب دوربين ها و كاهش نقاط حادثه خيز جاده يي بايد 

مشخص شود كه چه نوع اقداماتي انجام شده است.
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5 بورس و فرابورس
 نگاه�ي ب�ر پرتفوي ي�ك ماهه »وس�كاب«: 
ش��ركت س��رمايه گذاري نور كوثر ايرانيان )صندوق 
بازنشس��تگي كاركن��ان بانك ه��ا( ص��ورت وضعيت 
پرتف��وي يك ماهه منتهي به 31 فروردين ماه 97 را 
حسابرسي نشده و با س��رمايه معادل 3 هزار و 500 
ميليارد ريال منتش��ر كرد. علاوه بر اين، ش��ركت با 
انتشار عملكرد يك ماهه خود اعلام كرد در دوره يك 
ماهه ياد ش��ده تعدادي از سهام چند شركت بورسي 
را با بهاي تمام شده معادل 7 ميليارد و 266 ميليون 
ري��ال و مبلغ معادل 9ميلي��ارد و 331 ميليون ريال 
واگ��ذار ك��رد و از اين بابت مع��ادل 2 ميليارد و 65 
ميليون ريال سود كسب كرد. همچنين، اين شركت 
در دوره يك ماهه ياد شده سهام چند شركت بورسي 
را با بهاي تمام شده معادل 3 ميليارد و 853 ميليون 
ري��ال خريداري ك��رد. افزون بر اين، »وس��كاب« در 
ابت��داي دوره يك ماهه ياد ش��ده تعدادي از س��هام 
چند ش��ركت بورس��ي را با بهاي تمام شده معادل 3 
هزار و 996 ميليارد و 515ميليون ريال و ارزش بازار 
مع��ادل 4 هزار و 199ميلي��ارد و 955 ميليون ريال 
در سبد س��هام خود داشت. علاوه بر اين، بهاي تمام 
ش��ده سهام بورسي اين ش��ركت طي دوره يك ماهه 
معادل 3 ميليارد و 413ميليون ريال كاهش يافت و 
در پايان دوره به مبلغ 3 هزار و 993 ميليارد و 102 
ميليون ريال رسيد. بر اين اساس، ارزش بازار آن نيز 
مع��ادل 64ميليارد و 976 ميليون ريال كاهش يافت 
و در پاي��ان دوره مع��ادل 4 ه��زار و 134 ميليارد و 

979ميليون ريال محاسبه شد. 
 انتش�ار عملك�رد »پترول«: گروه پتروش��يمي 
س��رمايه گذاري ايرانيان صورت وضعيت پرتفوي يك 
ماه��ه منتهي به 31 فروردين ماه 97 را حسابرس��ي 
نش��ده و با س��رمايه معادل 20 هزار ميلي��ارد ريال 
منتش��ر كرد. علاوه بر اين، شركت با انتشار عملكرد 
يك ماهه خود اعلام كرد در دوره يك ماهه ياد شده 
تعدادي از سهام چند شركت بورسي را با بهاي تمام 
ش��ده معادل 43ميليارد و 907 ميليون ريال و مبلغ 
معادل 124ميليارد و 104 ميليون ريال واگذار كرد 
و از اي��ن بابت مع��ادل 80 ميلي��ارد و 197 ميليون 
ريال س��ود كسب كرد. افزون بر اين، شركت در دوره 
يك ماهه ياد ش��ده س��هام هيچ ش��ركت بورسي را 
خريداري نكرد. براس��اس اين گ��زارش، »پترول« در 
ابتداي دوره يك ماهه ياد شده تعدادي از سهام چند 
ش��ركت بورس��ي را با بهاي تمام شده معادل 4 هزار 
و 661 ميلي��ارد و 155ميلي��ون ري��ال و ارزش بازار 
مع��ادل 8 هزار و 860ميلي��ارد و 505 ميليون ريال 
در س��بد سهام خود داشت. افزون بر اين، بهاي تمام 
ش��ده سهام بورسي اين ش��ركت طي دوره يك ماهه 
معادل 43 ميليارد و 907ميليون ريال كاهش يافت 
و در پاي��ان دوره ب��ه مبلغ 4 ه��زار و 617 ميليارد و 
248 ميلي��ون ريال رس��يد. همچنين ارزش بازار آن 
نيز مع��ادل 272ميليارد و 706 ميليون ريال كاهش 
ياف��ت و در پايان دوره معادل 8 هزار و 587 ميليارد 

و 799 ميليون ريال محاسبه شد. 
 نگاه�ي ب�ر عملكرد ي�ك ماه�ه »وبوعلي«: 
س��رمايه گذاري بوعل��ي ص��ورت وضعي��ت پرتفوي 
م��اه 97  فرودي��ن   31 ب��ه  منته��ي  ماه��ه  ي��ك 
مع��ادل  س��رمايه  ب��ا  و  نش��ده  حسابرس��ي  را 
 ي��ك ه��زار و 600 ميلي��ارد ري��ال منتش��ر ك��رد. 
بر اين اس��اس، شركت با انتش��ار عملكرد يك ماهه 
خود اعلام كرد در دوره يك ماهه ياد ش��ده تعدادي 
از س��هام چند شركت بورس��ي را با بهاي تمام شده 
مع��ادل 8ميليارد و 525 ميليون ريال و مبلغ معادل 
10ميلي��ارد و 280 ميليون ريال واگذار كرد و از اين 
بابت معادل يك ميليارد و 755 ميليون ريال س��ود 
 كس��ب كرد. همچنين، اين ش��ركت دوره يك ماهه 
ياد ش��ده س��هام چند ش��ركت بورس��ي را با بهاي 
تمام ش��ده معادل 21 ميلي��ارد و 151 ميليون ريال 
خريداري كرد. براس��اس اين گزارش، »وبوعلي« در 
ابت��داي دوره يك ماهه ياد ش��ده تعدادي از س��هام 
چند ش��ركت بورس��ي را با بهاي تمام ش��ده معادل 
يك هزار و 954ميلي��ارد و 76 ميليون ريال و ارزش 
بازار مع��ادل يك هزار و 598 ميليارد و 925 ميليون 
ريال در سبد سهام خود داشت. همچنين، بهاي تمام 
ش��ده سهام بورسي اين ش��ركت طي دوره يك ماهه 
معادل 12ميليارد و 626 ميليون ريال افزايش يافت 
و در پايان دوره ب��ه مبلغ يك هزار و 966 ميليارد و 
702ميليون ريال رسيد. علاوه بر اين، ارزش بازار آن 
نيز مع��ادل 26 ميليارد و 137 ميليون ريال افزايش 
يافت و در پايان دوره معادل يك هزار و 625ميليارد 

و 62 ميليون ريال محاسبه شد. 
 انتش�ار عملكرد يك س�اله »حتوكا«: شركت 
حم��ل و نقل ت��وكا اطلاع��ات و صورت ه��اي مالي 
اس��فند  ب��ه 29  منته��ي  ميان دوره ي��ي 12ماه��ه 
م��اه 96 را حسابرس��ي نش��ده و ب��ا س��رمايه ثبت 
ش��ده مع��ادل 330 ميلي��ارد ريال منتش��ر كرد. بر 
اين اس��اس، ش��ركت ب��ا انتش��ار عملك��رد 12ماهه 
 س��ال مالي 96 خ��ود اعلام ك��رد در دوره 12 ماهه 
ياد ش��ده مبلغ 24 ميليارد و 908 ميليون ريال سود 
خالص كس��ب ك��رد و بر اين اس��اس مبلغ 48 ريال 
س��ود به ازاي هر سهم اختصاص داد كه در مقايسه با 
دوره مش��ابه سال مالي قبل معادل 48درصد كاهش 
داش��ت. افزون بر اين، »حت��وكا« در دوره 12 ماهه 
مشابه سال مالي قبل مبلغ 144 ريال سود به ازاي هر 
س��هم اختصاص داده بود. همچنين، با افزوده شدن 
س��ود خالص به زيان انباش��ته ابتداي سال درنهايت 
مبلغ 26ميليارد و 386 ميليون ريال س��ود انباش��ته 

پايان دوره در حساب هاي اين شركت منظور شد. 

افت بازار هاي آسيايي
شاخص هاي جهاني در نخستين روز معاملاتي هفته 
با روند نوس��اني همراه ش��دند در حالي كه بازارهاي 
آسيايي به عنوان نخس��تين بازار فعال با افت روبه رو 
ش��د. به گزارش سنا، بازار آس��يايي در نخستين روز 
كاري هفته با افت ش��اخص ها در ب��ازار ژاپن روبه رو 
شد. بر اين اساس، شاخص نيكي با افت 3.0درصدي 
روبه رو شد و شاخص تاپيكس كاهش 02.0درصدي 

را از خود به جاي گذاشت.
اي��ن در حال��ي اس��ت ك��ه ش��اخص اصل��ي بورس 
هنگ كنگ نيز افت 5.0درص��دي را از خود به جاي 
گذاشت و شاخص CSI در چين با رشد 1.0درصدي 
و ش��اخص بورس سيدني نيز با افزايش 2.0درصدي 

همراه شد. 

رويخطشركتها

بينالملل

براي توسعه همكاري هاي بيشتر صورت گرفت

تفاهمنامه سازمان بورس و حوزه علميه قم
تفاهمنامه همكاري و توسعه ميان حوزه علميه 
قم و س��ازمان بورس و اوراق بهادار روز دوشنبه به 
امضا رس��يد. اين مراس��م با حضور رييس سازمان 
بورس و اوراق بهادار، اعضاي هيات مديره و مديران 
ارشد اين نهاد همچنين تعدادي از مقامات و اساتيد 
حوزه علميه قم برگزار ش��د. به گزارش سنا در اين 
مراسم حجت الاس��لام حس��يني، معاون ارتباطات 
حوزه ه��اي علميه سراس��ر كش��ور گف��ت: بورس 
بيش��ترين قرابت را با معياره��اي ديني دارد و اين 
نويد از آن دارد كه بورس بتواند در خدمت شريعت 
باش��د. وي افزود: شاكله بازار س��رمايه معطوف به 
كالاي خاص اس��ت بنابراين بيش��ترين قرابت را با 
معيارهاي ديني دارد اين مساله همچنين اين نويد 
را مي ده��د كه بورس مي تواند بيش از گذش��ته در 

خدمت اهداف نظام جمهوري اسلامي قرار گيرد. 

 حمايت از پروژه هاي كاربردي
همچنين ش��اپور محمدي، رييس سازمان بورس 
و اوراق به��ادار ب��ا بيان اينكه در س��ال 95 بيش از 
35هزارميلي��ارد تومان ان��واع اوراق مالي اس��لامي 
ازجمله صكوك اجاره مرابحه خزانه اس��لامي منتشر 
شده اس��ت، گفت: اوراق مالي اسلامي بخش مهم و 
تعيين كننده يي از مبادلات بورس در كشور را به خود 
اختصاص داده است. محمدي با بيان اينكه سازمان 
ب��ورس و اوراق بهادار از پروژه ه��اي كاربردي حوزه 
علميه حمايت خواهد كرد، افزود: مركز پژوهش هاي 
سازمان بورس مي تواند مقالات طلاب و اساتيد حوزه 
علميه را در كنار كارهاي پژوهش��ي كارشناس��ان و 
متخصصان اين بازار منتش��ر كند. دبير شوراي عالي 
بورس با بيان اينكه همكاري هاي حوزه علميه قطعا 
براي بازار س��رمايه مفيد خواهد بود، افزود: علاوه بر 
برگزاري س��مينارها و نشست هاي ادواري، تخصصي 
يك همايش مالي اسلامي بين المللي را نيز در تهران 
ميزبان��ي مي كنيم كه بنا داريم اينگونه همايش ها را 
در ق��م نيز برگ��زار كنيم تا با حض��ور صاحب نظران 

ابزارهاي موجود در بازار س��رمايه نقد و بررسي شود. 
محمدي افزود: در بازار سرمايه اين اعتقاد وجود دارد 
كه تنها س��ود حلال اس��ت كه هم بركت دارد و هم 
ماندگار اس��ت. آنقدر راه هاي حلال در بازار سرمايه 
وجود دارد كه اساسا نيازي نيست به سمت ابزارهاي 
شبهه ناك رفت. رييس سازمان بورس و اوراق بهادار 
افزود: در سال 95 حدود 35هزارميليارد تومان اوراق 
مالي اسلامي و در سال 96 انواع اوراق منفعت، اوراق 
جعاله، صكوك اجاره، مرابحه و ساير اوراق را منتشر 
كرديم و هم اكنون درحال بررس��ي نحوه انتشار اين 

اوراق در ساير كشورها هستيم. 

 نگاه به سمت مسائل جديد
افزون ب��ر اين آي��ت الله عليرضا اعراف��ي، امام 
جمعه قم و مدير حوزه هاي علميه سراس��ر كشور 
ب��ا بيان اينكه دس��ت ح��وزه در زمين��ه نظريات 
اقتص��ادي خالي نيس��ت اما در عي��ن حال هنوز 
ج��اي كار فراوان دارد، اظهار كرد: از س��ال آينده 
حركت هاي نسبتا جديدتري را آغاز مي كنيم تا با 
توجه به مس��ائل فقهي معاصر به جاي حاشيه در 
متن حوزه مطرح ش��ود. وي افزود: نگاه به سمت 
مس��ائل جديد را در متون آموزشي حوزه نيز وارد 
خواهيم كرد ضمن اينكه درس هاي اصلي خارجي 

بايد در قلمرو مس��ائل ن��و و حوزه هاي اقتصادي و 
بورس و بانك قرار گيرد. 

 طراحي 15 ابزار 
در س��ويي ديگر س��يدعباس موس��ويان، عضو 
كميته فقهي س��ازمان بورس و اوراق بهادار نيز در 
اين رويداد با بيان اينكه اساسا مقوله بازار سرمايه 
بس��يار نزديك تر از مباحث پول��ي و بانكي به فقه 
اس��ت، گفت: در بازار س��رمايه پايه اصلي به سهام 
و ش��ركت و داده هاي فيزيكي است لذا معلاملات 
آن بر پايه فعاليت هاي واقعي طراحي ش��ده است. 

وي ب��ا تاكيد بر اينكه تك ت��ك معاملاتي كه قرار 
اس��ت به بازار سرمايه اضافه شود در كميته فقهي 
س��ازمان بورس و اوراق بهادار بررس��ي مي ش��ود، 
اظه��ار كرد: امروز بيش از 15ن��وع ابزار در كميته 
فقهي طراحي ش��ده كه بيش از 10نوع آن تاكنون 

عملياتي شده است. 

 بازتعريف بورس با رويكردي تخصصي تر
از جنبه فقهي

علاوه بر اين، حجت الاسلام والمس��لمين س��يد 
مفيد حسيني كوهس��اري مس��وول مركز ارتباطات 
و بين المل��ل حوزه هاي علميه در تش��ريح مفاد اين 
تفاهمنام��ه گفت: موضوع اقتصاد و تعاملات مالي با 
توجه به فضاي اسلامي كشور و دغدغه هاي مراجع، 
علم��ا و مردم به ويژه در نهادهاي اقتصادي بس��يار 
مهم است و اين باعث شده حوزه هاي علميه فعالانه 
وارد شوند و با نهادهاي اقتصادي و مالي تعاملاتي را 
تعريف كنند. در اين ميان سازمان بورس با توجه به 
شاكله موجود و به واسطه وجود كميته فقهي قرابت 

نزديكي با موازين شرعي دارد. 
وي اف��زود: حوزه ه��اي علمي��ه ب��ا امضاي اين 
تفاهمنام��ه ب��ه دنبال اين اس��ت ك��ه عرصه هاي 
جديدت��ري طراح��ي ش��ود و در كن��ار ملاحظ��ه 
جنبه ه��اي فقه��ي و ش��رعي، ني��روي انس��اني و 
متخصص��ي كه ه��م با موازي��ن ش��رعي و ديني 
آش��نا باش��د و هم ب��ا مباحث اقتص��ادي و بورس 
آش��نايي دارد، تربي��ت و ب��ه كار گرفت��ه ش��ود. 
حسيني كوهس��اري  حجت الاسلام والمس��لمين 
خاطرنش��ان كرد: با امضاي اين تفاهمنامه متون و 
منابعي كه لازم اس��ت، تدوين مي شود و يك مركز 
تخصصي فقهي در اين عرصه طراحي خواهد ش��د 
و همچني��ن بعضي از دروس خ��ارج فقه كه ناظر 
به بورس و مبادلات مالي اس��ت، تشكيل مي شود 
تا بورس بي��ش از پيش با رويكردي تخصصي تر از 

جنبه فقهي و ديني بازتعريف شود. 

گروه بورس   
ته��ران در  به��ادار  اوراق  ب��ورس  ش��اخص كل 
معاملات ديروز با كاهش 194 واحدي همراه ش��د و 
 رق��م 94 هزار و 299 واح��د را به خود اختصاص داد. 
 بر اين اس��اس، دماس��نج بازار فرابورس نيز با كاهش 
4 واح��دي، رق��م 1055 واح��د را تجربه ك��رد. اين 
درحالي اس��ت كه به اعتقاد برخي كارشناس��ان نبود 
نقدينگي براي خريد س��هام در داد و س��تد  هاي اين 

روز هاي بازار در كنار عواملي همانند س��ايه س��نگين 
ريسك هاي سيس��تماتيك در بورس كش��ور و ابهام 
قيمتي در چش��م انداز ب��ازار ارز مي توانن��د منجر به 
آهس��ته برداشته ش��دن گام هاي بازار سهام و اصلاح 
مجدد قيمتي س��هم ها شود. بر اين اس��اس، در بازار 
ديروز فرآورده هاي نفتي، شيميايي ها و فلزات اساسي 
با بيش��ترين حجم و ارزش معاملات در صدر برترين 
گروه هاي صنعتي قرار گرفتند. همچنين، در معاملات 

 روز گذش��ته س��رمايه گذاران بورس ته��ران بيش از 
486 ميليون برگه سهم، حق تقدم و ساير دارايي هاي 
مالي را در بازار دست به دست كردند. ارزش مبادلات 
ديروز بيش از يك هزار و 449 ميليارد ريال بود كه در 
36 هزار نوبت معاملاتي انجام شد. افزون بر اين، در بازار 
روز دوش��نبه فرآورده هاي نفتي، شيميايي ها و فلزات 
اساسي با بيش��ترين حجم و ارزش معاملات در صدر 
برترين گروه هاي صنعتي قرار گرفتند. براس��اس اين 
گزارش، صدرنشيني بازار نيز با بيشترين رشد قيمت 
متعل��ق به نمادهاي فيبر ايران، لوله و ماشين س��ازي 
ايران، ايركا پارت صنعت، معدني دماوند، چرخش��گر، 
حمل و نقل بين المللي خليج فارس و ايران ارقام بود. در 
مقابل نمادهاي صنعتي بهشهر، كارخانجات داروپخش، 

كشت و صنعت پياذر، سراميك هاي صنعتي اردكان، 
صنايع كاغذ سازي كاوه، سرمايه گذاري ساختمان ايران 
و س��رمايه گذاري بوعلي با بيشترين كاهش قيمت در 
انتهاي جدول معاملات نشستند. علاوه بر اين، در بازار 
ديروز س��رمايه گذاران براي خريد واحدهاي صندوق 
امين يكم، اوراق مش��اركت ش��هرداري سبزوار، سهام 
آلوميني��وم ايران، لوله و ماشين س��ازي اي��ران، اوراق 
صكوك س��ايپا و اوراق مش��اركت ش��هرداري شيراز 
بيشترين تقاضا و سنگين ترين صف هاي خريد را ثبت 
كردند. اين درحالي بود كه در سوي ديگر بازار، گروهي 
از س��رمايه گذاران تلاش كردند با عرضه هاي سنگين 
از اوراق مش��اركت شهرداري ش��يراز، اوراق مشاركت 
شهرداري تهران، اوراق صكوك گل گهر، اوراق صكوك 

سايپا و اوراق مش��اركت ملي نفت ايران خارج شوند. 
به گزارش سنا، در بازار ديروز نمادهاي هلدينگ نفت 
و گاز پارس��يان، ارتباطات س��يار، صنايع پتروشيمي 
خليج ف��ارس و گل گهر با بيش��ترين تاثي��ر منفي بر 
شاخص باعث شدند اين متغير 194 واحد نزولي شود 
و به رقم 94 هزار و 299 برس��د. اين در حالي بود كه 
نمادهاي فولاد مباركه، خدمات انفورماتيك و پالايش 
نفت اصفهان با بيشترين تاثير مثبت بر شاخص مانع 
افت بيش��تر اين متغير ش��دند. در پايان معاملات نيز 
حق تقدم گل گهر با معامله بلوكي 40 ميليون سهمي 
بيشترين حجم معاملات و اوراق مشاركت شهرداري 
س��بزوار با معامله 225 ميليارد ريالي بيشترين ارزش 

معاملات را داشتند. 

مروري بر آمار معاملات ديروز

كاهش مجدد شاخص

خصوصيسازي

بازارسرمايه

از 20 گ��روه مش��مولان س��هام عدال��ت كار 
تس��ويه س��ود س��هام عدال��ت 19 گ��روه به ط��ور 
كام��ل انجام ش��ده اس��ت. ميرعلي اش��رف عبدالله 
رييس س��ازمان خصوصي س��ازي  پوري حس��يني 
عن��وان ك��رد: كاركن��ان دس��تگاه هاي اجراي��ي، 
تامي��ن  و  لش��كري  و  كش��وري  بازنشس��تگان 
 اجتماعي گروه بيس��تم را ش��امل مي ش��وند كه از 
35 بانكي كه اين دسته از مشمولان شماره شباي 
خود را براي دريافت سود سهام عدالت وارد سامانه 
كرده اند تا به امروز 31 بانك س��ود سهام عدالت را 
به حساب مشمولان واريز كرده اند و تلاش مي كنيم 
تا پرداخت سود سهام عدالت توسط سه بانك ديگر 
هم انجام ش��ود و تنها بانك باقي مانده نيز كه بانك 
صادرات اس��ت تا پايان هفته ي��ا اوايل هفته آينده 
تس��ويه كامل سود س��هام عدالت مشمولان گروه 

بيستم را نيز انجام دهند. 
ب��ه گ��زارش ايلن��ا، وي اضافه كرد: آن دس��ته 
از مش��مولاني كه تا پايان دي ماه ش��ماره ش��باي 
حس��اب بانكي خود را در سامانه سهام عدالت ثبت 
كرده اند تا پايان هفته آينده سود سهام عدالت خود 
را دريافت خواهند كرد و كس��اني ك��ه بعد از اين 
زمان اقدام به اعلام ش��ماره ش��باي حساب بانكي 
خود كرده اند، س��ود س��هام عدالت خود را تا پايان 

خردادماه دريافت مي كنند. 
پوري حس��يني درخصوص امكان تغيير شماره 
شباي بانكي توسط مشمولان نيز گفت: در صورتي 
كه ش��ماره شباي مشمولي تاييد نهايي شده باشد، 
ام��كان تغيير آن وج��ود ندارد مگر اينكه ش��ماره 
ش��باي وي بنا به دلايلي مسدود شود كه در آينده 

امكان اعلام ش��ماره شباي بانكي توسط اين دسته 
از مشمولان فراهم خواهد شد. 

 توزيع 2800 ميليارد توماني
در س��ويي ديگر، س��يدجعفر س��بحاني مش��اور 
س��ازمان خصوصي س��ازي با بيان اينكه ت��ا به امروز 
2800ميليارد تومان س��ود نقدي دوره عملكرد سال 
مال��ي 95 ميان مش��مولان اين دارايي توزيع ش��ده 
است، گفت: تعداد 8ميليون نفر شماره شباي حساب 
بانكي خود را به س��امانه سهام عدالت ارائه نكرده اند. 
به گ��زارش فارس، وي با بيان اينك��ه تاكنون تعداد 
2 ميلي��ون نفر از مجموع 49 ميلي��ون و 200 هزار 
نفر مش��مول دريافت س��هام عدالت به عنوان متوفي 
شناسايي شده اند، عنوان كرد: تكليف انحصار وراثت 
و نحوه توزيع س��ود ميان بازمان��دگان اين متوفيان 
اواخر خرداد ماه يا درنهايت اوايل تابس��تان امس��ال 

مشخص مي شود.
اينك��ه  بي��ان  ب��ا  س��بحاني  س��يدجعفر 
عن��وان  ب��ه  نف��ر  ه��زار   200 و  ميلي��ون   47
 مش��مولان در قي��د حي��ات س��هام عدال��ت بي��ن 
20 گ��روه مختل��ف دس��ته بندي مي ش��وند، يادآور 
ش��د: تاكنون با 19 گروه مختلف از اين مش��مولان 
به طور100درص��د تس��ويه كامل ش��ده و تنها گروه 
بيس��تم اين مجموعه كه ش��امل كارمندان دولت و 
دستگاه هاي اجرايي، بازنشستگان لشكري و كشوري 
و تامين اجتماعي مي شوند، باتوجه به ميزان دريافت 
سود عملكرد دوره مالي 95 شركت ها مي توانند سود 

سهام عدالت خود را دريافت كنند. 
ب��ه گفت��ه وي حجم كل س��ود دريافت��ي طبقه 

بيس��تم مشمولان سهام عدالت معادل 450 ميليارد 
تومان مي ش��ود كه همزمان با دريافت تدريجي سود 
عملكرد ش��ركت هاي بورسي سبد دارايي هاي سهام 
عدالت، س��ودهاي مشمولان به طور مقطعي در حال 
واريز اس��ت. سبحاني افزود: از 28 اسفند ماه پارسال 
واريز س��ود گروه بيستم مشمولان سهام عدالت آغاز 
و در ادامه طي هشتم فروردين ماه امسال نيز بخش 
ديگري از اين س��ود واريز ش��د. در مرحله سوم نيز 
ش��امگاه روز يك ش��نبه س��ود بخش ديگري از اين 
مشمولان كه داراي حساب بانكي در بانك هاي انصار 
و تجارت بودند، واريز و تسويه شده است. وي با بيان 
اينكه س��ود واريز ش��ده در دو روز قب��ل براي تعداد 
يك ميليون نفر از مش��مولان طبقه بيس��تم سهام 
عدالت معادل 50 ميليارد تومان بوده اس��ت، گفت: 
سازمان خصوصي سازي سود سهام مشمولان سهام 
عدالت در طبقه بيس��تم را از طريق حدود 31 بانك 
از مجموع 35 بانك و موسس��ه اعتباري مجاز به طور 
كامل تسويه كرده و تنها با مشمولاني كه در 4 بانك 
ش��امل بانك هاي مل��ي ايران، صادرات، كش��اورزي 
و ملت داراي حس��اب هس��تند، هنوز تسويه كامل 
صورت نگرفته است. مشاور سازمان خصوصي سازي 
وع��ده داد: انتظار مي رود ط��ي روزهاي كاري هفته 
جاري دس��ت كم با س��ه بانك مذكور تس��ويه كامل 
ص��ورت گي��رد و آنچه باقي مانده ط��ي هفته آينده 
انجام ش��ود. بر همين اس��اس طبق پيش بيني هاي 
صورت گرفته تا قبل از پايان ارديبهش��ت ماه امسال 
با مجموع 20 گروه مشمول دريافت سهام عدالت در 
زمينه واريز سود سهام عملكرد سال مالي 95 تسويه 

كامل خواهد شد. 

 8 ميليون نفر شماره شبا نداده اند
 ب��ه گفته وي، از ميان 20 گروه مذكور دس��ته 
ديگ��ري از مش��مولان دريافت س��هام عدالت قرار 
دارند كه به دليل عدم ارس��ال به موقع شماره شباي 
حس��اب بانكي خود تا قبل از نخستين مرحله واريز 
سود، موفق به دريافت سود نقدي شركت هاي سبد 
س��هام عدالت نشده اند، از اين رو سود اين افراد نيز 
پ��س از انجام راس��تي آزمايي تا قب��ل از خرداد ماه 
امس��ال به طور كامل واريز و تس��ويه خواهد ش��د. 
س��بحاني با بي��ان اينكه تا به ام��روز كمي بيش از 
2800 ميليارد تومان سود نقدي دوره عملكرد سال 
مالي 95 ش��ركت هاي حاضر در سبد سهام عدالت 
ميان مشمولان اين دارايي توزيع شده است، گفت: 
از مجموع مش��مولان دريافت س��ود سهام عدالت، 
تعداد 8 ميليون نفر ش��ماره ش��باي حساب بانكي 
خود را به س��امانه س��هام عدالت ارائه نداده اند. وي 

افزود: سازمان خصوصي سازي از 19 دي ماه امسال 
نخس��تين مرحله واريز سود نقدي مشمولان سهام 
عدالت را آغاز كرده و طي دوره زماني مذكور تعداد 
4 ميليون نفر بر تعداد مش��مولاني كه كد ش��باي 
آنها براي دريافت س��ود سهام عدالت اعلام شده در 
سامانه سهام عدالت درج شده است. مشاور سازمان 
خصوصي س��ازي پيرام��ون آخري��ن اقدام ه��ا براي 
آزاد س��ازي س��هام عدالت گفت: لايحه جديد نحوه 
آزاد سازي سهام عدالت هم اكنون در كميسيون هاي 
تخصص��ي مجلس در دس��ت بررس��ي اس��ت و در 
صورت تصوي��ب نهايي آن فرآيند آزاد س��ازي آغاز 
خواهد ش��د. سبحاني يادآور ش��د: برنامه واگذاري 
شركت هاي دولتي طي سال جديد در جلسه شنبه 
هفته آينده هيات واگذاري بررسي و انتظار مي رود 
در فهرس��ت واگذاري ها تعداد 600 شركت و بنگاه 

جديد حضور داشته باشند. 

 ش�ركت هاي اروپايي و حاشيه خليج فارس به دنبال 
اس�تارت آپ هاي ايراني: سرمايه گذاران كش��ورهاي اروپايي 
و حاش��يه خليج فارس به دنبال جذب اس��تارت آپ هاي ايراني 
هس��تند تا ايده هاي آنها را به خارج از كشور منتقل كنند. امير 
هامون��ي، مديرعامل فرابورس ايران با اش��اره ب��ه حمايت بازار 
س��رمايه از اس��تارت آپ ها و ش��ركت هاي دانش بني��ان داخلي 
اظهار كرد: بين س��رمايه گذاران داخلي و خارجي براي حمايت 
از اس��تارت آپ ها رقابت وجود دارد. به گ��زارش ايرنا وي افزود: 
سرمايه گذاران داخلي بايد حمايت جدي تري از استارت آپ هاي 
داخلي داش��ته باش��ند زيرا در صورت فق��دان حمايت داخلي، 
ش��ركت هاي خارجي ب��ه راحتي اقدام به ج��ذب آنها مي كنند. 

هاموني به توجه ويژه خارجي ها به كسب وكارهاي نوين ايراني 
اش��اره كرد و ادامه داد: در برخي موارد سرمايه گذاران خارجي 
اقدام به جذب استارت آپ هاي ايراني كرده اند به طوري كه گروه 
كاري مربوطه را به طور كامل به خارج از كش��ور انتقال داده اند. 
وي درباره حمايت از كالا و ايده هاي ايراني گفت: از برنامه هايي 
كه ب��راي حمايت از ش��ركت هاي نوپا و ايده ه��اي جديد ارائه 
ش��ده، برگزاري جش��نواره فين اس��تارز 2018 با هدف معرفي 
استارت آپ ها و برقراري ارتباط ميان آنها و سرمايه گذاران است. 
 ب�ورس كالا بس�تر ايجاد ب�ازار رقابتي: س��خنگوي 
كميس��يون انرژي مجلس معتقد اس��ت كه در سال حمايت از 
كالاي ايران��ي بايد به طور س��نجيده از توليدكنن��دگان داخلي 
حماي��ت كنيم، به طوري ك��ه »كيفيت« و »رقاب��ت« دو مولفه 
اصلي تحقق ش��عار امس��ال اس��ت كه در بس��ياري از كالاهاي 
اس��تراتژيك و م��واد اوليه، ب��ورس كالا اين وظيف��ه را برعهده 

دارد. به گزارش س��نا، اس��دالله قره خاني با اشاره به اينكه همه 
محصولاتي ك��ه در بورس كالا عرضه مي ش��وند داراي كيفيت 
و اس��تاندارد مشخصي هس��تند، گفت: كيفيت كالاها نخستين 
موضوعي اس��ت كه در بورس به آن توجه مي ش��ود و زمينه يي 
را فراه��م مي كند تا توليدكنندگان كيفيت را مدنظر قرار دهند 
و از طرف��ي عرضه كنندگاني كه به طور م��دام در بورس حضور 
دارن��د نيز به عنوان توليدكنندگان برتر از نظر كيفيت ش��ناخته 
مي شوند. اين نماينده مجلس با تاكيد بر لزوم ايجاد بازار رقابتي 
ك��ه به ارتقاي توليدات ايراني منجر مي ش��ود، گفت: براي آنكه 
بتواني��م بازار رقابتي ايجاد كنيم همگان بايد دس��ت به دس��ت 
ه��م دهيم و درصدد آن باش��يم كه با افزاي��ش كيفيت كالاها، 
توان رقابت با محصولات خارجي را نيز داش��ته باش��يم. در اين 
بين امروز ش��رايط عرضه و خريد محصولات با گذش��ته تفاوت 
پيدا كرده و نمي توان با س��اختارهاي غيرش��فاف و س��نتي در 

بازارها نفوذ كرد؛ از اين رو بورس كالا يكي از بهترين بس��ترها 
ب��راي ايجاد بازار رقابتي در داخل و رش��د تولي��دات باكيفيت 
به ش��مار مي رود. قره خاني افزود: در دني��ا از بورس هاي كالايي 
اس��تفاده هاي مختلفي مي كنند و ما نيز در كش��ورمان براساس 
نيازهاي فعالان صنايع و س��رمايه گذاران بايد از بورس كالا بهره 
ببريم. به عنوان مثال در ح��وزه تامين مالي صنايع مي توانند از 
ب��ورس كمك بگيرن��د و در بخش تنظيم و تع��ادل بازارها نيز 
هم��واره با عرضه كالاها در اين بازار ش��اهد ايجاد ش��فافيت و 
نظم معاملات بوده ايم. س��خنگوي كميسيون انرژي عنوان كرد: 
عرض��ه حداكثري محصولات در بورس كالا علاوه بر ش��فافيت 
اطلاعاتي كه از بازارها منعكس مي كند و مي تواند مورد استفاده 
تصميم گيران در تنظيم بازار قرار گيرد، از واسطه گري ها و فساد 
جلوگي��ري مي كند و به اين ترتيب در س��ال حمايت از كالاي 

ايراني بايد از اين بازار بيش از گذشته بهره برد. 

تا هفته آينده صورت مي گيرد

تكميل پرداخت سود سهام عدالت

نگاهي به تحولات بازار
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 جزئيات جديد
پرونده قاچاق خودرو 

مه�ر| رييس انجم��ن صنفي واردكنن��دگان خودرو 
با اش��اره به ابهام��ات جديد درخصوص سوءاس��تفاده از 
ليبل هاي س��ال س��اخت خودروهاي وارداتي گفت: بايد 
جزئيات دقيق تري از پرونده قاچاق خودرو در بندرعباس 
رس��انه يي ش��ود. ميثم رضايي با اش��اره به موضوع اخير 
قاچاق خودرو در كشورمان گفت: اطلاعات موجود استناد 
اصل��ي نيروي انتظام��ي براي قاچاق ش��دن خودروهاي 
مذك��ور مربوط به جعل ليبل هاي حاوي اطلاعات س��ال 
س��اخت اس��ت. با اين وجود يكي از مدي��ران اجرايي در 
مبادي رسمي وقوع قاچاق خودرو را تكذيب كرده است. 
وي با اش��اره به اسناد موجود در خصوص پرونده قاچاق 
دو شركت واردكننده رسمي خودرو گفت: ظاهرا از متهمان 
اين پرونده ليبل هاي مربوط به خودروهاي رنو داستر و ۱۰۵ 
دستگاه توقيفي كشف شده است. در حال حاضر نيز مقامات 
انتظامي و قضايي مشغول مطابقت اسناد مكشوفه با اطلاعات 
مربوط شاس��ي خودروهاي وارداتي توقيفي هس��تند. اسناد 
حمل ۱۰۵ دس��تگاه خودروي توقيفي و ۱۰۰ دس��تگاه رنو 

شب هاتي را براي دستگاه نظارتي ايجاد كرده است. 
رضاي��ي با بيان اينكه موض��وع واردات غيرقانوني خودرو 
از س��وي ش��ركت هاي داراي نمايندگي به هيچ عنوان قابل 
پذيرش نيست، يادآور شد: بر اساس اطلاعات موجود بسياري 
از اين شركت ها حتي نمايندگي رسمي كمپاني هاي مادر در 
اروپا و آسياي شرقي نيز نيستند اما با حمايت هاي پشت پرده 

در حوزه واردات خودرو يكه تازي مي كنند. 
وي ب��ا بيان اينك��ه اخي��را اصرارها براي يك دس��ته از 
واردكنندگان افزايش يافته، اما شركت هاي نمايندگي رسمي 
ب��ا اتهام جدي قاچاق خودرو مواجه هس��تند، گفت: به نظر 
مي رسد وقتي تمام توجه مسوولان روي موضوع شركت هاي 
غير نمايندگي متمركز بود بعيد نبود كه شركت هاي رسمي 
نيز با چنين چالش جدي مواجه ش��وند. رضايي همچنين با 
بيان اينكه حمايت از توليدات ايراني كه امر مورد نظر رهبري 
است بايد از درون سازمان هاي دولتي و مسوولان كشور آغاز 
ش��ود، گفت: مبارزه با قاچاق به عنوان يكي از اركان حمايت 
از توليدات داخلي سرمنش��أ فعاليت ها ق��رار گيرد، نه اينكه 
محصولي نظير خودرو كه عملا امكان قاچاق آن وجود ندارد 
به س��رزمين اصلي برسد. بدون شك در اين موضوع نهادهاي 
دولتي نظيرسازمان توسعه وتجارت و ساير نهادهاي ذي ربط 
بايد در برابر اين رخداد پاسخگو باشند. او تاكيد كرد: در اين 
شرايط نقش سازمان هاي نظارتي و بازرسي همچون سازمان 
حمايت و تعزيرات نيز بسيار حياتي است. همان گونه كه سال 
گذش��ته فشارهاي غيرمنطقي از س��وي سازمان حمايت به 
شركت هاي واردكننده متمركز مي شد تا فعاليت آنان محدود 
شود، اكنون نيز انتظار مي رود به مساله قاچاق خودرو توسط 
شركتهاي نمايندگي رسمي ورود كرده و با آنان برخورد كند. 

اعتراض به قرارداد تجارت 
ترجيحي با تركيه

تس�نيم| نايب رييس اتاق بازرگاني ايران گفت: ايرادات 
بسيار زيادي به قرارداد تجارت تعرفه ترجيحي ميان ايران و 
تركيه وارد است از جمله اينكه اين قرارداد منجر به افزايش 

صادرات كالاهاي ايراني بعد از كاهش تعرفه ها نشده است. 
پدرام س��لطاني اظهار كرد: هر چن��د از موافقان اجراي 
توافقنامه هاي تجاري دو يا چندجانبه هس��تم زيرا اين اقدام 
مقدمه ي��ي براي ورود ايران به س��ازمان تج��ارت جهاني كه 
در حال حاضر چش��م اندازي براي آن وجود ندارد محسوب 
مي ش��ود اما قرارداد تعرفه ترجيحي ايران و تركيه به شكل 
غيراصولي و بدون انطباق با شاخص رقابت پذيري تدوين شده 
اس��ت. وي افزود: در گزارشي كه اتاق بازرگاني ايران از حجم 
روابط تجاري ايران و تركيه تهيه ش��ده نشان مي دهد كه در 
بازه زماني ۱۰ ماهه ميزان صادرات ايران به تركيه بيش از 4۰ 
ميليون دلار است درحالي كه ميزان صادرات تركيه به ايران 
در همين بازه زماني حدود 2 ميليارد دلار است. نايب رييس 
ات��اق بازرگاني ايران با انتقاد از عملكرد تيمي كه براي انعقاد 
ق��رارداد تج��ارت تعرفه ترجيحي تركيه و ايران مس��ووليت 
بررس��ي و تدوين آن را به عهده داش��ته اند خاطرنشان كرد: 
انعقاد اين قرارداد اما در حجم سرمايه گذاري تركيه در ايران 
اثر منفي نگذاش��ت زيرا ترك ها خواستار توليد كالا در ايران 
نبودند و در قالب قرارداد تعرفه يي منعقد ش��ده مواد اوليه و 

موثر در توليد را از ايران خريداري مي كنند. 
اين فعال اقتص��ادي درباره تاثير ق��رارداد تجارت تعرفه 
ترجيحي ميان اي��ران و تركيه بر كاهش قاچاق به خصوص 
البسه تصريح كرد: به صورت تئوريك و نظري مي توان گفت 
كه با كاهش تعرفه بايد حجم قاچاق كاهش پيدا كند اما بايد 
مراكز و منابع رسمي اعلام كنند كه آيا به واقع اين امر محقق 
شده است يا خير. به گفته او، با توجه به اينكه ايران هيچ گاه 
در سياس��ت هاي تعرفه يي خود ثبات نداشته و حتي بعد از 
انعقاد قرارداد تعرفه ترجيحي با تركيه ش��اهد افزايش مكرر 
تعرفه ها بوده ايم بنابراين اين قرارداد نتوانسته به كاهش قاچاق 
كالا از تركيه به خصوص در زمينه البسه كمك كند. سلطاني 
اذعان كرد: گزارش ها و بررسي هايي كه در بخش,توليد انجام 
ش��ده حكايت از نارضايتي توليدكنن��دگان از انعقاد قرارداد 
تعرفه ترجيحي با تركيه دارد زيرا ما تعرفه واردات كالاهايي 
را به كشور كاهش داده ايم كه مشابه داخلي دارد و اين امر به 

زيان توليدكنندگان است. 

افزايش قيمت كالاهاي چيني
ايس�نا| نايب رييس اتاق مشترك بازرگاني ايران و چين 
ضمن بيان اينكه اكنون دلار 42۰۰ توماني فقط يك اس��م 
اس��ت و به صورت رسمي در بازار وجود ندارد، گفت: باتوجه 
به اينكه همه كالاه��اي وارداتي از چين، ژاپن و كره لزوما با 
ارز اين كشورها نيستند و با يورو و دلار هم معامله مي شوند، 
افزايش قيمت را تجربه كرده اند. در دو س��ه ماه گذش��ته به 
دنبال نوسانات در بازار ارز قيمت برخي از كالاهاي وارداتي با 
افزايش روبرو شده است كه از جمله آن مي توان به كالاهاي 
چيني اش��اره كرد. اما ابهامي كه در اي��ن زمينه وجود دارد 
اين است كه كالاهاي چيني كه تصور مي شود با واحد ارزي 
چين يعني »يوان« وارد مي ش��ود، چرا بايد از افزايش قيمت 
دلار تاثيرپذيرفته ان��د كه در اين ب��اره مجيدرضا حريري در 
گفت وگو با ايسنا، معامله شدن همه كالاهاي چيني با يوان 
را رد كرد. وي اظهار كرد: تجاري كه از مسيرهاي قانوني كالا 
وارد مي كنند، ش��رايط برايشان اينگونه بوده كه تا يكي - دو 
ماه قبل مي توانستند بدون انتقال ارز ثبت سفارش كنند اما از 
بهمن پارسال با اعلام بخش نامه  معاون اول رييس جمهوري، 
تجار بايد از طريق سيستم بانكي ثبت سفارش مي كردند، ولي 
معامله از طريق سيس��تم بانكي اينگونه نبوده كه ارز مرجع 
يا ارز مبادلاتي در اختيارش��ان ق��رار گيرد. معمولا اين ارز از 
صرافي بانك ها و ارز آزاد در اختيار تجار قرار مي گرفته است. 
اي��ن عضو اتاق ايران ادامه داد: وقتي روند افزايش قيمت 
دلار را بررس��ي كنيم مي بينيم كه تا دي و بهمن ماه قيمت 
دلار كمتر از 42۰۰ تومان بوده و در اسفندماه سال قبل بود 

كه شتاب و سرعت زيادي به سمت افزايش گرفت. 

اخبار

»تعادل« راه حل مبارزه با قاچاق پوشاك را بررسي مي كند 

بازار پنهان پوشاك
گروه تشكل ها | مجتبي عبدي|

پديده ش��وم قاچ��اق آن هم از نوع پوش��اك، 
سال هاس��ت توليد داخل را رنج مي دهد، اما هنوز 
سياس��ت كارامدي تدوين و اجرا نشده كه بتواند 
مان��ع از ورود كالاي قاچاق به كش��ور ش��ود و از 
رنج توليدكننده داخلي بكاهد. سياس��تي كه او را 

اميدوار كند به توليد كالاي با كيفيت و رقابتي. 
حتي برخي آمارها ميزان ورود پوش��اك قاچاق 
ب��ه كش��ور را 2,۵ ميليارد دلار مي دانن��د. از نگاه 
فعالان حوزه پوش��اك، از جمله دلايل شكل گيري 
قاچ��اق در ب��ازار پوش��اك را مي ت��وان چال��ش 
توليدكنن��دگان در عرصه تولي��د اين محصول نام 
برد. چراكه به گفته آنها، »گران بودن هزينه توليد، 
نرخ بالاي تس��هيلات، ميزان تورم و مشكلاتي كه 
سيستم بانكي و ارگان هاي مزاحم براي اين بخش 
ايجاد مي كنند« را مي توان مزاحمان توليد پوشاك 
دركشور دانست. حال اين پرسش قابل طرح است 
كه چرا با وجود تمام تلاش ها ش��اهد ورود كالاي 
پوش��اك قاچاق به كش��ور هستيم؟ مش��اور وزير 
صنعت در گفت وگ��و با »تع��ادل«، براين موضوع 
تاكي��د دارد، ك��ه بحث قاچاق به ص��ورت زنجيره 
اس��ت و بايد در تمام مراحل، يعني »توليد، توزيع 
و مصرف« نظارت ص��ورت گيرد. او در عين حال، 
»مديريت واردات، بازس��ازي و نوس��ازي صنايع و 
كاهش هزينه هاي توليد« را جزو تكاليف وزارتخانه 
صنعت در راس��تاي توانمند س��ازي پوشاك داخل 
مي دان��د. ام��ا از آن س��و برخي از فع��الان حوزه 
نساجي، بر اين باورند، راه حل دولت ها براي مقابله 
با بحران هاي اقتص��ادي، اغلب راه حل هاي نظامي 
و بهره گي��ري از نيروه��اي انتظامي ب��وده كه اين 
روش ه��ا راه به جايي نبرده و محكوم به شكس��ت 
اس��ت؛ چراكه قاچاق يك معضل اقتصادي است و 
براي رفع اين مش��كل بايد راه��كار اقتصادي ارائه 
داد. از جمله روش هايي كه مي تواند راه را بر ورود 
پنهان پوش��اك به كشور ببندد، كاهش تعرفه ها و 

حمايت از توليدكننده داخلي است. 

 آمار قاچاق پوشاك؟
براس��اس آمار اعلامي از سوي سازمان توسعه 
تجارت، ميزان واردات رس��مي پوشاك به كشور 
در س��ال گذش��ته حدود ۵9 ميلي��ون دلار بوده 
است، در حالي كه براساس گزارش مركز تجارت 
بين الملل صادرات پوش��اك كش��ورهاي مختلف 
جهان ب��ه ايران ح��دود يك ميلي��ارد دلار بوده 
است. به گفته مجتبي خسروتاج، آمار فوق بيانگر 
اين واقعيت اس��ت كه صنعت پوش��اك داخلي از 
محدوديت ها و چالش هاي متعدد و جدي داخلي 
و همچنين واردات غير رسمي پوشاك رنج مي برد 
و حتي موافقتنامه هاي ترجيحي نقش چنداني در 

افزايش واردات رسمي پوشاك نداشته است. 
اين آمار در حالي اعلام ش��د، كه دبير اتحاديه 
توليدكنندگان و صادركنندگان پوش��اك كش��ور 
به اختلاف آماري س��تاد مبارزه ب��ا قاچاق كالا و 
وزارت صنع��ت در ميزان قاچاق پوش��اك اش��اره 
وگف��ت: برخي از بخش ها ميزان قاچاق پوش��اك 
را يك ميليارد دلار، بخشي ديگر 3ميليارد دلار و 
حتي رقم ۵ ميليارد دلاري نيز مطرح ش��ده است 
در اين شرايط تكليف ما مشخص نيست در نهايت 

رقم نهايي قاچاق پوشاك به كشور چقدر است. 
س��عيد غديري در گفت وگو با تسنيم، با اشاره 

به اينكه براس��اس اعلام س��تاد مب��ارزه با قاچاق 
كالا و ارز، آمار قاچاق پوش��اك در س��ال گذشته 
2,6 ميلي��ارد دلار بوده اس��ت، اظهار كرد: مبناي 
محاسبه ستاد مبارزه با قاچاق كالا در آمار اعلامي 
مي��زان عرضه و تقاضاي پوش��اك در بازار اس��ت، 
ام��ا آمار اعلامي رييس س��ازمان توس��عه تجارت 
برمبن��اي مي��زان صادرات كش��ورها ب��ه ايران و 
محاسبات گمركي شده است. اما بايد به اين نكته 
توجه كنيد كه در اين آمار، ارقام قاچاق مسافرتي، 
كوله بري و حتي ته لنجي پوشاك درج نشده و در 
اين رابطه هيچ آمار مستندي وجود ندارد. غديري 
ب��ا تاكيد براينكه م��ا به هيچ عن��وان آمار قاچاق 
يك ميليارد دلاري پوشاك را قبول نداريم، تصريح 
كرد: اعتراضات توليدكنندگان مبني بر نادرس��ت 
بودن آمار قاچاق يك ميليارد دلاري پوشاك باعث 
ش��د تا در نهايت مس��وولان وزارتخانه اين رقم را 
كف قاچاق پوشاك اعلام كنند. او با تاكيد براينكه 
با كم كردن آمار گره قاچاق كالا باز نخواهد ش��د، 
افزود: با تاكيد براينكه با كم كردن آمار گره قاچاق 
كالا باز نخواهد ش��د، افزود: بايد با قاچاق پوشاك 
به صورت ريش��ه يي برخ��ورد كرد. اما متاس��فانه 
مس��وولان هر س��اله فقط رقم ها را كاهش داده و 
آن را يك دستاورد مهم براي خود اعلام مي كنند.

البته آمارهاي متعددي از قاچاق ارائه مي شود 
كه بس��يار بالات��ر از اين ارقام هس��تند؛ به طوري 
كه س��تاد مبارزه با قاچاق، ميزان پوشاكي كه به 
صورت غير رس��مي وارد بازار شده را حدود 2,۵ 
ميليارد دلار اعلام كرده، اما وزير صنعت معدن و 
تجارت، حتي آمار واردات پوش��اك قاچاق بسيار 
بي��ش از 2,۵ ميلي��ارد دلار مي دان��د. همچنين 
جزئيات كش��فيات البسه در 9 ماه منتهي به آذر 
96، ۱,۵24ميليارد ريال و حجم كشفيات پارچه 
در همين بازه زمان��ي، 9۵9ميليارد ريال گزارش 

شده است. 
حجم زياد قاچاق نش��ان دهنده اين اس��ت كه 
كالاي قاچاق به نحوي س��ازماندهي ش��ده، وارد 
مي شود و مي توان گفت صدها و هزارها كانتينر به 
صورت غيرقانوني وارد كشور شده و مشخص است 
كه از طريق مرزها يا مناطق آزاد وارد مي ش��وند؛ 
چراك��ه در آن مناط��ق، كنت��رل زي��ادي صورت 
نمي گي��رد يا حتي ممكن اس��ت از خود گمركات 
ي��ا از طري��ق مب��ادي ورودي كه تح��ت كنترل 
سيستم گمرك نيستند، وارد شوند. بالاخره تمام 
اين موارد دست به دس��ت يكديگر داده اند تا اين 
صنعت با مش��كلات عديده يي مواجه ش��ود. البته 
در اين زمينه س��ازمان گمرك، دبيرخانه شوراي 
عالي مناطق آزاد و وزارت صنعت، معدن و تجارت 
براي مناطق آزاد س��هميه پوشاك تنظيم كرده اند 
تا بر اساس آن سهميه عمل كنند، اين موضوع در 
قالب يك مصوبه از س��وي دولت ابلاغ شده است. 
به گفته رييس گمرك، براي واردات رسمي كالا از 
جمله پوشاك از ابزارهاي مختلف كنترلي استفاده 
ش��ده و پوش��اك جزو كالاهاي هدف و در سطح 
3 يعني مس��ير قرم��ز قرار دارد كه ابت��دا ارزيابي 
فيزيكي و سپس به ايكس ري ارجاع داده مي شود. 

 فعالان حوزه نساجي چه مي گويند؟ 
اما اگر بخواهيم جدا از بحث هاي نظارتي، اين 
اتفاق ناپس��ند را در صحنه تجارت خارجي كشور 
از زاويه ديگري واكاوي كنيم؛ شايد يكي از دلايل 

ورود اي��ن حجم از كالاي كالاي قاچاق در بخش 
پوش��اك را بت��وان در وهله نخس��ت ضعف توليد 
داخلي و ميل و رغبت برخي مشتريان به مصرف 
پوشاك خارجي دانس��ت كه اين باعث شده اند تا 
اجناس قاچاق به راحتي در بازار به فروش برسند. 
در واق��ع تمايل به اس��تفاده از برندهاي خارجي 
تا جايي اس��ت، كه اغلب توليدكنندگان داخلي، 
پوش��اك توليدي خ��ود را با برن��د خارجي روانه 
بازاره��اي داخل مي كنند؛ تا از اين طريق بتوانند 
ب��راي كالاهاي خود مش��تري ج��ذب كنند. اين 
يعني بي اعتماد ش��دن مصرف كنندگان به توليد 
داخل و برن��د ايراني! البته برخي دليل اين امر را 
تصور غالب از ارزان بودن اجناس ايراني مي دانند. 
ام��ا هرچه هس��ت، همت مس��وولانه و عزم ملي 
مي طلبد ت��ا در زمينه احياي برند ايراني گام هاي 

موثرتري برداشته شود. 
اما از آن س��و هم رش��د قارچ گون��ه برندهاي 
خارجي پوش��اك در كش��ور و ع��دم امكان رصد 
اي��ن كالا موجب ش��د تا در راس��تاي حمايت از 
توليدكنندگان و مصرف كنندگان داخلي دو طرح 
»شناسنامه دار كردن كالاي وارداتي براساس كد 
)GS۱( و شناس��ايي برند ه��اي پوش��اك در كل 
كشور« در دس��تور كار قرار گيرد. دستورالعملي 
ك��ه براس��اس آن نمايندگي برنده��اي خارجي 
ملزم به ثبت برند در كش��ور ش��دند و براس��اس 
آمار اعلام شده از س��وي وزارت صنعت، معدن و 
تج��ارت تاكنون از ۷۱ برن��د خارجي كه مدارك 
خ��ود را براي ثب��ت برند ارائ��ه كرده اند، 33 برند 
از كشورهاي »انگلس��تان، ايتاليا، بلژيك، اسپانيا، 
فرانس��ه، س��وييس، آلمان، هنگ كنگ، لهستان، 
كانادا و تركيه« براي س��فارش گذاري در راستاي 
اجراي ماده 3 دستورالعمل ثبت برندهاي خارجي 
به همكاري مشترك با توليدكنندگان ايراني اقدام 

كرده اند. 
گلناز نصراللهي مش��اور وزير صنعت، معدن و 
تجارت در امور نس��اجي در گفت وگو با »تعادل« 
با تاكي��د بر ل��زوم جلوگيري از قاچاق پوش��اك 
مي گويد: پوش��اك حوزه گس��ترده يي را ش��امل 
مي ش��ود و بنابراي��ن بايد توجه بيش��تري به اين 
بخش و تلاش بيش��تري براي صنعتي ش��دن آن 
كرد. اگرچه ساليان س��ال ريسك قاچاق پوشاك 
روي ب��ازار كم بوده و به همين دليل اقدام جدي 
ب��راي جلوگي��ري از ورود پوش��اك ب��ه ص��ورت 
غيررس��مي صورت نگرفته، اما در سال هاي اخير 

ك��ه قاچاق فش��ار زيادي روي تولي��د داخل وارد 
ك��رده، اقدامات جدي تري ب��راي مبارزه با قاچاق 
صورت گرفته اس��ت. به گفته او، گمركات كشور 
روي واردات كالاهاي نس��اجي حساس تر شده و 
س��تاد مبارزه ب��ا قاچاق، نيز واردات غير رس��مي 
اين ح��وزه را در اولويت هاي كاري خود قرار داده 
اس��ت. البته هم��گام با اين م��وارد، توليد داخلي 
نيز بايد توانمندش��ود تا حج��م توليدات بالا برود 
و نياز كش��ور را رفع كند. او بر اين باور اس��ت كه 
بحث قاچ��اق به صورت زنجيره اس��ت و بايد در 
تم��ام موارد توزيع، توليد و مواد مورد نظارت قرار 
بگيرد. توليد و توزيع پوش��اك كشور هم اكنون به 
صورت س��نتي انجام مي ش��ود و بايد به سمت و 
س��وي صنعتي شدن س��وق داده شود. نصراللهي 
با اش��اره به تلاش وزارت صنعت، معدن و تجارت 
براي توانمند سازي پوش��اك داخلي افزود: اصولا 
حمايت منطقي از تولي��د داخلي به عهده وزارت 
صنعت، معدن و تجارت است و اميدواريم با توجه 
به رهنمودهاي مقام معظم رهبري همه ارگان ها 
همس��و حركت كنند. به همين منظور »مديريت 
واردات، جنبه هاي بازس��ازي و نوسازي صنايع و 
كاه��ش هزينه هاي توليد« ج��زو تكاليفي كه در 
راستاي توانمند سازي پوشاك داخل در دستور كار 
اي��ن وزارتخانه قرار دارد. او همچنين در خصوص 
انتقادات به بالا بودن تعرفه واردات پوشاك عنوان 
ك��رد: در حال حاضر تعرفه واردات پوش��اك ۵۵ 
درصدي است كه با توجه به هزينه هايي كه وجود 
دارد رقم بالايي نيس��ت. واردات غير رسمي يك 
ناهنجاري اس��ت كه بدون توجه به تعرفه ها انجام 
مي ش��ود، زماني كه پوش��اكي كه در داخل توان 
تولي��د آن وجود دارد وارد مي ش��ود اين تعرفه ها 
براي حماي��ت از توليد داخل باي��د پابرجا بماند. 
زماني كه به شرايط رقابتي رسيديم مي توان اين 

تعرفه ها را كاهش داد. 

 شكست روش هاي مبارزه با قاچاق
در مقاب��ل برخ��ي فعالان حوزه پوش��اك هم 
ب��ر اين باورند كه اراده ي��ي براي مبارزه با قاچاق 
نيس��ت؛ چراكه تاكن��ون راه حل مناس��بي براي 
برخورد و ريش��ه كن كردن اين معضل اقتصادي 
ارائه نش��ده اس��ت. به گفته آنها، راه حل دولت ها 
ب��راي مقابله ب��ا بحران ه��اي اقتص��ادي، اغلب 
راه حل هاي نظامي و استفاده از نيروهاي انتظامي 
بوده كه اين روش ها نيز راه به جايي نبرده اند. در 

همين رابطه عليرضا حائري دبير س��ابق انجمن 
نس��اجي ايران در گفت وگو با »تعادل« با انتقاد 
از آمار ه��اي متعدد از واردات پوش��اك مي گويد: 
آماره��اي متناقض چيزي اس��ت كه در كش��ور 
ب��ه صورت طبيعي وج��ود دارد؛ چنانچه در آمار 
رس��مي با تعدد آم��اري از س��وي مراكز آماري 
مواجه هس��تيم و ي��ك مركز جامع ب��راي ارائه 
آمار در كش��ور نداريم كه به آن استناد كنيم. به 
گفته او در بحث قاچاق اين مورد حتي تش��ديد 
مي ش��ود؛ به گونه اي كه واردات قاچاق در جايي 
ثبت نمي ش��ود و آماري كه از قاچاق وجود دارد 
به دس��ت آمده از آمار صادرات كشورهاي جهان 
به ايران است كه البته اين امار نيز متعدد است. 
البته حائ��ري، راه حل حذف قاچاق را كاهش 
تعرفه ها مي دان��د و مي گويد: در قدم بعدي بايد 
نياز بازار را شناسايي و تسهيلات ارزان در اختيار 
توليدكننده داخلي قرار داد، چراكه معضل قاچاق 
با راه حل نظامي برطرف نمي ش��ود. به گفته اين 
فعال اقتصادي، قاچاق يك معضل اقتصادي است 
و براي رفع اين مشكل بايد راهكار اقتصادي ارائه 
داد. او ب��ه اي��ن موض��وع نيز اش��اره مي كند كه 
درص��دي از مردم علاقه مند به مصرف پوش��اك 
خارجي هس��تند، بنابراين بايد تقاضاي داخل را 
نيز مد نظر قرار داد، چراكه وقتي اجازه رس��مي 
براي ورود برخي برندها داده نش��ود، بازار پنهان 

شكل مي گيرد. 
حائ��ري در عين ح��ال از پوش��اك به عنوان 
لكوموتيو صنعت نساجي ياد مي كند و مي افزايد: 
اگ��ر بخش پوش��اك داخل��ي راه بيفتد، صنعت 
نس��اجي هم به رونق مي رس��د. باوجود اينكه در 
حال حاضر س��اير بخش هاي نس��اجي توس��عه 
يافته اند، اما پوش��اك متاس��فانه صنعتي نشده و 
به صورت سنتي و زيرپله يي و غير رسمي توليد 
مي ش��ود. به گفته او، ش��كل گيري اين نوع بازار 
پنهان موجب مي ش��ود كه اجناس ب��ا هر نام و 
نشاني وارد بازار ش��ود. از طرفي امكان صادرات 
 و ب��ازار جهان��ي ب��راي اين نوع تولي��دات وجود 

نداشته باشد. 
به گفته او صنعتي ش��دن به اين معني است 
كه توليد كنندگان پوش��اك داراي نام و نش��ان 
و برند ملي و واحد هاي مش��خص باش��ند و نيز 
بتوانند خدمات پس از فروش ارائه بدهند. هرچه 
تعداد واحد هاي توليدي پوش��اك صنعتي بيشتر 

شود، كمك به صنعت مي شود.

تاثير تصميم جديد ارزي دولت بر حوزه »آي  سي   تي«
 حدود دو هفته از تصميم ارزي دولت براي رام كردن بازار س��ركش 
ارز مي گذرد، تصميمي كه مع��اون اول رييس جمهور آن را »تك نرخي 
كردن ارز« دانسته و براساس آن، نرخ دلار براي تمام فعالان اقتصادي و 
براي رفع همه نيازهاي قانوني و اداري آنان، نيازهاي خدماتي مسافران، 
دانشجويان، محققين و دانشمنداني كه براي كارهاي تحقيقاتي خودشان 
به ارز نياز دارند 4هزار و 2۰۰تومان تعيين ش��ده اس��ت. تصميم ارزي 
دول��ت بر بخش هاي مختلف اقتصادي ازجمله توليد، صادرات و واردات 
چنان تاثيرگذار بوده كه بر روند فعاليت برخي از آنها اختلال ايجاد كرده 

و واحدها را با مشكلات فراواني مواجه كرده است. 
به گ��زارش پايگاه خب��ري اتاق اي��ران محمدرضا طلاي��ي، رييس 
كميسيون فناوري اطلاعات و اقتصاد رسانه گفت: مهم ترين تاثير تصميم 
ارزي دولت مربوط به حوزه واردات و صادرات آي س��ي تي اس��ت. بخش 
اعظم س��خت افزار كش��ور از طريق واردات تامين مي شود. نابساماني به 
وجود آمده، عدم تخصيص ارز 42۰۰توماني به متقاضيان و شفاف نبودن 

مراحل اختصاص ارز، فعالان اين حوزه را دچار مشكل كرده است. 
محمدرضا طلايي افزود: س��ال هاي طولاني اس��ت كه براي وارد 
كردن تجهيزات در حوزه فناوري و اطلاعات مورد تحريم هس��تيم و 
فناور ي هاي نوين از طريق كشورهاي واسط وارد مي شوند. برندهايي 
كه وارد مي كنيم عمدتا امريكايي هستند يا حتي اگر از شركت هاي 

اروپايي وارد كنيم، باز هم سهامدار آن شركت هاي امريكايي هستند. 
وي ادامه داد: در حوزه صادرات فناوري اطلاعات بسياري از شركت ها 
نمي دانند صادرات با چه نرخي بايد انجام شود كه ضررآفرين نباشد. 
ناهماهنگي به وجود آم��ده ارزي، حوزه فناوري اطلاعات را بيش از 
س��اير حوزه ها تحت تاثير قرار داده و اميدوارم روزهاي آينده برنامه 

شفاف تري در اين زمينه ارائه شود. 
ويدا س��ينا، مديرعام��ل مركز تحقيق��ات صناي��ع انفورماتيك نيز 
درخص��وص چالش ه��اي پيش روي ش��ركت هاي ict گفت: ش��ركت 
صنايع انفورماتيك س��ال گذشته پروژه يي ملي را به درخواست دولت و 
با همكاري شركت هاي خارجي آغاز كرد. سفارش ساخت از يك شركت 
خارجي دريافت و زماني براي س��اخت تعيين شد. بعد از اينكه وضعيت 
بازار ارز متلاطم شد آن شركت درخواست كرد، پول وديعه يي كه به ما 
تحويل داده بود را با قيمت ارز امروز به آن بازگردانيم؛ يعني مابه التفاوت 
قيمت ارز امروز با ارز مبادله يي س��ال گذش��ته. اگر ه��م دلار 42۰۰ را 
م��د نظر قرار دهيم، رقم اين مابه التفاوت چيزي حدود ۵ ميليارد تومان 
مي ش��ود كه اين رقم براي شركتي در اين ابعاد يعني زمين خوردن. ما 
براي اين پروژه پيش بيني قيمت داشتيم و اكنون نمي دانيم اين تفاوت 

قيمت را چگونه بايد جبران كنيم؟
مديرعامل مركز تحقيقات صنايع انفورماتيك افزود: ما از تك نرخي 

كردن دلار استقبال مي كنيم اما به شرطي كه نرخ اعلام شده، پايداري 
داش��ته باشد. بايد قيمت دلار هر روز پايين بيايد و قدرت اقتصادي بالا 
رود اما در اينجا دقيقا عكس اس��ت و بالا رفتن نرخ دلار يعني بي ارزش 
ش��دن پول ايراني كه باعث وخيم ش��دن اقتصاد ايراني و فقيرتر شدن 

مردم مي شود. 
همچني��ن اكب��ر ذاكري، نايب ريي��س اتحاديه ش��ركت هاي فني و 
مهندس��ي حفاظت الكترونيك درخصوص مشكلات پيش روي واردات 
با سياست هاي ارزي دولت گفت: عمده واردات ما تاكنون از شركت هاي 
چيني صورت مي گرفت. ارز دولتي معمولا به شركت هايي ارائه مي شود 
كه در بانك كونلون حساب داشته باشند. كونلون بانك كوچكي در چين 
اس��ت كه براي س��اماندهي روابط بانكي ايران با چين در دوره تش��ديد 
تحريم ها ايجاد ش��د. اين بانك 6 شعبه بيشتر در چين ندارد. الان تمام 
ام��ورات ايران در چين، چه ذخي��ره موجود ايران و چه امورات بازرگاني 
ايران از طريق اين بانك صورت مي گيرد. لازم به ذكر است كه اين بانك 
هي��چ پولي براي ايران به خارج از چين ارس��ال نمي كند و ايران بايد از 

طريق اين بانك تنها كالاي چيني خريداري كند. 
به گفته اكبر ذاكري، ش��ركت ها بايد شرايط خاصي نظير سپرده بالا 
براي افتتاح حس��اب در اين بانك داشته باشند. بسياري از شركت هاي 
چيني ش��رايط افتتاح حس��اب در بانك كونلون را ندارند. لذا در شرايط 

فعلي تنها با شركت هايي مي توانيم با دلار دولتي كار كنيم كه در بانك 
كونلون حس��اب داشته باش��ند. نايب رييس اتحاديه شركت هاي فني و 
مهندسي حفاظت الكترونيك افزود: مساله دوم اين است كه ما از برخي 
ش��ركت هاي چيني اعتبار دريافت مي كرديم؛ بدين صورت كه آنها ابتدا 
اجناس را براي ما ارسال مي كردند و چندين ماه براي حواله پول فرصت 
داشتيم. اما در ش��رايط جديد كه بايد ابتدا ثبت سفارش صورت گيرد، 
ما نمي توانيم از اعتبارهاي اين شركت ها استفاده كنيم چراكه مي گويند 

ابتدا پول حواله شود سپس اجناس را براي ما ارسال مي كنند. 
 كامبيز رش��يدي، عضو هيات مديره ش��ركت فراسو نيز گفت: هنوز 
الزامات تك نرخي كردن ارز در كشور وجود ندارد؛ با اين حال اگر دولت 
توانايي تك نرخي كردن ارز را داش��ته باش��د از آن استقبال مي كنيم اما 
اينكه نرخ آن به صورت دستوري 42۰۰تومان اعلام شود با قانون عرضه 

و تقاضا مطابقت ندارد. بايد تعيين نرخ آن به عهده بازار گذاشته شود. 
او افزود: ميزان عرضه ارز در بازار بس��يار كمتر از تقاضاي آن اس��ت 
و از آنجا كه سيس��تم بانكي قادر به پاسخگويي به نيازهاي بازار نيست، 
تصميم اخي��ر دولت باعث افزايش عرضه هاي غيرقانوني و غيررس��مي 
مي شود. تصميم دولت در بخش آي سي تي نيز تاثيرگذار است. احتمالا 
نرخ 42۰۰توماني ارز بيشترين تاثير منفي خود را در بخش توليد خواهد 

گذاشت چراكه اين نرخ دور از واقعيت تعيين شده است. 

ريي��س س��نديكاي توليدكنن��دگان كاغذ و مقوا اع��لام كرد: 
كارخانه هاي توليد كاغذ روزنامه و تحرير به علت حمايت نش��دن 
از س��وي دستگاه هاي متولي تعطيل شدند، چرا كه تمام نياز بازار 
از طريق واردات انجام ش��د و توليدات اين كارخانه ها يا دپو شد يا 

خمير. 
ابوالفضل روغني گلپايگاني رييس س��نديكاي توليدكنندگان 
كاغ��ذ و مق��وا در گفت وگو ب��ا پايگاه خب��ري اتاق اي��ران گفت: 
كارخانه هاي توليد كاغذ روزنامه و تحرير به علت حمايت نش��دن 
از س��وي دستگاه هاي متولي تعطيل شدند، چرا كه تمام نياز بازار 
از طريق واردات انجام ش��د و توليدات اين كارخانه ها يا دپو ش��ده 

است يا خمير. 
او توضي��ح داد: واردات كاغ��ذ تحرير و روزنامه ب��ه دليل ارائه 
تس��هيلاتي همچ��ون ارز مبادله يي ب��ه واردكنندگان ب��راي آنها 
جذابيت دارد، از سوي ديگر حمايتي از توليدكنندگان داخلي اين 
محصول نمي شود كه تمامي اين عوامل دست  به دست هم دانند تا 

كارخانه ها را به تعطيلي بكشانند. 
روغني گلپايگاني با اشاره به وضعيت نامناسب بازار كاغذ ادامه 
داد: كارخانه چوب و كاغذ مازندران، كاغذ تبريز و كارخانه پارس 
سه كارخانه توليدكننده كاغذ چاپ و تحرير در كشور هستند كه 

در سال 96 توليد جدي نداشتند. از سال گذشته تاكنون با اينكه 
ش��عار »اقتصاد مقاومتي« مطرح ب��ود، تقريبا هيچ كاغذ تحرير و 
روزنامه يي در كشور توليد نشده است. مشكل اينجاست كه كاغذ 
خارجي را حاضر هستيم به هر قيمتي تهيه كنيم اما براي تعيين 
قيمت كاغذ داخلي ش��رايط س��ختي براي توليدكنندگان اعمال 
مي شود. رييس كميسيون صنايع اتاق ايران با اشاره به شعار سال 
9۷ اظهار كرد: در س��ال9۷ شرايط نه تنها بهتر نشده است، بلكه 
ش��رايط بدتري هم پيش خواهد آمد. با وجود اينكه امسال شعار 
حمايت از كالاي ايراني مطرح شده همچنان شرايط براي واردات 
تسهيل شده است، درحالي كه براي تحقق اين شعار بايد از كاغذ 
داخلي حمايت و به آنها امكانات داده ش��ود. او با انتقاد نسبت به 
عملكرد برخي دس��تگاه هاي دولتي بيان كرد: برخي نهادها مانند 
آموزش  و پرورش و وزارت ارش��اد از خريد كاغذ داخلي استقبال 
نمي كنن��د و به س��مت خريد كاغ��ذ وارداتي مي رون��د. به گفته 
روغني گلپايگان��ي كارخانه هاي داخلي مي توانن��د 6۰ درصد نياز 
داخلي كاغذ روزنامه و 4۰ درصد نياز كل كشور به كاغذ تحرير را 
برطرف كنند. او ادامه داد: ما نمي خواهيم واردات كاغذ به كش��ور 
ممنوع ش��ود، اما حداقل با حمايت از كارخانه هاي داخلي به آنها 

امكان رقابت با محصولات خارجي داده شود.

توقف توليد كاغذ در كارخانه هاي داخلي 
در پي نشست كميسيون گردشگري اتاق تهران با نمايندگان 
بخش هاي مختلف نيروي انتظامي براي ارتقاي كيفيت خدمات به 
گردشگران به ويژه گردش��گران خارجي، قرار است تفاهمنامه يي 
ميان اين كميسيون و پليس منعقد شود. بر اين اساس در هفتمين 
نشست كميسيون گردش��گري اتاق تهران مقرر شد، پيش نويس 
اين تفاهمنامه در كميته يي متش��كل از اعضا و كارشناس��ان اين 

كميسيون تنظيم شده و سپس در جلسات آتي به امضا برسد. 
در عين حال بحث و بررس��ي موضوع ساماندهي تعطيلات كه 
از جلس��ات گذشته آغاز شده بود، باز هم ادامه يافت و مورد بحث 
و بررس��ي بيشتر اعضا قرار گرفت. اعضاي اين كميسيون به دنبال 
آن هس��تند كه تعطيلات پايان هفته به دو روز افزايش يافته و از 

پنجشنبه و جمعه به جمعه و شنبه انتقال پيدا كند. 
ب��ه گزارش اتاق تهران، عليرضا خائف نايب رييس كميس��يون 
گردش��گري اتاق تهران كه رياست اين جلسه را در غياب محسن 
مهرعليزاده بر عهده داش��ت، با اش��اره به اينكه مباحثي در مورد 
ايجاد تعطيلات زمس��تاني براي كاهش بار ترافيك و توزيع زمان 
س��فر در دولت و مجلس مطرح شده اس��ت، گفت: با ساماندهي 
تعطيلات پايان هفته، بخش��ي از اين مشكلات حل مي شود. ايران 
ش��ايد از معدود كشورهايي باشد كه در تقويم سالانه آن تنها يك 

روز، به عنوان روز تعطيل تعيين شده است. سيدفرخ ميرشاهزاده 
كارش��ناس اين كميسيون گزارش��ي از وضعيت تعطيلات كشور 
و مقايس��ه آن با تعطيلات ديگر كش��ورها ارائه كرد و اين گزارش 
ك��ه براي ارائ��ه به نهادهاي تصميم گير در ح��وزه تعطيلات تهيه 
ش��ده بود، به بحث و بررسي گذاشته ش��د. ناصر عندليب، معاون 
آموزشي اتاق تهران، پس از استماع گزارش معتقد بود كه بايد اثر 
س��اماندهي تعطيلات بر شاخص هايي نظير توليد ناخالص داخلي 
و رش��د اقتصادي نيز محاس��به و با تخمين��ي نزديك به واقعيت 
مطرح ش��ود. محمود نجفي عرب عضو اين كميسيون نيز با اشاره 
به حساسيت هاي مذهبي نسبت به تغيير روز تعطيلات به برخي 
مقاومت ها در مقابل امور پزش��كي نظير پيوند اعضا اشاره و عنوان 
كرد اكنون پيوند اعضا به واسطه رايزني پزشكان با علما و بزرگان 
دين��ي در حال انجام اس��ت. او بر اين عقيده بود كه كميس��يون 
گردش��گري در بحث س��اماندهي تعطيلات در وهله نخست بايد 
نظ��ر علما را جلب كند. اعضاي اين كميس��يون پس از طرح اين 
ديدگاه ها به ميرشاهزاده ماموريت دادند تا گزارش مذكور را براي 
ارائه به مراجع ذي صلاح از جمله مجلس ش��وراي اسلامي تكميل 
كند. همچنين مقرر ش��د، اين موض��وع در هيات نمايندگان اتاق 

تهران نيز طرح شود. 

همكاري  براي ارتقاي كيفيت خدمات به گردشگران
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7  جهان
  نخست وزير ارمنستان

مجبور به استعفا شد
گروه جهان   سرژ سركيسيان در پيامي كه از طريق 
مركز رسانه يي دفتر نخست وزيري ارمنستان منتشر شد، 
اعلام كرد كه به خواس��ت مردم اين كشور از سمت خود 
اس��تعفا مي كند. اين پيام در حالي منتش��ر شد كه شهر 
ايروان پايتخت ارمنس��تان در روزهاي گذشته به صحنه 
تظاهرات اعتراض آميز عليه انتصاب س��رژ سركيس��يان 
تبديل ش��ده بود. به گزارش ايرنا، در اين پيام آمده است: 
»براي آخرين بار به عنوان نخس��ت وزير با ش��ما س��خن 
مي گويم، حق با نيكول پاش��ينيان )رهبر معترضان( بود 
و من اش��تباه مي كردم. اين وضعيت چندين راه حل دارد، 
اما من هيچ يك از آنها را انتخاب نمي كنم، بلكه از پست 
نخست وزيري كشورمان كناره گيري مي كنم.« او تاريخي 
ب��راي كناره گي��ري خود تعيين نكرده اس��ت، اما خطاب 
به معترضان، نيروه��اي امنيتي و هم حزبي هايش گفته: 
»تظاهرات خياباني در مخالفت با حضور من در اين پست 
شكل گرفت، پس من درخواست شما را اجابت مي كنم.« 
سركيسيان در پايان براي ارمنستان آرزوي صلح، اتحاد و 
منطق كرد. مخالفان از 11روز پيش )13 آوريل( تاكنون 
با تجمع در خيابان هاي ايروان استعفاي سرژ سركيسيان 
را خواس��تار شده بودند كه براي دو دوره رييس جمهوري 
ارمنس��تان بود و سه هفته پيش در پارلمان اين كشور به 
مقام نخس��ت وزيري برگزيده شد. پس از آنكه وي در اين 
سمت منصوب ش��د، فعالان اپوزيسيون هشدار دادند كه 
»انقلاب مخملي« را در كش��ور آغ��از مي كنند. منتقدان 
سركيسيان را به رياست طولاني مدت دولت ارمنستان و 
عدم انجام اقدامات لازم براي مبارزه با فساد دولتي متهم 
كرده اند. سركيس��يان پيش تر گفته بود، كشورش به وي 
نياز دارد و حزب او از حمايت گس��ترده مردمي برخوردار 
است. روز يك شنبه سركيسيان و نيكول پاشينيان رهبر 
اپوزيسيون مذاكره  سه دقيقه يي را بدون دستيابي به توافق 
انجام دادند. اواخر روز يك ش��نبه رهبر اپوزيسيون توسط 
پليس دستگير شد. همچنين كمي پس از اين دستگيري، 
پليس ايروان، آرارات ميرزويان و س��وزان ميكاييليان، دو 
قانونگذار ديگر اپوزيسيون را بازداشت كرد. تظاهركنندگان 
نيز روز دوشنبه را بدون حضور رهبران خود به اعتراض ها 
در شهر ايروان ادامه دادند. در نهايت به گزارش رسانه هاي 
محلي، بازداشت شدگان بعدازظهر ديروز دوشنبه و تقريبا 
همزمان با استعفاي سرژ سركيسيان از نخست وزيري آزاد 
شدند. سركيسيان كه از ۲۰۰۸ تا زمان انتصابش به عنوان 
نخست وزير در سمت رييس جمهوري ارمنستان فعاليت 
مي كرد، در پي محدوديت هاي مربوط به رياست جمهوري 
اين س��مت را كنار گذاش��ت و آرمن سركيسيان به جاي 
او در تاريخ 9 آوريل رييس جمهوري ارمنس��تان شد؛ اين 
نخستين انتخاب و انتصاب رييس جمهوري توسط پارلمان 
از زمان تبديل سيس��تم رياست جمهوري به پارلماني در 
اين كشور محسوب مي شود. تغييرات مربوط به سيستم 
زمامداري دولت در ارمنس��تان در پي متمم جديد قانون 

اساسي در اين كشور صورت گرفته است. 

  ائتلاف تحريم قطر
شبكه الجزيره را نشانه گرفت

خال��د بن احمد آل خليف��ه وزير خارج��ه بحرين كه 
كش��ورش به همراه عربس��تان، امارات و مصر، قطر را به 
اتهام تامين مالي تروريسم تحريم كرده اند، روز يك  شنبه 
از شرط جديد اين ائتلاف براي ازسرگيري روابط با دوحه 
پرده برداش��ت. آل خليفه در صفحه توييتري خود نوشت 
كه چهاردهمين شرط كش��ورهاي چهارگانه براي روابط 
مجدد با قطر آن اس��ت كه )مديران( ش��بكه الجزيره به 
دليل دروغ پراكني و ترويج ش��ايعاتي كه مسبب ناآرامي 
در كشورهاي همسايه اس��ت، محاكمه و مجازات شوند. 
كشورهاي تحريم كننده قطر تيرماه گذشته با ميانجي گري 
كويت، فهرس��ت شروط 13گانه براي ازسرگيري روابط با 
قطر را اعلام كردند كه از مهم ترين آنها، تعطيلي ش��بكه 
الجزي��ره، تعطيلي پاي��گاه نظامي تركي��ه در قطر، توقف 
همكاري نظامي آنكارا با دوحه، كاهش روابط ديپلماتيك 

دوحه با تهران و قطع روابط با اخوان المسلمين است.
 

  مرگ 4 بريتانيايي در
حادثه رانندگي در عربستان

به گفته رسانه هاي بريتانيايي در يك حادثه رانندگي 
در عربستان س��عودي، ۴ شهروند اين كشور كشته و 1۲ 
نفر زخمي ش��دند. به گزارش يوروني��وز، اين افراد براي 
ش��ركت در مراس��م حج عمره به عربس��تان سفر كرده 
بودند. اتوبوس حامل زائران در مسير مكه به مدينه با يك 
تانكر سوخت برخورد كرد و دچار آتش سوزي شد. وزارت 
خارج��ه بريتانيا اعلام كرد كه از موضوع تصادف و مرگ 
شهروندان اين كشور باخبر است و آن را پيگيري مي كند. 

  2 شيعه پاكستان
در كويته كشته شدند

دو نفر از ش��يعيان شهر كويته مركز ايالت بلوچستان 
پاكستان ش��امگاه يك شنبه توس��ط تروريست  ها كشته 
ش��دند. به گ��زارش اكس��پرس تريبي��ون، در اين حمله 
هدفمند تروريستي مهاجمان ناشناس دو شيعه وابسته به 
جامعه »هزاره« را هدف گلوله قرار دادند. جمعي از اعضاي 
جمعيت هزاره شهر كويته با برپايي تحصن اعتراض آميز، 

به كشتار شيعيان در اين ايالت اعتراض كردند. 

 رقابت برسر نخست وزيري عراق
رقابت ميان حيدرالعبادي، نوري المالكي و هادي العامري 
براي پس��ت نخس��ت وزيري عراق ش��دت گرفته و به نظر 
مي رسد شانس العبادي براي پيروزي مجدد در انتخابات ماه 
مه بيشتر است. به گزارش الشرق الاوسط، بعد از سقوط نظام 
صدام در سال ۲۰۰3، براساس توافق پست نخست وزيري به 
شيعيان مي رسد. در حال حاضر حيدرالعبادي نخست وزير 
ع��راق، نوري المالكي نخس��ت وزير س��ابق و هادي العامري 
دبيركل س��ازمان بدر و از چهره هاي ش��ناخته شده حشد 
ش��عبي بر س��ر دستيابي به پس��ت نخس��ت وزيري با هم 
رقابت مي كنند. عصام الفيلي اس��تاد علوم سياسي دانشگاه 
المستنصريه در بغداد مي گويد: »العبادي پايگاه مردمي دارد 
كه از چارچوب كلاسيك طايفه يي و مذهبي و قومي تجاوز 

كرده و هيچ  اتهام فسادي عليه او وجود ندارد.«

كوتاه از منطقه

دريچه

ورشو و بوداپست نگران تجديدنظر بروكسل در تخصيص بودجه

سرمايههاياتحاديهاروپابهجنوبسرازيرميشود

درآمدي بر جنگ سرد نوين

آسياي ميانه سنگر ضدروسي امريكا مي شود؟
گروه جهان  

امري��كا و پيمان آتلانتيك ش��مالي )ناتو( كه در 
قالب پرونده اوكراين ازس��ال ۲۰1۴ روس��يه را زير 
ش��ديدترين اقدام هاي ضدروسي سياسي، اقتصادي 
و نظامي قرارداده اند، بي گمان به اهرم آس��ياي ميانه 

براي افزايش فشار به مسكو نيز چشم دارند. 
ب��ه گ��زارش ايرن��ا، ازبكس��تان، تاجيكس��تان، 
تركمنستان، قزاقستان و قرقيزستان در آسياي ميانه 
برآمده از فروپاش��ي س��ال 1991 ش��وروي س��ابق 
هم اكنون براي روسيه اهميت زيادي دارند و مسكو 
اين كش��ورها را به گونه يي حياط خلوت و محدوده 
قرمز امنيتي خ��ود مي داند. مس��كو تلاش مي كند 
پيوندهاي عميق امنيتي، نظامي و اقتصادي دوجانبه، 
چندجانبه و تشكل هاي منطقه يي و فرامنطقه يي را 
با اين كش��ورها به ويژه قزاقستان كه 6هزار و ۸۴6 
كيلومتر مرز مش��ترك با روس��يه دارد، حفظ كند و 
حتي توسعه دهد تا مانع نزديك شدن آنها به غرب 
به ويژه امريكا ش��ود. تاكنون تشكل هاي منطقه يي 
پيمان امنيت جمعي و يوروآسيا كه روسيه با توجه 
به قدرت برتر اقتصادي، سياسي و نظامي منطقه يي 
نقش ب��رادر بزرگ تر را در آنه��ا دارد و همچنين تا 
حدي در ابعاد بزرگ تر س��ازمان همكاري شانگهاي 
به همراه عوامل ريز و درش��ت ديگر س��بب ش��ده 
كش��ورهاي آس��ياي ميانه در راه گريز از مسكو پاي 
نگذارن��د. از همي��ن رو قزاقس��تان و همچنين كمي 
دورتر ازبكس��تان و تاجيكس��تان كه ميزبان پايگاه 
نظامي روس��يه است، تركمنستان و قرقيزستان دور 

از اقدام هاي ميداني ضدروسي اتحاديه اروپا و امريكا 
هستند، در حالي كه چنين اقداماتي به ويژه تمركز 
نظامي��ان ناتو و امريكا به صورت مس��تقل، ديوار به 
ديوار روس��يه در ش��رق اروپا از جمله در كشورهاي 
بالتيك اس��توني و لتوني شكل گرفته و همچنان در 

حال توسعه است. 
حضور نظامي غرب پاي ديوار روس��يه در ش��رق 
اروپا هر روز بيشتر مي ش��ود و همزمان گرجستان، 
اوكراي��ن و ليتوان��ي س��ه كش��ور ديگ��ر برآمده از 
جمهوري هاي شوروي نيز در اردوگاه ضدروسي قرار 
دارند و افزون براين، لهس��تان و روماني دو كش��ور 
اروپاي شرقي كه پيش از فروپاشي سال 1991 زير 
چتر نظامي و امنيتي ش��وروي بودن��د، عضو ناتو و 
محل اس��تقرار سامانه هاي موش��كي امريكا هستند. 
از س��وي ديگ��ر، مرزهاي آس��يايي روس��يه مجاور 
شبه جزيره كره نيز شرايطي مشابه دارد، زيرا امريكا 
به بهانه مقابله با سياس��ت هاي كره ش��مالي ش��مار 
زي��ادي از نظاميان و پيش��رفته ترين جنگ افزارهاي 
خود را در خاك كره جنوبي مس��تقر كرده اس��ت به 
گونه يي كه مي توان ارزيابي كرد فاصله بين نيروهاي 
امريكايي تا اس��تان پريموريه ح��دود پيمايش يك 
موش��ك ميان برد است. همزمان آب هاي بين المللي 
در اي��ن منطقه و همچنين درياي س��ياه و بالتيك 
مح��ل حضور و ت��ردد دايم��ي ناوه��اي هواپيمابر، 
رزمناوها و تجهيزات ش��ناور سامانه پدافند موشكي 
امريكا است و سريال پروازهاي جاسوسي اين كشور 
بر فراز مناطق نزديك روس��يه به ويژه ش��رق اروپا 

ادامه دارد كه مي تواند نشانه همپوشاني اين اقدامات 
و هدف واحد ضدروسي با همكاري ناتو باشد. 

مايكل ليند در نش��ريه نش��نال اينترست نوشته 
براين باور اس��ت كه جنگ س��رد نوين آغاز ش��ده 
است. جنگي كه عبارت است از مسابقه انتقام جويانه 
همان تيم هايي كه در بخش اعظم جنگ س��رد اول 
در برابر يكديگر قرار داشتند. در يك طرف امريكا و 
متحدان آسياي شرقي و اروپايي آن از جمله اعضاي 
ناتو در اروپاي مركزي و شرقي و بالتيك قرار دارند. 
در طرف مقابل روسيه، چين و متحدان و مشتريان 
آنها هس��تند. روسيه اكنون روند نزديكي به چين را 
در پيش گرفته است و اين دو قدرت بزرگ سازمان 
همكاري ش��انگهاي را تش��كيل دادند. اگرچه هدف 
اين س��ازمان مبارزه با تروريسم است، اما عرصه يي 
براي همكاري هاي مس��كو و پكن در زمينه نظامي 

محسوب مي شود. 
در اي��ن تحولات جديد كه طب��ق اظهارات ليند 
نم��ودي از آغ��از جنگ س��رد نوين هس��تند، هنوز 
غربي ه��ا به ويژه امريكا ورود جدي به آس��ياي ميانه 
با هدف گذاري ضدروسي نداشته اند، اما اين شرايط 
نمي تواند هميشه براي مس��كو اميدوار كننده باشد. 
روس��يه با وجود اينكه خود تحت تاثير تحريم هاي 
گسترده برقرار ش��ده از سال ۲۰1۴ توسط اتحاديه 
اروپ��ا و امري��كا اس��ت، ت��لاش مي كن��د در قالب 
همكاري ه��اي اقتص��ادي ب��راي ش��ريكان خود در 

آسياي ميانه سود آوري داشته باشد. 
حتي پس از فروپاش��ي اتحاد جماهير ش��وروي 

در س��ال 1991ميلادي، آس��ياي ميانه بس��ياري از 
ارتباطات خود را با روس��يه حفظ كرد. روس��يه در 
دو دهه نخس��ت پس از استقلال كشورهاي منطقه 
آسياي ميانه، بزرگ ترين ش��ريك تجاري هر يك از 
آنها باقي ماند و از منطقه منابع انرژي و ديگر كالاها 
را وارد، و كالاهاي��ي همچون س��وخت هاي پالايش 
ش��ده صادر كرد. با اين حال، در يك دهه گذش��ته 
روابط تجاري و سرمايه گذاري روسيه با آسياي ميانه 
كمرنگ ش��د كه البته چين با س��رمايه گذاري هاي 
گس��ترده در كش��ورهاي منطق��ه تا ان��دازه زيادي 
كمرنگ ش��دن روابط آنها با مس��كو را جبران كرد. 
اما رفع نيازهاي كش��ورهاي اين منطقه كه نس��بتا 
توس��عه نيافته اند و به فناوري هاي پيشرفته و نوين 
نياز دارند، فراتر از توان مس��كو اس��ت و از همين رو 
اين فرصت مي تواند ب��راي غرب كه امكانات و توان 

بسيار بيشتري دارد، مورد بهره برداري قرار گيرد. 
نخس��تين گام ب��راي حض��ور موث��ر غ��رب در 
آس��ياي ميانه ارديبهش��ت س��ال 1393 بود و دفتر 
منطقه يي ناتو در تاش��كند پايتخت قزاقس��تان كار 
خود را آغاز كرد كه مي تواند جاي پايي براي غربي ها 
باش��د تا در آينده يي نه چندان دور، جايگاه ناپيداي 
آسياي ميانه را در جورچين )پازل( ضدروسي آشكار 
و ش��رايط را براي كرملي��ن متفاوت تر از قبل كند و 
در آن صورت مرز 6هزار و ۸۴6 كيلومتر روس��يه با 
قزاقستان كه ميل واگرايي با روسيه را نيز دارد، براي 
هر دو طرف اهميت بيش��تري مي يابد. ناتو همزمان 
با گشايش اين دفتر در اشاره يي پوشيده اعلام كرد: 
»وظيف��ه نمايندگ��ي اين پيمان نظارت بر سراس��ر 
منطقه آس��ياي ميانه اس��ت تا درك كنيم وضعيت 

امنيتي منطقه چگونه است.«

گروه جهان  طلا تسليمي 
 اتحاديه اروپا خ��ود را براي يكي از بزرگ ترين 
درگيري ه��ا آماده مي كند؛ درگيري بر س��ر بودجه 
بلندم��دت اي��ن بل��وك. كميس��يون اروپاي��ي در 
پيش نوي��س بودج��ه اتحادي��ه اروپا در س��ال هاي 
۲۰۲1 ت��ا ۲۰17 ك��ه م��اه آينده به طور رس��مي 
منتش��ر خواهد ش��د، اصلاحاتي را مطرح كرده كه 
جنجال برانگيزتري��ن آنها برنام��ه تغيير رويكرد در 
تخصي��ص بودجه به كش��ورهاي آس��يب ديده در 
بحران مالي محس��وب مي شود. بروكسل قصد دارد 
كش��ورهاي واق��ع در مركز و ش��رق اروپا همچون 
لهس��تان، مجارس��تان و جمهوري چك را از ده ها 
ميلي��ارد ي��ورو از بودج��ه اتحاديه اروپ��ا محروم و 
س��رمايه ها را به كش��ورهاي آس��يب ديده جنوبي 
همچ��ون اس��پانيا و يونان در جنوب ق��اره، منتقل 

كند. 
به گزارش فايننش��ال تايمز، پيش نويس بودجه 
بازنگ��ري قابل توجه در »سياس��ت همبس��تگي« 
35۰ميليارد يورويي را نش��ان مي دهد كه هدف از 
آن حمايت از بخش هاي كمتر توسعه يافته اتحاديه 
اس��ت. بروكس��ل مي خواهد به اج��راي توزيع پول 
همبس��تگي برمبناي س��رانه توليد ناخالص داخلي 
پاي��ان دهد و اي��ن معي��ار را با معيار وس��يع تري 
جايگزين كند كه مواردي همچون بيكاري جوانان، 
تحصي��لات و فضاي مهاج��رت و ابتكارعمل را نيز 
دربر بگي��رد. علاوه ب��ر اينها، كميس��يون اروپايي 
قصد دارد مش��روعيت ازجمله انطباق كش��ورهاي 
عض��و با قواني��ن اتحادي��ه را نيز به عنوان ش��روط 
تخصي��ص بودجه درنظر بگي��رد و محدوديت هايي 
را در زمينه ه��اي اس��تفاده از پ��ول اتحادي��ه اروپا 
تعيين كند. طبق پيش نويس سياس��ت گذاري هاي 
بودج��ه، اي��ن برنامه ها ب��ا س��رفصلي جديد تحت 
عنوان »همبس��تگي و ارزش ها« ارائه خواهند شد 
كه اين اق��دام به وضوح از انتظارات اتحاديه اروپا از 

كشورهاي دريافت كننده بودجه، حكايت دارد. 
اي��ن تغيي��ر و تح��ولات به ويژه براي ورش��و و 
بوداپست، دو ذي نفع اصلي بودجه هاي همبستگي، 
نگران كنن��ده اس��ت كه بر س��ر اج��راي قوانين و 

اس��تانداردهاي دموكراتيك با بروكس��ل به مشكل 
بر خورده اند. لهستان هشدار داده است كه شرايط 
دش��وار در زمينه اس��تقلال قضايي ب��راي دريافت 
بودجه اروپايي »مشكلات بزرگي« را در پي خواهد 
داشت و تجاوز به تماميت ارضي كشورها محسوب 

مي شود. 
جزئيات دقيق اصلاحات هنوز مشخص نشده اند 
و مذاك��رات درباره آنها در پش��ت صحنه همچنان 
ادامه دارد. ام��ا ديپلمات ها و مقامات اتحاديه اروپا 
انتظار دارند كه نتيجه اين اصلاحات تغيير مس��ير 
تخصي��ص بودجه از لهس��تان، جمه��وري چك و 
كشورهاي حوزه بالتيك به سمت كشورهاي جنوبي 
همچون ايتاليا، اس��پانيا و يونان و حتي بخش هايي 

از فرانسه باش��د. نماينده يكي از كشورهايي كه از 
اصلاحات مزبور آسيب مي بينند، گفت: »آنها سعي 
دارند برنامه را عليه ما، تثبيت كنند. اين يكي ديگر 
از ش��يوه هايي اس��ت كه از طريق آن پول از دست 

مي دهيم.«
تغييرات در ش��رايط تخصي��ص بودجه فقط با 
طراح��ي مجدد جغرافياي تامين س��رمايه اتحاديه 
اروپ��ا همراه نخواه��د بود، بلكه منطق��ي جديد را 
براي سياس��ت هاي توزيع ث��روت در اين بلوك در 
نظ��ر مي گيرد. در پي توس��عه اتحاديه اروپا پس از 
۲۰۰۴، بودجه هاي موس��وم به س��اختاري اتحاديه 
اروپا به طور گس��ترده در جه��ت كاهش اختلافات 
اقتصادي ميان اعضاي قديمي و جديد خرج شدند. 

در برنامه بودجه سال هاي ۲۰1۴ تا ۲۰۲۰ از بودجه 
35۰ ميليارد دلاري سياست همبستگي بودجه يي 
77 ميليارد يورويي به لهستان، ۲۲ميليارد يورو به 
مجارستان و 1۴ ميليارد يورو به اسلواكي اختصاص 

داده شد. 
جنگ بر س��ر اصلاحات در چگونگي تخصيص 
بودجه در پي برنامه كاهش مبلغ كلي آن، تش��ديد 
خواه��د ش��د؛ اقدام��ي ك��ه بعضا در ت��لاش براي 
جبران مش��كلات بودجه ناش��ي از جدايي بريتانيا 
از اتحادي��ه )برگزيت( درنظر گرفته ش��ده اس��ت. 
گونتر اوتينگر كميسر بودجه اتحاديه اروپا، كاهش 
»5 ت��ا 1۰درصدي« بودج��ه را ض��روري خوانده 
اس��ت. جان باچلر كارش��ناس سياست همبستگي 

در دانش��گاه اس��تراتكلايد، گفت مذاكرات بودجه 
دش��وارترين مذاكرات در 3۰ س��ال اخير خواهند 
ب��ود؛ »چراكه كش��ورها احتمالا ميزان��ي از بودجه 
سياس��ت همبس��تگي را كه دريافت مي كردند، از 
دس��ت مي دهند؛ سوال اين اس��ت كه خسارت هر 
كشور و هر منطقه تا چه اندازه شديد خواهد بود.«
در س��ال ۲۰13 ك��ه ب��ر س��ر ش��رايط بودجه 
بلندمدت توافق ش��د، كش��ورهاي جنوب اتحاديه 
همچون يونان و اس��پانيا ضرر زيادي را از ش��رايط 
نس��بي تخصي��ص متقبل ش��دند و كاهش حدودا 
3۰درص��دي بودجه را ش��اهد بودن��د. آنگلا مركل 
صدراعظم آلمان و امانوئل ماكرون رييس جمهوري 
فرانسه، از ايده استفاده از بودجه اتحاديه اروپا براي 
حمايت مالي از منطقه هايي كه ميزبان شمار بالاي 
پناهجويان هستند همچون آلمان و سوئد، حمايت 

كرده اند. 
انتظ��ار مي رود در ماه هاي آت��ي يكي از عناصر 
 كليدي مذاكرات ديپلمات ها بر سر بودجه همبستگي، 
در نظر گيري يك »ش��بكه ايمني« و تعيين سقف 
براي تخصيص بودجه به هر كشور، باشد. اين اقدام 
تغييرات بالقوه در س��طوح كل��ي تخصيص بودجه 
را بي��ن برندگان و بازندگان اصلاحات پيش��نهادي 
محدود مي س��ازد. مقامات اتحاديه اروپا همچنين 
قواني��ن ش��رايط تخصي��ص بودجه را بازنويس��ي 
مي كنند؛ قوانيني كه به ش��رايطي مربوط مي شود 
كه يك كش��ور عضو مي تواند مشمول بودجه شود. 
اين قوانين احتمالا س��بب خواهند ش��د برخي از 
كش��ورهاي عض��و در برخي برنامه هاي مش��ترك 
بيش��تر از بودجه ملي اس��تفاده كنند. كميس��يون 
اروپاي��ي اين قدم را به عنوان تلاش��ي براي كمك 
به »افزايش احساس مالكيت در سياست گذاري ها« 

توصيف كرده است. 
اوتينگ��ر طرح بودجه پيش��نهادي خ��ود براي 
س��ال هاي ۲۰۲1 ت��ا ۲۰۲7 را در تاري��خ دوم ماه 
م��ه در چارچ��وب مالي چند س��اله ارائ��ه خواهد 
كرد و انتظار م��ي رود برنامه نهايي بودجه تا پيش 
از انتخاب��ات پارلم��ان اروپايي در س��ال ۲۰19 به 

تصويب برسد. 

پيشنهادبلومبرگبرايكمكمالي
بهاجرايتوافقپاريس

آغازمذاكراتپيشازاجلاس
سراندوكره

براينخستينباريكزنرهبر
حزبسوسيالدموكراتآلمانشد

گروه جهان 
سومين دور از گفت وگوهاي مقامات دو كره براي رسيدگي به موضوعات مورد بحث 
در اجلاس سران دو كره از ديروز دوشنبه شروع شد. هدف از مذاكرات اين است كه سند 
مربوط به گفت وگوهاي اجلاس سران و مفاد و بندهايي كه قرار است مورد مذاكره قرار 
گيرد، تدوين شود. به گزارش يونهاپ، رهبران دو كره براي نخستين بار پس از 11 سال 
قرار است جمعه اين هفته در خاك كره جنوبي با يكديگر ديدار كنند. اين سومين ملاقات 
سران دو كشور پس از سال هاي ۲۰۰۰ و ۲۰۰7 ميلادي و نخستين بار است كه يك رهبر 
از كره شمالي براي گفت وگو وارد كره جنوبي مي شود. مذاكرات كاري در روستاي صلح 
و براي رايزني درباره پروتكل امنيتي و پوشش رسانه يي اجلاس سران برگزار مي شود و 
احتمال دارد كه درباره »مصاحبه مطبوعاتي رهبران دو كشور پس از اجلاس سران« نيز 
بحث و رايزني شود. دو كشور اعلام آمادگي كرده اند كه »مراحل اوليه ديدار رهبران دو 
كشور به صورت زنده پخش شود« و انتظار مي رود كه »مون جائه اين« رييس جمهوري 
كره جنوبي در مرز دو كش��ور از »كيم جونگ اون« رهبر كره ش��مالي استقبال كند. اين 
در حالي اس��ت كه »رهبر كره شمالي پذيرفته كش��ورش آزمايش هاي اتمي و موشك 
بالس��تيك قاره پيما را پيش از اين ديدار و قبل از اجلاس س��ران امريكا و كره شمالي« 
متوقف كند. چرخش ناگهاني سياست كره شمالي و ابراز تمايل به گفت وگوهاي صلح و 
 خلع س��لاح هسته يي پس از آن صورت مي گيرد كه اين كشور از سال ۲۰۰6 ميلادي 
»6 آزمايش اتمي و ده ها آزمايش موش��كي بالس��تيك دورب��رد و قاره پيما« انجام داد. 
دونالد ترامپ رييس جمهور امريكا روز يك ش��نبه گفت كه »بحران شبه جزيره كره به 
اين زودي پايان نخواهد يافت«، اما ابراز تمايل كره ش��مالي براي خلع س��لاح هسته يي 
يك خبر خوشايند است. وي اخيرا در توييتي نوشت: »زمان زيادي تا پايان حل مساله 
كره شمالي باقي است، اما همين زمان است كه همه  چيز را تعيين مي كند.« به گزارش 
رويترز، نخستين نشست رييس جمهوري امريكا و رهبر كره شمالي پس از نشست روز 
جمعه ۲7 آوريل )هفتم ارديبهش��ت( كيم جونگ اون و مون جائه اين برگزار مي شود. 
دونالد ترامپ گفته است كه پيش بيني مي كند نشست در اواخر ماه مه يا ابتداي ژوئن 

برگزار  شود.  

گروه جهان 
مايكل بلومبرگ شهردار سابق نيويورك مي گويد براي جبران كوتاهي دولت امريكا 
در انج��ام تعهدات مالي اش ب��ه توافق اقليمي پاريس، ۴.5ميلي��ون دلار براي اجراي 
آن پرداخ��ت خواه��د كرد. به گزارش بي بي س��ي، بلومبرگ گف��ت او در پي تصميم 
دونال��د ترامپ رييس جمه��ور امريكا به خروج از آن توافق مس��ووليت دارد به بهبود 
محيط زيست كمك كند. تصميم ترامپ در ماه ژوئن گذشته اعلام شد كه محكوميت 
بين المللي را به دنبال داش��ت. امريكا عملا تنها كش��وري اس��ت كه در توافق پاريس 
ش��ركت ندارد. اين درحالي اس��ت كه باراك اوباما رييس جمهور قبلي امريكا نقش��ي 
فعال در ش��كل دادن به آن توافق داش��ت. بلومبرگ گفت: »امري��كا قول داده و اگر 
دولت به آن عمل نكند همه ما به عنوان يك امريكايي در قبال آن مس��ووليت داريم. 
م��ن مي توانم اي��ن كار را بكنم. بله، براي همين چكي براي جب��ران پولي كه امريكا 
قول آن را داده بود، براي اين س��ازمان )مجري توافق پاريس( خواهم فرس��تاد، انگار 
آن را از دولت فدرال گرفته باش��د.« س��ازمان خيريه بلومبرگ س��ال پيش هم براي 
جبران كمبودي مش��ابه 15 ميليون دلار اعطا كرده بود. اين سازمان گفت پول را به 
»كنوانس��يون چارچوب تغييرات اقليمي سازمان ملل« مي دهد. ترامپ در ماه ژانويه 
گفت ممكن اس��ت امريكا دوباره به توافق پاري��س بازگردد، البته اگر امريكا در آن از 
ش��رايط عادلانه تري برخوردار ش��ود. او به خبرنگاران گفت: »با اين توافق مش��كلي 
ندارم، با توافقي كه دولت اوباما امضا كرد، مشكل دارم.« بلومبرگ گفت اميدوار است 
كه دونالت ترامپ تا س��ال آينده در موضع خود تجديدنظر كند. او با اش��اره به اينكه 
»معلوم ش��ده ترامپ گاهي نظرش را عوض مي كند« گفت: »امريكا بخش بزرگي از 
راه حل اين مس��اله اس��ت و ما بايد برويم به جهان كمك كني��م از يك فاجعه بالقوه 
جلوگيري كند.« اين توافق براي نخستين بار در تاريخ كليه ملل جهان را در يك سند 
 واحد در زمينه رس��يدگي به تغييرات آب و هوايي متحد مي كند. ناظران اجماع تقريبا 
۲۰۰ كش��ور جهان درباره نياز به كاهش گازهاي گلخانه يي را يك دس��تاورد مهم و 
تاريخي مي دانند. براساس اين توافق كشورهاي ثروتمند همچنين موظف مي شوند با 

ارائه كمك هاي مالي به كشورهاي فقيرتر ياري برسانند.  

گروه جهان 
حزب سوسيال دموكرات آلمان در اقدامي تاريخي براي نخستين بار يك زن را به 
عنوان رهبر خود برگزيد. به گزارش دويچه وله، پس از 155سال كه از تاسيس حزب 
سوسيال دموكرات آلمان مي گذرد، براي نخستين بار يك زن در راس اين حزب قرار 
گرفت. 66 درصد از نمايندگان شركت كننده در كنگره اين حزب آندريا ناهلس را به 
عنوان رييس اين حزب برگزيدند. ناهلس ۴7س��ال دارد. كنگره ويژه حزب سوسيال 
دموكرات آلمان يك ش��نبه در شهر ويس��بادن، مركز ايالت هسن برگزار شد. از 631 
نماين��ده حاض��ر در كنگره ۴1۴ نفر به آندريا ناهلس راي دادند. س��يمونه لانگه تنها 
رقيب آندريا ناهلس 17۲راي به دس��ت آورد. آندريا ناهلس در سخنراني پرشور خود 
گفت: »مي توان حزبي را در دولت نوسازي كرد و من اين را از فردا نشان خواهم داد. 
« ناهلس از رفقاي سوسيال  دموكرات خود خواست كه در اين امر به او كمك كنند. 
او گفت كه اين امر به همكاري همه بستگي دارد و كاري نيست كه بتوان به تنهايي 
به انجام رس��اند. تكيه اصلي در سخنراني آندريا ناهلس بر موضوع »همبستگي« بود 
كه فضيلت كانوني سياس��ت سوسيال دموكرات ها محسوب مي شود. ناهلس خواستار 
همبس��تگي در همه عرصه هاي اجتماعي شد. او تاكيد كرد كه سوسيال دموكرات ها 
در كنار كارگران و كارمندان ايستاده اند و در راه احقاق حقوق همه محرومان جامعه 
مب��ارزه خواهند كرد. ناهل��س در كنگره اخير حزب سوس��يال دموك��رات كه براي 
تصميم گيري درباره حضور در دولت ائتلافي تش��كيل شده بود، توانست با نطق خود 
نمايندگان كنگره را به شركت در اين ائتلاف ترغيب كند. در آن زمان حدود دوسوم 
ش��ركت كنندگان در كنگره موافق ائتلاف با احزاب سوس��يال مس��يحي و دموكرات 
مسيحي در دولت آنگلا مركل بودند و يك سوم مخالف اين امر. آندريا ناهلس در سال 
۲۰۰9 تنها با حدود 69درصد آرا به عنوان دبيركل اين حزب انتخاب شد. با انتخاب 
آندريا ناهلس به رهبري حزب سوس��يال دموكرات، او و آنگلا مركل صدراعظم آلمان 
و رهبر حزب اتحاد دموكرات مسيحي دو زني هستند كه در راس دو حزب قدرتمند 
آلمان قرار گرفته اند. برخلاف مركل كه  زاده آلمان شرقي است، ناهلس در غرب آلمان 

و در منطقه ايفل به دنيا آمده است. 
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پرونده8
  برف فروردين

180ميليارد تومان خسارت زد
رييس س��ازمان جهاد كشاورزي مازندران گفت كه برف 
روزهاي پاياني ماه فروردين كه با كاهش شديد دماي هوا نيز 
همراه بود، 180ميليارد تومان به باغ هاي سياه ريشه مازندران 
خس��ارت وارد كرد. دلاور حيدرپور روز گذشته در گفت وگو 
با ايرنا افزود كه خس��ارت باغداران طي چند روز گذش��ته از 
طريق بازديد هاي ميداني كارشناس��ان بخش كش��اورزي از 
باغ هاي س��ياه ريش��ه مناطق بالادس��ت هزارجريب، كجور، 
بلده و بخش وس��يعي از لاريجان آمل برآورد شده است. وي 
گفت كه بيشترين خسارت بر اساس گزارش كارشناسان به 
باغ هاي گردو، گيلاس، فندق و سيب وارد شده است. مناطق 
كوهس��تاني و ييلاقي مازندران روزه��اي 26 و 27 فروردين 
ماه امس��ال به طرز كم سابقه يي ش��اهد بارش برفي بود كه 
ارتفاع آن در برخي مناطق تا نيم متر هم برآورد شد. ماه هاي 
فروردين و ارديبهش��ت زمان تكميل گل دهي باغ هاي سياه 
ريش��ه مناطق كوهس��تاني مازندران است و به همين دليل 
بارش برف و سرماي پس از آنكه در بيشتر مناطق كوهستاني 
دماي هوا را تا پنج درجه زير صفر رساند، سبب از بين رفتن 
60 درصدي قدرت باردهي اين درختان شد. رييس سازمان 
جهاد كش��اورزي مازندران گفت: با توجه به اينكه در بخش 
لاريجان برابر گزارش ها حدود 50 س��انتي متر برف باريده و 
دم��اي هوا هم به 8 درجه زير صفر رس��يده بود، حدود پنج 
هزار هكتار از باغ هاي س��ياه ريشه اين بخش دچار خسارت 
شد كه بيشترين ميزان در مقايسه با بقيه مناطق بوده است. 
وي افزود: بيش��ترين ميزان خسارت به ترتيب مربوط به باغ 
گيلاس با بيش از يك هزار و 400 هكتار و باغ گردو با بيش 
از 412 هكتار بوده است. حيدرپور مهم ترين مشكل باغداران 
مازندران در هنگام وقوع بلاياي طبيعي مانند سرماي و برف 
اخير را بي توجهي به بيمه محصولات كش��اورزي برشمرد و 
گفت: به نظر مي رسد عمده باغ هاي استان تحت پوشش بيمه 
كش��اورزي نباش��ند و ذكر اين نكته مهم است كه به دليل 
كمب��ود اعتبار و بودجه، دولت نمي تواند حمايت هاي لازم را 
براي جبران خسارت ها داش��ته باشد. وي افزود: البته دولت 
در پوشش بيمه محصولات كشاورزي حمايت هاي خوبي در 
قال��ب بيمه يارانه يي انجام مي دهد كه اين فرصت براي همه 
كش��اورزان زراعي و باغي همواره مهياست. حيدرپور گفت: 
اميدواريم كش��اورزان به اهميت بيمه كشاورزي پي ببرند و 
يقين كنند كش��اورزي همواره در خطر حوادث طبيعي قرار 
دارد. بر اساس آمار جهاد كشاورزي مازندران 160هزار هكتار 
از زمين هاي كش��اورزي استان باغ است كه 110هزار هكتار 
آن باغ مركبات و بقيه باغ درختان هس��ته دار نظير س��يب، 

گلابي، گردو، هلو، شليل و انار است. 

 مرغ دوباره پريد
با وجود برخي وعده ها مبني بر كاهش قيمت گوش��ت 
م��رغ و تعديل قيمت ها، بررس��ي ها از بازار نش��ان مي دهد 
قيمت اين نوع گوش��ت كاهش پيدا نكرده و به طور متوسط 
كيلويي 8700 تومان فروخته مي ش��ود. بر اس��اس گزارش 
ميداني ايس��نا، قيمت گوش��ت مرغ از اواخر سال گذشته با 
افزايش قيمت همراه ش��د و قيمت هر كيلوگرم آن به بيش 
از 8000 توم��ان رس��يد و در روزهاي پاياني س��ال به مرز 
۹000 تومان هم نزديك ش��د. با وج��ود اينكه رييس اتاق 
اصن��اف در تعطيلات نوروز خب��ر از كاهش و تعديل قيمت 
گوشت مرغ داشت اما همچنان تغييري در بازار ايجاد نشده 
است و با قيمتي بالاتر از نرخ منطقي در سطح شهر عرضه 
مي ش��ود. يكي از دلايل افزايش قيمت گوشت مرغ افزايش 
نرخ ارز عنوان مي ش��ود؛ عاملي كه منطقي به نظر نمي رسد 
اما مديرعامل اتحاديه سراسري مرغداران مرغ گوشتي اين 
موضوع را تاييد مي كند. به گفته وي، نوسانات ارزي، كمبود 
نهاده هاي توليد و كاهش جوجه ريزي عامل افزايش قيمت 
گوشت مرغ در بازار شده است. كمالي سروستاني مي گويد: 
از ابتداي امس��ال وضعيت نهاده هاي توليد بسيار سردرگم و 
نامشخص شده است، چراكه واردكنندگان سويا و ذرت اعلام 
مي كنند كه اين نهاده هاي توليد بس��يار كم شده و در بازار 
موجود نيس��ت اما به عنوان توليدكننده اين اظهارات را باور 
نداريم و در اين ميان ش��ركت بازرگاني دولتي نيز نمي تواند 
نياز توليد كنن��دگان در اين زمينه را تامي��ن كند. در حال 
حاضر هم بررسي ها نش��ان مي دهد كه قيمت گوشت مرغ 
تغييري نس��بت به قيمت پيش از عيد پيدا نكرده است. هر 
كيلوگرم گوشت مرغ به طور متوسط 8700 تومان فروخته 
مي شود. همچنين در ميان اقلام مختلف گوشت مرغ، فيله 
كيلوي��ي 17هزار و 700تومان قيمت دارد كه البته تقاضاي 
كمتري نسبت به ساير اقلام دارد. اما ران و سينه گوشت مرغ 
كه بيشترين تقاضا را در بازار اين محصول پروتئيني دارد به 
ترتيب كيلويي ۹500 تومان و 16 هزار و 500 تومان قيمت 
دارد و از س��وي ديگر مرغ سبز كه مش��تريان خاصي دارد 
كيلويي 12 هزار تومان فروخته مي شود. گوشت بوقلمون نيز 
تغيير قيمت چنداني نداشته و با قيمت ماه گذشته تفاوتي 
پيدا نكرده است. گوش��ت بوقلمون شقه كيلويي 14هزار و 
600تومان و بوقلمون بدون استخوان كيلويي 28 هزار تومان 

عرضه مي شود.

 واگذاري حفاظت عرصه هاي 
منابع طبيعي به مردم

حفاظ��ت از حدود 20ميليون هكتار از عرصه هاي منابع 
طبيع��ي در براب��ر تجاوز، تصرف و س��اير عوامل تخريب به 
مجريان طرح ها اين بخش واگذار ش��ده اس��ت. به گزارش 
ايلنا، معاون حفاظت و امور اراضي س��ازمان جنگل ها، مراتع 
و آبخيزداري كش��ور با اعلام اين خبر گفت: با اجراي طرح 
حفاظت مش��اركتي و واگذاري حفاظ��ت عرصه هاي منابع 
طبيعي به مجريان طرح هاي منابع طبيعي طي س��ه سال 
اخير در مجموع عوامل تخريب 6 درصد كاهش يافته است. 
مسعود منصور افزود: بيش��ترين سطح اجرا شده مربوط به 
محدوده طرح هاي مرتعداري و بيشترين ميزان عرصه مربوط 
به جنوب كرمان و سيستان و بلوچستان است. وي تصريح 
كرد: تاكنون تعداد 472۳ فقره تفاهم نامه حفاظت مشاركتي 
با مجريان طرح هاي منابع طبيعي در ۳2 استان كشور منعقد 
ش��ده اس��ت. منصور با بيان اينكه اثر بخش��ي اجراي طرح 
حفاظت مشاركتي طي دوره سه ساله 1۳۹6-1۳۹4، روندي 
افزايش��ي داشته است، اظهار داشت: نتايج گزارش ارزيابي و 
اثر بخشي شيوه حفاظتي نش��ان مي دهد، موفقيت اجراي 
طرح در محدوده هاي مرتع��داري در جلوگيري از تجاوزات 
و تصرفات اراضي منابع ملي در س��ال هاي ۹5و ۹6 نس��بت 
به س��ال نخس��ت 8 درصد و روند جلوگيري قطع درختان 
و بوته كني در س��ال هاي ۹5و ۹6 نس��بت به س��ال پايه 6 
درصد بهبود يافته است. وي ادامه داد: در سال هاي ۹5و۹6 
نيز با اجراي طرح حفاظت مش��اركتي، روند قاچاق چوب و 
س��اير محصولات فرعي ۳ درصد بيشتر كاهش يافته ضمن 
اينكه در س��ال هاي ۹5و۹6 فقرات و س��طح آتش سوزي يا 
اقدام براي اطفاي حريق نس��بت به سال ۹4 با 1۳.5 درصد 

كاهش روبه رو بوده است. 

اخبار

چالش هاي وزارت نيرو در مسير دستيابي به پايداري

چهار ضلعي چالش هاي فراروي بخش آب

شهردار تهران؛ انتخاب براي ماموريتي دشوار
پايتخت ايران چش��م انتظار هفدهمين شهردار 
است تا چالش هاي ريز و درشتي كه بر شهر سايه 
افكنده، كنار زده و نظام مديريت يكپارچه را براي 

دستيابي به توسعه پايدار پياده سازد. 
از چالش هاي ش��هري تهران بزرگ بارها سخن 
گفته ش��ده است. ترافيك، آلودگي هوا، فرسودگي 
ناوگان حمل و نقل ش��هري، ناپاي��داري درآمدها، 
تراكم فروش��ي، حاشيه نش��يني، اختلاف طبقاتي، 
مهاج��رت بي رويه و مش��كلات زيس��ت محيطي 
حدود ي��ك دهه يي اس��ت كه ميهم��ان پايتخت 
ش��ده و خيال رفتن ندارند. اكنون كه بازار انتخاب 
ش��هردار بعدي داغ است، بار ديگر نگاه ها به سوي 
مش��كلات جل��ب ش��ده و س��خن از انتخاب يك 
شهردار با توانمندي هايي براي نجات تهران است. 
تهران پس از اس��تعفاي »محمدعلي نجفي« از 
21 فروردين ماه تاكنون به سرپرستي »سميع الله 
حس��يني مكارم« اداره مي ش��ود. اعضاي ش��وراي 
شهر در تكاپوي انتخاب شهردار بعدي هستند. به 
راس��تي شهردار بعدي تهران براي انجام ماموريتي 
چنين دش��وار از چه ويژگي هايي باي��د برخوردار 

باشد؟ 
»كمال اطهاري« كارشناس شهري و پژوهشگر 
اقتص��ادي، »گيتي اعتماد« كارش��ناس معماري و 
شهرسازي و »حسن خليل آبادي« عضو پنجمين 
شوراي ش��هر تهران، ويژگي هاي شهردار آينده را 

تبيين كردند. 

 لزوم تجربه در مطالعات توسعه اي 
اطهاري در تحليل ويژگي هاي ش��هردار آينده 
ب��ه ايرنا گفت: بطور معمول باور نادرس��تي درباره 
انتخاب شهردار و اعضاي شوراي شهر وجود دارد 
و آن داش��تن تجربه به ويژه در بخش شهرسازي 
اس��ت در حالي ك��ه مديريت كلان ش��هري مانند 
ته��ران پيش و بي��ش از هر چي��ز نيازمند دانش 
و آگاه��ي از برنامه ري��زي و سياس��ت گذاري در 
چارچوب مطالعات توس��عه يا توس��عه پژوهش��ي 

است. 
ش��هردار آين��ده ته��ران باي��د در اي��ن عرصه 
توانمند باش��د، زيرا همه مشكلاتي كه بطور كلي 
يك كش��ور با آن روبه رو اس��ت در مدل كوچكي 
در كلان ش��هرها نيز جريان دارد. به عبارت ديگر 
مش��كلات كلان اقتص��ادي، اجتماع��ي، فرهنگي 
و عمراني كش��ور به ش��كل خرد نيز در ش��هرها 
دي��ده مي ش��ود، البته اي��ن نظر آن معنا نيس��ت 
كه شهرس��ازان ج��زو مدي��ران و بازيگران صحنه 
شهرداري نباش��ند اما اينكه مديريت را در همين 
دايره به معماران و شهرسازان محدود  سازيم، امر 

نادرستي است. 
اين پژوهش��گر اقتصادي افزود: در دوره نوين، 
كلان شهرها به منزله مس��ند اصلي دانش اقتصاد 

به شمار مي روند.
در حالي كه در ش��هرها و مناطق ايران اگرچه 
ش��هرك هاي صنعتي ايجاد مي شود، اما اقتصاد به 

ص��ورت دان��ش توليد نمي ش��ود. در اين بخش ها 
اقتص��اد تنه��ا توس��عه جزيره يي خواهد داش��ت، 
بنابراي��ن ش��هردار آين��ده تهران بايد ش��هر را به 

توسعه نوآوري در مديريت شهري برساند. 
اطهاري معتقد اس��ت، تراكم فروشي تهران را 
به ش��هري كژكاركرد و بيمار تبديل ساخته است. 
در ح��ال حاض��ر تهران و بطور كل��ي ايران داراي 
اقتصاد درون نگر اس��ت و از نب��ود فضاي رقابتي 
رنج مي برد. ارزبري تهران 15ميليارد دلار در سال 
برآورد مي ش��ود، اما 1.5ميليارد دلار هم صادرات 
ندارد، صنايعي كه پيش تر در ش��هر فعال بوده اند 
اكن��ون يا وج��ود ندارند يا كيفيت گذش��ته را در 

توليد كالا و خدمات از دست داده اند. 
همين مس��اله باعث مهجوري��ت كالاي داخلي 
ش��ده اس��ت. بنابراي��ن مي ت��وان گفت ن��وآوري 
در ش��هرهاي كش��ور صورت نمي گي��رد. وظيفه 
ش��هرداري ها تش��كيل محيط هايي براي نوآوري 
است و دولت ها نيز بايد براي رسيدن به اين هدف 

كمك كنند. 
وي ب��ا انتق��اد از قديم��ي بودن برخ��ي آيين 
نامه ها، افزود: دولت هنوز بر اس��اس سرفصل هاي 
اعتباري گذش��ته عمل مي كند، ب��راي نمونه تنها 
حاضر است به توسعه خطوط مترو كمك كند در 
حالي كه ساخت شهري هوش��مند و رقابت پذير 
براي برگ��زاري رخدادهاي جهان��ي و بين المللي، 
يكي از اهداف اصلي كلان شهرها در دنيا به شمار 

مي رود. تهران با وجود جمعيت، امكانات و وسعت 
فعلي هنوز ش��هري جهاني به شمار نمي رود؛ اين 
نش��ان مي دهد كه برنامه ش��هرداران امروز تا چه 

اندازه بايد به برنامه هاي توسعه يي نزديك باشد. 
وي در پايان بر لزوم وقوف شهردار آينده تهران 

به شيوه نوين مديريت شهري تاكيد كرد. 

 شروط لازم براي انتخاب شهردار 
خليل آب��ادي عضو ش��وراي ش��هر ته��ران در 
برش��مردن ويژگي هاي ش��هردار آينده پايتخت، 
ب��ه مصوب��ه اي��ن ش��ورا در 16 بند ب��ا محوريت 
ويژگي هاي ش��هردار تهران اش��اره ك��رد و گفت: 
براس��اس توافق اعضاي ش��وراي ش��هر، شهردار 
تهران بايد توانمند و به امور شهرداري و مديريت 
ش��هري اشراف داشته باش��د و در تعامل كامل با 
س��ازمان و ارگان هاي حاضر در تهران عمل كند. 
ش��ناخت كافي در مناسبات اداره و سازمان ها نيز 
از ديگر لازمه هاي شهردار پايتخت است تا بتواند 
با حاكميت و دولت تعامل مثبت و سازنده داشته 

باشد. 
اين عضو ش��وراي ش��هر ج��دا از ويژگي هاي 
تصويب شده براي شهردار؛ توانمندي و دارا بودن 
روحيه مش��اركت با مردم از لازمه هاي سكانداري 
ش��هرداري دانست و گفت: ش��هردار آينده تهران 
بايد روحيه مشاركتي قوي داشته باشد به گونه يي 
كه در ارتباط و تعامل كامل با مردم عمل كرده و 
همچنين جايگاه نظارتي شورا را برتابد. به عبارت 
بهت��ر، ش��هردار بايد در برابر موارد ش��ورا خود را 

پاسخگو بداند. 
دارا ب��ودن ط��رح و برنامه براي ته��ران و تعهد 

به قوانين فرادس��تي از ديگر مواردي اس��ت كه در 
انتخاب شهردار آينده پايتخت بايد به آن توجه كرد. 

 شهردار بايد به مشكلات كلان شهر آگاه باشد
و  مس��ائل  و  ش��هري  محي��ط  ب��ه  آش��نايي 
چالش هايي اجتماعي، فرهنگي و اقتصادي كه در 
اين ارتباط در كلان ش��هري همچون تهران جريان 
دارد، موضوعي است كه اعتماد كارشناس معماري 
شهري، به آن پرداخت و گفت: شهردار تهران بايد 
مديري توانا، س��الم و آگاه به مشكلات كلان شهر 
تهران و منطقه ش��هري آن باش��د و با بخش هاي 
مختلفي كه در اداره ش��هر دخيل هستند، تعامل 

گسترده و عميق داشته باشد. 
اين اس��تاد دانش��گاه در ادامه از لزوم س��پردن 
اختيار مديريت ش��هر تهران به ش��هردار و شوراي 
شهر بطور مطلق س��خن گفت و تاكيد كرد: حتي 
اگر شهردار تهران نيز اين ويژگي ها را داشته باشد، 
در صورتي كه س��اير ارگان هاي غيرمرتبط در امور 
ش��هر تهران دخالت كنن��د، راهي از پيش نخواهد 

برد. 
وي اصلي ترين چال��ش تهران را درآمد ناپايدار 
از راه تراك��م فروش��ي عنوان كرد كه باعث فس��اد 
فراوان و مش��كلات بسياري در بخش هاي مختلف 
شده اس��ت. به گفته وي، تا زماني كه اين مشكل 
حل نش��ده و درآمد ش��هرداري مانند بس��ياري از 
كلان ش��هرهاي جهان از منبع��ي پايدار مانند اخذ 
ع��وارض، دريافت هزين��ه خدم��ات، گرفتن حق 
مرغوبي��ت و ارزش اضافي حاص��ل از فعاليت هاي 
عمراني ش��هرداري و غيره به دس��ت نيامده است، 

اين معضلات حل نخواهد شد. 

نويسندگان:
كامران داوري – حميد عمرانيان – احمد قندهاري    

 1- مقدمه
به ط��ور حتم توج��ه به چالش پاي��داري ما را 
در توس��عه و اس��تفاده بهت��ر از روش هاي ممكن 
در جهت رف��ع نيازها و انتظارات نس��ل حاضر و 
آين��ده كمك مي كن��د. به هر حال شناس��ايي و 
كاهش عدم قطعيت ها در مسائل محيط زيستي، 
اقتص��ادي و اجتماع��ي نس��ل آين��ده نيازمند به 
كار ب��ردن »اصول راهبردي« براي دس��تيابي به 
پايداري در س��امانه هاي آبي اس��ت. لازم به ذكر 
اس��ت در دس��تيابي به پاي��داري، افزايش درك 
نهادهاي اقتصادي و اكوسيس��تمي از پيچيدگي، 
پويايي و ناهمگوني )در طول زمان و مكان( بسيار 
اهميت دارد. به همين منظور جهت دس��تيابي به 
پايداري توصيه مي ش��ود وزارت نيرو بايد تهيه و 
به كارگيري دس��تورالعمل هاي مديريت ريس��ك، 
مديريت راهب��ردي و... را جزيي از وظايف اصلي 

بدنه خود قرار دهد. 
در دهه هاي گذش��ته و در اغل��ب حوضه هاي 
آبريز كش��ور روند مديري��ت منابع و مصارف آب، 
منج��ر به بهره ب��رداري بيش از ح��د از منابع آب 
)به  ويژه منابع زيرزميني( شده است. بهره برداري 
بي��ش از حد از منابع آب به خودي خود بحران زا 
نيس��ت. وخيم ش��دن وضعيت مناب��ع آب باعث 
كاه��ش مي��زان ت��اب آوري جامع��ه انس��اني در 
حوزه هاي اجتماعي، اقتصادي، زيس��ت محيطي و 

غيره خواهد شد.
از طريق غفلت در ب��رآورد عواقب تصميمات، 
مي��زان آمادگي در برابر وق��وع مخاطرات كاهش 
يافت��ه در نتيجه احتم��ال و امكان ب��روز بحران 
افزاي��ش خواه��د ياف��ت. در حقيق��ت غفل��ت از 
مواردي چون توجه به ش��رايط اقليمي، مديريت 
تقاضا، جامع نگري در برنامه ريزي و يكپارچگي در 
تخصيص و نيز عدم مش��اركت مردم در مديريت 
از عوامل اصلي بروز بحران ش��ناخته ش��ده است. 
برخ��ي از دلايل بروز ناخواس��ته بحران در حوزه 
منابع و مصارف آب را مي توان به ش��رح ذيل ذكر 

كرد: 
1- نب��ود تفك��ر سيس��تمي: محي��ط طبيعي 
همواره در تعامل با محيط انساني است و بازخورد 
محيط هاي اجتماعي در محيط هاي طبيعي نمود 
مي ياب��د. همچنين هر دو محي��ط داراي پويايي 
ب��وده و درك فضاي آين��ده نيازمند آينده پژوهي 
اس��ت؛ بنابراين عدم جامع نگري محيط انساني و 
طبيع��ي و نيز عدم توجه به پويايي اين دو محيط 
عواقب نامشخصي را در بخش طبيعي رقم خواهد 

زد كه مي تواند منجر به ناپايداري توسعه شود. 
2- خطاه��اي مديريت��ي: منظ��ور از خط��اي 
مديريت��ي عدم توجه به اص��ول و مباني مديريت 
عمومي آب است. به عنوان مثال بودجه ها و منابع 
مالي متناسب با ظرفيت هاي بومي مناطق توزيع 

نشده است.
به خصوص در اس��تان هاي ش��رق كشور كه با 
مشكل كم آبي دس��ته و پنجه نرم مي كنند، تنها 
منابع موجود آنها منابع زيرزميني هست. بديهي 
اس��ت كه رف��ع مش��كلات مناب��ع آب در چنين 
اس��تان هايي نيازمند تفكرات غير سازه يي هست. 
از آنجا كه براي تفكرات سازه اي ايده ساخت وساز 
وجود دارد، منابع مالي نيز در نظر گرفته مي شود؛ 
اما براي تفكرات غيرسازه يي در شرق كشور هيچ 
منبعي مالي در نظر گرفته نمي شود و گاهي عبث 
خوانده مي ش��ود. ل��ذا با كوچك تري��ن تغيير در 

وضعيت منابع موجود بحران وقوع مي يابد. 
۳- رفتارهاي احساسي: همواره ترجيح انسان 
به طي راه ها و مس��يرهاي آشناتر است. حتي اگر 
اي��ن روش منجر به تلاش غلط ش��ود. از آن بدتر 
به دليل آش��نا بودن ب��ا اين مس��يرها، غالبا آنها 
با س��رعت بالا و اعتماد به  نفس��ي بيش��تر انجام 
مي ش��وند. طبيعي اس��ت كه طبقه حاكم، تحت 
رهبري مهندسان، به پروژه هاي عظيم براي توليد 
برق، ذخيره س��ازي، استخراج آب براي آبرساني و 
انتقال آب به نواحي كم آب علاقه مند خواهند بود. 
چنين اقدامي به  شكلي احساسي صورت مي گيرد 

و از لحاظ سياسي نيز توجيه دارد.
خيز ناآگاهانه براي حل يك مش��كل، مشكل 
ديگ��ري مي آفريند. به عن��وان نمونه راه حل هاي 
سطحي و به ظاهر معقولِ ديروز براي رفع مساله 
ناامني غذايي، امروزه به مش��كلات جديد كمي و 

كيفي منابع آب منجر شده است. 
4- حركت در فضاي موهوم: مجموعه اقداماتي 
كه تاكنون در كش��ور در ارتب��اط با مديريت آب 
با انج��ام ش��ده، ب��دون پيش بين��ي رويدادهاي 
غيرمتع��ارف ب��وده و كمتر توجهي ب��ه مديريت 
ريس��ك شده است. در واقع حل مساله در وزارت 
نيرو به جاي آنكه تابع برنامه باش��د به فرد متكي 
اس��ت. در واقع ش��ناخت فرصت ه��ا و چالش ها 
و عوام��ل موثر ب��ر آنها در يك تفكر سيس��تمي 
مسيري نيست كه وزارت نيرو به آن پايبند باشد. 

 2- پايداري معيار تصميم گيري ها
مدي��ران آب علاوه ب��ر تامين نيازهاي نس��ل 
امروز، بايس��تي تقاضاهاي نس��ل آينده را برآورد 
كنن��د. آنها مل��زم به ايج��اد زيرس��اخت هاي با 
اعتمادپذيري بالا و هزينه هاي پايين جهت تامين 
كميت و كيفيت مناس��ب آب هستند. همچنين 
آنها بايد س��لامت اكوسيستم را براي نسل آينده 
حفظ كنند. اگر فعاليت هاي مديريتي و توس��عه 
س��امانه هاي آبي منجر به تخريب محيط طبيعي 
و انس��اني ش��ود، به طور حتم اين سامانه ها پايدار 
نخواهند بود. در س��ال هاي اخير مثال هاي زيادي 
وجود دارد كه در آنه��ا مديريت پايدار منابع آب 
مورد توجه نبوده است. اگر معيارهاي پايداري در 
مواقع تصميم گيري مدنظر قرار گيرد، ناپايايي در 

سامانه هاي آبي هرگز اتفاق نخواهد افتاد. 
در واقع هر حركتي كه آينده را موردتوجه قرار 
دهد، نيازمند درك بر هم كنش هاي تصميمات در 
مقياس هاي مختلف مكان��ي و زماني خواهد بود. 
چني��ن حركت هاي به آگاه��ي و حمايت عمومي 
مردم نيز وابس��ته است. كساني كه منابع طبيعي 
بالاخ��ص آب و خاك را مديري��ت مي كنند، بايد 
از تصميمات عموم م��ردم و نماينده هاي آنها نيز 

آگاه باشند.
اخذ نظرات و شناس��ايي تصميمات ذي نفعان 
و كنش��گران آب منج��ر به درك بهتر آثار س��وء 
»مكان��ي و زمان��ي«، »كوت��اه و بلندم��دت« و 
»تهات��ر« در مديري��ت آب خواهد ش��د. پس در 
فرآين��د برنامه ريزي و مديريت س��امانه هاي آبي 
بايد مجموعه ي��ي از معيارها براي ارزيابي نظرات 
ذي نفعان و كنش��گران مرتبط با هر پروژه مدنظر 

قرار گيرد. 

 3- شاخص هاي پايداري
پاي��داري دلال��ت بر ش��رايطي دارد كه در آن 
احتمال و ش��دت مخاطرات ب��ر جامعه در طول 
زم��ان كاهش مي ياب��د. تغييرپذي��ري در كميت 
و كيفي��ت آب يك پديده طبيعي اس��ت؛ اما اگر 
قرار اس��ت چنين سيستم هايي با ماهيت طبيعي 
محافظت ش��وند، بايس��تي معياره��اي پايداري 

مرتبط با آنها مدنظر قرار گيرد.
لذا در ارزيابي سيس��تم هايي با ماهيت طبيعي 
)داراي ع��دم قطعيت(، پاس��خ به س��والات ذيل 
ض��روري اس��ت: 1. چ��ه عواملي منش��ا مخاطره 
و اش��تباه هس��تند؟ 2. حداكث��ر درس��ت نمايي 
تصميم گي��ران جه��ت رف��ع مخاط��رات چق��در 
اس��ت؟ ۳. عواقب تصميمات اش��تباه چيس��ت؟ 
4. س��ناريوهاي دس��ترس براي كاهش و پاس��خ 
به مخاط��رات كدامند؟ 5. گزينه ه��اي جايگزين 
بر حس��ب هزينه، س��ود اجتماع��ي- اقتصادي و 
ريسك هاي آنها چه مواردي هستند؟ 6. آثار سوء 
تصميمات مديريت��ي روي انتخاب هاي آينده چه 

مواردي هستند؟
شناس��ايي و كاهش عدم قطعيت ها در مسائل 
اقتص��ادي، محي��ط زيس��تي و اجتماعي نس��ل 
آين��ده نيازمند »اصول راهبردي« براي رس��يدن 
به پاي��داري در س��امانه هاي آبي اس��ت. لازم به 
ذكر اس��ت توجه به »س��نجه هاي پاي��داري« در 
برنامه هاي راهبردي موجب مداخله حداقلي غير 
متخصصين خواهد ش��د. اين س��نجه ها به كمك 

برخي از روش هاي معين قابل تعريف هستند.
ي��ك روش آن، بيان س��طوح نس��بي پايداري 
به صورت تركيب هاي مجزا يا وزن داده ش��ده اي 
برگش��ت پذيري،  اعتمادپذي��ري،  معياره��اي  از 
آس��يب پذيري كم، ريس��ك حداقل��ي، اجماع و 
انصاف هس��تند. معيارهايي كه با س��ود و هزينه 
اجتماعي-اقتصادي بشر در ارتباط مي باشند و در 
ط��ول زمان و مكان تغيير مي نمايند. اين معيارها 
مي توانند در زمينه هاي اقتصادي، محيط زيستي، 

اكولوژيك��ي و اجتماعي تعريف ش��وند. براي اين 
منظ��ور ابت��دا بايس��تي مجموع��ه اي از معيارها 
شناس��ايي ش��وند سپس مش��خص گردد كه اين 
معياره��ا در چه دامنه اي رضايت بخش ش��ناخته 
مي ش��وند. اي��ن معيارها ذهني ب��وده و عموما بر 
اس��اس قضاوت فردي يا اهداف اجتماعي تعريف 

مي شود. 

 4- چه بايد كرد؟
با وجود مس��ائل و چالش هاي��ي كه در ارتباط 
با توسعه و مديريت س��امانه هاي آبي وجود دارد 
منطقي و مناسب به نظر مي رسد كه اين سوال را 
مطرح نماييم كه با وجود اين مس��ائل و مشكلات 
چه بايد كرد؟ هيچ تخصص و رش��ته يي نمي تواند 
ادع��ا نمايد كه به تنهايي قادر به پاس��خگويي به 
اين س��وال اس��ت؛ اما با ورود كثرت تخصص ها، 
علاقه مندان، ذي نفعان و تصميم گيران مي توانند 
به روشني مشخص نمايند كه چه چيزهايي براي 
رسيدن به سطوح بالاتر پايداري در موقعيت هاي 
خ��اص بايد انجام گيرد. چالش ديگري كه مطرح 
مي ش��ود، اينكه تصميم گيري درب��اره آنچه بايد 
امروز انجام ش��ود هم مش��خص اس��ت و هم نه. 
تعيين اينكه اين تصميمات چه هزينه و مضراتي 
خواهد داشت و اينكه چه كساني بايد تاوان آن را 

بپردازند، بسيار دشوار است. 
اول؛ مس��ائل براي رس��يدن به پاي��داري نياز 
ب��ه بحث و اتفاق نظ��ر دارد و در اي��ن بحث بايد 
علاقه مندان، ذي نفعان و ذي نفوذان دخالت نمايد 
و تصميمات بايد تحت همين شرايط اتخاذ گردد؛ 
بنابراي��ن اي��ن چالش كه چه بايد ك��رد و چطور 
بايد عمل نمود پيش روي تمام كس��اني است كه 
براي توس��عه و مديريت سامانه هاي آبي احساس 

مسووليت مي كنند. 
دوم؛ به طور حتم مديريت ريس��ك و لذا علاج 
واقعه قبل از وقوع يك راهكار مناس��ب براي حل 
مش��كلات سيس��تمي تصميمات هست. شناخت 

ريس��ك ها فرصت ه��ا و چالش ه��ا و عوامل موثر 
بر آنها دريك تفكر سيس��تمي مس��يري است كه 
وزارت نيرو نيز به آن پايبند باشد و آن را يكي از 

وظايف خود بداند. 
 س�وم؛ متعارف تري��ن برخورد با مش��كل آب 
كش��ور همين رفتارهاي احساس��ي مديران، عدم 
تفك��ر سيس��تمي در تصميم��ات، بي توجهي به 
اص��ول مديريتي و... بايد م��ورد توجه قرار گيرد. 
اينكه به اصول مديريتي آب )مديريت ريسك در 
برنامه ها، مديريت تقاض��ا، مديريت تطبيقي و...( 
توجه نمي ش��ود يك مش��كل زيرس��اختي است، 
زيرا هيچ دس��تورالعمل الزام آور براي مديران در 
اين زمينه وجود ندارد. دس��تگاه ها بايد مكلف به 
انجام فرايندهاي ايزو باش��ند و دستورالعمل هاي 
مناسب در اين زمينه تدوين مشوق ها و تنبيهات 
معلوم ش��ود. بايد نقش دولت و بخش غيردولتي 
تعريف گ��ردد و فرآيندهاي مديريتي در گام هاي 
عملياتي مشخص و همه اركان تصميم گير بر آن 

وفاق نمايند. 
چه�ارم؛ وزارت ني��رو لازم اس��ت حاكميت 
سيس��تمي خود را اعمال كند هرچند كه با وجود 
داش��تن قدرت قانوني و تولي گري آب نتوانس��ته 
آن گونه كه بايد در حاكميت خود قدرتمند باشد. 
خ��ود چند دليل دارد كه بايد ب��راي آن چاره يي 
انديش��يده شود: 1. انحصارطلبي وزارت نيرو و به 
عهده گرفت��ن تمام امور و ع��دم توانايي تفكيك 
ام��ور حاكميتي از غير آن 2. ضعف تدريجي بنيه 
مديريتي و كارشناسي وزارت نيرو و عقب ماندگي 
در اين دو بخش ۳. روزمرگي تمام عيار سيس��تم 
دولتي و به تبع آن وزارت نيرو 4. ش��ركتي اداره 

شدن اركان اجرايي وزارت نيرو. 

 جمع بندي
به ط��ور حتم توج��ه به چالش پاي��داري ما را 
در توس��عه و اس��تفاده بهت��ر از روش هاي ممكن 
در جهت رف��ع نيازها و انتظارات نس��ل حاضر و 
آينده كم��ك مي نمايد. بايد روش هايي كه امكان 
حفظ منابع را براي نس��ل آين��ده فراهم مي كنند 
توس��عه يابند و از آنها اس��تفاده نمود. در نهايت 
بايد راه هاي بهتري براي شناسايي و كمي كردن 
مقادير توزيع سود و هزينه با در نظر گرفتن تهاتر 
بي��ن اس��تفاده از منابع و مصرف آنها بين نس��ل 

حاضر و نسل آينده يافت.
پاي��داري همچ��ون س��نجه هاي  معياره��اي 
ريس��ك حداقلي به عنوان بخشي از نظام ارزيابي 
در پي ش��ناخت مخاط��رات و پيامدهاي محتمل 
و گزينه هاي جايگزين محتمل هس��تند. ارزيابي 
س��امانه هاي آبي بايد ش��امل تمام علاقه مندان و 
تمام كساني كه توسط اين سيستم ها تحت تاثير 
قرار مي گيرند، باش��د. با اين حال خطوط راهنما 
براي برنامه ريزي و مديريت پايدار در سامانه هاي 

آبي عبارت است از: 
 ارائ��ه ديدگاه مش��ترك از اه��داف مطلوب 
اقتصادي، اجتماعي و زيست محيطي جهت فراهم 
نم��ودن نيازمندي هاي نس��ل ام��روز و همچنين 
نسل آينده با مشاركت تمام ذي نفعان يك حوضه 

آبريز؛ 
 ارائه روش هاي همس��نگ ميان سازمان هاي 
ذي نف��ع و علاقه مند ب��راي دس��تيابي به اهداف 
مذك��ور با همكاري تمام گروداران از طريق ايجاد 

يك برنامه راهبردي؛ 
 حمايت از فعاليت هايي اقتصادي، فرهنگي- 

اجتماعي و تبليغاتي در رابطه با اهداف فوق؛ 
 احت��رام به حقوق اش��خاص و هم��كاري با 
گ��روداران خصوصي براي دس��تيابي ب��ه اهداف 

مشترك؛ 
ناهمگون��ي  و  پوياي��ي  پيچيدگ��ي،  درك   
نهادهاي اقتصادي و اكوسيس��تمي در طول زمان 
و مكان و تهيه مكانيسم هاي مديريتي جهت تهيه 
دستورالعمل هاي مديريت ريسك، مديريت تقاضا 

و... در بدنه وزارت نيرو؛ 
 پاي��ش و ارزياب��ي فعاليت ها ب��راي تعيين 

اهداف قابل دستيابي.
منبع: شمس

متعارف ترين برخورد با مشكل آب كشور همين رفتارهاي احساسي مديران، عدم 
تفكر سيستمي در تصميمات، بي توجهي به اصول مديريتي و... بايد مورد توجه 

قرار گيرد

وزارت نيرو لازم است حاكميت سيستمي خود را اعمال كند هرچند كه با وجود 
داشتن قدرت قانوني و توليگري آب نتوانسته آن گونه كه بايد در حاكميت خود 

قدرتمند باشد
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»تعادل«راهكارهايساختمسكنمناسببراياقشارضعيفرابررسيميكند

ساخت ارزان مسكن با زمين رايگان دولتي
گروهراهوشهرسازيشهلاروشني

تامي��ن مس��كن گروه ه��اي كم درآم��د همواره 
به عن��وان يك��ي از نيازهاي جدي زندگي انس��ان 
معاصر محس��وب مي شده و مي ش��ود، از همين رو 
همه دولت ها تلاش مي كنند با اتخاذ سياس��ت هاي 
مناس��ب به اين ضرورت مهم پاس��خ بدهند. دولت 
تدبي��ر و اميد در آغاز مس��ووليت با پ��روژه بزرگ، 
نيمه تمام و پرمساله يي به نام مسكن مهر مواجه بود 
كه وظيفه داشت با وجود همه نقدهايي كه متوجه 
آن بود و با محدوديت شديد منابع به آن ادامه دهد 
و پاس��خگوي انتظارات بحق مردم باش��د. بنابراين 
اولوي��ت اول دول��ت در تامي��ن مس��كن، پيگيري 
تعه��دات باقيمانده از مس��كن مهر بوده اس��ت. در 
اجراي اين طرح تاكنون 86درصد از كل واحدهاي 
تعهد ش��ده به اتمام رس��يده و مابق��ي نيز با وجود 
همه محدوديت هاي اعتباري در ش��رف اتمام است. 
اكنون نياز اس��ت دولت با سامان بخش��ي به مسكن 
مهر و پس از آسيب شناسي سياست هايي كه عمدتا 
بر تامين دولتي مس��كن و تكيه  بر س��اخت مسكن 
ملكي مبتني بوده اس��ت و با بهره گيري از تجربيات 
بين الملل��ي، اس��تفاده از ظرفيت هاي س��ازمان هاي 
مردم نه��اد، خي��ران و بخش خصوصي، كاس��تن از 
نقش ه��اي تصدي گري دول��ت و افزايش نقش هاي 
تنظيم گران��ه آن ب��راي تامي��ن مس��كن گروه هاي 

كم درآمد را در اقدامات قابل  توجهي انجام دهد. 

آمارهاچهميگويند؟
ساخت مسكن ارزان در حالي مطرح شده و مي شود 
كه به گفته كارشناس��ان و به گواه آمارها ساخت وساز 
در كشور بسيار گران بوده و قيمت نهايي مسكن براي 

بسياري از دهك هاي جامعه مناسب نيست. 
بن��ا به گزارش مرك��ز آمار ايران ك��ه در تاريخ ۱۷ 
ارديبهش��ت ۱۳۹6 منتشرشده اس��ت، افزايش هزينه 
)ت��ورم( مصال��ح و نهاده ه��اي س��اختماني و هزين��ه 
ساخت وس��از 6,۵۹درص��د بوده اس��ت. ش��اخص كل 
قيمت نهاده هاي ساختمان هاي مسكوني شهر تهران بر 
مبناي سال پايه ۱۳۹۰، در فصل زمستان ۱۳۹۵ برابر 
با ۱۹۱,6۲ بوده اس��ت كه نسبت به فصل قبل )پاييز( 
۰,۹۷ درصد كاهش و نسبت به فصل مشابه سال قبل 
۹,۰6 درصد افزايش داش��ته اس��ت. درص��د تغييرات 
ش��اخص كل در چهارفصل منتهي به فصل زمس��تان 
س��ال ۱۳۹۵ نسبت به دوره مش��ابه سال قبل معادل 
6,۵۹ درصد بوده اس��ت. رقم 6,۵۹ درصد نشان دهنده 
ميزان تورم نهاده هاي ساختماني و هزينه ساخت وساز 
طي س��ال گذشته اس��ت. با اين تفاس��ير، جدول زير 
هزينه ساخت وساز در مناطق ۲۲گانه تهران به ازاي هر 

مترمربع در ارديبهشت ۱۳۹6 را نشان مي دهد.

شهرهايجديدايجادشود؟
در همي��ن زمينه ايرج رهب��ر نايب رييس كانون 
انبوه س��ازان با بيان اينكه برنامه هاي مجلس و دولت 
در خصوص س��اخت  و ساز ارزان  قيمت در حد شعار 
باقي مانده اس��ت، گف��ت: ساخت وس��از ارزان قيمت 
داراي آيتم هايي اس��ت كه بايد تمام زير فاكتورهاي 
آن اجراي��ي ش��ود.  ايرج رهب��ر اف��زود: به طوركلي 
اس��تفاده از فناوري ه��ا و مصالح نوي��ن مي تواند در 

قيمت نهايي مسكن موثر باشد. 
وي با بيان اينكه مس��كن مهر مي توانس��ت الگوي 
موفق��ي براي ساخت وس��از ارزان قيمت باش��د، تاكيد 
كرد: دول��ت براي كاه��ش قيمت ها در مس��كن مهر 
زمي��ن آن را به  صورت رايگان عرضه كرد كه اين مورد 
باعث كاهش 6۰ تا ۷۰ درصدي قيمت مس��كن ش��د، 
اما متاس��فانه به دليل عدم ساخت وس��از مناسب اين 
ساخت وس��از خوش فكر در برخي نقاط كش��ور به يك 

پروژه شكست خورده مبدل شد. 
رهبر گفت: ايجاد نس��ل نوين شهرهاي جديد نيز 
مي تواند راهكاري براي ارزان سازي تلقي شود. استفاده 
از مش��اركت و س��رمايه بخش خصوصي در احداث و 
توس��عه شهرك و ش��هر جديد، به كارگيري روش هاي 
نوين تامين منابع مالي در احداث و توس��عه شهرهاي 
جديد، شناسايي، بومي سازي و اجراي روش ها، الگوها و 
فناوري نوين معماري و شهرسازي در شهرهاي جديد، 

توجه به ديدگاه شهروندان، نخبگان، مسوولان و ساير 
كنش��گران موثر در ايجاد و توس��عه شهرهاي جديد و 
اولويت جمعيت و جوامع بومي از منافع توسعه و ايجاد 
ش��هر جديد و توجه به الزام��ات اجتماعي و فرهنگي 
در برنامه ريزي، احداث و مديريت ش��هرهاي جديد از 
روش هاي اصلي براي تحقق اين هدف به شمار خواهند 
رفت. اين فعال ساختماني بار ديگر با تاكيد بر كاهش 
قيمت زمي��ن اظهاركرد: اگر دول��ت بتواند زمين هاي 
ارزان قيم��ت در بافت ه��اي فرس��وده ب��ه س��ازندگان 
ذي صلاح ارائه دهد، هزينه ها تا حدي كاهش مي يابد. 

كيفيتقربانيقيمتنشود
مجتبي اردس��تاني استاد دانشگاه تهران نيز با بيان 
اينكه هم��واره بحث اقتص��ادي يكي از مس��ائل مهم 
ساخت وساز بوده است، گفت: اگر كوچك ترين اغماضي 
در مس��ائل مربوط به زيربناي سازه ها انجام شود، عمر 
س��اختمان هاي بالاي ۵۰ سال به ۱۵ سال تقليل پيدا 
مي كند. بنابراين كاهش قيمت تمام شده ساخت وساز 

نبايد به قيمت تقليل كيفيت ساختمان باشد. 
وي افزود: با مديريت هزينه و استفاده از راهكارهاي 
معمول جهاني مي توان هزينه هاي ساختمان را با حفظ 

كيفيت آن به ميزان قابل  توجهي كاهش داد. 
اي��ن فعال عرصه عمران و محيط زيس��ت با بيان 
اينكه خوشبختانه طي سال گذشته دولت با تشكيل 
س��تاد ملي بازآفريني ش��هري توانس��ته زمينه ورود 
توسعه گران به اين بخش را فراهم كند، گفت: اجراي 
طرح محل��ه محور در بازآفريني ش��هري و پرداخت 
تسهيلات به آنها مي تواند انگيزه توسعه گران در اين 

بخش را افزايش دهد. 
اردس��تاني گفت: سياس��ت دولت بايد در راستاي 
تقويت توسعه گران و انبوه س��ازان باشد، چون اين كار 
زمينه س��از ايجاد توليد انبوه و عرضه مسكن با قيمت 
پايين تر مي ش��ود و همين موضوع نيز زيرساخت هاي 
مورد نياز توليد كار و رونق بازار مسكن را فراهم مي كند. 
وي يك��ي از راه ه��اي كاهش هزينه س��اخت را در 
ش��راكت در س��اخت يا خريد خانه دانس��ت و در اين 
خصوص يادآور ش��د: البته اين گزينه نيازمند مباحث 
حقوقي اس��ت كه بايد به آن اشراف داشت.  اردستاني 
همچني��ن تاكيد ك��رد: براي س��اخت از يك پيمانكار 
عمومي صلاحيت دار استفاده كنيد. تجربه يك پيمانكار 
واجد ش��رايط و صاحب صلاحيت براي روند س��اخت 
خانه ها بس��يار ارزشمند اس��ت، زيرا علاوه بر مديريت 
دقي��ق، اين پيمانكاران با تجربه، روابط گس��ترده يي را 
با تامين كنندگان و س��ازندگان و مجريان فرعي برقرار 
كرده اند كه ش��ما بدون داش��تن س��ال ها تجربه، اميد 
زيادي به داش��تن اين ش��ناخت جامع نس��بت به اين 

ليست از سازندگان نخواهيد داشت. 
اين مقام مس��وول با بيان اينكه اس��تفاده از مصالح 
بي كيفي��ت، زمين ه��اي باي��ر و ب��دون زيرس��اخت، 
شخصي س��ازي باعث كاهش قيمت مس��كن توليدي 
نمي شود، تاكيد كرد: موارد ذكرشده تنها باعث كاهش 
عمر ساخت وس��از مي ش��ود كه اين مورد به هيچ عنوان 
براي ترويج ارزان سازي ملك مسكوني توصيه نمي شود. 

وي در نهايت گفت: اس��تفاده از فناوري هاي نوين، 
مصالح پيش ساخته، استفاده از تسهيلات ارزان قيمت 
س��اخت عرضه، تجمي��ع زمين هاي فرس��وده و ورود 
انبوه سازان حرفه يي براي توليد انبوه راهكارهايي است 

كه مي تواند در قيمت نهايي مسكن موثر باشد. 

تسهيلاتارزانبهانبوهسازان
محمدعل��ي مهري كارش��ناس شهرس��ازي نيز با 
بيان اينكه دولت دوازدهم بايد به هر نحوي كه ش��ده 
مس��كن ارزان  قيمت بس��ازد، گفت: در ح��ال حاضر، 
بيش از ۱۲ميليون دختر و پس��ر در س��ن ازدواج قرار 
دارند و طي ۱۰ س��ال آين��ده ۱6 ميليون نفر ديگر به 
اين تعداد اضافه خواهد ش��د ك��ه نيازمند ۱۴ ميليون 
واحد مسكوني جديدالاحداث هستند. مهري افزود: در 
حال حاضر حداقل ۲ ميليون واحد مس��كوني ناپايدار 

در بافت هاي فرسوده شهري كشور وجود دارد كه اين 
تعداد در ۱۰س��ال آينده به 6 ميليون واحد مس��كوني 
مي رس��د. بنابراين ضروري اس��ت ۲۰ميلي��ون واحد 
مسكوني شهري طي ۱۰ سال آينده و به طور متوسط 
س��الانه ۲ ميليون واحد مسكوني ساخته شود تا بتوان 
به تعادل نسبي در عرضه و تقاضا در بازار مسكن دست 
پيدا كرد. وي با بيان اينكه دولت يك تجربه مطلوبي در 
امر ساخت وس��از املاك ارزان قيمت داشت، اظهاركرد: 
اجراي برنامه مس��كن مهر در برخي نقاط نتايج مثبت 
زيادي داش��ته است و به عنوان يك تجربه بسيار مهم 
عمراني- اقتصادي در انبوه س��ازي مسكن ارزان  قيمت 
با حجم بس��يار زياد پروژه ها و گستردگي آن در پهنه 
تمام ش��هرها و روستاها، بي شك نواقص و كمبودهايي 
هم داشته است كه دولت دوازدهم مي تواند با رفع اين 
نقاط ضعف، مشكلات پيش روي اين برنامه را كاهش 
دهد تا زمينه لازم براي رسيدن به هدف تامين مسكن 
متناسب با نياز براي محرومان از مسكن بر اساس اصول 
قانون اساس��ي فراهم كند.  اين كارشناس شهرسازي 
افزود: اگر دولت بتواند تسهيلات ويژه يي به انبوه سازان 
بدهد، مي توان بارقه هاي اميدي را در خصوص ساخت 

مسكن ارزان قيمت متصور شد. 

فروشزمينارزاناثرگذارنيست
مه��ري با بي��ان اينك��ه ارائه تس��هيلات ارزان و 
مس��كن رايگان دولتي مي تواند يك��ي از فاكتورهاي 
مهم س��اخت مس��كن ارزان باش��د، تاكيد كرد: لازم 
است اين زمين ها به صورت رايگان در دسترس انبوه 
قرار بگي��رد. فروش ارزان قيم��ت زمين هاي عمومي 
به انبوه س��ازان بحران مس��كن را برط��رف نمي كند. 
در مقاب��ل ف��روش زمين هاي عمومي براي س��اخت 
منازل مس��كوني نمي تواند، بحران مس��كن را مرتفع 
كند. طبق مطالعات انجام  ش��ده از ميزان و چگونگي 
ساخت وس��از منازل مس��كوني در زمين هاي دولتي 
ف��روش رفته، اولا انبوه س��ازان بخ��ش خصوصي به 
دليل روند صعودي قيمت ها در بازار مس��كن تمايلي 
به ساعت س��ريع تر منازل مسكوني ندارند و سرعت 
ساخت وس��از به شدت آهس��ته اس��ت و ثانيا بخش 
قابل توجه��ي از منازل مس��كوني ساخته ش��ده جزو 
من��ازل مس��كوني لوكس ارزيابي مي ش��وند كه تنها 
بخش خاصي از مردم جامعه توان خريد آنها رادارند. 
اين كارش��ناس شهرسازي گفت: بنابراين مي توان 
گفت كه بحران مسكن بدون سياست گذاري درست 
دولت و استفاده از زمين هاي عمومي حل نخواهد شد. 
براي حل بحران مس��كن لازم است دولت با استفاده 
از زمين هاي عمومي قيمت زمين را از قيمت مسكن 
حذف كرده و س��اخت منازل مسكوني ارزان قيمت را 
تسهيل كند.  مهري با بيان اينكه جامعه نياز مبرمي 
براي احداث ام��لاك ارزان قيمت دارد، گفت: بنابراين 
انتظار مي رود دولت دوازدهم سياس��ت هاي س��اخت 
مسكن ارزان قيمت را با هر عنواني اعم از مسكن مهر 
يا اميد يا اجتماعي يا … از سر بگيرد تا علاوه بر تامين 
مس��كن ارزان قيمت جوانان موجبات رونق اقتصاد و 

اشتغال  را فراهم كند. 

بارسنگيندولتدرساختمسكن
در همين رابطه عطا آيت اللهي كارشناس مسكن با 
بيان اينكه خانه دار كردن اقشار كم درآمد يكي از وظايف 
اصلي دولت اس��ت، گفت: متاسفانه دولت در سال هاي 
اخير از اين وظيفه عدول كرده و فعاليت قابل توجهي 

در اين خصوص انجام نداده است. 
 عط��ا آيت اللهي افزود: بنابراين بايد دولت دوازدهم 
ب��ا برنامه ريزي هاي منس��جم فعاليت ه��اي مثبتي در 
اين خص��وص انجام ده��د.  وي با بي��ان اينكه دولت 
بايد به صورت مش��ترك به دنبال تامين و تهيه املاك 
ارزان قيمت باشد، اظهار كرد: تهيه و تدوين قانون جامع 
و واحد براي مسكن كه در آن سازمان هاي متولي مثل، 
وزارت راه اندازي، وزارت كشور، شهرداري ها و شوراهاي 
ش��هر و روستا مي تواند راهكار جدي و سريع براي حل 

معضل اقشار كم درآمدها تلقي شود. 
اين كارش��ناس مس��كن افزود: يكي از موارد مهم 
در تامين و عرضه مس��كن ارزان قيمت ارائه تسهيلات 
ارزنده است. اگرچه طي سال هاي اخير همواره اخباري 
در خصوص ارائه تس��هيلات ارائه شده اما به دليل ابتر 
بودن اين تس��هيلات هيچ گاه جوابگوي نياز مصرفي 
جامعه كنوني نبوده و در بهترين ش��رايط پاسخگوي 
نياز سرمايه گذاران بوده است. وي ادامه داد: پرداخت 
تس��هيلات خريد مس��كن با س��ود و بازپرداخت كم، 
تنظيم برنامه يي براي كمتر ش��دن يا مطابقت هزينه 
تامين مسكن با درآمد خانوارها از جمله موارد ديگري 
هس��تند كه دول��ت دوازدهم بايد ب��ه آن توجه كند. 
آيت اللهي با بيان اينكه الگوي برداري صحيح از مسكن 
مهر مي تواند براي خانه دار كردن نيازمندان موثر باشد، 
اظه��ار كرد: اين طرح در اجرا داراي يك س��ري نقاط 
ضع��ف مثل مكان يابي نامناس��ب و ع��دم پيش بيني 
زيرساخت هاي شهري بود كه بايد در دولت دوازدهم 
به آن توجه شود.  اين كارشناس مسكن گفت: به نظر 
مي رسد، توجه دولت به بافت هاي فرسوده كاملا فكر 
ش��ده و سنجيده است. بنابراين نياز است دولت تمام 
تمركز خود را در به دو س��مت كاهش بروكراسي هاي 
اداري و تس��هيلات منطق��ي بر بافت هاي فرس��وده 
معطوف كند.  وي تصريح كرد: اصلاح مديريت بخش 
مسكن و هماهنگي بين سازمان هاي مختلف كه براي 
بخش مس��كن برنامه ريزي مي كنند ازجمله مواردي 
هستند كه به بهبود وضعيت مسكن كمك مي كنند 

و بايد مورد توجه دولت دوازدهم باشند. 

سنتيسازيگرانترازمدرنسازي
در همين زمينه توكليان كارش��ناس اقتصاد بابيان 
اينكه زمان اجراي مسكن با روش هاي سنتي به پايان 
رس��يده اس��ت، گفت: از لحاظ اقتصادي ساخت وساز 
م��درن مي تواند تاثير بالقوه يي در كاهش قيمت نهايي 
مسكن داشته باشد.  توكليان افزود: ساخت وساز مدرن 
علاوه ب��ر كاهش قيمت مقاوم تر بوده و براي بهره بردار 
كم هزينه است. به طوركلي محاسبات علمي نشان داده 
ساخت وساز با اس��تفاده از روش هاي مدرن سريع تر و 
به واسطه بهينه سازي مصرف انرژي در حين بهره برداري 
براي س��اكنان كم هزينه تر است.  اين كارشناس بابيان 
اينك��ه وجود م��واد اولي��ه ارزان قيمت و ني��روي كار 
جوان پتانس��يل خوبي براي صنعتي سازي ساختمان 
اس��ت، افزود: مزاياي ساخت وس��از صنعتي ساختمان 
سبك س��ازي، مقاوم س��ازي، صرفه جوي��ي در مصالح، 
مص��رف بهينه انرژي در دوران س��اخت و بهره برداري، 
افزايش عمر و كيفيت ساختمان، قطعات و اجزاي آن، 
پيش بيني كيفيت ساختمان و ساخت وساز و درنتيجه 

كاهش هزينه هاي ساخت است. 
وي همچنين افزود: ش��ايد در وهله اول بس��ياري 
از مردم احس��اس كنند، صنعتي س��ازي گران سازي 
اس��ت اما تحقيقات نش��ان داده ساخت وساز به روش 
س��نتي هدررفت انرژي و مصالح بالاتري داشته و به  
هيچ  عنوان به صرفه نيست.  اين كارشناس اقتصادي 
گفت: البته دولت بايد براي ساخت وسازهاي صنعتي 
تس��هيلات ويژه و بس��يار ارزاني در نظر بگيرد. نبايد 
فرام��وش كنيم ترويج ساخت وس��از ب��ه روش مدرن 
منجر به حفظ سرمايه هاي ملي خواهد شد. به هرحال، 
داشتن س��اختمان هاي مقاوم و صنعتي سازي بيانگر 

رشد و توسعه مهندسي يك كشور است.

توجه به اقشار آسيب پذير 
در هر كش��ور از اولويت هاي 
اساس��ي دولت هاست. تامين 
حداقل معيش��ت ب��راي افراد 
جامعه علاوه بر كمك به رشد 
عمومي جامعه، تاثير بسزايي 
در تامي��ن و حف��ظ امني��ت 
عمومي دارد. يكي از مهم ترين 
اولويت هاي تامين معيشت كه 
در صدر توجه دولت ها و نگراني خانواده هاس��ت، تامين 
مس��كن است. امروزه بخش عمده درآمد افراد مستاجر 
صرف پرداخت اجاره بها مي شود، به نحوي كه اگر هزينه 
اجاره را از سبد هزينه خانوار حذف كنيم شاهد رشد و 
احياي قابل توجه وضعيت افتصادي خانواده ها هستيم. 
توانمندس��ازي افراد ضعيف در كنار به كارگيري 
راهكاره��اي قانوني و اجراي��ي از جمله روش هايي 
اس��ت ك��ه دولت ها ب��راي تامي��ن مس��كن افراد 
نيازمند اس��تفاده مي كنند. در كش��ور ما هم بنا به 
دس��ته بندي هايي مختلف افراد، نهادهاي حمايتي 
مربوطه طي ساليان بعد از انقلاب به انحاي مختلف 
با اس��تفاده از ابزار هايي قانون��ي نظير، معافيت ها و 
تخفيف��ات مختلف، ابزارهاي مال��ي نظير پرداخت 
انواع تس��هيلات بلاع��وض و كم به��ره و ابزارهاي 
اجتماع��ي نظير همكاري خيرين و بنيادهاي مردم 
نهاد، س��عي در برطرف كردن بخشي از نياز جامعه 
كرده است.   دولت هاي نهم و دهم شايد بيشترين 
س��هم را در تامي��ن مس��كن ارزان قيم��ت ب��راي 
عموم جامعه داش��تند. با اجراي فراگيرترين طرح 
ساختمان سازي با نام مسكن مهر شاهد عظيم ترين 
پروژه ساختمان س��ازي سراس��ري در كشور بوديم 

كه بعيد به نظر مي رس��د دولت ديگ��ري بتواند با 
اين حجم و گس��تره مجددا اين طرح را در كش��ور 
اج��را كند.  اگرچه اين طرح، حج��م قابل توجهي 
از نيازمن��دان پاي��ه و واقعي را از ص��ف متقاضيان 
مس��كن خارج كرد، ام��ا به دليل نواق��ص غيرقابل 
اغماض، نتوانست متقاضيان متوسط را راضي كند. 
به همين دليل اس��ت كه امروزه با وجود س��اخت 
بيش از ۱,۵ ميليون واحد مسكن مهر شاهد خالي 
مان��دن بخش قابل توجه��ي از اين خانه ها در كنار 
وجود متقاضيان هس��تيم. شايد اگر دقت بيشتري 
در جانماي��ي و نحوه توزيع واحدهاي مس��كن مهر 
مي ش��د امروز افراد كمتري بدنبال فروش واحدها 
ي��ا جايگزيني آنها بودن��د.  دولت ه��اي يازدهم و 
دوازده��م ب��ا ادامه س��اخت و تكمي��ل واحدهاي 
مس��كن مهر طرح هايي از قبيل مس��كن اجتماعي 
را نيز مطرح كرد كه عملا ش��اهد اجرايي شدن آن 

نبوديم. 
در روزهاي اخير اعلام ش��ده از آنجا كه با شرايط 
فعلي، دهك هاي پايين جامعه توان��ي براي خانه دار 
شدن ندارند، كميس��يون عمران مجلس با همكاري 
مركز پژوهش هاي مجلس در حال پيگيري و بررسي 
طرحي اس��ت كه افزايش توليد مس��كن و پرداخت 
تس��هيلات ارزان قيمت به اقش��ار ضعيف جامعه را 

مدنظر خواهد داشت.
ورود ديرهنگام مجلس به بحث تامين مسكن اگر 
با تكرار نس��خه هاي قبلي نباش��د، مي تواند به عنوان 
نقطه عطفي در بحث كاهش دغدغه قش��ر آس��يب 
پذير جامعه در نظر گرفته شود. اما فارغ از طرح هاي 
ارگان هاي دخيل در امر تهيه مسكن، به نظر مي رسد 
غافل ماندن از رعايت يك سري زير ساخت ها مي تواند 

تاثير بس��زايي در يكپارچه شدن برنامه ها، جلوگيري 
از هدر رفت منابع در ش��رايط فعلي فش��ار اقتصادي 
داش��ته باشد. از جمله اين راهكارها مي توان به موارد 

ذيل اشاره كرد. 
۱- تهي��ه يك بانك اطلاع��ات يكپارچه از افراد 
محق يا مس��تحق دريافت مسكن كه بنا به شرايط 
يا وظايف، دولت بايد در تهيه مسكن اين اشخاص 
دخالت حمايتي داش��ته باشد از جمله: مددجويان 
كميت��ه ام��داد و بهزيس��تي، خانوان��ده ش��هدا و 

جانبازان، جوانان و خانه اولي ها. 
۲- تعريف دقيق منابع در دسترس دولت از جمله 

منابع مالي، ظرفيت هاي قانوني و امكانات عمومي
۳- اتخ��اذ يك روي��ه ثابت ب��ا هماهنگي كليه 
س��ازمان ها و ارگان هاي دخيل در امر تهيه مسكن 
براي اس��تفاده حداكثري از مناب��ع و جلوگيري از 
م��وازي كاري و دوب��اره كاري و سوءاس��تفاده هاي 

احتمالي افراد. 
۴- تخصيص مناسب و متناسب با نياز امكانات 
و منابع مالي دولتي از قبيل زمين، تسهيلات بانكي 

ارزان قيمت، معافيت ها و تخفيفات قانوني. 
۵- تجمي��ع، هداي��ت و اس��تفاده يكپارچ��ه از 
امكانات و ظرفيت هاي غير دولتي دخيل و مشتاق 

به مشاركت در تهيه مسكن براي افراد. 
دولت بدون ش��ك با مطالعه روند طي شده در 
۴۰ س��ال اخير در امر شناسايي و نحوه واگذاري ها 
مي تواند خلاء ها و نواقص طرح هاي اجرا شده و در 
حال اجرا را شناس��ايي كن��د و به نظر ورود مجدد 
و موازي ساير نهادها اگر در طول تلاش هاي قبلي 
نباش��د، موجب دوباره كاري و توزيع مجدد منابع 

موجود خواهد شد. 

ساخت مسكن ارزان، چگونه؟
مطالعاتي كه در ايران براي بررسي منشأ 
نوسانهاي قيمت مسكن انج��ام پذيرفته، 
نش��ان از تايي��د تاثير ش��اخص هاي كلان 
اقتصادي و انحراف��ات نقدينگي در بخش 
توليد، اقتصاد و نيز عناصر مالي ازجمله ارز، 
طلا، نوسانات قيمت نفت و بازار سرمايه و 

بورس بر اين نوسانات قيمت است. 
 به استناد پارامتر برابري عرضه و تقاضا 
براي تعريف معادله قيمت مسكن مي توان 

اجارهبها  شهرنشيني،  نرخ  كه  رسيد  نتيجه  اين  به 
مسكن، درآمد سرانه، اعتبارات بانكي، ماليات بر مسكن، 
مجازي  متغير  و  بيكاري  نرخ  مصالح،  قيمت  شاخص 
كاهش ارزش افزوده بخش نفت تأثير مثبت و معناداري 
بر قيمت مسكن داشت��ه همچنين توليد ناخالص ملي، 
پروانههاي  و  تأمين مسكن  هزينه هاي دولت در فصل 
ساختماني صادر شده، رابطه منفي با قيمت مسكن دارد.  
مطالعه  مسكن،  قيمت  بررسي  در  اصلي  رويكرد  يك 
عرضهكنندگان  و  تقاضاكنندگان  رفتار  بر  مؤثر  عوامل 
است. هدف اصلي در رابطه با تقاضاي مسكن اين است 
كه تقاضا براي مسكن به عنوان يك دارايي مدنظر قرار 
گيرد. در اين رويكرد هدف اين است كه ميزان اثرگذاري 
مسكن،  قيمت  نظير  جمعيتي  و  اقتصادي  متغيرهاي 
و ساختار آن  اجاره، جمعيت كشور  بهره،  نرخ  درآمد، 
و... بر انتخاب مصرفكنندگان بررسي شود. توج��ه ب��ه 
نقش سياستهاي پولي و مالي بر قيمت مسكن از اين 
جهت كه نقش كليه عوامل اثرگذار بر قيمت مسكن را 
مورد بررسي قرار مي دهد، ميتوان��د يك مدل عمومي 
تلقي ش��ود اما درخصوص بررسي نقش عوامل مختلف 
بر قيمت مسكن ميتوان ع��لاوه ب��ر سياستهاي مالي، 
پولي، عوامل جمعيتي و عوامل عرضه را نيز مورد تجزيه 

و تحليل ق��رار داد. آثار سياستهاي مالي بر 
قيمت مسكن عمدتا از طريق اثرگذاري آن 
بر درآمد حقيقي قابل تحليل است. در ايران 
مالي  سياست  اثرگذاري  مسير  عمدهترين 
روي  نفتي  درآمدهاي  نوسانهاي  طريق  از 
مي دهد. به عبارت روشنتر با ايجاد شوك 
نفتي و ورود اين درآمدها در بودجه عمومي، 
تقاضاي كل و درآمد حقيقي افزايش مييابد. 
به اين ترتيب شوك نفتي مثبت از طريق اثر 
قيمت  افزايش  و در كنار آن فشار در جهت  درآمدي 
قيمت  افزايش  باعث  ميتواند  غيرمبادلهي��ي  كالاهاي 

مسكن شود. 
از  مي تواند  اعتباري  و  پولي  سياست  همچني��ن 
از يك سو  قيمت مسكن شود.  تغيير  باعث  مسير  دو 
افزايش  با  انبساطي پولي به طور معمول  سياستهاي 
به  موضوع  اين  و  است  همراه  بانكها  وام دهي  قدرت 
مفهوم كاهش محدوديت هاي اعتباري است. بخشي از 
اين كاهش محدوديتها متوجه بازار مسكن مي شود و 
زمينه افزايش قيمت را فراهم مي كن��د. از سوي ديگر 
سود  نرخ  كاهش  با  انبساطي  پولي  سياست  چنانچه 
سپردهها و تسهيلات بانكي همراه باشد به دليل اينكه 
نرخ سپردههاي بانكي بخشي از هزينه مالكيت مسكن را 
تشكيل مي دهد بنابراين اين سياست ميتواند با كاهش 
عمل  مسكن  قيمت  افزايش  جهت  در  مالكيت  هزينه 
كند.  اما تغييرات جمعيتي و آثار آن در بلندمدت ظاهر 
م��يشود و در ارتباط با عوامل عرضه نيز به نقش هزينه 
ساخت و قيمت تم��ام شده مسكن تاكيد دارد كه متاثر 
از سياست ه��اي پولي و مال��ي تاثير خود را بر محصول 
توليدي يعني مسكن بجا گذاشته و ماهيتي معنادار از 

نظر هزينه تمام شده، دارد. 

لرزش مسكن در تلاطمات اقتصادي 

12راهكاربرايتوسعه
مسكنارزان

سجادفروغيكارشناسمسكن
تامين مسكن يك��ي از گران ترين نيازهاي امروز جوامع 
درح��ال  توسعه است. به  طوري  كه حت��ي براي ثروتمندان 
يك جامعه نيز مسكن بزرگ ترين سرمايه خانواده محسوب 
مي شود. داشتن محل مناسب سكونت حق مسلم هر خانوار 
در قان��ون اساسي كشور اس��ت و اين محل سكونت نبايد از 
حداقل نيازهاي زيستي، سكونت��ي و زيرساختي براي يك 
انسان كمت��ر باشد. تامين مسكن ارزان قيم��ت براي اقشار 
كم درآمد جامعه به ي��ك برنامه ريزي جامع و هماهنگي در 
سطح ملي نيازمند است. ب��راي برنامه ريزي و اجراي برنامه 
ملي در تامين مسكن اقشار كم درآمد مي توان از راهكارهاي 
زي��ر استفاده كرد. جامعه هدف را ب��ه  درستي شناخت و از 

لحاظ توانايي مالي و درآمدي طبقه بندي كرد. 
تامي�نزمي�ن: زمي��ن يك��ي از عوامل بسي��ار مهم و 
تعيين كننده در قيمت تم��ام  شده خانه است. تامين زمين 
از طري��ق دولت: اين امر مستلزم حضور سازمان ها، بنيادها، 
بانك ها و مراكزي است كه تعداد زيادي از زمين هاي مناسب 
ساخت را در اختيار دارند يا در صورت نياز توسعه زمين هاي 
شه��ري در برخي مناطق كشور اس��ت. سازمان هاي دولتي 
مي توانن��د اراضي خود را با شرايط اقس��اط بلندمدت براي 

تامين مسكن ارزان قيمت در اختيار انبوه سازان قرار دهند. 
تامينمس�كنازطريقبخشخصوصي: تضمين 
برگش��ت سرمايه و تحصيل سود مناسب ب��ه  صورت تهاتر 
همچنين برخي مشوق ها مانند معافي��ت مالياتي مي تواند 

براي جذب زمين از بخش خصوصي راهگشا باشد. 
خدماتمهندسي: طراحي، نظارت فني و اجراي پروژه 
باي��د صرفا به عهده بخش خص��وص باشد تا بتوان از طريق 
كاهش ماليات همچنين افزايش ظرفيت براي دفاتر مهندسي 
و شركت هاي مشاور كه به برنامه مسكن ارزان قيمت كمك 

مي كنند، انگيزه حضور و مشاركت در برنامه را داد. 
ع�دمدخال�تمس�تقيمدول�توس�ازمانهاي
ش�بهدولتيدرروندساختوصرفااستفادهازبخش
خصوصيوانبوهس�ازان:دول��ت صرفا بايد نقش نظارتي 
در ساخت وس��از داشته و با نظارت صحي��ح از فساد و رانت 
احتمال��ي جلوگيري كرده و نظارت بر عملكرد پيمانكاران و 

انبوه سازان را به  درستي بر عهده داشته باشد. 
همچني��ن بايد ب��راي حض��ور و مشارك��ت انبوه سازان 
و پيمانك��اران واجد صلاحي��ت در برنام��ه ساخت مسكن 
ارزان قيمت باي��د براي اين گروه جذابي��ت بالايي به لحاظ 

مشوق ها و درآمدزايي ايجاد كرد. 
مصالحساختماني:مصالح ساختماني نيز مانند زمين 
بخش قابل  توجهي از هزينه هاي تمام  شده را دربرمي گيرد. 
در نظر گرفتن تسهيلات و مشوق براي توليدكنندگان داخلي 
مصالح ب��راي تامين مصالح پروژه ه��اي مسكن ارزان قيمت 

مي تواند راهكار مناسبي براي كاهش هزينه ها باشد. 
استفادهازروشهاينوينوصنعتيسازي:استفاده 
از فناوري و تكنولوژي هاي روز و ارتقاي سطح علمي و آگاهي 
فعالان بخش مسكن، مشكلاتي مانن��د زمان طولاني اجرا، 
اتلاف مصالح و انرژي، استف��اده از نيروي كار غيرحرفه يي، 
رفتار ضعيف سازه هنگام حريق و زلزله و كاهش عمر مفيد 
ساختمان كه باعث تحميل هزينه هاي زياد اجراي ساختمان 
مي شون��د را تا حد بسيار زيادي كاه��ش داده و در مقابل با 
افزايش سرعت اجرا، سبك سازي، استفاده از نيروي انساني 
ماه��ر، كنترل كيفيت، سهولت حمل ونقل و نصب در محل 
و كاهش مشكلات زيست محيط��ي، اتلاف سرمايه، زمان و 

انرژي به مقدار قابل  توجهي كاهش مي يابد. 
ارائه تسهيلات بانك��ي ارزان قيمت به انبوه سازان مجري 
اي��ن پروژه ها و ب��ه نام خريداران واحده��اي مسكوني، اخذ 
هزينه كمت��ر توسط مراج��ع صادركنن��ده پروانه ساخت، 
معافيت ماليات��ي چند ساله براي مشاركت كنندگان در اين 

برنامه ملي و... از ديگر راهكارهاست. 
به ه��ر حال همانطور از راهكارهاي فوق مشخص است، 
تامي��ن مسكن و چاره انديش��ي ب��راي حاشيه نشينان و به 
تعبي��ري بد مسكنان نيازمند عزم ملي به  ويژه وضع قوانين 
از سوي مرجع قانون گذار)مجلس شوراي اسلامي( و نظارت 
صحيح دول��ت براي جذب مشاركت همگاني و حمايت قوه 
قضايي��ه براي جلوگيري رانت و رشوه در برنامه ملي ساخت 
مسك��ن ارزان قيمت است. البته عوامل متعدد ديگري مانند 
توانمندس��ازي خانوارهاي كم درآمد، ايج��اد شغل از طريق 
به  كارگي��ري نيروهاي بومي و حت��ي از همين خانوارهاي 
كم درآمد، وضع قوانين و مقررات مهندسي و شهري مختص 
اي��ن پروژه ها و... نيز مي توانن��د در تامين مسكن براي افراد 

كم درآمد تاثيرگذار باشند. 
اين��ك با توج��ه به موارد ذكر شده اي��ن سوال مطرح 
اس��ت كه آي��ا آغاز ك��ردن پروژه ي��ي ساختمان��ي براي 
انبوه س��ازان منطق��ي است؟ ب��ا توجه به شراي��ط بازار و 
پيش بيني هاي��ي صورت گرفته، بازار ساخت و ساز با چند 

سناريو روبه رو شده است: 
درخص��وص سناريو اول بسي��اري معتقدند: اگر پولي 
ك��ه در اين بخ��ش سرمايه  گذاري مي ش��ود در بانك قرار 
بگيرد، سود بيشتري را براي سرمايه گذار به  همراه خواهد 
داشت)كه گروهي نيز با همين استدلال مي گويند اگر سود 
بانكي پايين بيايد، بازار مسكن وضعيت بهتري پيدا خواهد 
كرد( زيرا وقتي شما ساختماني را مي سازيد كه به  سرعت 
تبديل به پول نمي شود، سرمايه شما به كناري افتاده و در 

واقع شما متحمل ضرر مي شويد. 
همچني��ن درخصوص سناري��و دوم بايد گفت، برخي 
به شراي��ط خوشبين بوده و بدترين حال��ت سود را براي 
سرمايه گ��ذاري در اين حوزه ۳۰تا ۴۰درصد مي دانند و از 
گروه��ي از سازندگان صحبت به مي��ان مي آورند كه روي 

داشتن سودي ۲۰۰درصدي حساب باز كرده اند. 
در اي��ن مي��ان عده ي��ي نيز ساخ��ت و س��از را امري 
سودآور دانسته و معتقدند اگر عرضه كننده قصد فروختن 
واحدهاي��ش را نداشته باشد، مي تواند آن ها را اجاره بدهد 
ك��ه باز هم سود خواهد كرد. اين عده با قاطعيت معتقدند 
در ه��ر صورت اگر عرضه كننده چه بخواهد بفروشد و چه 

بخواهد اجاره دهد، سود خواهد كرد. 
اما در اين ميان، مساله اين است كه اگر قيمت نهايي و 
شرايط آپارتمان خوب و ايده  آل باشد به سرعت به فروش 
م��ي رود ولي اگر شرايط مناسب نباشد و قيمت بالا باشد، 
طبيعي اس��ت كه بالاي يك سال فروخت��ه مي شود ولي 
واض��ح است كه اگر طي يك س��ال قيمت ملك بالا برود، 
عرضه كنن��ده ملك خود را با قيمت ب��الا مي فروشد و اگر 
پايين بيايد مجبور است به قيمت پايين تري آن را بفروشد. 
 اما مساله مهم اين است كه قيمت ملك هر سال رو به 
رشد است. اگرچه واقعيت بازار نشان از ركود به علت قيمت 
بالاي ملك است اما هنوز مبادلات كم  و بيش ادامه دارد. 

ب��راي نكته پايان��ي باي��د متذكر شد، م��وردي كه 
ساختمان س��ازي را تبديل به امري س��ودآور يا ضررده 
مي كن��د، زمين اس��ت. اگر زمين در مت��راژ بالا باشد و 
سازن��ده بتواند براس��اس طرح تفصيل��ي، ساختماني با 
طبقات بالاتري بسازد ۳۰تا ۴۰درصد سود را مي توان از 

اين سرمايه گذاري انتظار داشت.
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دانشوفن10
شكايتكاربران»جيميل«
ازحملهپيامهايناخواسته

ورج| دي��روز برخي كاربران جي ميل ش��كايت 
داشتند كه با وجود فعال كردن فرآيند احراز هويت 
دومرحله و تغيير پس��ورد، ايميل هايشان هدف يك 

حمله پيام هاي ناخواسته قرار گرفته است. 
 )Spam( جي ميل تا به حال پيام هاي ناخواسته
را ب��ه خوبي فيلتر مي كرد. اما ديروز برخي كاربران 
آن اعلام كرده اند ايميل هايش��ان مملو از تبليغاتي 
 ش��ده ك��ه از حس��اب كاربري خودش��ان ارس��ال

شده است. 
 Gmail s Help كارب��ران جي ميل در ف��روم
ش��كايت داش��تند ك��ه اي��ن پيام هاي ناخواس��ته 
درحالي ارس��ال ش��ده كه آنها فرآيند احراز هويت 
دو مرحله ي��ي را فعال و پس��وردهاي خود را تغيير 
 Header داده اند. فرس��تندگان اين پيام ها بخش
آنها را طوري تغيير دادند كه به نظر برسد از ايميل 
خود كاربر ارس��ال شده اند. اين پيام ها از طريق يك 
ش��ركت مخابراتي كانادايي به نام Telus ارس��ال 
شده اند. س��خنگوي جي ميل در اين باره مي گويد: 
اين يك حمله پيام هاي ناخواسته بود كه روي گروه 
كوچكي از كاربران جي ميل تاثير گذاشت. همچنين 
اين ش��ركت اعلام كرده از هم اكنون اقداماتي براي 
حفاظت در برابر اين پيام ها اجرا كرده است. از سوي 
ديگر ش��ركت Telus نيز اعلام كرده اين پيام ها از 
س��رور هاي آن ارسال نشده و درحال بررسي و حل 

اين مشكل است. 

جايزه۱۰ميليوندلاري»دارپا«
برايپرتابموشك

انگجت| س��ازمان دارپا مسابقه يي به نام چالش 
پرتاب راه اندازي كرده تا ش��ركت ها را تشويق كند. 
جدول زمانبندي پرتاب موش��ك را بر اساس بازه يي 
چند روز تعيين كنند. جايزه نخس��ت اين مس��ابقه 
۱۰ميليون دلار است. فرآيند پرتاب موشك به فضا 
بس��يار كند انجام مي ش��ود. برنامه ريزي براي انجام 
يك ماموريت ممكن اس��ت ماه ها يا س��ال ها طول 
بكش��د. اما سازمان DARPAمعتقد است مي توان 
اي��ن زم��ان را كم ك��رد. در همين راس��تا »چالش 
پرتاب« را راه اندازي كرده كه ش��ركت ها را تش��ويق 
مي كند جدول زمانبندي پرتاب موشك را براساس 

بازه چند روزه تنظيم كنند. 
گروه هاي شركت كننده در مسابقه بايد سيستمي 
بس��ازند كه بتواند دو موش��ك در دو سايت مختلف 
و ب��ه فاصله چن��د روز از يكديگر پرت��اب كند. اين 
گروه ها فقط از مكان پرتاب موشك اول آن هم چند 
هفته قبل از عمليات خبر دارند و از بار موش��ك نيز 
چن��د روز قبل از پرتاب مطلع مي ش��وند. البته اين 
چال��ش در ۲۰۱۹ اتفاق مي افت��د و جايزه اصلي آن 
۱۰ميلي��ون دلار براي مق��ام اول و به ترتيب ۹ و۸ 
ميليون دلار براي مقام دوم و س��وم است. همچنين 
هر گروهي كه بتواند نخس��تين پرتاب را انجام دهد 
۲ ميليون دلار دريافت مي كند. داوران اين مسابقه، 
برنده را براس��اس ميزان دق��ت پرتاب، ماهيت بار و 

حجم موشك انتخاب مي كنند. 

اختراعيكهنمايشگرهايتاشو
راسادهميكند

ويتري| محققان دانشگاه هاي منچستر انگليس 
و ش��اندونگ چين از توليد ترانزيستوري جديد خبر 
داده ان��د كه آنان را ي��ك گام به تولي��د تلويزيون ها، 
گوش��ي ها و تبلت هايي با نمايش��گر منعطف و تاشو 

نزديك كرده است. 
ترانزيس��تور جدي��د اب��داع ش��ده توس��ط اي��ن 
پژوهشگران عملكرد بس��يار سريعي دارد و توليد آن 
در مقياس نانو ممكن است. لذا مي توان به راحتي آن 
را براي طراحي نمايشگرهاي بزرگ و كوچك تاشو كه 
حتي قابليت لوله كردن نيز داشته باشند، به كار برد. 
اين ترانزيستور نخستين نيمه هادي اكسيد توصيف 
ش��ده كه با س��رعت يك گيگاهرتز فعاليت مي كند. 
اس��تفاده از اين محصول در وسايل الكترونيك آنها را 
بسيار سريع، درخشان و منعطف مي كند؛ در حالي كه 
اكثر ترانزيس��تورهايي كه امروزه در محصولات برقي 
به كار مي روند، مات، س��فت و غيرمنعطف هستند و 

هزينه توليد آنها هم بالاست. 
انتظار مي رود در آينده نه چندان دور با اس��تفاده 
از اين ترانزيس��تورهاي جدي��د تلويزيون هايي ارزان 
قيمت تر با تصاوير بس��يار درخشان تر توليد شود كه 
در محيط هايي مانند بيمارس��تان ها ي��ا كارخانه هاي 

صنعتي بدون محدوديت قابل استفاده باشند. 

استخدامكارمندتوسط
»فيسبوك«برايحذفاخبار
ديجيت�الترندز| فيس بوك كه به علت نقض 
حريم ش��خصي كارب��ران در امريكا ب��ا انتقادهاي 
فزاين��ده مواجه اس��ت، ب��راي شناس��ايي و حذف 
اخبار جعلي منتشر ش��ده در كشور هند مجبور به 

استخدام كارمند شده است. 
فيس بوك در كش��ور هند صده��ا ميليون كاربر 
دارد و همين مس��اله موجب ش��ده تا انتشار اخبار 
جعل��ي و دروغي��ن در اين ش��بكه اجتماعي براي 
دس��تكاري افكار عمومي هند رايج ش��ده باش��د و 
 همي��ن مس��اله به چالش��ي جدي در هن��د مبدل 

شده است. 
فيس بوك كه پيش از اين براي مقابله با انتش��ار 
اخبار جعلي مرتبط با كش��ور آلمان نيروي انساني 
متخصص اس��تخدام كرده بود، اين بار هم مجبور به 

اقدام مشابهي در هند شده است. 
اين ش��بكه اجتماعي به همي��ن منظور با يك 
مجموع��ه روزنامه ن��گاري مس��تقل در هند به نام 
BOOM هم��كاري مي كن��د ك��ه وظيف��ه آن 
كنت��رل اخبار انگليس��ي مش��كوك در فيس بوك 
ب��راي حذف م��وارد جعلي و دروغين اس��ت. اين 
مجموع��ه تنها اخباري را كنت��رل خواهد كرد كه 
توس��ط ديگر كاربران به عنوان اخب��ار دروغين و 
جعلي علامت گذاري ش��ده اند و در صورت كسب 
اطمين��ان آنها را حذف خواه��د نمود. اخباري كه 
توسط كاركنان اين مجموعه جعلي تشخيص داده 
ش��وند به س��رعت از فيد خبري همه كاربران هم 

حذف مي شوند. 

اخبار

وزيرارتباطاتدرتوييتيباطرحكميسيونفرهنگيمجلسمخالفتكرد

»نه«وزيربهانحصارصداوسيمادرفضايمجازي
گروهدانشوفن|

كميس��يون فرهنگي مجلس عصر روز يك شنبه 
دوم ارديبهشت ماه ماده چهار طرح خط مشي، اداره 
و نظارت بر سازمان صداوسيما را تصويب كرد كه بر 
اساس آن »مسووليت صدور مجوز و تنظيم مقررات 
ص��وت و تصوير فراگير در فض��اي مجازي و نظارت 
بر آن منحصرا بر عهده س��ازمان صداو سيماس��ت و 
در صورت تصويب در جلس��ه علني مجلس، اجرايي 

مي شود.« 
اي��ن خبر با واكنش هاي متعددي مواجه ش��د و 
وزي��ر ارتباطات و فناوري اطلاع��ات نيز در توييتي 
مخالفت خ��ود با مصوبه اخير كميس��يون فرهنگي 
مجل��س مبني  بر دادن مس��ووليت ص��دور مجوز و 
مق��ررات صوت و تصوير فراگير در فضاي مجازي به 

صداوسيما را اعلام كرد. 
آذري جهرم��ي در توييت��ي درباره اي��ن مصوبه 
كميس��يون فرهنگي مجلس گفت: ضمن احترام به 
نظر جمعي از نمايندگان محترم كميسيون فرهنگي 
مجلس، تصوي��ب قانون اختيارات ص��وت و تصوير 
فراگير براي صدا و س��يما، بدون ذكر تعريف دقيقي 
از مصادي��ق صوت و تصوي��ر فراگير، مانع بزرگي در 
تحق��ق لايه هاي خدم��ات و محتواي ش��بكه ملي 

اطلاعات خواهد بود. 
محمدج��واد آذري جهرم��ي ب��ه تش��ريح چرايي 
مخالف��ت خود با اين انحص��ار پرداخت و گفت: صدا 
و س��يما اعتقاد دارد به دلي��ل آنكه پخش تلويزيوني 
)برادكس��ت( براس��اس قان��ون اساس��ي ب��ه صورت 
انحص��اري در اختيار اين س��ازمان اس��ت، در فضاي 
مجازي )برادبند( نيز بايد اين ظرفيت براي آنها فراهم 
باش��د؛ همچنين مدعي اند هرگون��ه پخش صوتي و 
تصويري در فضاي مجازي بايد تحت مديريت و تحت 

نظارت و مقررات اين سازمان انجام شود. 
وي با بيان اينكه صدا و سيما به اين رويكرد معتقد 
ب��وده و پيگير آن اس��ت، گفت: البت��ه درباره عبارت 
صوت و تصوير فراگير اشاره شده در طرح پيشنهادي 
كميسيون فرهنگي مجلس شوراي اسلامي، اگر ناظر 
به تلويزيون باشد، بدليل الزامات قانوني خدشه يي به 
آن وارد نيست؛ اما اكنون مديران صداوسيما تفسيري 
فراتر نسبت به اين موضوع دارند و حتي برخي مواقع 
در مراجع قضايي نس��بت به فعالان بخش خصوصي 
فعال در اين عرصه نيز شكايت هايي را مطرح مي كنند. 
وي ادام��ه داد: مدي��ران صداوس��يما برنامه هاي 
ويديوي��ي درخواس��تي ضبط ش��ده )VOD( را نيز 

ش��امل اين مس��اله مي دانن��د، در صورت��ي كه بين 
تلويزيون اينترنت��ي )IPTV( و برنامه هاي ويديويي 
درخواستي ضبط شده )VOD( تفاوت هاي ماهوي 
وج��ود دارد و محتواهاي كاربر مح��ور )UGC( نيز 
به طور كامل از بحث VOD و IPTV متفاوت است. 
آذري جهرمي به ايرنا گفت: برداشت صداوسيما از 
لفظ صوت و تصوير فراگير آن اس��ت كه محتواهاي 
كاربرمحور )UGC(، برنامه هاي ويديويي درخواستي 
 )IPTV( و تلويزيون اينترنتي )VOD( ضبط شده
به همراه كانال هاي رسانه يي بالاي پنج هزار عضو نيز 
جزو ص��وت و تصوير فراگير اس��ت و بايد تحت نظر 

آنها باشد. 
وي بر مشخص شدن تعريف دقيق مصاديق تاكيد 
ك��رد و گفت: ديدگاه ما اين اس��ت ك��ه اين انحصار 
فقط بايد مح��دود به همان بحث تلويزيون اينترنتي 

)IPTV( باشد. 
آذري جهرمي با بيان اينكه صداوسيما مي خواهد 
تنظي��م مق��ررات، تصدي گري و مالكي��ت در حوزه 
ص��وت و تصوير را به صورت يكجا در دس��ت بگيرد، 

تاكيد كرد: اكنون براس��اس اين رويه، قرارداد بسته، 
مزايده يي برگزار كرده و پنج پيمانكار انتخاب كرده اند. 
وزير ارتباطات ادامه داد: صداوسيما در انتخاب اين 
پيمانكاران به فعالان عرصه صوت و تصوير اعلام كرده 
كه بايد جدا از ضمانتنامه ها و تعهداتي به س��ازمان، 
5۰ درصد كل درآمدهاي خود را نيز به اين س��ازمان 
بدهند؛ ضمن آنكه كساني كه فاقد مجوز اين سازمان 

باشند با حكم مرجع قضايي تعطيل خواهند شد. 
آذري جهرمي افزود: مفهوم اين كار آن اس��ت كه 
هر شركتي بخواهد در اين عرصه وارد شده و فعاليت 
كند علاوه بر هزينه هاي ثابت خود بايد نيمي از درآمد 
آن را به صدا و س��يما بدهد؛ اين كار س��بب افزايش 
قيمت تمام شده خدمات صوت و تصوير براي كاربران 

شبكه ملي اطلاعات مي شود. 
وي تصري��ح ك��رد: اين افزايش قيم��ت در توليد 
محتوا ب��راي اين عرص��ه مانع ايج��اد مي كند. وزير 
ارتباطات مدل ورود صداوس��يما ب��ه اين عرصه را با 
توجه به مدل اقتصاديي كه دنبال آن است و تحليل 
و تفس��يري كه دارد، بازدارنده رش��د توليد محتوا در 

شبكه ملي اطلاعات دانست. وي گفت: معتقديم بايد 
مصاديق صوت و تصوير فراگير و نيز مصاديق انحصار 
با دقت مشخص و شفاف باشد تا موانعي براي فعالان 
بخش خصوصي ايجاد نكنيم و بتوانيم نظم و مديريت 

توليد محتوا را نيز در كشور داشته باشيم. 
آذري جهرم��ي خاطرنش��ان ك��رد: اي��ن ط��رح 
كميسيون فرهنگي مجلس، ضمن تصدي گري سبب 
رقابت حاكميت با بخش خصوصي نيز مي ش��ود كه 
خلاف قانون سياس��ت هاي كلي اصل ۴۴ اس��ت. در 
عي��ن حال براي فعالان بخ��ش خصوصي نيز هزينه 

دارد و بازار آنها را كوچك مي كند. 
بر پايه اين گزارش، س��يده فاطم��ه ذوالقدر دبير 
كميس��يون فرهنگي مجلس ش��وراي اس��لامي در 
گفت وگو با ايس��نا اعلام كرده است كه بر اساس اين 
مصوبه كميسيون، پخش فراگير برنامه هاي راديويي 
ي��ا تلويزيوني در داخل و خارج از كش��ور در انحصار 
سازمان صداوسيماست و مس��ووليت صدور مجوز و 
تنظيم مقررات راديويي و تلويزيوني فراگير و نظارت 
بر آن، منحصرا بر عهده س��ازمان صداوسيماس��ت و 

هرگونه ارائه خدمات نوي��ن پخش فراگير راديويي و 
تلويزيوني الزاما بر بستر شبكه ملي اطلاعات منحصر 

و محدود مي شود. 
 فاطم��ه ذوالقدر همچنين اعط��اي اختيار صدور 
مج��وز و مقررات  ص��وت و تصوير فراگي��ر در فضاي 

مجازي به صداوسيما را تكذيب كرد.  
ذوالقدر به انتخاب گفت: طرح خط مش��ي، اداره 
و نظارت بر س��ازمان صداوسيما در دستور كار جلسه 
 روز )يك شنبه( كميس��يون فرهنگي قرار داشت كه 
در اين جلس��ه ماده چهار اين طرح به تصويب رسيد 
كه براس��اس آن پخش فراگير  برنامه ه��اي راديويي 
ي��ا تلويزيوني در داخل و خارج از كش��ور در انحصار 
سازمان صداوسيماست و مس��ووليت صدور مجوز و 
 تنظيم مقررات راديويي و تلويزيوني فراگير و نظارت 
بر آن منحصرا بر عهده س��ازمان صداوسيماس��ت و 
هرگونه ارائه خدمات نوي��ن  پخش فراگير راديويي و 
تلويزيوني الزاما بر بستر شبكه ملي اطلاعات منحصر 

و محدود مي شود. 
وي خبري ك��ه در خصوص اعطاي اختيار صدور 
مج��وز و مقررات ص��وت و تصوير فراگي��ر در فضاي 
مجازي به  صداوسيما منتشر شد را نادرست دانست. 
 به گفته ذوالقدر م��اده دو اين طرح كه در آن فضاي 
مجازي، تعريف شده، مراعا مانده و قرار است امروز در 
كميته هنر و رسانه  كميسيون فرهنگي مورد بررسي 

قرار گيرد.  
ذوالقدر در پاسخ به سوالي درباره پيش بيني خود 
از احتم��ال تصويب چنين طرح��ي در صحن علني 
مجلس در صورت تصويب آن در  كميسيون فرهنگي 

آن را بعيد دانست.  
همچنين پروانه سلحشوري ديگر عضو كميسيون 
فرهنگي مجلس با بيان اينكه در جلسه روز يك شنبه 
كميس��يون فرهنگي  حاضر نبود، درباره خبر اعطاي 
اختي��ار صدور مجوز و مقررات صوت و تصوير فراگير 
در فضاي مجازي به صداوس��يما به  خبرنگار انتخاب 
گف��ت: با پرس و جويي كه از همكارانم كردم، چنين 
چيزي به تصويب نرسيده و مراعا گذاشته شده است. 
 وي در پاس��خ به اين س��وال كه در صورت طرح اين 
موضوع در كميسيون فرهنگي با آن موافقت مي كنيد 
يا خي��ر، گفت: كام��لا مخالفم.  با اعط��اي هيچ نوع 
اختياري به صداوس��يما موافق نيس��تم. صداوسيما 
به اندازه ي��ي انحصار ايجاد كرده ك��ه يكي از عوامل 
آس��يب هاي  اجتماع��ي و ناكارآمدي ه��اي ما همين 

صداوسيماست.  

ديجيتالترندز|
 هيچ شركت سازنده تلفن همراهي در دنيا دوست ندارد، توليداتش جزو بدترين گوشي ها 

قرار بگيرند و كاربران و متخصصان آنها را دوست نداشته باشند. 
با اين حال برخي گوشي هاي تلفن همراه به دلايل مختلف سوءشهرت پيدا كرده اند و در 

زمره بدترين ها طبقه بندي شده اند. در ادامه برخي از اين گوشي هاي بد را معرفي مي كنيم. 
گوشي اس��تورم كه توسط شركت بلك بري توليد ش��ده به طور قطع يكي از گوشي هاي 
تلفن همراه بد تلقي مي شود. اين گوشي كه قرار بود يك تلفن همراه داراي نمايشگر لمسي 
موفق باش��د به علت گير كردن هاي مداوم، ضعف قابليت لمس��ي نمايشگر، عمر باتري كم و 

نرم افزارهاي ضعيف مورد توجه قرار نگرفت. 
يكي ديگر از گوش��ي هاي بد تاريخ، گوش��ي تاندربالت شركت اچ تي سي است كه قرار بود 
نخستين گوشي نسل چهارم با قابليت پشتيباني شبكه هاي ال تي اي باشد. اما تاخير فراوان 
در عرضه در كنار باتري بس��يار ضعيف و عدم به روزرس��اني نرم افزارهاي نصب شده روي اين 
گوشي باعث شد تا تاندربالت به نقطه ضعفي در كارنامه توليد گوشي اچ تي سي مبدل شود. 

در ميان توليدات موتورولا گوش��ي درويد بيونيك كه در س��ال ۲۰۱۱ عرضه شد به علت 
دوربين كند، ناسازگاري نمايشگر با قلم هوشمند گوشي، عمر باتري كم و غيره به محصولي 

نفرت انگيز مبدل شد. 
شركت آمازون دو سال قبل گوشي فايرفون را براي فتح بازار گوشي هاي هوشمند عرضه 
ك��رد. اما اين گوش��ي پرخرج با وجود امكانات مناس��ب به علت عمر بات��ري پايين، طراحي 
نامتعارف، ضعف برخي نرم افزارها و اس��تفاده از سيس��تم عامل خاص فاير او اس كه چندان 
شناخته شده نبود مورد توجه قرار نگرفت. آمازون بعد از سه ماه شكست خود را پذيرفت و به 

علت سرمايه گذاري براي توليد اين گوشي ۱۷۰ ميليون دلار ضرر كرد. 

هاتهاردوير|
در هفته هاي اخير انتشار اخباري در مورد نقض گسترده حريم شخصي كاربران فيس بوك 

باعث جلب توجه افكار عمومي به تخلفات فراوان اين شبكه اجتماعي شده است. 
ام��ا اگر تصور مي كنيد تنها فيس بوك در حال جم��ع آوري انبوهي از اطلاعات كاربران و 

فروش يا انتقال آن به شركت هاي ثالث است، كاملا در اشتباه هستيد. 
گوگل و س��ايت ها و شركت هاي زيرمجموعه آن اطلاعات بسيار بيشتري را در مقايسه با 
فيس بوك از ميلياردها نفر در سراس��ر جهان در اختيار دارند و لذا بايد در قبال مردم بس��يار 
مسوولانه تر عمل كنند؛ اين در حالي است كه هنوز اطلاعات چنداني در مورد نحوه مديريت 
داده هاي كاربران توسط اين شركت در دسترس نيست. بر اساس گزارشي كه نخستين بار در 
نشريه انگليسي سان به چاپ رسيده، ميزان اطلاعاتي كه گوگل از هر كاربر جمع آوري مي كند 
آن قدر زياد است كه با استفاده از آن مي توان 5۶۹555 هزار صفحه كاغذ آ۴ را پر كرد. اگر 
اين تعداد كاغذ روي هم قرار بگيرند، ارتفاع كل آنها بالغ بر 5۸ متر خواهد ش��د. جمع آوري 
اين اطلاعات هم از طريق موتور جس��ت وجوي گوگل و هم از طريق خدمات نقش��ه گوگل، 
جي ميل و يوتيوب صورت مي گيرد. گوگل با اس��تفاده از ابزار مختلف خود تقريبا همه چيز 
را در م��ورد كاربران��ش مي داند؛ از جمله اينكه آنها چه زماني خانه را براي رفتن به محل كار 
ترك مي كنند، چه زماني به منزل مي رسند، كجا مي روند، روزانه از چه وسايل حمل و نقلي 
استفاده مي كنند و غيره. بر اساس بررسي نشريه سان اطلاعاتي كه گوگل هر دو هفته يك بار 
از كاربران��ش جمع آوري مي كند ۲۳۷۳۱ صفحه كاغذ آ۴ را پر مي كند. از اين اطلاعات براي 
نمايش آگهي هاي مرتبط با علائق و سلائق افراد استفاده مي شود تا هر كاربر تنها محصولات 
تبليغاتي را كه به آنها علاقه دارد، مشاهده كند. گوگل تمام اطلاعات مربوط به وب سايت هاي 

مورد بازديد هر كاربر را هم در صورت استفاده از مرورگر كروم جمع آوري مي كند. 

تلگراف|
 يك شركت ناش��ناس دستگاهي ساخته كه قابليت رمزگشايي آيفون را دارد. در همين 

راستا كارشناسان به كاربران آيفون هشدار داده اند تا رمزهاي خود را تغيير دهند. 
يك ش��ركت بين المللي ناشناس برنامه يي س��اخته كه مي تواند در چند دقيقه كلمه رمز 
)Passcode( آيفون را كش��ف كند. اكنون كارشناس��ان به كاربران اپل هش��دار داده اند تا 

رمز هاي خود را عوض كنند. 
شركت خصوصي به نام Grayshift در آتلانتا اين فناوري را ابداع كرده است. 

به گفته كارشناسان پيمانكاران قديمي سازمان جاسوسي امريكا همراه يكي از مهندسان 
س��ابق اپل Grayshift را در س��ال ۲۰۱۶ ميلادي تاسيس كردند. اين شركت كمتر از 5۰ 
كارمند دارد و دس��تگاه قابل حملي به نامGray Key ساخته. اين شركت مي تواند در چند 

دقيقه رمز آيفون را هك كند. 
Grayshift هم اكنون مش��غول بازاريابي اين محصول براي كارآگاهان خصوصي است. 
دس��تگاه مذكور با دو طرح بازاريابي مي ش��ود: نس��خه آنلاين با قابليت ۳۰۰ بار استفاده كه 
۱5هزار دلار هزينه دارد و نسخه آفلاين بدون محدوديت استفاده كه ۳۰هزار دلار قيمت دارد. 
البته هنوز مشخص نيس��ت Gray Key براي دسترسي به موبايل روي چه ضعف هايي 
تمركز مي كند. اما كارشناس��ان معتقدند از روش آزمون و خطا براي رمزگش��ايي اطلاعات 
استفاده مي كنند. Gray Key يك جعبه خاكستري كوچك است كه دو كابل از آن خارج 
مي ش��ود. همزمان مي توان دو آيفون را به مدت ۲ دقيقه به دس��تگاه متصل كرد. كمي بعد 
نمايشگر موبايل به رنگ سياه درمي آيد و رمز و اطلاعات ديگر روي آن نمايش داده مي شود. 
رمزگشايي آيفون طي سه روز يا بيشتر انجام مي شود. پس از آن تمام محتويات موبايل در 

دستگاه Gray Key دانلود مي شود و به طور آنلاين قابل دسترسي است.

معرفيبدترينگوشيهايتاريخ ساختدستگاهرمزگشاي»آيفون«جاسوسي»گوگل«ازكاربرانش

دريچه رويدادفراسو

نكسوب|
تعداد كاربران فعال ماهانه در شبكه اجتماعي رديت )Reddit( از توييتر نيز سبقت گرفته 

و بيشتر شده است. 
آخرين آمارهاي ارائه ش��ده نش��ان مي دهند كه كاربران از شبكه اجتماعي رديت بيشتر 
از توييتر اس��تقبال و اس��تفاده كرده اند و اين امر مي تواند نشان دهنده عملكرد موفقيت آميز 

رديت باشد. 
تعداد كاربران فعال در ماه شبكه اجتماعي رديت به رقم ۳۳۰ ميليون نفر رسيده و اين در 

حالي است كه تعداد كاربران توييتر در مدت مشابه ۳۲۰ ميليون نفر بوده است. 
تعداد كاربران فعال ماهانه اين سرويس در نوامبر سال گذشته حدود ۲5۰ميليون نفر بود 
ولي رديت توانست اين رقم را در طول ۶ ماه اخير، ۳۰درصد افزايش دهد و به ۳۳۰ ميليون 

نفر در ماه برساند. 
طبق جداول زير، ش��بكه اجتماعي رديت )reddit( با رس��يدن به اي��ن جايگاه، در رده 
يازدهم پرطرفدارترين ش��بكه هاي اجتماعي در جهان قرار گرفت. رديت همچنين ششمين 

سايت پربازديد در جهان ناميده شده است. 
بر اس��اس اين آمار، كاربران رديت به طور ميانگين روزانه حدود ۱5دقيقه و ۴۷ثانيه براي 
مش��اهده تصاوير، مطالب و محتواي به اش��تراك گذاشته شده در اين شبكه اجتماعي وقت 
ص��رف مي كنند، اين در حالي اس��ت كه زمان صرف ش��ده براي كارب��ران فيس بوك حدود 

۱۱دقيقه و كاربران توييتر ۶ دقيقه و ۲۳ ثانيه گزارش شده است.

چايناپست|
شركت هاي آسيايي در بيمه كردن خود در مقابل حملات 
سايبري هنوز از رقباي خود در ايالات متحده امريكا عقب ترند 
و به نظر مي رسد خطر حملات باج افزاري را هنوز چندان جدي 

نگرفته اند. 
 اين روزها كه خبر حملات سايبري در گوشه و كنار جهان 
به گوش مي رسد و ش��ركت هاي كوچك و بزرگ بسياري نيز 
گريبانگير اين مساله خطرناك شده اند، به نظر مي رسد مقابله و 
پيشگيري از خطر حملات سايبري از اهميت بالايي برخوردار 
شده است. موسس��ه جهاني مشاوره بيمه FM Global واقع 
در رود آيلند ايالات متحده امريكا به تازگي در گزارش��ي اعلام 
كرده است كه شركت هاي آسيايي در مقايسه با رقباي امريكايي 
خ��ود، هنوز در بح��ث بيمه مقابله با حملات س��ايبري عقب 
هس��تند و به نظر نمي آيد كه اين خطر بزرگ را جدي گرفته 
باشند. بر اساس اظهارات قيد شده در اين گزارش، با اينكه سال 
گذشته ۲۰۱۷ ميلادي، حملات باج افزاري، بدافزاري و سايبري 
به اوج خود رسيد و خسارات هنگفت و غير قابل جبراني را براي 
ش��ركت هاي كوچك و بزرگ جهان به بار آورد، تصور مي ش��د 

پس از آن تمامي ش��ركت هاي فعال در كش��ورهاي متعدد به 
فكر بيمه پيشگيري و مقابله با حملات سايبري بيفتند، اما در 

كشورهاي آسيايي اينچنين نشد. 
بن��ا ب��ر گفته ه��اي گري��س رايس مع��اون و مدي��ر بيمه 
ب��ا حم��لات س��ايبري در موسس��ه مرتب��ط   محص��ولات 

FM Global، تنها كمتر از ۲۰ درصد ش��ركت هاي آسيايي 
خود را در برابر حملات سايبري و باج افزاري بيمه كرده اند اين 
در حالي است كه ۶۶درصد از شركت هاي امريكايي خود را در 
قبال اين مس��اله بيمه كرده اند. گروه پاسخ دهي به تماس هاي 
مش��كلات رايانه يي در هنگ كنگ نيز در گزارشي اعلام كرده 
اس��ت كه شكايات مردم و شركت ها از حملات سايبري كه در 
س��ال گذشته رخ داده است، به بيش از ۸۰درصد رسيده است 
كه خود به عنوان يك زنگ هش��دار به شمار مي رود. بر اساس 
گزارش هاي منتش��ر ش��ده، بد افزارها، ب��اج  افزارها و حملات 
DDOS از جمله تهديدهاي امنيتي بودند كه از س��ال ۲۰۱۶ 
كاربران فضاي مجازي را در معرض خطر حملات سايبري قرار 
داده ان��د و موجب لو رفتن اطلاعات ش��خصي و محرمانه آنها 
شده است. طبق آمار، حملات سايبري در سال گذشته ۲۰۱۷ 

ميلادي نيز به اوج خود رسيده است و حالا خبر اينكه قرار است 
در س��ال هاي آتي اوضاع از اينكه هس��ت هم نابسامان تر شود، 

بسيار نگران كننده بنظر مي رسد. 
از جمله مهم ترين حملات س��ايبري كه خسارات و تبعات 
فراواني داش��ت مي توان به حمله س��ايبري به ش��ركت مالي 
اكوئيفاكس در امريكا، سازمان بهداشت و سلامت در انگلستان، 
وزارت هاي دفاع و امور خارجه بس��ياري از كش��ورها، شركت 

حسابرسي ديلويت )Deloitte( در امريكا اشاره كرد. 
باج افزار، بدافزاري است كه به مجرمان اينترنتي اين امكان 
را مي دهد تا بتوانند از طريق كنترل از راه دور، رايانه ش��خص 
قرباني را قفل كنند به گونه يي كه كاربر نتواند از سيستم خود 
اس��تفاده كند، س��پس يك پنجره روي رايانه ش��خص نمايان 
مي ش��ود و به او هشدار مي دهد تا زماني كه هزينه يي پرداخته 
نش��ود، نمي تواند قفل فايل ه��اي رايانه اش را بازك��رده و ازآن 
استفاده كند. بدون شك يكي از مهلك ترين حملات باج افزاري 
كه در سال هاي گذشته شركت هاي متعدد كشورهاي بسياري 
را متحمل خسارات هنگفتي كرد، حمله سايبري توسط بدافزار 

واناكراي )WannaCry( بود.

كاربران»رديت«از»توييتر«پيشيگرفتند آسياييهاخودرادرقبالحملاتسايبريبيمهنكردهاند
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چهره هاي استاني

 وعده اتمام پروژه مترو تبريز
تبري�ز| ريي��س دفتر رييس جمه��ور گفت: ب��ا تمام 
محدوديت هاي مالي، قول پيگيري پروژه مترو تبريز را 
مي دهم و اميدواريم مترو تبريز با قوت خود پيش رود.

محمود واعظي در جمع خبرنگاران در تبريز اظهار كرد: 
آذربايجان  ش��رقي همواره مورد توجه دولت و ش��خص 
رييس جمهور بوده، همچنين دكتر روحاني توجه جدي 
به توس��عه استان و معيش��ت مردم دارد تا برنامه هاي 
اين اس��تان در ش��أن م��ردم فهيم آذربايجان  ش��رقي 
باش��د.  او ادامه داد: در جريان س��فر رييس جمهور به 
آذربايجان ش��رقي ش��اهد افتتاح پروژه ه��اي جديدي 
در اس��تان خواهيم ش��د كه بودجه قابل توجهي براي 
افتتاح اين پروژه ها اختصاص يافته اس��ت. رييس دفتر 
رييس جمه��ور با بيان اينك��ه مادامي كه ف��داكاري و 
ايثارگري ها باشد، از تمام مشكلات عبور خواهيم كرد، 
عن��وان كرد: اميدواريم نظام ما به پاس خون ش��هدا و 
ايثارگري رزمندگان بتواند موانع و توطئه هاي داخلي و 

خارجي را برطرف كند. 
 تس�هيلات ۶ ميلياردي براي اش�تغال زايي در 

مناطق محروم
تبري�ز| معاون توس��عه روس��تايي و مناط��ق محروم 
رييس جمهوري گفت: تسهيلات اشتغال زايي روستايي تا 
۶ ميليارد تومان پرداخت مي شود.  سيدابوالفضل رضوي 
در نشست شوراي اداري كليبر افزود: اين تسهيلات تا 
۶ ميلي��ارد تومان ب��ا كارمزد ۶ و ۴درص��د در مناطق 
روستايي، مرزي و عشايري به متقاضيان واجد شرايط 
پرداخت مي شود و سند محل اجراي طرح و در صورت 
كافي نبودن، سفته يا سند روستايي و عشايري به عنوان 
ضامن تسهيلات بانكي به رهن بانك عامل )كشاورزي، 
پست بانك، توس��عه تعاون و صندوق كارآفريني اميد( 
مي رود. وي در ادامه به ظرفيت هاي گردش��گري كليبر 
به عنوان ثروت بزرگ اين شهرستان اشاره كرد و گفت: 
ب��ه يقين مديريت صحيح و بهره ب��رداري بهينه از اين 
ظرفيت ه��ا، گام بزرگي براي توس��عه و رونق اقتصادي 
منطقه خواهد بود. معاون توس��عه روس��تايي و مناطق 
محروم رييس جمه��وري همچنين درخصوص تكميل 
س��د پيغام چايي كه به حل بحران آب در شهرس��تان 
كليبر كمك ش��اياني خواهد كرد، قول مس��اعد داد تا 
علاوه بر اعتبارات مص��وب، اعتبارات مازادي هم به آن 

اختصاص داده شود. 
 تجلي�ل از جانب�ازان و خانواده معزز ش�هداي

راه و شهرسازي مازندران
س�اري| همزمان با س��الروز ولادت سراس��ر سعادت 
ولادت جانب��از،  روز  و  ابوالفض��ل)ع(   حض��رت 
امام حس��ين)ع( و امام س��جاد)ع( نشس��ت صميمي 
مديركل راه و شهرس��ازي استان با جانبازان سرافراز و 
خانواده معزز ش��هدا برگ��زار و از اين عزيزان تجليل به  
عمل آم��د. عبداله بهادري مديركل راه و شهرس��ازي 
اس��تان در اين نشس��ت گفت: حض��رت ابوالفضل )ع( 
به عن��وان بهترين الگو براي پايمردي و رش��ادت بوده 
و ام��روزه تمام انس��ان هاي كره خاك��ي در هر كيش و 
زباني ارادت خالصانه و خاضعانه يي به ايش��ان دارند.  او 
ولايت پذيري و اطلاعات از ولي فقيه حضرت عباس)ع( 
را مهم تري��ن درس و الگو از ايش��ان دانس��ت و تصريح 
كرد: الگو پذيري از رفتار و منش بزرگان دين و شريعت 
مي تواند همه ما را در راه سعادت و نيك بختي رهنمون 
س��ازد. مديركل راه و شهرس��ازي اس��تان در ادامه به 
اهميت نقش جانبازان س��ر فراز اش��اره و اظهار داشت: 
به بار نشس��تن انقلاب اس��لامي مرهون رش��ادت ها و 
فداكاري هاي اين عزي��زان بوده و همه آحاد مردم بايد 
مفاهيم والايي همچون ايثار، از خود گذش��تگي و ايمان 
قوي به يك آرمان متعالي را از اين بزرگ مردان 8 سال 
دفاع و حماسه بياموزند. گفتني است در اين مراسم از 
تمام جانبازان، فرزندان و همس��ران شهداي شاغل در 
مجموعه راه و شهرس��ازي مازندران از س��وي مديركل 

تقدير و قدرداني صورت پذيرفت. 
 قرارداده�ا و برگه هاي س�فيد امضا تركه اي بر 

بالاي سر كارگران
س�منان| دبير اجرايي خانه كارگر اس��تان سمنان از 
قراردادها و تسويه حس��اب هاي سفيد امضا تركه يي بر 
بالاي س��ر كارگران نام برد و گفت: كارفرماها با گرفتن 
اين برگه هاي س��فيد امضا ش��رايطي ايجاد مي كنند تا 
كارگ��ر جرات حرف زدن و دف��اع از خود را پيدا نكند. 
حبي��ب الله محقق در آس��تانه هفته كارگ��ر در جمع 
خبرنگاران اظهار كرد: حقوق ه��اي عقب افتاده، اخراج 
از كار، مش��كلات معيشتي، تسويه حس��اب قبل از كار 
و... از مهم ترين مش��كلات جامعه كارگري در كشور و 
استان است كه بايد براي رهايي از آن چاره يي انديشيده 
ش��ود. وي با بيان اينكه قوانين كش��ور، صراحتا اجازه 
انعق��اد قرارداد موقت براي مش��اغل با ماهيت كار دايم 
را نمي ده��د، افزود: با وجود اين برخ��ي كارفرمايان با 
سوءاستفاده از عدم نظارت دستگاه هاي مسوول در حق 

جامعه زحمتكش كارگري جفا مي كنند. 
 لغ�و قانون اس�قاط خ�ودرو ب�راي خودروهاي 

وارداتي مناطق آزاد
آبادان| مديرعامل س��ازمان منطقه آزاد اروند گفت: با 
پيگيري ه��اي به عمل  آمده قانون اس��قاط خودرو براي 
خودروهاي وارداتي مناطق آزاد در كميسيون زيربنايي 
دولت لغو ش��د. اس��ماعيل زماني در جمع خبرنگاران 
اظهار داش��ت: ب��ا پيگيري هاي به عمل  آم��ده از طرف 
دبيرخانه شوراي عالي مناطق آزاد و نمايندگان مجلس 
قانون اس��قاط خودرو براي خودروهاي وارداتي مناطق 
آزاد در كميس��يون زيربنايي دولت لغو شد. وي با بيان 
اينكه اين مصوبه پس از تصويب در جلسه هيات وزيران 
و ابلاغ، لازم الاجرا است، عنوان كرد: پس  از آن نيازي به 
اسقاط خودرو در مناطق آزاد براساس اين قانون وجود 

ندارد. 
 اختص�اص 400 ميلي�ارد تومان ب�راي افزايش 

توليد گوشت قرمز
ياسوج| رييس س��ازمان عشايري گفت: ۲۵۰ ميليارد 
توم��ان از درآمد هاي حاصل��ه از ماليات براي كمك به 
رونق توليد، اشتغال و معيش��ت خانواده هاي عشايري 
اختصاص مي يابد. رييس س��ازمان عشايري كشور در 
حاشيه نشست ش��وراي ساماندهي عش��اير استان در 
ياس��وج گفت: براس��اس برنامه ششم توس��عه، سالانه 
۲۵۰ميلي��ارد توم��ان از درآمد هاي حاصل��ه از ماليات 
ب��ر ارزش افزوده براي كمك به رونق توليد اش��تغال و 
معيشت خانواد ه هاي عش��ايري اختصاص مي يابد. وي 
اف��زود: همچنين براي كمك به رونق توليد و اش��تغال 
در جامعه عشاير هم يك درصد از درآمد هاي ورودي به 
صندوق توسعه ملي براي تقويت زنجيره توليد گوشت 
قرم��ز اختصاص يافته كه با اين اقدام در همين ابتداي 
كار بيش از ۴ ميليون دام وارد چرخه توليد قرار گرفته 
است. قندالي بيان كرد: با تقويت زنجيره توليد در يك 
دوره ۱۲۰ روزه بي��ن ۲۰ ت��ا ۲۳ كيلوگ��رم بر ظرفيت 

گوشت در هر دام افزوده شده است. 

اخبارشهرستانها

رييس مجمع كارآفرينان ايران مطرح كرد

فعاليت توليدكنندگان با نيمي از توان

معاون اول رييس  جمهوري:

7 ماه است جلسات ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادي را برگزار نكرده ام

مجمع كارآفرين��ان ايران با هدف كمك به اصلاح 
و بهبود سياس��ت هاي كارآفريني، ترويج كارآفريني، 
ايجاد شبكه هاي اطلاعاتي و ارتباطي ميان كارآفرينان 
با رويكرد كمك به دولت براي بهبود ش��رايط محيط 
كس��ب وكار متش��كل از جمعي از كارآفرينان برتر و 
مديران و سرمايه گذاران بزرگ خصوصي كشور از سال 

9۳ آغاز به  كار كرد. 
كارآفرينان در واقع شاه كليد ايده پردازي در فضاي 
اقتصادي محس��وب مي ش��وند كه پوياي��ي و اعتماد 
به نفس آنها در واقع چرخ دنده هاي كس��ب وكار را به 
چرخش درمي آورد. به عبارت روش��ن تر براي بررسي 
تحليلي وضعيت توليد و تجارت هر جامعه يي بايد ديد 
ك��ه نوع رفتار جامعه اقتصادي ب��ا كارآفرينان چگونه 
اس��ت.  اما با وجود چنين نقش برجس��ته يي در رشد 
 اقتصادي، رييس مجمع كارآفرين��ان ايران مي گويد:

»ش��رايط فعلي باعث شده كه بس��ياري از واحدهاي 
بزرگ صنعتي بخش خصوصي در كشور تنها با ۳۵تا 
۵۰ درصد از ظرفي��ت خود فعاليت كنند.« اظهاراتي 
كه نش��ان مي دهد براي بهبود وضعي��ت كارآفريني 
در كش��ورمان و برداش��تن مش��كلات از پي��ش پاي 
فعاليت هاي آنان نياز به يك برنامه ريزي جامع و اصولي 

در فضاي اقتصادي و مديريتي كشور ضروري است. 

 مشكلات بخش خصوصي
محمدرضا دياني ديروز در جريان بازديد رييس و 
اعضاي كميس��يون مجلس دهم از يكي از گروه هاي 
صنعت��ي اصفهان افزود: بيش��تر مجموعه هاي بزرگ 
تولي��دي بخش خصوصي در كش��ور، بدهي و معوقه 
بانك��ي ندارند با اين حال باز هم مورد بي اعتنايي قرار 
مي گيرند. وي با اش��اره به نوس��انات ارزي در كش��ور 
اظهار كرد: يكس��ان ب��ودن ارز بخش صنعت و بخش 
بازرگان��ي به ضرر توليدكنندگان داخلي و كارآفرينان 

مجموعه هاي بزرگ كشور تمام شده است. 
مديرعامل گروه صنعتي انتخاب با اشاره به اينكه در 

كشورهاي صنعتي مانند ايتاليا كارگروه هاي تخصصي 
براي صيان��ت از صنايع بزرگ بخش خصوصي وجود 
دارد، گفت: چنين ساز وكاري در كشور ما وجود ندارد 
و به همين دليل مشكلات براي چنين مجموعه هايي 
دو چندان اس��ت. وي همچنين با اشاره به پيچيدگي 
بسياري از قوانين در كش��ور تصريح كرد: بسياري از 
س��از وكارهاي غلط و ناكارآمد طي ساليان متمادي، 
صنايع را با مشكل روبه رو كرده است و سرمايه گذاران 
بخش خصوصي روز به روز با معضلات بيشتري روبه رو 
مي شوند. دياني هش��دار داد: ورود محصولات با برند 

خارجي به كش��ور روز به روز بر ارزش معنوي آنها نزد 
افكار عمومي مي افزايد و اين مس��اله س��بب كاهش 

اعتماد مردم به محصولات داخلي مي شود. 
اي��ن فعال بخش خصوصي با اش��اره به اينكه ۶۰ 
درص��د از كالاهاي��ي نظير لوازم خانگ��ي در ايران در 
اختيار برندهاي خارجي اس��ت، گف��ت: اين موضوع 
درحالي اس��ت كه صنعتگ��ران ايراني، خ��ود توانايي 
ساخت محصولات با كيفيت را دارند اما فضاي موجود، 
نامناس��ب و غيرمطلوب اس��ت. اما پرسشي كه با اين 
مقدم��ات به ذهن خطور مي كند آن اس��ت كه دليل 

اصلي اس��تفاده نك��ردن از ظرفيت كام��ل واحدهاي 
توليدي چيس��ت و چرا برخ��ي از كارآفرينان ترجيح 
مي دهند كه از فضاي توليدي كش��ور به سمت انواع 

و اقسام ديگر كسب وكار كوچ كنند؟ 

 كوچ واحدهاي صنعتي 
شهرك صنعتي اشتهارد

مديرعام��ل ش��ركت خدماتي ش��هرك صنعتي 
اش��تهارد در پاسخ به اين سوال معتقد است كه دليل 
اصلي كوچ فع��الان اقتصادي از فضاي توليد به دليل 

مش��كلات قانوني و حقوقي اس��ت ك��ه در اين حوزه 
به چشم مي خورد. ش��مس الله خلج در همين زمينه 
مي گويد: با راه اندازي گمرك و اعمال معافيت مالياتي 
براي واحدهاي شهرك صنعتي اشتهارد براي ۵۰۰۰ 

نفر اشتغال ايجاد مي شود. 
خل��ج اظهار كرد: ش��ركت ش��هرك هاي صنعتي 
اش��تهارد ظرفيت قاب��ل توجهي در بخ��ش توليد و 
اش��تغال زايي دارد اما به دليل برخي مش��كلات اين 
ظرفيت ها به طور كامل به فعليت نرسيده است. امروز 
اغلب واحدهاي توليدي ش��هرك صنعتي اشتهارد با 
مشكلات واردات مواد اوليه، نوسان ارزي و ماليات هاي 
سنگين مواجه هستند. اميد است در سال حمايت از 
كالاي ايراني با حمايت مسوولان شاهد رونق فعاليت 

واحدهاي توليدي و صنعتي استان باشيم. 
خلج با اش��اره به مش��كل مهم واحده��اي فعال 
شهرك هاي صنعتي اش��تهارد توضيح داد: واحدهاي 
شهرك صنعتي اشتهارد به دليل قرار گرفتن در شعاع 
خ��ارج از ۱۲۰كيلومتري قبلا از پرداخت ماليات ماده 
۱۳۲ معاف بودند ولي طي چند سال گذشته به دليل 
محاسبه شعاع هوايي اين معافيت برداشته شده است. 
همين امر باعث شده بس��ياري از صاحبان فعال اين 
شهرك تصميم به خروج بگيرند كه اين زنگ خطري 

براي مسوولان به شمار مي آيد. 
او در بخ��ش ديگري از صحبت هاي خود به تلاش 
براي راه اندازي گمرك در ش��هرك صنعتي اش��تهارد 
اش��اره كرد و گفت: با اين حج��م توليدي كه در اين 
مجموعه صورت مي گيرد، ايجاد گمرك در اين شهرك 
ضروري به نظر مي رس��د. دو سوم اقدامات لازم براي 
راه ان��دازي اين گم��رك صورت گرفته و اميد اس��ت 
به زودي نهايي شود. او گفت: حل بخش عمده  مشكل 
تصفيه خانه اشتهارد كه بوي نامطبوعش سال ها امان 
همه را بريده بود يكي از اين اقدامات بوده است. امسال 
نيز براي اصلاح ادامه اين تصفيه خانه بيش از ۳ميليارد 

تومان هزينه خواهد شد. 

چرا جلسات س��تاد مبارزه با مفاس��د اقتصادي برگزار نمي شود؟ 
معاون اول رييس جمهور در پاس��خ به اين پرسش با بيان اينكه حدود 
۷ماه اس��ت كه جلس��ات س��تاد مبارزه با مفاس��د اقتصادي را برگزار 
نكرده ام، گفت: در زمان خودش توضيح مي دهم كه چرا اين جلس��ات 

برگزار نشده است. 
به گزارش »تعادل« به نقل از خانه ملت، اسحاق جهانگيري با بيان 
اينكه مسائل مهمي پيش روي كشور است كه نيازمند اين بوده كه با 
كمك ملت و دستگاه هاي مختلف اين مسائل حل و فصل شود، اظهار 
كرد: در بين اين مسائل برخي از لحاظ تكنيكال هيچ راهي براي رفع 

آن وجود ندارد همانند مسائل آب و مسائل زيست محيطي، بين المللي 
و اقتصادي همچون ارز كه راهكارهاي فني براي رفع آن وجود دارد اما 
مسائل كشور درحال حاضر به يك مرحله يي رسيده كه راهكار سياسي 

نقش اساسي و كليدي در آن دارد. 
معاون اول رييس جمهور با بيان اينكه راهكار سياس��ي به معناي 
اين است كه براي حل مسائل اصلي بايد انسجام و يكپارچگي داشته 
باشيم، افزود: مهم ترين پايه انسجامي كه تعريف مي شود، اركان نظام 
تصميم گيري كش��ور اس��ت كه شامل قواي س��ه گانه مي شود يعني 
اگر قواي س��ه گانه با يكديگر در يك راس��تا حركت كنند و در حل 

مسائل كليدي متحد باشند، مي توان با اطمينان به مردم گفت كه اين 
مشكلات رفع مي شود و آينده خوبي پيش روي كشور است. 

جهانگيري ادامه داد: مي توان با اطمينان گفت كه با انسجام ۳ قوه 
مساله آب، بيكاري، مسائل اقتصادي و معيشت مردم رفع مي شود. 

رييس ستاد مبارزه با مفاس��د اقتصادي با بيان اينكه حدود ۷ماه 
اس��ت كه جلس��ات اين س��تاد را برگزار نكرده ام، يادآور شد: در زمان 
خودش توضيح مي دهم كه چرا در اين مدت جلس��ات س��تاد مبارزه 
با مفاسد اقتصادي را تش��كيل ندادم، البته اميدوارم نخستين جلسه 
اين س��تاد پس از مدت ها تعطيلي در ماه جاري تشكيل و بحث هاي 

جدي در آن مطرح شود. وي با اشاره به اينكه براي حمايت از كالاي 
ايران��ي اقدامات خوبي صورت گرفته اس��ت، افزود: با برنامه ريزي هاي 
صورت گرفته براي حمايت از كالاي ايراني مي توانيم در س��ال جاري 
دستاوردهاي بيش��تري در افزايش توليدات داش��ته و با قاچاق بهتر 

مبارزه كنيم. 
معاون اول رييس جمهور با بيان اينكه در س��ال 9۵ براي مقابله با 
قاچاق جلس��ه يي تشكيل شده اس��ت، ادامه داد: در اين نشست براي 
۱۰قلم كالا كه در واقع بيش��ترين حجم قاچاق را داشته، برنامه ريزي 
ش��ده اس��ت كه يكي از آنها تلفن هاي همراه بود ك��ه برنامه يي براي 

جلوگيري از قاچاق تلفن همراه و ساير كالاها تنظيم شد. 
رييس س��تاد مبارزه با مفاس��د اقتص��ادي تصريح ك��رد: يكي از 
دستاوردها در حوزه ارز اين بود كه به هر كالاي غيررسمي اجازه ورود 
داده نشود به معناي اينكه ارزي براي قاچاق نبايد اختصاص داده شود 
و اگر كالايي وارد بازار شد و گفته شده كه با نرخ ارزي بالاي ۴هزار و 
۲۰۰تومان وارد شده به معناي اين است كه ارز آن قاچاق بوده است. 

كرمانش�اه| اس��تاندار كرمانشاه از 
برنامه ريزي براي بازگشت زلزله زدگان 
به منازل خود تا پايان ش��هريور امسال 
خب��ر داد. ب��ه گزارش مهر، هوش��نگ 
بازوند دي��روز در نشس��ت فرمانداران 
اس��تان كرمانش��اه كه در محل سالن 
تدبير استانداري كرمانشاه برگزار شد، 
گف��ت: فرمان��داران در جايگاه حقوقي 
فرمان��داري براي اطلاع رس��اني خدمات دولت از پيام رس��ان هاي 
داخلي اس��تفاده كنند. او افزود: فرمان��داران در چارت جديد كه 
به زودي ابلاغ مي شود، حتما در اسرع وقت حداقل يكي از معاونان 
خ��ود را از ميان بانوان انتخاب كنند. اس��تاندار كرمانش��اه با بيان 
اينكه سفر رييس جمهور دستاوردهاي بسيار مطلوبي براي استان 
داش��ت، گفت:  ش��خص رييس جمهور و وزراي محترم نيز از سفر 
رضايت داشتند. او از اختصاص ۳۰۲۵ميليارد تومان بودجه توسط 
رييس جمهور به استان خبر داد و گفت: جزئيات آن را متعاقبا اعلام 
مي كنم. بازوند تصريح كرد: صدور پيام زنده نوروزي رييس جمهور 
محترم از ميان مردم زلزله زده استان كرمانشاه اقدامي ارزشمند و 
بي سابقه بود كه بازتاب كشوري بسيار مطلوبي هم داشت. استاندار 
كرمانش��اه افزود: زلزله آبان 9۶ كرمانشاه تنها زلزله بزرگي در اين 
ابعاد بوده كه مديريت آن به صورت اس��تاني انجام ش��ده است. او 
افزود: هنر ما اين اس��ت كه زودت��ر از ميدان بحران عبور كنيم و 

در بحران نمانيم، چراكه حواشي و مشكلات آن بيشتر مي شود.

 برنامه ريزي براي بازگشت زلزله زدگان
به منازل خود تا پايان شهريور

خوزس�تان| نايب ريي��س مجمع 
ملي صادرات دام زنده و گوش��ت ايران 
گف��ت: اس��تان خوزس��تان هم  اكنون 
ظرفيت صادرات يك ميليون راس دام 
زنده سبك به كش��ورهاي همجوار را 
دارد.  خليل كريمي نسب روز دوشنبه 
در گفت وگ��و با ايرنا در اهواز با اش��اره 
ب��ه ممنوعي��ت دام زن��ده از گمركات 
خوزس��تان افزود: چنانچه گره صادرات دام زنده سبك باز نشود، 
دام��داران خوزس��تان متضرر خواهند ش��د. وي گراني گوش��ت 
را مرتب��ط با صادرات دام ندانس��ت و اظهار ك��رد: هم  اكنون كه 
صادرات دام زنده س��بك و س��نگين طبق بخشنامه اخير دولت 
ممنوع اس��ت، قيمت گوش��ت در كشور بالاس��ت بنابراين نبايد 
گراني گوش��ت گرم را با صادرات دام گره زد. كريمي نسب گراني 
نهاده هاي دامي و واسطه گري را از دلايل گراني گوشت در كشور 
بيان كرد. نايب رييس مجمع ملي صادرات دام زنده و گوشت ايران 
با بيان اينكه برخي صادركنندگان دام زنده خوزستان بلاتكليف 
هستند و نتوانسته اند به تعهدات خود در قبال تجار خارجي عمل 
كنن��د، افزود: توق��ف يك باره صادرات دام زن��ده با توجه به مازاد 
بودن آن در كشور به دامدار و صادركنندگان آسيب زده و مي زند. 
كريمي نسب با اشاره به بخشنامه اخير دولت در خصوص واردات 
گوش��ت منجمد در قبال صادرات دام زنده گفت: اين بخش��نامه 
روند قاچاق و خروج غيرقانوني دام از كشور را متوقف كرده است.

 خوزستان ظرفيت صادرات يك ميليون
 راس دام را دارد

اصفهان| مديرعامل ش��ركت آب 
منطقه ي��ي اصفهان با اعلام ش��رايط 
تاريخي سد زاينده رود گفت: نيروگاه 
س��د زاينده رود به علت كاهش شديد 
ت��راز آب از دي م��اه س��ال گذش��ته 
امكان توليد را از دس��ت داده اس��ت. 
به گ��زارش آبفاي اصفهان، مس��عود 
ميرمحمدصادق��ي در اي��ن خصوص 
اظه��ار كرد: با توجه به ش��رايط موجود بعيد به نظر مي رس��د 
تا ش��روع زمستان س��ال جاري بتوان نيروگاه سد زاينده رود را 
وارد م��دار ك��رد و اين موضوع يك رك��ورد تاريخي در تعطيلي 
نيروگاه س��د زاينده رود است. وي در خصوص نيروگاه كوهرنگ 
كه هم  اكنون فعال است، گفت: به دليل كاهش ورودي ها ميزان 
توليد در اين نيروگاه نيز به  شدت كاهش يافته كه اميد مي رود 
اين نيروگاه در س��ال ج��اري بتواند به توليد خ��ود ادامه دهد. 
مديرعامل ش��ركت آب منطقه يي اصفه��ان حجم آب ورودي از 
ابتداي س��ال آبي را به س��د زاينده رود ۱98 ميليون مترمكعب 
اعلام كرد و افزود: س��ال گذشته ورودي آب به سد ۵۴۳ميليون 
مترمكع��ب همچني��ن در ميانگي��ن درازم��دت ۶۳۷ميلي��ون 
مترمكعب بود. او گفت: س��ال گذشته در زمان مشابه حجم آب 
ذخيره شده در مخزن سد ۳۳۴ميليون مترمكعب و در ميانگين 
بلندمدت 88۴ميليون مترمكعب ب��ود كه خود بيانگر وضعيت 

نامطلوب منابع آبي در استان اصفهان است.

حجم سد زاينده  رود به سختي به پاييز 
مي رسد

چهارمحال و بختي�اري| ريي��س 
س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تجارت 
چهارمحال و بختي��اري از صادرات تنها 
واح��د توليدكنن��ده نيترات پتاس��يم 
صنعتي كشور در آينده نزديك از اين 
اس��تان خبر داد و گفت: اين محصول 
به كش��ورهاي جمهوري آذربايجان و 
ارمنستان صادر خواهد شد. به گزارش 
»تعادل« و به نقل از روابط عمومي اين س��ازمان سيدنعيم امامي 
افزود: در نخس��تين گام قرارداد ۲۰ميليون دلاري براي ارس��ال 
نيترات پتاسيم از اين استان به كشورهاي جمهوري آذربايجان و 
ارمنستان منعقد شده است. وي ادامه داد: نمونه هاي اين محصول 
براي صادرات به اين كشورها ارسال و تاييديه دريافت شده است. 
امامي بيان كرد: كارخانه توليد نيترات پتاسيم در شهرك صنعتي 
ش��هركرد در رديف بزرگ ترين كارخانه هاي خاورميانه قرار دارد 
كه س��الانه حدود 8هزار و ۴۰۰تن نيترات پتاسيم توليد مي كند. 
امام��ي پيش بيني كرد كه توليدات اين واحد در س��ال جاري تا 
۳۰هزار تن افزايش يابد. بر اساس اين گزارش هم اينك ۳۵واحد 
صنعتي توليد مواد شيميايي در استان فعال است. نيترات پتاسيم 
در صنايع كاشي و سراميك، صنايع نظامي، حفاري، صنعت نفت 
و توليد كود ش��يميايي كارب��رد دارد. امامي افزود: اين كارخانه با 
س��رمايه گذاري ۱۵۰ميليارد ريالي بخش خصوصي در ش��هرك 

صنعتي بروجن )۶۰كيلومتري شهركرد( راه اندازي شده است. 

 نيترات چهارمحال وبختياري به ارمنستان 
صادر مي شود

در پي ادعاي ايرانس��ل مبني بر تنها اپراتور تلفن 
همراه كش��ور كه موفق به درياف��ت گواهينامه نظام 
امنيت اطلاعات )نما( شده است، همراه اول نيز تاكيد 
كرد كه اين گواهينامه را چهار سال پيش گرفته است 
و فضاسازي برخي اپراتورها در اين زمينه كذب محض 
اس��ت.  به گزارش »تعادل«، روابط عمومي ايرانسل با 
انتش��ار خبري اعلام كرده بود كه »ايرانسل به عنوان 
تنها اپراتور تلفن همراه كشور گواهينامه نظام امنيت 
اطلاعات )نما( را دريافت كرد«. در همين راستا، اپراتور 
اول با رد خبر ايرانسل اعلام كرد كه اين گواهينامه را 

چهار سال پيش گرفته است. 
در بياني��ه هم��راه اول آمده اس��ت: در راس��تاي 
اعتلاي سطح امنيتي سازماني و به عنوان بزرگ ترين 
و نخستين اپراتور كش��ور حريم خصوصي كاربران و 
امنيت س��ازماني خود را بس��يار مهم مي داند و طي 
سال هاي گذشته سعي كرده است با اجراي پروژه هاي 
امنيتي متنوع در س��طح ش��بكه و سازمان، اين مهم 
را بي��ش از پيش م��ورد توجه قرار ده��د. همين امر 

باعث ش��ده تا در اين س��ال ها كه برخي مش��كلات 
امنيت��ي باعث ايجاد دغدغه ج��دي در زمينه از بين 
رفتن حريم خصوصي كاربران ش��ده بود، همراه اول 
به عن��وان همراهي معتبر و امي��ن لقب »همراه امن« 
را از آن خ��ود كند و با همين چش��م انداز همراه اول 
پس از پياده سازي سيستم مديريت امنيت اطلاعات 
توانست در تاريخ 9۳/۱۲/۵ به عنوان نخستين اپراتور 
كش��ور با انجام فرآيند مميزي توسط شركت رويال 
پرداز تيام، دارنده پروانه خدمات مميزي در نظام ملي 
مديريت امنيت اطلاعات )نما( و تاييد انطباق سيستم 
مديريت امنيت اطلاعات پياده سازي شده، با امضاي 
سازمان فناورى اطلاعات به عنوان مرجع صادركننده 
گواهينام��ه، گواهي مربوط��ه را دريافت كند كه اين 

گواهينامه طي ۳ سال بعد هم تمديد شده است. 
در ادامه اين بيانيه آمده است: همراه اول همواره با 
احترام و توجه ويژه به حريم خصوصي كاربران، امنيت 
خدم��ات خود را در اولويت س��رويس دهي قرار داده 
و اين باعث ش��ده است مشتركان اين اپراتور به عنوان 

بزرگ ترين سرمايه هميشه با احساس امنيت و آرامش 
از خدمات اين اپراتور اس��تفاده كنند.  گفتني است؛ 
رايتل نيز گواهينامه انطباق س��امانه مديريت امنيت 
اطلاعات را دو س��ال قبل از مع��اون وزير ارتباطات و 
فناوري اطلاعات و رييس س��ازمان فناوري اطلاعات 

دريافت كرده است. 

 برگزاري مجمع عمومي عادي سالانه
و فوق العاده همراه اول

مجمع عمومي عادي سالانه و فوق العاده شركت 
ارتباطات سيار ايران، روز يك شنبه 9 ارديبهشت ماه 

برگزار مي شود. 
به گزارش اداره كل ارتباطات ش��ركت ارتباطات 
س��يار ايران، مجمع عمومي عادي سالانه همراه اول 
)س��هامي عام( از س��اعت 9 صبح و مجمع عمومي 
فوق العاده صاحبان س��هام همراه اول )سهامي عام(، 
به ش��ماره ثب��ت ۳۱۷۵۱۲ از س��اعت ۱۱صبح روز 
يك ش��نبه 9 ارديبهش��ت ماه، در سالن خليج فارس 

پژوهشگاه نيرو، واقع در شهرك غرب، بلوار فرحزادي، 
انتهاي بلوار شهيد دادمان برگزار مي شود. 

گ��زارش  اس��تماع  گ��زارش،  اي��ن  براس��اس 
هيات مديره درخصوص عملكرد س��ال مالي منتهي 
ب��ه ۱۳9۶/۱۲/۲9، اس��تماع گزارش حس��ابرس و 
بازرس قانوني، بررس��ي و تصويب ترازنامه و حساب 
س��ود و زيان س��ال مالي منتهي به ۱۳9۶/۱۲/۲9، 
تصميم گيري درخصوص س��ود تقس��يمي، انتخاب 
حس��ابرس و بازرس قانوني شركت براي سال مالي 
منتهي به ۱۳9۷/۱۲/۲9، تعيين روزنامه كثيرالانتشار 
جهت درج آگهي هاي شركت و ساير مواردي كه در 
صلاحيت مجمع عمومي عادي سالانه است، از موارد 
دس��تور جلسه ذكر شده است.  همچنين در مجمع 
فوق العاده، اعضاي هيات مديره تعيين مي شوند. اين 
گ��زارش مي افزايد: همراه اول از س��هامداران دعوت 
كرده اس��ت، براي دريافت برگه حضور در جلس��ه، 
در س��اعات اداري روزهاي سه ش��نبه و چهارش��نبه 
مورخ ۴ و ۵ ارديبهش��ت ۱۳9۷، با در دست داشتن 
كارت ملي براي اشخاص حقيقي و معرفينامه معتبر 
و موثق كتبي براي نمايندگان اش��خاص حقوقي به 
نش��اني تهران، ميدان ونك، خيابان ملاصدرا، جنب 
س��ازمان بورس، پلاك ۱۷، طبقه دوم، واحد ۵، اداره 

امور سهام همراه اول مراجعه كنند. 

همراه اول هم ادعاي ايرانسل را رد كرد

4 سال پيش گواهينامه نظام امنيت اطلاعات گرفتيم
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اقتصاد اجتماعي12
»اوردوز« ۲۷۰۰ نفر در سال 96 

سخنگوي ستاد مبارزه با مواد مخدر از سوءمصرف مواد 
و اوردوز منتهي به مرگ ۲۷۳۱ معتاد در سال ۹۶ خبر داد. 
پرويز افشار با اشاره به حوزه كاهش تقاضاي مواد مخدر 
گفت: يكي از تاكيدات مقام معظم رهبري بحث پيشگيري 
در حوزه مواد مخدر بوده است، لذا ۵۰ درصد از اعتبارات در 

سال ۹۶ به اين سمت هدايت شد. 
او گفت: براي ۷۰۰هزار دانش آموز ۷۰۰هزار نفر از والدين 
و ۱۰۰ه��زار نفر معلم برنامه هاي توانمندس��ازي را اجرايي 
كرديم. س��خنگوي ستاد مبارزه با مواد مخدر اضافه كرد: در 
محيط خانواده ۵ هزار و ۵۰۰ ميليون نفر تحت آموزش قرار 
گرفتند. اين آموزش در دانشگاه ها براي ۳۵۰  هزار دانشجو و 
به ويژه در محيط هاي خوابگاهي و همچنين براي ۳۵۰۰ نفر 

از اساتيد برگزار شده است. 
او گفت: مجموع اين اقدامات باعث ش��د ما رش��د قابل 
توجهي را در زمينه پيش��گيري از مصرف مواد مخدر داشته 
باش��يم. افشار با بيان اينكه ما در اين زمينه توجه خاصي را 
معطوف سازمان هاي مردم نهاد و NGO ها كرده ايم، گفت: 
اين NGO ها مش��اركت فعالي داش��ته اند و ما توانسته ايم 

استفاده مناسبي از ظرفيت آنها ببريم. 
سخنگوي ستاد مبارزه با مواد مخدر در ادامه گفت: اين 
برنامه هاي آموزشي در فضاهاي كسب و كار نيز صورت گرفت 
بطوري كه ما اين برنامه ها را در س��ال ۹۶ با ۱۲۰۰ كارخانه 
و كارگاه پياده س��ازي كرديم. همچنين براي ۶۰  هزار نفر از 
 كارمندان و در محيط ه��اي نظامي براي ۸  هزار و ۵۰۰ نفر

از پرس��نل كادر و خانواده هايش��ان اين برنامه هاي آموزشي 
را ت��دارك ديديم. او اظهار كرد: ۸  ه��زار نفر از روحانيون و 
مبلغان مذهبي نيز تحت پوشش برنامه هاي ما قرار گرفته اند 
تا بتوانيم در راستاي كار مشاركتي تبليغات پيش گيرنده را 
در همه جا داشته باشيم. او با اشاره به عوارض مصرف مواد 
مخدر گفت: قطعا اطلاع رس��اني ها در كاهش س��وءمصرف 
مواد كمك كرده اس��ت بطوري كه مي��زان مرگ و مير در 
سال ۹۶ نسبت به سال ۹۵، 4.۹درصد كاهش داشته است. 
م��رگ و مير بر اثر س��و مصرف م��واد ۲۷۳۱ نفر بوده كه از 
اي��ن تعداد ۳۲۷ نفر را بانوان تش��كيل مي دهند اما اين امر 
در س��ال ۹۵ دو هزار و ۸۷۲ نفر بوده است. سخنگوي ستاد 
مبارزه با م��واد مخدر در بخش ديگري از صحبت هاي خود 
با اش��اره به اهميت مدارس و مقابله جدي با فروش��ندگان 
مواد مخدر در كنار مدارس گفت: ما در س��ال ۹۶ از طريق 
تفاهم نامه مشترك با نيروي انتظامي اقدامات ويژه يي را در 
اطراف مدارس انجام داديم بطوري كه در يك سال در اطراف 
مدارس و دانشگاه ها حدود يك تن و ۹۰۰ كيلو مواد مخدر 

كوچك در قالب يك گرم، يك گرم كشف كرديم. 

ابلاغ بخشنامه جذب و 
ساماندهي »سرباز معلم«

وزارت  پش��تيباني  و  مديري��ت  توس��عه  معاون��ت 
آموزش وپرورش بخش��نامه جذب و س��اماندهي سربازمعلم 

براي سال تحصيلي ۹۸-۹۷ را ابلاغ كرد. 
در اين بخش��نامه آمده اس��ت: داوطلبين واجد شرايط 
داراي برگ��ه آماده به خدمت بدون مهر غيبت كه تاريخ اعزام 
آنها تير و شهريور ۹۸ باشد، ثبت نام و امتيازبندي مي شوند. 
فهرس��ت و مدارك افراد حائز شرايط و امتياز لازم بلافاصله 
و به ص��ورت روزانه حداكثر تا تاريخ ۱۱ ارديبهش��ت ۹۷ در 
اختيار هس��ته گزينش اس��تان قرارگرفته و هماهنگي لازم 
براي دريافت نظر نهايي حداكثر تا تاريخ ۲۷ ارديبهشت ۹۷ 
انجام ش��ود. جهت حفظ سهميه جذب استان حتي الامكان 
اعلام نظر گزينش قبل از اعلام اس��امي پذيرفته شدگان به 
حوزه ستادي انجام شود. بديهي است پس از ارسال اسامي 
به س��تاد كل نيروهاي مسلح و سازمان وظيفه عمومي ناجا 

هيچ گونه جذب جديد و جايگزين امكان پذير نخواهد بود. 
جذب سرباز معلم صرفاً از بين دارندگان مدرك تحصيلي 
ليس��انس انجام مي ش��ود و اسامي پذيرفته ش��دگان نهايي 
مطابق س��هميه تخصيصي در تاريخ ۲۹ ارديبهشت ۹۷ به 

حوزه ستادي ارسال خواهد شد. 
داوطلب��ان بايد هن��گام ثبت نام ف��رم تعهدنامه رعايت 
ش��ؤونات شغل معلمي و رعايت ضوابط عمومي گزينش در 
طول مدت خدم��ت، همچنين فرم پرس��ش نامه اطلاعات 
ف��ردي گزينش را تكميل كنن��د و پس از الصاق يك قطعه 
عك��س به همراه تصوير تمام صفحات شناس��نامه و تصوير 

كارت ملي به مسوول ثبت نام تحويل دهند. 

 بارش هاي اخير ايران را
از خشكسالي نجات نمي دهد

رييس مركز ملي خشكس��الي و مديريت بحران سازمان 
هواشناسي با اش��اره به بارش هاي كشوردر روزهاي گذشته 
تاكيد كرد: اين بارش ها ب��ه هيچ وجه نمي تواند نجات بخش 
كشوراز خشكسالي شديد باشد چون افزايش دما باعث ذوب 

شدن ذخاير برفي در ارتفاعات شده است. 
صادق ضياييان افزود: در حال حاضر ش��اهد هستيم كه 
كليه ذخاير برفي در كوه هاي زاگرس و البرز از دس��ت رفته 
است بنابراين با آگاهي نسبت به اين وضعيت بارش ها، بايد 
در مورد شرايط آبي كشور در طول فصل تابستان هوشيارتر 
عمل كنيم. رييس مركز ملي خشكسالي و مديريت بحران 
سازمان هواشناس��ي در بخش ديگري از صحبت هاي خود 
اظهار كرد: از ابتداي مهر ۹۶ )ش��روع س��ال زراعي( تا آخر 
فروردين ۹۷، كل كشور ۱۱۳.۲ميلي متر بارش دريافت كرده 
اس��ت و با توجه به اينكه بارش كشور در مقياس بلندمدت 
۱۹4.۵ميلي متر است، در بازه هفت ماهه گذشته نسبت به 
بلندمدت حدود 4۱.۸درص��د كاهش بارش داريم. او ضمن 
مقايس��ه بارش امسال با سال گذشته گفت: در مدت مشابه 
س��ال گذشته در كل كشور ۱۸۶.۳ ميلي متر بارش داشتيم 
بنابراين در س��ال جاري نس��بت به س��ال قبل ۳۲.۲درصد 
كاهش بارش ثبت شده است. رييس مركز ملي خشكسالي 
و مديريت بحران سازمان هواشناس��ي در ادامه استان هاي 
كم بارش كش��ور را طي ماه هاي گذشته اعلام و اظهاركرد: 
از ابتداي س��ال زراعي تا آخر فروردين اس��تان سيس��تان 
وبلوچس��تان ۷۵ درصدكمبود بارش داش��ت. اس��تان هاي 
كرمان، هرمزگان و كهگيلويه وبويراحمد به ترتيب ۷۱، ۶۸ و 
۶۳ درصد كاهش بارش نسبت به بلندمدت داشتند. به گفته 
ضياييان، طي هفت ماه گذشته تعداد محدودي از استان ها 
ش��رايط ترس��الي را تجربه كردند كه استان هاي آذربايجان 
ش��رقي ۱۲.4درصد و آذربايجان غربي ۱۱.۹درصد افزايش 
بارش داشتند اما متاسفانه ذخاير برفي در همين استان ها به 
دليل افزايش دما زودتر از موعد ذوب ش��ده است و احتمال 
دارد براي فصل تابس��تان شرايط سختي براي اين استان ها 
به وجود آيد. اين كارش��ناس س��ازمان هواشناسي در ادامه 
شرايط دمايي كشور را نيز در هفت ماهه گذشته ارزيابي كرد 
و گفت: از ابتداي سال آبي )اول مهر ۹۶( تا انتهاي فروردين 
۹۷ كل كش��ور ۱.۸درجه سلسيوس افزايش دما داشت كه 
با توجه به افزايش ميزان تبخير، وضعيت خشكس��الي را در 

اغلب مناطق كشور به شرايط حساسي رسانده است.

اخبار

حفاري در حرم عبدالعظيم حسني)ع( منجر به كشف جسد موميايي شد

معماي موميايي

دولت به دنبال ساماندهي كولبري
از بهم��ن س��ال ۹۵ كه مرگ چن��د كولبر در 
برف و بوران مرزهاي غربي كشور خبرساز شد، تا 
شهريور س��ال ۹۶ كه كشته شدن ۲ كولبر ديگر 
اعتراض هايي در بانه و برخي شهرهاي آذربايجان 
غرب��ي به دنبال داش��ت، تا چن��د وقت پيش كه 
دولت برخي معابر مرزي ش��مال غرب كش��ور را 
مس��دود كرد، موضوع كولب��ران و فقر و بيكاري 
س��اكنان اين مناطق، به يكي از س��وژه هاي مهم 

خبري رسانه ها تبديل شده است. 
ش��ايد م��رگ كولب��ران در ب��رف و كولاك و 
انتش��ار تصاوير آنها در شبكه هاي مجازي، نقطه 
آغاز ديده شدن كولبراني بود كه براي ۳۰ تا ۵۰ 
هزار تومان، بارهاي س��نگين بالاي صد كيلوگرم 
را چندصد متر روي كولش��ان جابه جا مي كنند. 
اما اين ديده ش��دن، هنوز باعث حل مش��كلات 

ساكنان اين منطقه نشده است. 
حالا وزير كش��ور با اش��اره به مشكلات پيش 
آمده براي فعاليت كولبران در برخي اس��تان هاي 
م��رزي گف��ت: دولت با طرح جدي��دي كه اخيرا 
به تصويب رس��انده به دنبال س��اماندهي فعاليت 

كولب��ري در اس��تان هاي مرزي اس��ت. جلس��ه 
بررسي آخرين وضعيت بازارچه هاي مرزي كشور 
به رياس��ت عبدالرضا رحماني فضلي وزير كشور 
در اي��ن وزارتخان��ه برگزار ش��د. در اين جلس��ه 
برخ��ي از مواد آيين نامه س��اماندهي مبادله كالا 
در بازارچه هاي غير رس��مي موق��ت مرزي مورد 

بازنگري قرار گرفت. 
رحمان��ي فضلي نيز در اين جلس��ه با اش��اره 
به مش��كلات پيش آمده ب��راي فعاليت كولبران 
تصري��ح ك��رد: دولت با طرح جدي��دي كه اخيرا 
به تصويب رس��انده به دنبال س��اماندهي فعاليت 
كولبري در اس��تان هاي مرزي اس��ت. او در ادامه 
اف��زود: بايد براس��اس برنامه ري��زي دقيق تعداد 
كولب��ران واقع��ي كه در اس��تان هاي م��ورد نظر 
فعاليت دارند شناس��ايي ش��وند تا بر اين اساس 
بتوان نسبت به حل مشكلات آنها اقدام كرد. وزير 
كشور از معاون امنيتي انتظامي اين وزارت خانه 
خواست در جلسه مش��ترك با استانداران مرزي 
و دس��تگاه هاي مس��وول ظرف يك هفته آينده 
موانع پيش روي فعاليت كولبران در اس��تان هاي 

مورد نظر را بررس��ي و راهكارهاي پيشنهادي را 
ارائه كنند. در ادامه اين جلس��ه موافقت شد تا به 
ملواناني كه اقدام به ثبت سفارش كالا؛ پر كردن 
اظهارنام��ه و حقوق گمرك��ي و عوارض پرداخت 
مي كنن��د از تخفيف س��ود بازرگان��ي ۲۰ درصد 
برخوردار ش��وند و همچنين س��وخت لنج ها در 
آب ه��اي مرز جمهوري اس��لامي ايران به قيمت 
داخل كش��ور فروخته ش��ود كه اين مصوبه براي 
طي مراح��ل قانوني به هيات وزيران ارائه خواهد 

شد تا به مرحله اجرا برسد. 
در اين جلس��ه استانداران هرمزگان، سيستان 
و بلوچستان، بوشهر، كرمانشاه، آذربايجان غربي، 
خوزس��تان، كردس��تان، رييس س��تاد مبارزه با 
قاچاق كالا و ارز، رييس س��ازمان توسعه تجارت، 
جانش��ين فرماندهي ناجا، فرمانده مرزباني ناجا و 
فرمانده نيرو زميني سپاه و نمايندگاني از گمرك 

و وزارت اطلاعات حضور داشتند. 
پيش از اين، رسول خضري نماينده پيرانشهر 
و سردش��ت در اخطاري با انتقاد از بس��ته شدن 
معاب��ر كولبري و بيكاري كولبران گفته بود: لازم 

اس��ت عوارض خروج از مرزه��اي زميني، اصلاح 
شود چون مرزنشينان قادر به پرداخت اين ميزان 
عوارض نيستند. او در اخطاري با استناد به اصول 
۲۹ و 4۳ قانون اساس��ي توضيح داده بود: بس��ته 
ش��دن معابر كولبري باعث بيكاري كولبران شده 
اس��ت. از طرف ديگر ش��اهد بيكار شدن شش تا 

هفت ميليون كسبه، اصناف و بازاريان هستيم. 

او با اش��اره به وعده رييس جمهور براي ايجاد 
اشتغال براي ۹۵۰ هزار نفر گفت: بعيد مي رسد با 
اين وضعيت مشكلات معيشتي در مرزهاي كشور 
اين شعار محقق شود. بدانيد امنيت مرزي كشور 
در گرو معيش��ت كولبران است. دولت نمي تواند 
نس��بت به اين وضعيت بي تفاوت باش��د. نبايد با 
بي تدبيري نااميدي را در مرزنشينان ايجاد كنيم. 

ريحانه جاويدي|
روز گذش�ته خبري مبني بر پيدا ش�دن يك 
جس�د موميايي در ح�رم حض�رت عبدالعظيم 
حس�ني)ع(، در ش�بكه هاي اجتماعي منتش�ر 
ش�د. موميايي كه برخ�ي معتقدند جس�د رضا 
خان پهلوي اس�ت اما به دنبال انتش�ار اين خبر، 
موج�ي از اظهارنظرهاي ضد و نقيض هم ش�كل 
گرفت، مس�وولان حرم حضرت عبدالعظيم)ع(، 
چنين خبري را از اساس تكذيب كردند اما رييس 
كميته ميراث فرهنگي شوراي شهر تهران، آن را 
تاييد كرد اين در حالي است كه مسوولان ميراث 
فرهنگ�ي، نس�بت به اي�ن موضوع نظ�ر خاصي 

نداشته و در جريان جزئيات ماجرا هم نبودند. 

 بي تفاوتي ميراث فرهنگي  
ارديبهش��ت س��ال ۱۳۵۹، مقبره بزرگ��ي كه جنازه 
موميايي ش��ده رضا پهلوي در آن دفن شده بود، تخريب 
شد؛ اما با تخريب مقبره، جسد رضاخان پيدا نشد. بعد از 
اين اتفاق، اظهارنظرهاي متفاوتي دهان به دهان چرخيد، 
برخ��ي معتقد بودند محمدرضا پهل��وي هنگام خروج از 
كش��ور مخفيانه جسد پدرش را هم با خود برده است اما 
حال بعد از گذش��ت ۳۸ سال از اين اتفاق در پي حفاري 
در قسمت غربي صحن شاه عبدالعظيم حسني، يك جسد 
موميايي پيدا ش��ده كه گمانه ها حاكي از آن است، اين 
جس��د به رضاخان تعلق دارد. با اين حال بين مسوولان 
نسبت به اين اتفاق اختلاف نظر وجود دارد. اميرمصيب 
رحي��م زاده، ريي��س اداره كل مي��راث فرهنگي، صنايع 
دس��تي و گردش��گري ش��هر ري، با بيان اينكه متوليان 
آستان حرم عبدالعظيم هيچ استعلامي مبني بر توسعه 
صحن از اداره ميراث ش��هر ري نگرفته ان��د، درباره خبر 
كشف جسد موميايي به تعادل گفت: »من هم خبر را از 
رسانه ها شنيدم. قطعا بايد اين موضوع پيگيري شود اما 
هنوز خبر رسمي از سوي آستان حرم عبدالعظيم درباره 
پيدا شدن موميايي به ميراث فرهنگي ارسال نشده است. 
هنوز كارشناس��ي از سوي ميراث فرهنگي به حرم نرفته 
است چرا كه در اداره شهر ري باستان شناس و كارشناس 
نداريم و بايد اداره كل ميراث فرهنگي، صنايع دس��تي و 
گردشگري اس��تان تهران، كارشناس اعزام كند. ما براي 
اداره كل تهران درخواس��ت فرس��تاديم اگر كارش��ناس 

كار ديگري نداشته باش��د، در روزهاي آتي براي بررسي 
به حرم اعزام مي ش��ود.« اظهارات رحي��م زاده در حالي 
است كه س��پيده س��يروس نيا، معاون ميراث فرهنگي، 
اداره كل ميراث فرهنگي،  صنايع دس��تي و گردشگري، 
در پاسخ به تعادل، نس��بت به موضوع اظهار بي اطلاعي 
كرده و پاس��خگويي را به محمد حسن طالبيان، معاون 
ميراث فرهنگي، سازمان ميراث فرهنگي، صنايع دستي 
و گردش��گري كش��ور ارجاع داد، در حالي كه س��اعاتي 
پس از انتش��ار اين خبر، محمدرضا نعمت��ي، مدير اداره 
باستان شناسي اداره كل ميراث فرهنگي، صنايع دستي 
و گردش��گري استان تهران در گفت وگو با ايسنا با اظهار 
بي اطلاعي از كشف جسد موميايي اعلام كرد: »اگر چنين 
اتفاقي بيفتد، قطعا بايد نخس��ت ميراث فرهنگي استان 
ته��ران را در جريان بگذارند تا از اين طريق تيم كاوش و 

مطالعه براي بررسي محوطه وارد عمل شود.«

 جسد دفن شد
بي تفاوتي و بي خبري مس��وولان ميراث فرهنگي، 
در حالي اس��ت كه متوليان آس��تان حرم عبدالعظيم 
حسني، ساعتي بعد از انتشار اين خبر، موميايي بودن 
جس��د را تكذيب كرده و اعلام كردند جسد با رعايت 
موازين اس��لامي بار ديگر دفن ش��د. مصطفي آجرلو، 
مدير روابط عمومي آس��تان حرم شاه عبدالعظيم)ع(، 
درب��اره اين موضوع به مهر گف��ت: »ما بقايايي از يك 
جس��د را پيدا كرده ايم كه موميايي نب��ود اين اتفاق 
طبيع��ي اس��ت كه جس��دي در محدوده حرم ش��اه 
عبدالعظيم)ع( پيدا ش��ود چون اين جا قبرستان بوده 
اس��ت و مشخص اس��ت كه اجراي هر طرح توسعه و 
حفاري منجر به كش��ف بقايايي از اجس��اد دفن شده 
باش��د. به محض پيدا شدن بقاياي جسد طبق قواعد 
اس��لامي آن را دفن كرديم اين اتفاق جديدي نبوده 

اس��ت كه اينچنين در فضاهاي مجازي منتشر شده 
اس��ت.« او درباره اينكه برخ��ي احتمال مي دهند اين 
جس��د متعلق به رضاخان بوده افزود: »من در مقامي 
نيستم كه تشخيص بدهم بقاياي جسد متعلق به چه 
كسي بوده اس��ت و درباره اينكه اصلا رضاخان اينجا 
دفن شده يا نه اطلاعي ندارم من هم همان اطلاعاتي 
را دارم ك��ه بقيه مي گوين��د. بازهم تاكيد مي كنم كه 
اين اتفاق طبيعي اس��ت كه جسدي پيدا كنيم بدون 
اينكه سنگ قبري داشته باشد چون اينجا سال ها يك 

قبرستان بوده است.«

 موميايي متعلق به هر كسي باشد، بايد حفظ شود
ب��ا وج��ود اينك��ه مس��وولان آس��تان ح��رم 
عبدالعظيم حس��ني، ب��ر موميايي نبودن جس��د 
كشف ش��ده در جريان عمليات عمراني در صحن 

غربي ح��رم، تاكيد دارند اما حس��ن خليل آبادي، 
رييس كميته ميراث فرهنگي شوراي شهر تهران، 
موميايي بودن جسد را تاييد كرد. او با بيان اينكه 
عملي��ات عمراني براي بررس��ي جزئيات جس��د 
كش��ف ش��ده، متوقف شده اس��ت، گفت: »برخي 
احتم��ال مي دهند كه جنازه متعلق به پهلوي اول 
باش��د كه به صورت موميايي شده به تهران آورده 
ش��ده و در حرم عبدالعظيم حسني)ع( دفن شده 
اس��ت. با وجود اين جنازه متعلق به هر كسي كه 
باش��د به دليل اينكه موميايي شده جنبه ميراثي 
دارد و بايد حفظ ش��ود. البته نظ��ر نهايي را بايد 
كارشناس��ان مي��راث و پزش��كي قانون��ي بدهند 
ك��ه ببينيم كه اي��ن جنازه متعلق به چه كس��ي 
است.«سكوت مس��وولان ميراث فرهنگي و تلاش 
مسوولان آس��تان حرم عبدالعظيم)ع( براي عادي 
نش��ان دادن ماجرا در حالي است كه كارشناسان 
معتقدند اگر قدمت موميايي كشف شده، به ۶۰ تا 
۷۰ سال برسد احتمال اينكه متعلق به پهلوي اول 
باش��د، بالاس��ت. مهدي حجت، رييس ايكوموس 
اي��ران )ش��وراي بين المللي ابني��ه و محوطه هاي 
تاريخي( درباره اين موضوع بيان كرد: »به محض 
اينكه يك متخصص باستان شناس جنازه را ببيند 
مي تواند عمر جنازه را تش��خيص دهد. در صورتي 
كه حدود ۶۰ الي ۷۰ س��ال قدمت داش��ته باشد 
احتم��ال اينكه متعلق به رضا ش��اه باش��د وجود 
دارد و نياز به تحقيقات بيش��تر باستان شناس��ي و 
تاريخي دارد. اگر هم قديمي تر باش��د كه باز مانند 
ساير جنازه هاي كشف شده تاريخي مورد پژوهش 

باستان شناسان قرار مي گيرد.«
او در پاسخ به اين پرسش كه آيا مسوولان حرم 
شاه عبدالعظيم)ع( به كارشناسان ميراث فرهنگي 
اج��ازه تحقي��ق و كاوش مي دهند، اف��زود: اجازه 
مي دهن��د معنايي ندارد. اگر يك جس��د موميايي 
كش��ف ش��ده وظيفه آنها اس��ت س��ازمان ميراث 
فرهنگي را مطلع كنند. سازمان هم به پژوهشگاه 
اط��لاع مي دهد و آنه��ا يك تيم باستان شناس��ي 
از پژوهش��كده باستان شناس��ي ب��راي تحقيقات 
 بيش��تر روانه مي كنند. حتي حق ندارند جنازه را 

جابه جا كنند. 

مدي��ركل دفتر آموزش هاي كاردانش وزارت آموزش و پ��رورش با اعلام نياز به ۱۶هزار 
هنرآم��وز و ۱4هزار نفر ب��راي تدريس دروس عمومي از تحصي��ل هنرجويان كاردانش در 

شهرك هاي صنعتي خبر داد. 
مصطف��ي آذركيش درباره روش هاي تامين نيروي انس��اني م��ورد نياز وزارت آموزش و 
پ��رورش، با اش��اره به نيازِ اين وزارتخان��ه به ۱۶۰۰۰ هنرآموز و ح��دود ۱4۰۰۰ نفر براي 
تدري��س دروس عمومي گف��ت: بهره من��دي از فارغ التحصيلان دانش��گاه ش��هيد رجايي 
 و همچني��ن آزم��ون م��اده ۲۸ دانش��گاه فرهنگي��ان از راه ه��اي مهم تامين اي��ن نيروي 

مورد نياز است. 
مديركل دفتر آموزش هاي كاردانش وزارت آموزش و پرورش ادامه داد: روش ديگر براي 
تامين نيرو ارائه حق التدريس به ش��اغلانِ در هنرس��تان ها و هنرآموزاني است كه به عنوان 

شاغلان موظف، به كار گرفته خواهند شد. 
او ادامه داد: بخش��ي ديگر از كس��ري نيروي انس��اني از طريق برون س��پاري و توس��عه 
مشاركت شاخه كاردانش تامين خواهد شد. بطوري كه از افرادي كه در شهرك هاي صنعتي، 
كارخانجات، مراكز آموزشي دولتي و غيردولتي؛ مثل سازمان آموزش فني حرفه اي، وزارت 
جهاد كش��اورزي، سازمان بورس و جاهاي ديگري كه مشغول مهارت آموزي هستند، براي 
اين امر استفاده خواهيم كرد. او با بيان اينكه بهره گيري از سهميه هاي امريه هاي سربازي، 
به عنوان نيروهاي فني هنرس��تان ها و استادكار يكي ديگر از روش هاي تامين ۱۶ هزار نفر 
ني��روي مورد نياز اس��ت، گفت: به علاوه، افزون ب��ر ۳۲۰۰ نفر كه از طريق ماده ۲۸ جذب 
مي شوند، ما در حال حاضر حدود ۷۰ هزار هنرجو داريم كه در خارج از آموزش و پرورش، 
آموزش هاي مهارتي را فرا مي گيرند. مقام مسوول آموزش و پرورش در واكنش به آمار ارائه 
ش��ده از س��وي وزارت كار مبني بر اينكه ۶۷ درصد شاغلان داراي مدرك ديپلم هستند، و 
در پاسخ به اين پرسش كه دليلِ بي رغبتي به افزايش سطح سواد را بايد دركجا جست وجو 
كرد و آيا برنامه يي براي افزايش تمايل به افزايش سطح سواد وجود دارد؟ گفت: بايد توجه 
داش��ت كه ما يك هرم ش��غلي داريم كه بيشترين ميزان نيرو در اين هرم، نيروي كار ماهر 
است كه اين نيروي كارِ ماهر، عمدتا نياز به تحصيلات عالي نداشته و متناسب با نياز بازار 

كار، تامين مي شود. 
وي ب��ا بيان اينكه بناي ما بر اس��اس برنامه شش��م توس��عه اين اس��ت ك��ه ۵۰ درصد 
دانش آموزان وارد هنرس��تان ها ش��وند، افزود: اين اقدام عملًا در راستاي اصلاح هرم شغلي 
و بر مبناي تامينِ نيروي كار ماهرِ كش��ور صورت مي گيرد. در كشورهاي موفق دنيا نيز به 
عينه ديده مي ش��ود كه روال همين است و بيشترين تامين و آموزش نيروي انساني ماهر، 

در دوره متوسطه صورت مي گيرد. 
آذركيش ادامه داد: بمنظور انجام اين كار، در برنامه درسي ملي، دو گروه دانش آموزان 
معرفي ش��ده اند كه يكي از اين گروه ها ش��امل افرادي است كه بلافاصله بعد از پايان دوره 
متوس��طه وارد بازار كار خواهند شد. اين نفرات بچه هاي كاردانش هستند كه هم اكنون در 
۱۶۰ رش��ته، ه��م در داخل آموزش و پرورش و هم خ��ارج از آن، بصورت تركيبي آموزش 
مي بينند. وي اظهار داش��ت: اگر بر اساس برنامه شش��م توسعه و بر پايه آمايش سرزمين، 
متقاضيان و بهره برداران س��ندهايي را ارائه كنن��د، اميدواريم كه با برنامه ريزي هاي كه در 

س��طح كلان كش��ور صورت مي گيرد، در پايان برنامه شش��م، ۵۰ درصد اف��راد بتوانند در 
اس��تان ها شاغل بش��وند كه در اين صورت، بخش اصلي كسري نيروي انساني ما نيز تامين 

خواهد شد. 
او گفت: در واقع سياس��ت گذاري در كشور سياست گذاري كلان اشتغال است؛ برنامه و 
نقشه جامع علمي كشور، برنامه ششم توسعه، سند تحول بنيادين و ارزشيابي است كه در 
اين سند لحاظ شده است، همگي ناظر بر اين است كه ما بتوانيم در بهترين زمان، نيروي 

انساني مورد نياز كشور را در دوره متوسطه تربيت و تامين كنيم. 
مديركل دفتر آموزش هاي كاردانش وزارت آموزش و پرورش در مورد آخرين خبر ها از 
تفاهمنامه با س��تاد كل نيروهاي مسلح نيز گفت: تازه ترين خبر بازمي گردد به اينكه هرچه 
ما بتوانيم آموزش هاي مهارتي را در دوره متوسطه تقويت كنيم، مطمئناً آنها كه به سربازي 
اعزام مي شوند، در واقع نيروهايي مهارت ديده هستند و ضرورتي ندارد كه مهارت ديگري 

را در دوران سربازي فرا بگيرند و اين يعني سامان دهي بهتر منابع كشور. 
وي ب��ا تاكيد بر اينكه براي دس��تيابي به خواس��ته رييس جمهور در زمينه اش��تغال و 
مهارت آم��وزي دانش آموزان، چنين اقداماتي بس��يار موثر ب��وده و خواهد بود، ادامه داد: ما 
س��ال گذشته شاهد رش��دِ چهار و ۲ دهم درصدي ثبت نام هنرجويان كار دانش بوده ايم؛ 
يعني افزايش بيش از ۵۰ هزار نفري در مقايسه با سال قبل از آن داشتيم. جالب اينكه از 
اين تعداد، حدود ۷۰ درصد كساني بودند كه در شهريور ماه ثبت نام شدند؛ اين يعني نگاه 
خانواده ه��ا به آموزش هاي مهارتي، در ح��ال چرخش و تحولي واقع بينانه بوده و آنها اينك 
به اين نتيجه رس��يده اند كه مدرك نيست كه منجر به اشتغال مي شود، بلكه مهارت است 
كه شغل به همراه مي آورد. آذركيش اظهار داشت: سياست گذاري وزارت آموزش و پرورش 
نيز به ش��كلي اس��ت كه خروجي اش طوري باشد كه نياز بازار كار را تامين كند. در همين 
راس��تا، ۷ رشته يي كه به ۱۵۳ رشته س��ال گذشته رشته كار دانش اضافه كرده و آن را به 
۱۶۰ رشته رسانديم، و در حوزه »آي تي« و صنعت بود؛ يعني در حوزه يي كه آينده شغلي 
بهتري دارد. او افزود: هم اكنون نيز براي نزديك ش��دن به درخواس��ت مقام معظم رهبري 
و رياس��ت جمهوري، تفاهمنامه هايي كه با دس��تگاه هاي اجرايي از جمل��ه وزارت صنعت، 
معدن و تجارت، وزارت جهاد كش��اورزي، س��ازمان فني حرفه اي، س��ازمان بورس و اوراق 
بهادار، س��ازمان ميراث فرهنگي، گردش��گري و صنايع دستي و غيره منعقد شده، بصورت 
گسترده در حال عملياتي شدن است؛ اين به اين معني است كه سياست گذاري، رويكرد و 

هدفگذاري به سمت توسعه آموزش هاي كيفي و كمي است. 
اين مقام مس��وول آموزش و پ��رورش همچنين درباره جزئي��ات تفاهم نامه همكاري با 
ش��هرك هاي صنعتي، گفت: ما ش��يوه نامه يي را به استان ها ارس��ال كرده ايم و در مرحله 
اول، ۵ اس��تان را درگير كرده ايم. ۱۶۰ نفر از هنرجوي��ان ما درحال حاضر در كارخانجات 
شهرك صنعتي يزد درحال تحصيل هستند، در خراسان رضوي و در شهرك صنعتي توس 
تعداد زيادي از بچه ها در حوزه برون س��پاري كار دانش، مش��غول هستند. ضمن اينكه در 
اس��تان هاي كرمان، مازندران و سمنان نيز مشغول افتتاح اين دفا تر هستيم. اين اطمينان 
وجود دارد كه در مراحل بعدي، اين اقدام به اكثر استان ها و بيشتر شهرك هاي صنعتي كه 

با شيوه نامه ارسالي ما تطابق رشته يي دارند، گسترش خواهد يافت. 

 تلاش هايي براي پيش گيري
از »ايدز« و »هپاتيت«

معاون اجتماعي سازمان بهزيس��تي كشور ضمن تشريح اقدامات اين سازمان 
براي مقابله با ايدز و هپاتيت ميان معتادان از مس��وولان درخواست كرد كه براي 

اشتغال و تامين معشيت آنان فكري كنند. 
حبيب الله مس��عودي فريد در رابطه ب��ا فعاليت پايگاه مش��اوره بيماري ها كه 
قابليت انجام حداقل خدمات آموزش��ي، مش��اوره، دريافت نمون��ه براي آزمايش 
HIV و ارائه حداقل خدمات پيش��گيري نظير ارائه كاندوم، سرنگ و سوزن براي 
گروه هاي در معرض خطر را دارند، اظهار كرد: علاوه بر بيمارستان هاي دولتي كه 
اين خدمات را ارائه مي دهند، در همه مراكز DIC بهزيستي به مراجعه كنندگاني 
كه اعتياد دارند، آموزش هايي داده مي ش��ود و به اين افراد نيز س��رنگ، س��وزن و 

كاندوم داده مي شود كه جزو وسايل كاهش آسيب هستند. 
او اف��زود: به اين افراد آموزش داده مي ش��ود كه با چه روش هايي مي توانند از 
ابتلا شدن به بيماري هايي مثل ايدز و هپاتيت جلوگيري كنند؛ اين افراد بصورت 
داوطلبان��ه مي توانند آزمايش ايدز و هپاتيت بدهند و در صورتي كه مبتلا ش��ده 
باش��ند، مورد حمايت درماني وزارت بهداش��ت قرار مي گيرن��د و به آنها آموزش 
داده مي ش��ود كه افراد ديگر را درگير بيماري نكنند. فريد در ادامه به ايلنا گفت: 
در تمامي مراكز DIC س��ازمان بهزيس��تي اين خدمات ارائه مي شود تا آسيب ها 
كاهش پيدا كند، آسيب هاي اجتماعي صفر و يك نيستند، نمي توان گفت آسيب 
يا هست يا نيست، بايد مثل يك بيماري با آن مواجه شد كه طيف دارد و مي توان 
از اي��ن طري��ق فرد را مورد حمايت قرار داد؛ بطور مثال اگر فردي اعتياد داش��ته 

باشد، بايد به فرد اطمينان داد كه مي تواند به سمت سلامتي حركت كند. 
او افزود: مي توان افرادي كه قصد ترك ندارند را تشويق كرد كه به جاي سرنگ 
مش��ترك از نوع يك بار مصرف و دريافتي از اين مراكز اس��تفاده كنند يا به جاي 
مصرف مواد از خوراكي استفاده كنند؛ يعني متادون دريافتي از مراكز را استفاده 
كنند، با اين كار حتي زنجيره ارتباطي شخص به هم مي ريزد يعني به جاي اينكه 
فرد براي تهيه مواد به س��مت موادفروش ها ب��رود به مراكزي مراجعه مي كند كه 
در آن مددكار، روان ش��ناس و پزش��ك حضور دارند و داروي استاندارد را مصرف 
مي كند؛ اين يعني فرد را به مسير بهبودي سوق داده ايم، چراكه فرد از قاچاقچي 

و موادفروش جدا شده و عملا بيماري ايدز و هپاتيت نيز نمي گيرد. 
معاون اجتماعي سازمان بهزيستي در ادامه تاكيد كرد: وقتي فرد مواد مصرفي 
خ��ود را به متادون تغيي��ر مي دهد زنجيره ارتباطي اش عوض مي ش��ود؛ بنابراين 
اين رويكرد در راس��تاي كاهش آس��يب اس��ت، در اين فرآيند ابت��دا افراد جذب 
مي ش��وند به آنها لوازم پيشگيري ارائه مي شود تا در مسير بهبودي قرار بگيرند و 
با حمايت هاي رواني كه صورت مي گيرد، مي توان آنها را به چرخه س��الم زندگي 
بازگرداند اين مس��تلزم يك تيم اس��ت كه ش��امل مددكار، روانش��ناس، پزشك 

مي شود و پس از آن بايد روي اشتغال و تامين معيشت اين افراد كار شود. 

ورود آموزش و پرورش براي اصلاح »هرم شغلي«
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»تعادل«چشماندازسرمايهگذاريدراملاكتجاريرابررسيميكند

چرخش تقاضا از واحد تجاري به آپارتمان نقلي
گروهراهوشهرسازي

نخستي��ن روزهاي مهر سال گذشته با رشد حجم 
معاملات مسكن، افزايش قيم��ت و بهبود آمار صدور 
پروانه ه��اي ساخت و ساز همراه ب��ود. اين رونق تا دو 
م��اه  پاياني سال 96 ادامه داشت و در سه ماه گذشته، 
اگرچه  بازار مسكن ديگر وضعيت نيمه دوم سال قبل 
را ن��دارد اما همچنان مي ت��وان نشانه هاي پيش رونق 

مسكن را مشاهده كرد. 
در شرايط��ي كه بازار واحدهاي مسكوني نسبت به 
سال هاي گذشته تا ح��دودي بهبود داشته اين سوال 
مطرح مي ش��ود كه وضعيت املاك تج��اري و اداري 
چگون��ه است؟ آيا ب��ازار واحدهاي تج��اري هم مانند 

مسكن رو به رشد بوده است؟
براي پاسخ به اين سوالات نگاهي به آمارهاي منتشر 
شده در سال هاي گذشت��ه مي تواند راهگشا باشد،  به 
عنوان نمونه در سال 1387، از 100درصد پروانه هاي 
ساختماني ص��ادر شده در شهر ته��ران، 5.84درصد 
ب��ه ساخت وسازه��اي مسكون��ي و 5.7درص��د ب��ه 
ساخت وسازهاي تجاري )مابقي به صورت كاربري هاي 
تركيبي مسكون��ي، اداري و تجاري( اختصاص داشت، 
ام��ا اين نسبت از همان سال ناگه��ان با شيب زياد به 
سم��ت تجاري سازي بيشتر حركت ك��رد تا اينكه در 
سال هاي 1391و 1392 نسبت پروانه هاي مسكوني به 

تجاري به شدت تغيير كرد. 
انتشار اين آم��ار مربوط به پيش از ركود مسكن 
اس��ت، اما آمار پ��س از ركود مسكن ه��م حاكي از 
افزايش تمايل سرمايه گ��ذاران به ساخت واحدهاي 
تجاري بوده و حتي مي توان گفت كه ركود مسكن، 
مهم ترين عامل تحريك كننده مال سازي بوده است 
و ريش��ه آن را مي ت��وان در عواملي همچون جهش 
قيم��ت زمين، سود ب��الاي ساخت وسازهاي تجاري 
در مقايس��ه با ساخت وسازهاي مسكوني و همچنين 
بستر هموار مق��ررات ساختماني حاكم در مديريت 

شهري براي ساخت برج هاي تجاري دانست. 
در اي��ن مي��ان افزايش تماي��ل سرمايه گذاران و 
سازندگ��ان براي ساخت واحدهاي تجاري به معناي 
رون��ق بازار اين واحدها نيس��ت و مشاهدات ميداني 
»تعادل« نشان مي دهد كه بازار خريد و فروش اين 
واحده��ا چنگي به دل نمي زن��د و بخشي از سردي 
ب��ازار تجاري ها را مي توان در ب��الا بودن قيمت هاي 

اين واحدها دانست. 
ج��لال صباغ دبير انجمن صنفي مشاوران املاك 
درب��اره بازار خريد و ف��روش واحدهاي تجاري پيش 
از اي��ن به »تعادل« گفته ب��ود: سازندگان واحدهاي 
تجاري طي ماه ه��اي اخير نتوانسته ان��د، واحدهاي 

تكمي��ل شده را ب��ا قيمت دلخواه خ��ود بفروشند و 
همچن��ان در جست وجوي مشت��ري هستند ضمن 
اينك��ه با وجود ركود بازار قيم��ت واحدهاي تجاري 
از رشد خوبي برخوردار بوده است، واحدهاي تجاري 
در برخ��ي نقاط برخوردار ته��ران گاهي با قيمت هر 
مترمرب��ع 100 ميليون تومان هم قيمت گذاري شده 

است. 
صب��اغ ب��راي خ��روج از كس��ادي ب��ازار فروش 
واحده��اي تجاري اف��زوده بود: فاكت��ور اصلي ارائه 
اين املاك به ب��ازار مصرفي كاهش يا قيمت گذاري 
كارشناسي نرخ هاي املاك تجاري است. از آنجا  كه 
قيمت مصوب مناسب املاك نبوده و حقوق مالك بر 
دارايي خ��ود امر شرعي است، واسطه گران حرفه يي 
مي توانن��د در قيمت گذاري كارشناسي ورود كنند و 

در تعديل قيمت ها موثر باشند. 
او اظه��ار كرده ب��ود: كارشناس��ان قيمت گذاري 
طي بازديد از واحد و با در نظر گرفتن ارزش واقعي 
منطق��ه، نرخ فروش يا اجاره استان��دارد براي واحد 
سپرده  شده را اعلام مي كنند و به فروشنده يا موجر 
اين تضمين را مي دهد كه اگر آنها قيمت كارشناسي 
شده را قبول كنند به ط��ور يقين در كمترين مدت 

ملك را مي فروشند يا اينكه اجاره مي دهند. 

مسكونيجذابترازتجاري
اما ف��ارغ از هش��داري كه دبي��ر انجمن صنفي 
مشاوران املاك درباره كسادي بازار خريد و فروش 
واحده��اي تج��اري با توج��ه به قيمت ب��الاي اين 
واحدها داده است، ي��ك كارشناس اقتصاد مسكن، 
سرمايه گ��ذاري ب��راي ساخ��ت و س��از واحدهاي 
تج��اري را اشتباهي راي��ج در سرمايه گذاري ملكي 
مي دان��د ك��ه در دوره كنون��ي رونق ب��ازار مسكن 
هم ادام��ه يافته است. بهروز ملك��ي در اين زمينه 
مي گويد: در شرايط كنوني بازار مسكن و ساختمان 
ب��راي سرمايه گ��ذاري به طور قطع از ب��ازار املاك 
تج��اري جذاب ت��ر و پربازده تر اس��ت و لازم است 
سرمايه گ��ذاران و متقاضي��ان ورود به حوزه املاك 
ب��راي سرمايه گذاري، به ج��اي ورود به بازار املاك 

تجاري اين بخش ها را هدف قرار دهند. 
به گزارش پايگاه خبري وزارت راه و شهرسازي، 
او با بيان اينكه مشخصات رونق در زمان حاضر و در 
دوره جديد اساس��ا با مشخصات رونق در دوره هاي 
قبل متفاوت اس��ت، ادامه مي دهد: هم اكنون شاهد 
هستيم با وج��ود توصيه هاي قبلي برخي سرمايه ها 
ب��ه صورت مج��دد در ح��ال ورود به ب��ازار املاك 

تجاري است.

اين در حالي است ك��ه به دليل اشباع اين بازار 
از ظرفي��ت سرمايه گذاري و ساخ��ت، هم اكنون به 
هيچ وج��ه بازار املاك تجاري به عنوان محل امن و 
پربازده براي سرمايه گذاري ملكي به خصوص براي 

سازندگان محسوب نمي شود. 
ملك��ي اظهار مي كن��د: آمارها نش��ان مي دهد، 
مي��زان دسترسي ايراني ه��ا به واحده��اي تجاري 
نسبت ب��ه ميانگين كل دنيا بسي��ار بالاتر است به 
اي��ن معنا كه به طور تقريب��ي در ازاي هر 8 خانوار 
در كش��ور يك واحد تجاري ي��ا مغازه وجود دارد و 
آماره��اي رسمي نشان مي دهد، حجم بسيار زيادي 
از واحده��اي تجاري در سال ه��اي گذشته احداث 
ش��ده كه فراتر از نياز فعل��ي و آتي در حوزه تامين 

اين واحدهاست. 
اين كارشناس ارشد اقتصاد مسكن بيان مي كند: 
ب��ا اين حال مشاهده مي شود ك��ه عرضه واحدهاي 
تجاري، ميل ب��ه سرمايه گذاري در آنها و همچنين 
كشش برخي سازندگان ب��راي احداث اين واحدها 
همچن��ان وجود دارد و بر خ��لاف توصيه هاي قبلي 
مبني بر عدم توجيه پذيري اقتصادي سرمايه گذاري 
براي ساخت و خريد اين واحدها بازار املاك تجاري 
همچنان مورد علاقه و استقبال برخي از افراد است. 

بازاربيرونقتجاريهادرآينده
به گفته او بازار املاك تجاري قطعا تا چند سال آينده 
فاق��د كشش سرمايه گذاري به خصوص براي سازندگان 
اس��ت و ورود به عرصه ساخ��ت اين واحدها يك اشتباه 
استراتژي��ك است. اين كارشن��اس ارشد بازار مسكن به 
سازندگان مسك��ن توصيه مي كند: با توجه به پتانسيل 
موج��ود در ب��ازار مسكن ب��ه خصوص ني��از به ساخت 
واحدهاي مسكوني مصرفي و معمول��ي )آپارتمان هاي 
كوچك مت��راژ و ميان متراژ( بهتر اس��ت، سازندگان و 
سرمايه گ��ذاران در جه��ت دو هدف عمده به اين بخش 

از بازار مسكن ورود كنند. 
ملكي توضي��ح مي دهد: هم اكنون عم��ده تقاضا در 
بازار ملك معطوف به تقاضاي خريد واحدهاي مسكوني 
مصرفي در متراژهاي زي��ر 100مترمربع است و بخش 
زي��ادي از متقاضيان به خص��وص خانه اولي ها متقاضي 
خريد واحدهاي مسكوني تا 70 مترمربع هستند. اين در 
حالي است كه بازار مسكن در اين بخش با كمبود عرضه 
مواج��ه است در حالي كه تقاضا براي خريد اين واحدها 

روز به روز افزايش مي يابد. 
او تصري��ح مي كند: در ح��وزه سرمايه گذاري ملكي 
نخستين توصيه به سرمايه گذاران به خصوص سازندگان 
ورود ب��ه اين بخ��ش از ب��ازار براي ساخ��ت واحدهاي 
مسكوني مورد تقاضا از سوي اكثريت متقاضيان حاضر 
در ب��ازار ملك است.  اين كارشناس ارشد حوزه مسكن 
در تشريح دومين اثر مثبت اين اقدام مي گويد: از سوي 
ديگر افزايش ساخت اين واحدها علاوه بر ايجاد بازدهي 
مطل��وب براي سازندگ��ان منجر به رون��ق بازار مسكن 
از سم��ت تقاضاي مصرف��ي و در نتيجه پاس��خ به نياز 
عم��ده موجود در اين بازار مي ش��ود. همين موضوع در 
نهايت منجر به ايجاد تعادل در سمت عرضه و تقاضاي 
مسكن و در نتيجه بهبود شرايط كلي در بازار معاملات 
واحدهاي مسكوني نيز خواهد شد.  ملكي به متقاضيان 
سرمايه گ��ذاري در بازار املاك ب��ه خصوص سازندگان 
مي گويد: لازم است همه سرمايه گذاران و سازندگان قبل 
از هر اقدامي براي ورود به حوزه سرمايه گذاري و ساخت 
ام��لاك از صحت برآوردهاي اولي��ه در خصوص ميزان 
بازدهي پروژه يي كه قصد سرمايه گذاري در آن را دارند 
و همچنين حوزه يي ك��ه در آن اقدام به سرمايه گذاري 

مي كنند، اطمينان حاصل كنند. 
او اظهار مي كند: در بسياري موارد برآوردهاي اوليه و 
گزارش هاي مالي ارقام و محاسبات درستي در خصوص 
مي��زان بازدهي و ساير مختصات اقتصادي پروژه ها ارائه 
نخواه��د كرد، بنابراي��ن لازم است در اين زمينه تنها به 
تخمين ه��ا و احتمالات توجه نك��رد و با دقت بيشتري 

موضوع را مورد بررسي قرار داد.

فازدومانتخابشهردار
تهرانامروزكليدميخورد

در حالي كه ديروز 3 نفر از 28 كانديداي شهرداري تهران 
اعلام انصراف كردند،  ام��روز، انتخاب هفت نفر از گزينه هاي 
پيشنه��ادي نام��زدي شه��رداري پايتخ��ت در دست��ور كار 
 ش��وراي شهر قرار دارد. به گزارش »تعادل«، تاكنون 3 نفر از

28 كاندي��داي موردنظر ش��وراي شهر پنجم ب��راي تصدي 
شه��رداري تهران كناره گيري خ��ود را اعلام كرده اند. حجت 
ميرزايي معاون توسعه و برنامه ريزي شهرداري در گفت وگويي 
اع��لام كرد كه تمايلي به شه��ردار شدن ندارد. مرتضي بانك 
مش��اور رييس جمه��ور و دبير ش��وراي عالي مناط��ق آزاد و 
ويژه اقتص��ادي ، همچنين حسين مرعشي سخنگوي حزب 
كارگزاران نيز در نامه  هاي جداگانه اي خطاب به شوراي  شهر 
تهران انصراف خود را از حضور در فهرست كانديداهاي شهردار 
تهران اعلام كردند. بر اين اساس ميرزايي در واكنش به مطرح 
شدن نامش در ميان 28 كاندي��داي شهرداري تهران گفت: 
اولوي��ت اول من در شهرداري تدوي��ن برنامه سوم است، هر 
اتفاقي كه به اين فرآيند مهم آسيب بزند از جمله كانديداتوري 
من به عنوان شهردار از آن پرهيز مي كنم.  وي ادامه داد: من 
شخص��ا هيچ تمايلي به كانديداتوري شهرداري ندارم، چراكه 
كار مهم ما فعلا تدوين برنامه سوم شهرداري تهران است. اين 
ك��ار را از هر كار ديگري ضروري تر مي دانم.  ميرزايي با بيان 
اينكه براساس ماموريتي كه ش��ورا به شهرداري واگذار كرده 
است، عمل مي كنيم، ادامه داد: تدوين برنامه علمي منطبق بر 
واقعيت امكان پذير و قابل قبول اولويت ما در شهرداري است.  
مع��اون شهردار در واكنش به اينك��ه آيا اعضاي شوراي شهر 
موضوع را ب��ا او مطرح كرده بودن��د و آيا مي دانسته اسمش 
به عن��وان كانديدا مطرح خواهد ش��د يا خير، گفت: با من در 
ميان نگذاشته بودند و مطرح شدن اسم من نظر لطف اعضاي 
شورا بوده است.  همچنين مرتضي بانك مشاور رييس جمهور 
و دبي��ر شوراي عالي مناطق آزاد و ويژه اقتصادي، در نامه يي 
خطاب به ش��وراي  شهر تهران انصراف خ��ود را از حضور در 

فهرست كانديداهاي شهردار تهران اعلام كرد. 

افتتاحخط6مترو
تاپايانشهريور

سرپرس��ت شهرداري تهران از افتت��اح 10كيلومتر از خط 
6 مت��رو تا پايان شهريور خب��ر داد و تاكيد كرد كه تا انتخاب 
شهردار به وظيفه خود عمل مي كند.  به گزارش ايسنا سميع الله 
حسيني مكارم گف��ت: خط 6 مترو يكي از خطوط استراتژيك 
اس��ت ك��ه 32 كيلومت��ر دارد و با الح��اق 7.5كيلومتر مسير 
توسعه يي در جنوب اين خط، طول آن به 39.5كيلومتر مي رسد 
و يكي از خطوطي است كه در اقتصاد شهري و همچنين حمل 
و نق��ل م��ردم از اهميت ويژه يي برخوردار اس��ت.  وي با بيان 
اينك��ه اميدواريم فاز يك اين خط به طول 10كيلومتر تا پايان 
شهريورماه افتت��اح شود، اظهار كرد: مابقي خط 6 نيز تا پايان 
سال جاري به بهره برداري مي رسد و بر اساس برنامه ريزي هاي 
انج��ام شده تا حدود يك ميليون نف��ر مسافر به ظرفيت مترو 
اضافه مي شود. سرپرست شه��رداري تهران با بيان اينكه خط 
6مت��رو به طور كلي بيش از 90درص��د پيشرفت داشته است، 
گفت: عمليات سيويل انجام ش��ده و در حال حاضر در بخش 
تجهيزات مترو هستيم كه با تمهيدات اتخاذ شده معاون حمل 
و نقل قول داده اند كه تا پايان شهريور ماه اين مهم تكميل شود.  
وي با بيان اينكه يكي از مسائل اصلي در مترو تامين منابع مالي 
اس��ت، گفت: خوشبختانه با تمهيدات اخذ شده براي اين خط 

مترو تا پايان سال منابع تامين مي شود. 

فرودگاهياسوجتعطيلاست
پس از حادثه تلخ سقوط هواپيماي شركت آسمان در 
9 مايلي فرودگاه ياسوج، به نظر مي رسد كه در حال حاضر 
پروازها به اين فرودگاه متوقف شده است.  به گزارش ايسنا، 
در روز 29 بهمن م��اه سال 1396 ي��ك فروند هواپيماي 
ATR72 شركت هواپيمايي آسمان در نزديكي فرودگاه 
ياس��وج و در اثر برخورد به يكي از كوه هاي رشته كوه دنا 
سق��وط كرد و اين مساله ب��ه فوت تمام سرنشينان منجر 
ش��د.  در طول روزهايي كه گمانه زني ه��ا درباره علل اين 
حادثه ادامه داشت سخن از احتمال نبود سيستم راداري 
مجهز و مشكلات ايمني در فرودگاه ياسوج منتشر شد كه 
با پاسخ شركت فرودگاه هاي كشور همراه شد، اما همچنان 
در اين رابطه ابهام هايي وجود دارد.  هر چند ابهامي درباره 
عملكرد فرودگاه ياسوج انتشار نيافت، اما رصد وضعيت بازار 
صنعت هوايي ايران نشان مي دهد كه در حال حاضر هيچ 
پروازي به مقصد يا از مبدا فرودگاه ياسوج انجام نمي شود. 
در هي��چ يك از سامانه هاي اينترنتي فروش بليت هواپيما 
براي روزهاي آينده برنامه پروازي براي ياسوج وجود ندارد.  
آژانس ه��اي هواپيمايي معتقدن��د در صورتي كه مشكل 
خاصي در اي��ن رابطه وجود نداشته باش��د، احتمالا نبود 
تقاضاي پ��رواز عاملي براي توقف اي��ن پروازهاست. البته 
اگر درنظر بگيريم كه براي پرواز  اي تي آر به مقصد ياسوج 
محدوديت وجود داشته باشد عملا ناوگان ايران هواپيماي 
خاص��ي كه بتواند با ظرفيت مسافرپذي��ري پايين در اين 

محور فعاليت كند، دراختيار نخواهد داشت. 

ايرانشهر

گروهراهوشهرسازي
وزير راه و شهرسازي از احتمال انتقال يك ميليارد 
دلار از صندوق توسعه ملي به صندوق پس انداز مسكن 
يكم براي جبران كسري منابع اين صندوق خبر داد. 

عباس آخوندي در ديدار با اعضاي كميسيون عمران 
مجلس ب��ه بحث درب��اره تامين مسكن ب��راي طبقات 
متوس��ط و زير متوسط پرداخت و با اشاره به راهكارهاي 
موجود براي تحريك بخش تقاضاي مسكن گفت: روشي 
ك��ه من پيگيري ك��ردم اين بود كه به س��راغ پس انداز 
بروي��م. در اي��ن روش هر كس پس ان��داز كند بر مبناي 
آن تسهي��لات درياف��ت مي كند. پيش تر ك��ه در وزارت 
مسك��ن و شهرس��ازي فعال بودم نيز اي��ن اقدام صورت 
گرفت. هنگامي كه در سال 72 اين اقدام آغاز شد، تعداد 
پس اندازكنندگ��ان تقريبا 2000نفر بودن��د. اين رقم در 

سال 84 به 3ميليون نفر رسيد. 
به گزارش مهر، آخوندي افزود: در اين روش تلاش بر 
اين است كه قيمت تمام شده پول را براي بانك كاهش 
دهيم. فردي كه با استفاده از اين روش پس انداز مي كند 
ب��ه ازاي خواب پول، س��ود دريافت نمي كند بلكه امتياز 
تسهيلات مي گيرد. به اين ترتيب قيمت تمام شده پول 
براي بانك كاهش مي يابد و تنها به اندازه عمليات جاري 
آن مي شود.  وزير راه و شهرسازي سپس به تشريح ارقام 
مشاركت و سپرده گذاري مردم پرداخت و گفت: در اين 

3ساله تعداد پس اندازكننده ها بي��ش از 400هزار نفر و 
مي��زان سپرده بيش از 7هزارميلي��ارد تومان شده است.  
آخوندي با اشاره ب��ه اين نكته كه تنظيم بخش اقتصاد 
خرد يا اقتصاد خانوار يكي ديگر از ويژگي هاي اين اقدام 
است، افزود: نكته ديگر اين است كه دولت مي تواند يك 
برآورد دقيق از ميزان تقاضا داشته باشد. اكنون مي دانيم 
كه اين 400هزار نفر به دنبال خريد مسكن هستند چراكه 
به همين منظور پس ان��داز كرده اند.  وي ادامه داد: سال 
گذشت��ه در 250روز به صورت ميانگين هر روز 750نفر 
پس انداز كرده اند. امسال ميانگين پس اندازكننده ها بالاي 
روزي 1000نفر خواهد رفت و انتظار داريم كه در انتهاي 
س��ال تعداد پس اندازكننده ها از 600 هزار نفر عبور كند 
بنابراي��ن درحال سامان دادن به تقاضا هستيم. به گفته 
آخوندي، نرخ كنوني تسهيلات به صورت عمومي 9.5و 
در بافت فرسوده 8 درصد است و دولت تقليل نرخ سود 
عموم��ي ب��ه 8 و نرخ سود بافت فرسوده ب��ه 6 درصد را 
پيشنهاد داده است. درحال حاضر رييس جمهور با كاهش 
نرخ سود تسهي��لات بخش فرس��وده موافقت كرده كه 
اين تصميم بعد از عب��ور از مراحل شوراي پول و اعتبار 
عملي خواهد شد.  وزير راه و شهرسازي با اشاره به اينكه 
ميزان تسهيلات ساخت و خريد براي يك زوج در تهران 
160ميليون تومان است، گفت: نسبت وام به ارزش ملك 
از 7 ب��ه 45 ت��ا 50 درصد افزايش يافت��ه است بنابراين 

متقاضي توانمند شده و مي توان��د با توان بيشتري وارد 
بازار شود. اين رق��م براي زوج ها در شهرهاي بزرگ غير 
از ته��ران 120ميليون تومان و در شهرهاي كوچك 80 
ميلي��ون تومان است. در شهرهاي كوچك يك آپارتمان 
متوسط با قيمت��ي نزديك به 110تا 120ميليون تومان 
معامله مي شود بنابراين 80 ميليون تومان تسهيلات رقم 
بسي��ار بالايي به حساب مي آيد و نسب��ت وام به قيمت 
بسيار ارزشمند است. از سوي ديگر با توجه به اينكه سود 
پايي��ن است، تسهيلات ارزان قيم��ت به شمار مي رود و 

مقدار اقساط كاهش پيدا مي كند. 

پيشنهادسپردهگذاريدولت
آخوندي بزرگ ترين مشكل اين مدل را امكان پيشي 
گرفتن ميزان تعهدات دولت از ميزان پس انداز دانست 
و افزود: اين مساله مي تواند پاشنه آشيل اين مدل باشد. 
ب��راي رفع اين مشكل به رييس جمه��ور پيشنهاد داده 
شد كه دولت از محل صندوق توسعه ملي يك ميليارد 
دلار در بانك عامل بخ��ش مسكن سپرده گذاري كند.  
وي ادام��ه داد: البته قانون 3 روش براي حل اين مساله 
پيش بين��ي كرده است. سپرده گ��ذاري صندوق توسعه 
ملي، افزايش سرمايه بانك عامل بخش مسكن يا انتشار 
اوراق مشارك��ت با نرخ 2درصد. اين اوراق براي استفاده 
توسط بانك ها و ارائ��ه به بانك مركزي به جاي سپرده 

قانوني پيش بيني شده است البته بانك مركزي با اجراي 
اين قانون موافق نيست. 

تمركزبربهسازيبافتفرسوده
وزي��ر راه و شهرسازي سياست گذاري براي بازسازي 
باف��ت فرسوده را از ديگر اولويت ه��اي دولت برشمرد و 
گفت: درياف��ت تسهيلات در اين بخ��ش سال گذشته 
30درصد رشد داشته است. سود اين تسهيلات 8درصد 
اس��ت كه نسبت به همه تسهي��لات ديگر ارزان تر است 
بنابراي��ن بسي��اري به سم��ت دريافت اي��ن تسهيلات 
متماي��ل مي شوند. به اين صورت دول��ت ابزاري را براي 
سياست گ��ذاري در بخش فرسوده نيز ب��ه دست آورده 
است.  آخوندي با اشاره به اينكه كساني كه ساكن بافت 
فرس��وده هستند نيز مي توانند تسهيلات ويژه ساخت و 
بازسازي دريافت كنند، اظهار كرد: رييس جمهور گفته 
دولت حاضر اس��ت 1000ميليارد تومان در بانك عامل 
بخش مسك��ن سپرده گذاري كند. بان��ك عامل بخش 
مسكن نيز وع��ده داده دو برابر سپرده دولت تسهيلات 
دو سال��ه ساخت را به سازن��ده در بخش فرسوده نصف 
قيمت مصوب شوراي پول و اعتبار پرداخت كند. اقساط 
ماهانه اين تسهيلات اگر 100ميليون تومان باشد با سود 
6 درص��د و در مدت 12سال كمت��ر از 900هزار تومان 
خواهد ش��د.  وي ادامه داد: وقتي ما مي گوييم بهسازي 

بافت فرسوده، منظ��ور همين مناطق پايين شهر است. 
بي��ش از 4.5ميليون نف��ر از مردم ته��ران در اين بافت 
زندگي مي كنن��د و جامعه هدف ما نيز همين بخش از 
مردم هستند.  آخوندي همچنين به تصويب ماده 9 در 
مجلس شوراي اسلامي اشاره كرد و گفت: مجلس ماده 
قانوني بسيار مناسبي را به نام ماده 9 تصويب كرده است. 
طبق اي��ن ماده زمين هاي بي سن��د در بافت فرسوده و 
مناطق حاشيه نشين با حكم قاضي و اوسط سازمان ثبت 
سند دار مي شوند. اين ماده تاكنون اجرا نشده بود. اكنون 
با قوه قضاييه هماهنگ شده و براي هر 30 استان قاضي 

تعيين شده است. اين ماده به زودي اجرايي مي شود. 

رفتارآخونديمستبدانهاست!
درحال��ي كه روز گذشت��ه كميسيون عمران مجلس 
ميزبان جلسه بررسي بخشنامه هاي چالش برانگيز وزير راه 
و شهرسازي در رابطه با منع اشتغال به كار كارمندان دولت 
در امور مهندسي ساختمان بود، مشاور رييس جمهوري 
رفتار آخوندي را مستبدانه عن��وان كرد. اكبر تركان كه 
زماني رييس ش��وراي مركزي نظام مهندسي بود، رفتار 
آخون��دي درخص��وص سازمان مهندس��ي ساختمان را 
ناش��ي از ناراحت��ي وي بابت استيضاح ش��دن دانست و 
گفت:»آخوندي به دلي��ل ناراحتي از قضيه استيضاح به 
جان سازمان نظام مهندسي افتاده است درحالي كه بايد 
ب��ه آخوندي بگوييم ما مقص��ر استيضاح نيستيم و ما را 
تنبيه نكنيد.« وي اين را هم گفت كه متاسفانه آخوندي 
طب��ق راي خود ب��ه صورت استب��دادي عمل مي كند و 
درص��دد است ت��ا مستبدانه راي خ��ود را حاكم كند اما 
چنين برخورد مستبدانه يي از او بعيد است و انتظار ما از 

آخوندي اهميت دادن به نظرات ديگران است. 

تخليهوبارگيريبيشاز11ميليونتنكالادربنادر
فروردي��ن ماه امسال بيش از 11 ميليون تن كالاي نفتي 
و غيرنفت��ي در بنادر تجاري كشور تخليه و بارگيري شد كه 

نسبت به فروردين 96 روند آن رو به رشد بود. 
براس��اس آمار سازمان بن��ادر و دريان��وردي، در اين ماه 
مي��زان تخليه و بارگيري كالاهاي فله خشك در بنادر كشور 
3 ميلي��ون و 300 هزار تن بود كه در مقايسه با مدت مشابه 
س��ال گذشت��ه 9.1درصد افزايش نش��ان مي دهد.  در مدت 
ياد شده مي��زان تخليه و بارگيري كالاهاي عمومي از جمله 
گن��دم، ذرت، شكر يا م��واد معدني در بن��ادر كشور به يك 
ميليون و 700 هزار تن رسيد كه در مقايسه با فروردين ماه 
س��ال 96 بيش از 6.2درصد رشد داشته است.  در نخستين 
ماه سال 97 در مجموع 3 ميليون و 400هزار تن كالاي نفتي 
در بنادر كشور تخليه و بارگيري شد كه در مقايسه با فروردين 
م��اه سال گذشته كه 3 ميليون و 500 ه��زار تن بوده بيش از 
2.9درصد افزايش داشت��ه است.   در پايان فروردين ماه سال 
جاري تخليه و بارگي��ري كالاهاي فله مايع در بنادر تجاري 
كش��ور به بي��ش از 400هزار تن رسيد ك��ه نسبت به مدت 

مشابه سال گذشته اندكي تفاوت داشت. 

وقوع۴۵۷سانحههواييدر۲۰1۲تا۲۰16
سازمان جهان��ي هوانوردي آم��ار سوانح هواي��ي مسافري 
را منتش��ر ك��رد ك��ه  ت��ا 2016  فاصل��ه 2012   دني��ا در 
457 سانحه هوايي رخ داده كه 41 سانحه مرگبار بوده و سهم 
ايران 3 سانحه هوايي با يك فقره حادثه مرگبار بوده است.  به 
گ��زارش مهر، از سازمان جهاني هوانوردي )ايكائو( در تازه ترين 
آم��ار ارائه شده از سوي بخش ايمني اين سازمان، تعداد سوانح 

هوايي و همچنين سوانح هوايي مرگبار براي پروازهاي تجاري 
)مسافري( و برنامه يي شركت هاي هواپيمايي دنيا طي سال هاي 
2012 تا 2016 را به تفكيك اعلام كرد.  براساس اين گزارش، 
در سال 2012 تعداد 98 سانحه هوايي در دنيا رخ داده كه 11 
فقره از اين سوانح مرگبار بوده است.  همچنين در سال 2013 
سوان��ح هوايي 90 فقره بوده كه تنها 9 سانحه آن مرگبار بوده 
است.  در س��ال 2014 نيز اگرچه مجددا تعداد سوانح افزايش 
يافته و به 97 فقره رسيد، اما سوانح مرگبار هوايي در اين سال 
ب��ه 8 سانحه كاهش يافته است.  در سال 2015 سوانح هوايي 
جهان به 92 فقره مي رسد كه تنها 6 فقره آن مرگبار بوده است.  
در س��ال 2016 تعداد سوانح هوايي به شدت كاهش يافته و به 
رق��م 75 سانحه مي رسد كه 7 فق��ره از آن مرگبار بوده است.  
در اي��ن بازه زماني در ايران 3 سانحه هوايي شامل يك سانحه 

مرگبار و 2 سانحه بدون تلفات رخ داده است. 

كمبودعرضهمسكنبرايمتقاضيانواقعي؟
حسام عقباي��ي نايب رييس اتحاديه مشاوران املاك، با بيان 
اينكه در تابستان قيمت مسك��ن در حد تورم افزايش مي يابد، 
گف��ت: با كمبود عرضه مسكن براي متقاضي��ان واقعي در بازار 
مواجه هستيم. عقبايي در حالي از كمبود مسكن سخن به ميان 
آورده اس��ت كه آمارها حاكي از وج��ود 500 تا 600 هزار واحد 
مسكون��ي خال��ي در تهران است. اگرچه بخش��ي از اين املاك 
در مناط��ق شمالي تهران واقع ش��ده و واحدهاي لوكس تلقي 
مي شوند، اما بنا به گفته مسوولان دولتي حدود 100 هزار واحد 
خال��ي تنها در منطقه 22 تهران قرار دارد. همچنين بخش هاي 
قابل توجهي از واحدهاي مسكوني در شهرهاي پرند و پرديس نيز 

به دليل نبود زيرساخت شهري خالي از سكنه هستند. 

عقبايي در گفت وگو با ايلنا اف��زود: اين روند را در سال هاي 
رك��ود بين سال هاي 92 تا 95 هم شاهد بوديم كه از جو رواني 
بازار به دليل ورود به سال جديد و تغيير قيمت ها نشأت مي گيرد.  
نايب ريي��س اتحاديه مشاوران املاك با اش��اره به وضعيت بازار 
مسكن در تابستان اظهار كرد: حجم معاملات در بازار مسكن در 
سه ماهه دوم سال افزايش خواهد يافت و به دنبال آن با افزايش 
قيمت مسكن در حد تورم مواجه خواهيم شد.  عقبايي گفت: به 
دلي��ل اينكه افزايش قيمت اصلي در بهمن ماه سال گذشته رخ 
داده است در تابستان امسال افزايش قيمت در حد تورم خواهد 
ب��ود و در شهرهاي كوچك هم اي��ن افزايش قيمت پيش بيني 
نمي ش��ود.  او با تاكيد بر اينكه با كمبود عرضه مواجه هستيم، 
ادامه داد: مشكل بازار مسكن كشور اين است كه با كمبود عرضه 
متناس��ب با نياز واقعي كشور مواجه هستيم و متاسفانه مسكن 

كافي براي متقاضيان واقعي بازار وجود ندارد. 
نايب ريي��س اتحاديه مشاوران املاك ب��ا بيان اينكه شروط 
محدود كنن��ده صندوق پس انداز يكم شرايط ب��ازار را سخت تر 
ك��رده است، گف��ت: در حال حاضر با سررسي��د وام هاي خريد 
مسك��ن قدرت خريد مردم به وي��ژه دهك هاي متوسط افزايش 
يافته البته اين قدرت خريد متناسب با خريد خانه هاي كم متراژ 
اس��ت اما شرط تعلق وام به خانه هاي زير 15 سال باعث كمبود 
عرضه در بازار و افزايش قيمت خانه هاي مشمول اين شرط شده 
اس��ت.  عقبايي با بيان اينكه دولت باي��د هر چه سريع شروط 
محدود كنن��ده را حذف كند، گفت: يكي ديگ��ر از شرايط ارائه 
تسهي��لات و ارائه اوراق، هزين��ه بالاي خريد اي��ن اوراق است 
به طوري كه يك پنجم ارزش اين اوراق بايد صرف خريد آن شود 
ك��ه در هيچ جاي دنيا چنين چي��زي وجود ندارد و اين به نگاه 

سودجويانه و رويكرد تجاري بانك ها برمي گردد. 

عوارضجايگزيننقلوانتقالاملاكابطالشد
اخذ عوارض نق��ل و انتقال املاك توسط شهرداري ها در 
شهرهاي مختلف پيش تر از سوي ديوان عدالت اداري باطل 
شده بود و مجدد با تغيير نام و تحت عنوان عوارض »صدور 
پاسخ استعلام واگ��ذاري«  دريافت مي شد كه اين بار هم در 

هيات عمومي ديوان عدالت اداري باطل شد. 
ب��ه گزارش ايسنا به دنبال شكاي��ت سازمان بازرسي كل 
كش��ور از شوراي اسلام��ي شهر شي��راز و درخواست ابطال 
مصوب��ه شم��اره 95/6767 م��ورخ 1 /12 /95 در خصوص 
هزينه هاي مربوط به به��اي خدمات صدور و پاسخ استعلام 
واگ��ذاري ام��لاك و واحدهاي تج��اري از متقاضيان، هيات 
عموم��ي ديوان عدالت اداري پ��س از بحث و بررسي در اين 
م��ورد مقرر كرد: با توج��ه به اينك��ه در آراي متعدد هيات 
عموم��ي وضع عوارض براي نقل و انتق��ال املاك مسكوني، 
تج��اري، سرقفل��ي و غي��ره در مصوبات شوراه��اي اسلامي 
شهره��ا مغاير قانون و خارج از ح��دود اختيارات تشخيص و 
ابط��ال شده اند و با تغيير عنوان اخذ وجه براي نقل و انتقال 
تحت عنوان بهاي خدمات »صدور پاسخ استعلام واگذاري« 
تج��اري، مسكوني و سرقفلي و غيره ماهيت موضوع را عوض 
نمي كند، بنابراين اخذ وجه تحت عنوان بهاي خدمات صدور 
پاس��خ استعلام واگذاري در مصوبه م��ورد شكايت به دلايل 
من��درج در راي شم��اره 243 هيات عموم��ي ديوان عدالت 
اداري و ب��ه جهت اينكه در نقل و انتقال، شهرداري خدمات 
مستقيمي به مالك��ان ارائه نمي كند تا مشمول بند 26 ماده 
71 قانون تشكيلات، وظاي��ف و اختيارات شوراهاي اسلامي 
شهر ش��ود، مغاير قانون و خارج از ح��دود اختيارات بوده و 

ابطال مي شود. 

آخونديدرنشستمشتركباكميسيونعمرانمجلسازارائهيكپيشنهادبهروحانيخبرداد
برداشتيكميليارددلاريازصندوقتوسعهبرايمسكنيكم
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صنعت، معدن و تجارت14
اخبار

 طي يك گزارش پژوهشي آثار برجام
بر بخش صنعت، معدن و تجارت تحليل شد

تصوير صنعت در پسابرجام
تعادل|

كمتر از س��ه هفت��ه آينده، سرنوش��ت برجام به 
عن��وان بزرگ ترين دس��تاورد يا ش��ايد بزرگ ترين 
شكس��ت دول��ت حس��ن روحاني مش��خص خواهد 
ش��د. قرار اس��ت دونالد ترامپ رييس جمهور امريكا 
در روز 22 ارديبهش��ت م��اه در م��ورد پايبن��دي يا 
عدم پايبندي اين كش��ور به مف��اد برجام اظهارنظر 
كند. با اين همه بس��ياري از مخالفان داخلي برجام 
بس��يار پيش از س��ر رس��يدن اين موع��د برجام را 
فرزندي مي دانس��تند كه مرده به دنيا آمده اس��ت. 
ام��ا آيا برجام به راس��تي فايده يي ه��م براي اقتصاد 
و ب��ه ويژه بخش صنعت و معدن به عنوان پيش��ران 
توسعه كش��ور داشته اس��ت؟ موسس��ه مطالعات و 
پژوهش هاي بازرگاني، طي پژوهش��ي به تحليل آثار 
برجام ب��ر بخش صنعت، معدن و تج��ارت پرداخته 
است. نتايج اين تحليل نشان مي دهد، اجراي برجام 
واقعا آثار مثبتي ب��ر وضعيت بخش صنعت و معدن 
)به ط��ور خاص( و اقتصاد ايران )به طور عام( بر جاي 
گذاشته است. بر اس��اس اين گزارش پس از اجراي 
برج��ام 6 متغير »اش��تغال صنعت��ي«، »مجوزهاي 
تاس��يس«، »مجوزهاي بهره ب��رداري«، »پروانه هاي 
اكتش��اف معدني«، »صادرات صنعتي و پتروشيمي« 
و »كالاهاي سرمايه يي -ارزشي« شاهد رشد بوده اند. 

 تحريم ها با اقتصاد ايران چه كردند؟
اعم��ال تحريم ها عليه ايران قدمت ديرينه دارد و 
پس از پيروزي انقلاب اسلامي به طور مستمر وجود 
داشته است، اما دامنه فشارهاي ناشي از تحريم هاي 
مرتبط با برنامه هسته يي ايران به نحو قابل مقايسه يي 
متفاوت بوده اس��ت. وجه اصلي تفاوت ميان اين دو 
گ��روه تحريم ها )قبل و پس از س��ال 1389( را نيز 
مي ت��وان در دامن��ه بخش ه��اي اقتص��ادي هدف و 
همچنين كش��ورهاي مشاركت كننده دانست. به طور 
دقيق ت��ر تحريم هاي پيش از س��ال 1389 عمدتا بر 
بخش خاصي از صنعت كشور )مانند سرمايه گذاري 
بر صنعت نفت يا خريد هواپيما و غيره( متمركز بود؛ 
ضمن اينكه اجماع جهاني بر اجراي تحريم ها وجود 
نداش��ته و معمولا اي��ن تحريم ها تنها توس��ط چند 
كش��ور خاص با ش��دت و جديت اجرا مي شد. براي 
نمون��ه قانون تحريم س��رمايه گذاري در صنعت نفت 
ايران )معروف به داماتو( به تناوب توسط شركت هاي 
اروپاي��ي نادي��ده گرفته ش��د. اما اي��ن تحريم هاي 
همه جانبه چ��ه اثري بر اقتصاد كش��ور و به ويژه بر 

بخش صنعت كشور بر جاي گذاشتند؟
اثر تحريم هاي اعمال ش��ده بيشتر بر بخش هايي 
از اقتصاد و صنعت كش��ور هويداس��ت كه مرتبط با 
تبادلات خارجي )ورود نهاده و خروج محصول( است. 
با اين حال ش��دت ورود اين آثار بر صنايع نامتقارن 
است. به طور دقيق تر برحسب آنكه فعاليت مورد نظر 
چه ميزان وابس��تگي به واردات مواد اوليه، كالاهاي 
واس��طه يي و ماش��ين آلات و تجهيزات داشته باشد؛ 
همچنين در بخش درآمده��اي فروش تا چه ميزان 
از ظرفي��ت خود را به بازاره��اي صادراتي اختصاص 
داده باشد، متفاوت اس��ت. البته، دامنه آثار وارده به 
اينجا ختم نمي ش��ود، بلكه برخ��ي آثار نيز همچون 
افزايش ريسك سياس��ي و اقتصادي سرمايه گذاري 
در اقتصاد يا ممنوعيت هاي سرمايه گذاري در صنايع 
هدف تحريم ها نيز وجود داش��ته است كه از مجراي 
س��رمايه گذاري هاي متوقف شده يا به انجام نرسيده 
و آث��ار اقتصادي خود را در هم��ان زمان و حتي در 

دوره هاي بعد با تاخير بر اقتصاد وارد كرده است. 
ب��ه اين ترتيب بس��ياري از توليدكنندگان معتبر 
بين الملل��ي ارتب��اط خ��ود را با بخش تولي��د ايران 
قط��ع كردند كه اين امر ضم��ن تاثيرگذاري بر توان 
پش��تيباني زيرس��اخت هاي انرژي و لجس��تيكي بر 
تامين اقلام سرمايه يي، كيفيت آنها و مواردي مانند 
اين اثر نامطلوب داشته است. بديهي است دامنه اين 
تاثيرات نامطلوب نه تنها در سال هاي قطع همكاري، 
بلكه طي س��ال هاي بعد نيز ب��ر بدنه صنعت، معدن 
و تجارت كشور وارد ش��ده است. از جمله مهم ترين 
ش��ركت هاي بين المللي ك��ه اقتصاد اي��ران را ترك 
كردند، مي توان به شركت خودروسازي ژاپني تويوتا 
و نيز شركت هاي خودروسازي كره يي كيا و هيونداي 
اشاره كرد. شركت آلماني »تيسن كروپ« به عنوان 
يكي از بزرگ ترين شركت هاي توليدكننده فولاد در 
جهان نيز به دنبال اعمال تحريم هاي گسترده جهاني 
از مبادله با ايران دس��ت كشيد. نكته ديگر آنكه آثار 
تحريم ها ب��ر عملكرد بخش صنعت، معدن و تجارت 
)به عن��وان يكي از مهم ترين بخش ه��اي اقتصاد در 
راستاي دس��تيابي به اهداف توس��عه صنعتي( تنها 
در م��واردي كه به صورت مس��تقيم ب��ر هزينه هاي 

اي��ن بخش و قدرت درآمدزايي آن وارد ش��ده، نبايد 
محدود ش��ود. بلكه آثار غيرمستقيمي كه از مجراي 
تغيي��ر درآمدهاي كلان بر عملك��رد اين بخش وارد 

شده است نيز بايد در نظر گرفته شود. 

 اثر تحريم ها بر بخش صنعت
اكنون اين پرسش به ميان مي آيد كه تحريم ها چه 
آثار مستقيم و غيرمستقيمي بر بخش صنعت و معدن 
كش��ور بر جاي گذاشتند؟ با توجه به تشديد تحريم ها 
از سال 1390 و اجرايي شدن برجام در دي ماه 1394 
مي توان به بررس��ي عملك��رد بخش صنعت و معدن و 
رش��ته فعاليت هاي صنعتي منتخب در مواجهه با اين 
اتفاقات پرداخت. بررس��ي ها نشان مي دهد، با تشديد 
تحريم ه��ا كاه��ش قابل توجه��ي در حج��م توليد و 
صادرات، س��رمايه گذاري و ساير متغيرهاي واقعي اين 
بخش رخ داده اس��ت. در بخش متغيرهاي قيمتي نيز 
افزايش قابل توجهي در هزينه هاي توليدي و س��طح 
عمومي قيمت ها طي دوره مورد بررس��ي قابل رديابي 
است. به طوري  كه از سال 1390 بسياري از متغيرهاي 
عملك��رد صنعتي، معدني و تج��اري اين بخش با افت 
قاب��ل توجه همراه بوده به نح��وي كه علي رغم مثبت 
بودن رش��د صنعت و معدن در س��ال 1390 در سال 
1391 كاه��ش قاب��ل توج��ه رش��د در بخش صنعت 
و مع��دن و اف��ت قابل توج��ه 43درص��دي در تعداد 
پروانه ه��اي بهره برداري ك��ه بر كاه��ش انگيزه براي 
س��رمايه گذاري صنعتي دلال��ت دارد و همچنين افت 
9.3درصدي در شاخص توليد كارگاه هاي صنعتي كه 
همه اين موارد حاكي از ش��دت يافت��ن آثار تحريم ها 
بر صنعت كش��ور اس��ت. همچنين طي سال 1391 و 
1392 هزينه ه��اي عملك��رد بخش صنعت��ي از منظر 
ش��اخص قيمت هاي توليدكننده و س��اخت نيز دچار 

افزايش شديدي بوده است. 
رش��د منفي ش��اخص تولي��د كارگاه ه��اي بزرگ 
صنعتي در س��ال 1391 به خوبي در بررسي تغييرات 
توليد محصولات منتخب صنعتي مش��اهده مي شود. 
در بخ��ش تولي��دات صنعتي منتخب نيز بس��ياري از 
كالاهاي صنعتي مانند انواع »خودرو سواري، اتوبوس و 
ميني بوس، وانت، كاغذ و...« با كاهش در توليد روبه رو 
ش��دند. به عنوان نمونه توليد خودروهاي س��واري در 
كشور در س��ال 1391 در قياس با سال 1390 شاهد 
افتي معادل 44.5درصد ب��وده و افت توليد اتوبوس و 
ميني بوس نيز در همين بازه زماني به حدود 81 درصد 
رسيده اس��ت. در واقع عدم دسترس��ي به درآمدهاي 
ارزي و مش��كل در تامين ارز براي نهاده هاي وارداتي 
و عدم امكان اجراي مبادلات بانكي از طريق اعتبارات 
اسنادي موجبات كاهش واردات كالاهاي واسطه يي و 
در نتيجه گراني مواد اوليه را به دنبال داش��ت كه اين 
امر به انضمام مشكل تامين نقدنيگي، كاهش توليد را 

در بسياري از كالاهاي صنعتي در پي داشت. 
آث��ار تحريم هاي اقتصادي بر بخش صنعتي را بايد 
از مج��راي تغيي��رات متغيره��اي كلان و متغيرهاي 
ناظ��ر ب��ر فضاي كس��ب و كار نيز مورد بررس��ي قرار 
داد. در واق��ع آث��ار تغييرات اين متغيره��ا را مي توان 
بر انگيزه س��رمايه گذاري هاي جديد، هزينه هاي انجام 
س��رمايه گذاري، ق��درت خريد بازار داخل��ي و... مورد 
بررس��ي قرار داد. بر اين اس��اس اقتصاد اي��ران بر اثر 
تحريم ها ش��اهد كاه��ش قابل توج��ه در درآمد ملي 
ب��ود كه اوج آن در س��ال 1390 و 1391، با تش��ديد 
تحريم ها و شوك ارزي اين سال صورت گرفت، اين امر 
تاثير مس��تقيم بر قدرت خريد و تقاضاي داخلي افراد 
داشت. در همين ارتباط رشد متوسط 22.8 درصدي 
ش��اخص قيمت ه��اي مصرف كننده ظ��رف يك دوره 
پنج س��اله )1390 تا 1394( ب��ه خوبي گوياي كاهش 
ق��درت خريد افراد و كاهش تقاضاي موثر در بازارهاي 
داخلي طي اين دوران اس��ت. به عنوان نمونه يي ديگر 
در همين بازه زماني، رش��د ارزش واردات س��رمايه يي 
عمدتا روند كاهش��ي داش��ته و در سال 1391 نسبت 
به س��ال 1390، شاهد افت 28.8 درصدي بوده است. 
رش��د ارزش دلار بر حسب ريال نيز در اين دوره چهار 
س��اله بر توانايي خريد مصرف كنن��دگان داخلي تاثير 
گذاش��ته و در واقع قدرت خريد را از آنها س��لب كرده 
اس��ت. تنها در سال 1391، ارزش دلار بر حسب ريال 

رشدي معادل 116.5 درصد داشته است. 
علاوه بر مش��كلات هزينه يي، فضاي كس��ب و كار 
ني��ز طي اي��ن دوران با افت قابل توجه��ي مواجه بود. 
بررس��ي رتبه اي��ران از ميان 144 كش��ور در رابطه با 
شاخص رقابت پذيري حاكي از افت شديد جايگاه اين 
كش��ور ظرف مدت يك س��ال )از 62 در سال 1390 
به 66 در س��ال 1391( اس��ت. همچنين در رابطه با 
شاخص س��هولت انجام كس��ب و كار نيز افت جايگاه 
كش��ور طي دوره مش��ابه از 140 ب��ه 144 )در ميان 

185 كش��ور( قابل تبيين است. در واقع، فضاي كسب 
و كار و قدرت رقابت پذيري كشور ظرف مدت يك سال 
به ش��دت تضعيف ش��د. افزايش هزينه هاي عملياتي و 
نامناس��ب شدن فضاي كسب  و كار جملگي زمينه ساز 
شرايطي ش��دند كه طي آن انگيزه هاي سرمايه گذاري 
در بخش هاي مولد اقتصاد )مشتمل بر بخش صنعت( 
كاه��ش ش��ديد 31درص��دي را تجربه كردن��د. اين 
كاه��ش در هر دو بخ��ش تجهيزات )ك��ه ارتقا دهنده 
عملك��رد مكانيزه در بخش توليد اس��ت( و همچنين 
بخش س��اختمان )كه متقاضي بزرگ ساير بخش هاي 
اقتصادي به ويژه بخش هاي صنعتي اس��ت( به خوبي 
مشخص است. علاوه بر اين، كاهش سرمايه گذاري در 
كنار افزايش قيمت ها به شروع ركود تورمي در اقتصاد 
كش��ور منجر ش��د، پديده يي كه آثار خود را در سال 

1392 به وضوح نمايان كرد. 

 برجام چه كرد؟
ب��راي بررس��ي كم��ي آثار برج��ام ب��ر متغيرهاي 
اقتص��ادي، مقايس��ه يي از وضعي��ت عملك��رد برخي 
متغيرهاي منتخ��ب اقتصادي طي دوره 8 ماه منتهي 
به آبان س��ال 95 در مقايس��ه با مدت مشابه سال 94 
به انجام رس��يده است. بر اين اس��اس، پس از اجرايي 
ش��دن برجام از بهمن 1394، ميزان صادرات صنعتي 
و پتروشيمي كشور در 8 ماهه اول سال 95 نسبت به 
مدت مش��ابه س��ال 94 به 23.4 ميليارد دلار رسيده 
كه 2.7درصد نس��بت به 8 ماه قبل از اجرايي ش��دن 

برجام افزايش نش��ان مي دهد. علاوه ب��ر اين از منظر 
تاثيرگذاري بر توليد صنعتي، مقايسه واردات كالاهاي 
س��رماي هاي و واس��طه يي نيز در اين مدت حاكي از 
افزاي��ش 7درصدي كالاهاي س��رمايه يي به كش��ور و 
همچنين جبران كاهش واردات كالاهاي واسطه يي به 
ميزان قابل توجهي نس��بت به دوره قب��ل از برجام در 

كشور شده است. 
رش��د مثبت مجوزهاي تاسيس در 8 ماهه منتهي 
به آبان ماه سال 95 نس��بت به مدت مشابه سال قبل 
از اجرايي شدن برجام و همچنين پروانه هاي اكتشاف 
معدن باتوجه به منفي بودن اين ارقام در 8 ماهه قبل 

از عملي شدن برجام قابل توجه است. 
مثبت ش��دن رش��د بهاي توليد كنن��ده در بخش 
ساخت به ميزان 3.9درصد، بر خروج صنعت از شرايط 
ركودي و تحريك صنايع به توليد بيش��تر دلالت دارد. 
مقايس��ه ارقام توليد محص��ولات منتخب صنعتي نيز 
نش��ان دهنده بهبود عملكرد توليد در 8 ماهه نخست 
سال 95 نس��بت به مدت مشابه سال قبل است و جز 
سيمان و محصولات فولادي كه البته شاهد تخفيف در 
رشد منفي بوده اند، ساير محصولات رشد مثبتي را در 

توليد تجربه كرده اند. 
مقايسه روند متغيرهاي كلان اقتصادي طي اين 
مدت نيز نش��ان مي دهد اين متغيرها از فصل س��وم 
س��ال 1394، همزمان با اجرايي شدن برجام بهبود 
يافته اند. بهبود رش��د اقتص��ادي از 2درصد در فصل 
س��وم س��ال 1394 به 8.3درصد در فصل دوم سال 

1395، كاهش رشد منفي س��رمايه گذاري از منفي 
17درصد به منفي 9.3درصد و كاهش رش��د منفي 
واردات از منف��ي 26درص��د به منف��ي 13درصد از 
مهم ترين تغييرات حاصل��ه در متغيرهاي كلان بعد 

از عملي شدن برجام بوده است. 
ب��ا اين همه، اجراي برج��ام در مقام يك قرارداد 
بين المللي، خارج از اشكال هم نبوده است. مشكلات 
عمده اجراي برجام را مي توان به اين ش��رح فهرست 
كرد: »عدم وجود يكپارچگي ميان بدنه حاكميتي و 
دولت در پيشبرد اهداف برجام«، »ساختار اقتصادي 
شبه انحصاري كه در نتيجه سيطره شبه دولتي ها بر 
بخش هاي كليدي اقتصاد شكل گرفته و انگيزه ورود 
س��رمايه گذار داخلي و خارجي را كاهش مي دهد«، 
»ضعف زيرس��اخت هاي پش��تيبان س��رمايه گذاري 
در ه��ر دو بخ��ش نرم اف��زاري و س��خت افزاري كه 
خود عام��ل ديگري اس��ت كه بر انگيزه ه��اي ورود 
س��رمايه گذاران تاثير مي گذارد«، »اشكالات قانوني 
ناظر بر مشوق هاي سرمايه گذاري خارجي كه فضاي 
عمل س��رمايه گذاران را با ابهام همراه مي س��ازد.«، 
»تل��ه درآم��دي پايين حاصل از اس��تمرار ش��رايط 
ركود صنعتي طي س��ال هاي تحريم كه ظرف دوره 
كوتاه قابل رفع نيس��ت.« اين نكته نيز بديهي است 
تا زماني كه اين ش��رايط به طور كامل مرتفع نشود، 
امكان بهره مندي از پتانس��يل هاي اندازه بازار داخلي 
ب��ه نحو كامل ممكن نيس��ت و اين خ��ود بر انگيزه 

سرمايه گذاران تاثير مي گذارد.

تعادل| 
در پي تنش هاي ارزي كه در ابتداي س��ال 97 در كش��ور ش��كل 
گرف��ت، ط��ي مصوبه فروردين ماه س��ال جاري كه از س��وي معاون 
اول رييس جمه��ور، نرخ ارز 4200 تومان اعلام ش��د. با ابلاغ چنين 
مصوبه يي، يكي از دغدغه هاي مهم اين بود كه تك نرخي شدن و ثبات 
ارز چه اثري بر صادرات و واردات مي تواند داش��ته باشد و كدام روش 
براي تجارت خارجي كشور مناسب است. در همين راستا، معاون اول 
رييس جمهور در ش��يوه نامه يي 12 بندي، شيوه فروش ارز حاصل از 
صادرات را ابلاغ و براي 95درصد ارز حاصل از صادرات صادركنندگان 
تعيين تكليف كرد )مش��روح اين بخشنامه در صفحه 4 آمده است(. 
در اين ش��يوه نامه صادركنندگان مكلف شده اند ظرف 6 ماه از تاريخ 
ص��دور پروانه صادراتي گمركي، 95درصد ارز حاصل از صادرات خود 
را به يكي از اين اش��كال يا تركيبي از آنها اس��تفاده كنند؛ واردات در 
مقابل ص��ادرات، پرداخت بدهي ارزي خود، ف��روش ارز به بانك ها و 
صرافي ه��اي مجاز و س��پرده گذاري نزد بانك ه��ا. همچنين 5درصد 
باقي مان��ده براي تامين هزينه هايي از قبيل: بازاريابي، تبليغات، دفاتر 
خارج از كشور دراختيار صادركننده خواهد بود. براساس اين ابلاغيه، 
مصاديق بازگش��ت ارز حاصل از صادرات بيش از 6 ماه توسط وزارت 

صنعت تعيين خواهد ش��د و دس��تورالعمل اجرايي آن توسط وزارت 
صنع��ت، وزارت اقتصاد و بانك مركزي بايد تدوين ش��ود. در همين 
راستا، مهم ترين مباحث اين بخش��نامه ارزي در نشست رييس كل 
سازمان توسعه تجارت ايران، با بيش از صد نفر از صادركنندگان نمونه 

و فعالان عرصه تجارت كشور مورد بررسي قرار گرفت. 
به گ��زارش پاي��گاه خبري س��ازمان توس��عه تج��ارت، مجتبي 
خسروتاج درخصوص تغييراتي كه در نظام وارداتي كشور و همچنين 
 سياس��ت هاي صادرات غيرنفتي باتوجه به سياست هاي جديد ارزي 
او  ك��رد.  صحب��ت  اس��ت،  صادركنن��دگان  روي   پي��ش 
با اشاره به بخشنامه جديد ارزي دولت، عنوان كرد: در اين بخشنامه 
تعهدات و مسووليت هايي كه متوجه فعالان اقتصادي در امر صادرات 
اس��ت و همچنين روش هاي مختلفي كه مي توانند در استفاده از ارز 
صادراتي استفاده كنند، تشريح شده است. او با تبيين تجارت خارجي 
كشور در س��ال 96 گفت: در ابتداي سال گذشته استراتژي سازمان 
توس��عه تجارت ايران براس��اس نظرات بخش خصوصي و تش��كل ها 
تدوي��ن ش��د و پرونده ص��ادرات غيرنفتي با رش��د 6.5درصد و رقم 
47ميليارد دلار بسته شد. خسروتاج افزود: در ابتداي سال 97 باتوجه 
به تنش ارزي در كشور، طي مصوبه يي دولت فروردين ماه سال جاري، 

نرخ ارز را 4200 تومان اعلام كرد كه متعاقبا نرخ شناور مديريت شده 
مبناي كار قرار خواهد گرفت. پس از آن يكي از دغدغه ها اين بود كه 
اثر تك نرخي ش��دن و ثبات ارز بر صادرات و واردات بررس��ي شود تا 
بدانيم كدام روش براي تجارت خارجي كش��ور مناسب است. معاون 
وزير صنعت، معدن و تجارت در سومين گام از پويش صادرات، گفت: 
11 هزار فعال صادراتي در س��ال 1396 بار صادرات 47 ميلياردي را 
به دوش كشيدند كه در مقايسه با 8 هزار فعال صادراتي كه در سال 
1395 رق��م 44 ميليارد دلار را براي ص��ادرات غيرنفتي رقم زده اند، 
شاهد افزايش 37درصدي تعداد واحد هاي فعال صادركننده بوده ايم. 
به گفته او، در سال 95 تعداد 2550صادركننده، بيش از يك ميليون 
دلار صادرات داشتند كه در سال 96 اين تعداد به 2800 صادركننده 
رسيد كه نش��ان دهنده افزوده ش��دن 200 واحد به صحنه صادرات 
كشور هستيم اما اين تعداد در مقايسه با كشورهاي توانمند صادراتي 
مانند آلمان كه با جمعيتي مشابه ايران، حدود صدهزار فعال صادراتي 

دارد، ناچيز است.
خس��روتاج، پويش ص��ادرات را الگوي خوبي از هم��كاري مراكز 
تحقيق و توس��عه، مراكز آكادميك، صنعتگ��ران، فعالان اقتصادي و 
دولت توصيف كرد و مراكز تحقيق و توسعه و دانشگاهي را به همكاري 

با سازمان توسعه تجارت ايران در برگزاري چنين همايش هايي دعوت 
كرد. او همچنين توانمند سازي بنگاه ها، شركت ها و افراد را در زمينه 
صادرات از مهم ترين موضوعات در صادرات عنوان كرد و اظهار داشت: 
ظرفيت سازي در بخش هايي چون خدمات الكترونيك، صنايع خلاق 
در اولويت برنامه هاي ما براي توس��عه صادرات است همچنان  كه در 
بخش پتروشيمي و معدن شاهد هستيم ظرفيت سازي هايي كه صورت 
گرفت، امروز به بار نشسته، به گونه يي اين دو بخش 22 ميليارد دلار 
صادرات از 47 ميليارد رقم كل صادرات غيرنفتي را تشكيل مي دهد. 
خس��روتاج خلق الگوهاي جديد در كسب و كار را يكي از روش هاي 
ظرفيت سازي خواند و گفت: در مدل هاي جديد كسب و كار مي توان 
با تعريف جديد ارتباط در زنجيره ارزش، تغييرات در ساختار بازاريابي 
و فروش كالا و تغييراتي از اين دست، ظرفيت  سازي كرد. رييس كل 
سازمان توسعه تجارت بر اهميت تناسب ظرفيت سازي با توليد كالا و 
خدمات تاكيد كرد و گفت: رسيدن به هدف گذاري رشد 22درصدي 
صادرات در سال جاري، نيازمند افزايش 20درصدي فعالان اقتصادي 
و بنگاه ه��اي صادراتي اس��ت كه ب��ا حضور اس��تارت آپ ها و فعالان 
اقتصادي و برگزاري اين گونه نشست ها در راستاي توسعه صادرات ما 

را در رسيدن به هدف ياري خواهد كرد. 

اولتيماتوم به توليدكنندگان 
دخانيات

ايس�نا| در ابلاغيه يي به تمامي توليدكنندگان سيگار و 
محصولات دخاني اعلام ش��د كه نس��بت به ثبت موجودي 
انباره��اي توليدي خ��ود اقدام كنن��د؛ چراك��ه در غير اين 
ص��ورت بع��د از تاريخ هش��تم ارديبهش��ت 1397 مجاز به 
فروش به توزيع كنندگان بدون ثبت در سامانه جامع تجارت 
نخواهند بود. با توجه به اينكه قرار اس��ت رصد كامل شبكه 
توليد و واردات محصولات دخاني از آبان  ماه س��ال جاري از 
طريق س��امانه جامع تجارت در دستور كار قرار گيرد، مركز 
برنامه ريزي و نظارت بر دخانيات كش��ور طبق ابلاغيه يي به 
همه توليدكنندگان سيگار و محصولات دخاني اعلام كرد كه 

نسبت به ثبت موجودي انبارهاي توليدي خود اقدام كنند. 
در اين ابلاغيه صادر ش��ده براي آن دسته از شركت هاي 
توليدكننده كه علاوه بر انبارهاي نگهداري س��يگار در محل 
كارخانه توليدي، مراكز نگهداري ديگري نيز در سطح كشور 
براي نگهداري س��يگارهاي توليدي خود دارند، آمده اس��ت: 
»ش��ركت هايي كه از تاريخ هفتم بهمن 1397 تنها نس��بت 
به ثبت موجودي انبارهاي توليدي خود،)انبارهاي نگهداري 
سيگار در محل كارخانه توليد( اقدام كرده اند و موجودي ساير 
انبارها و مكان هاي نگهداري سيگار خود در سطح كشور را در 
سامانه جامع تجارت ثبت نكرده اند، موظف به رعايت 4 نكته 
هس��تند. در ابتداي امر در صورتي كه موجودي ثبت نشده 
انبارها تا تاريخ هفتم ارديبهشت ماه 1397 به اتمام نرسيد، 
شركت ها ملزم هستند نسبت به ثبت دقيق موجودي اظهار 

نشده در تاريخ هشتم ارديبهشت ماه 1397 اقدام كنند. 

كد شناسه كالا در ۱۲ گروه 
كالايي عملياتي شد

فارس| مديركل دفت��ر خدمات بازرگاني وزارت صنعت، 
مع��دن و تجارت با بيان اينكه با شناس��ه دار كردن خودرو تا 
پنجم  ارديبهشت 12گروه كالايي شناسه دار مي شوند، گفت: 
كد رهگيري در مورد 3 گروه كالايي عملياتي ش��ده اس��ت. 
عباس تابش گفت: براس��اس بند 3 ماده 13 قانون مبارزه با 
قاچاق كالا و ارز 12گروه كالايي مشمول اخذ شناسه كالا و 

كد رهگيري هستند. 
او افزود: دس��تورالعمل 12گروه كالايي براي اخذ شناسه  
كالا، ابلاغ و نهايي ش��ده و درحال حاض��ر 11گروه كالايي، 
شناسه كالا اخذ مي كنند و براساس دستورالعمل جديد از 5 
ارديبهشت ماه هم خودرو براي ثبت سفارش در سامانه جامع 
تجارت مش��مول اخذ شناسه كالا مي ش��ود. به گفته تابش، 
بنابراي��ن عم��لا از هفته آينده ثبت س��فارش كليه 12گروه 
كالايي ش��امل دخانيات، موبايل و تجهيزات سيم كارت خور، 
پوش��اك، لوازم خانگ��ي، داروها و كالاهاي س��لامت محور، 
خودرو، قطعات يدكي خودرو، طلا و مسكوكات، محصولات 
كش��اورزي و داروه��اي دام��ي، فرآورده هاي نفت��ي و گاز و 
پتروشيمي، سرگرمي و اسباب بازي در سامانه جامع تجارت 
انجام مي ش��ود. او با بيان اينكه اخذ شناس��ه كالا در سامانه 
جامع تجارت مش��مول كالاه��اي توليد داخ��ل و كالاهاي 
وارداتي اس��ت، گفت: س��امانه جامع تجارت شامل 9سامانه 
اصل��ي و 8 س��امانه فرعي اس��ت كه درگاه واح��د همه اين 
سامانه ها كه بازرگانان و ذي نفعان با آن ارتباط دارند، سامانه 

جامع تجارت است. 

 عدم صدور مجوز 
افزايش قيمت خودرو 

مهر| رييس شورا و مركز ملي رقابت با بيان اينكه فقط 
خودروهاي زير 45ميليون تومان مشمول قيمت گذاري اين 
ش��ورا هس��تند، گفت: مجوزي براي افزايش قيمت خودرو 
نداده ايم. رضا شيوا خاطرنشان كرد: در بازار خودرو به نهاد 
تنظيم گر نيازي نيست چون بخش اعظم بازار به دليل وجود 
واردات از سوي شركت هاي مختلف به استثناي خودروهاي 
زير 45ميليون تومان رقابتي اس��ت. رييس ش��ورا و مركز 
ملي رقابت با اش��اره به بررسي دستورالعمل تنظيم قيمت 
خودرو تا خ��رداد ماه گفت: هنوز مج��وزي درباره افزايش 
قيمت خودرو صادر نش��ده اس��ت. تنها خودروهاي داخلي 
زير 45ميليون تومان مش��مول قيمت گذاري اين شوراست 
و براساس دستورالعمل تنظيم قيمت، خودروسازان موظف 
به رعايت آن هس��تند. سالانه با بررسي 3 شاخص كيفيت، 
بهره وري و تورم بخشي كه اواخر ارديبهشت از بانك مركزي 
دريافت مي كنيم در خرداد ماه مجوز افزايش يا ثابت ماندن 

قيمت خودرو را اعلام مي كنيم. 

»ساماندهي فرآيند ثبت سفارش« 
كليد خورد

ايرنا| س��ازمان توسعه تجارت بخش��نامه »ساماندهي 
فرآين��د ثبت س��فارش« را ب��راي يكپارچه س��ازي فرآيند 
ثبت س��فارش ابلاغ كرد. اين بخش��نامه توس��ط »مجتبي 
خس��روتاج« معاون صادراتي وزير صنعت، معدن و تجارت 
و رييس كل س��ازمان توس��عه تجارت اي��ران به مديركل 
دفتر مقررات صادرات و واردات ابلاغ ش��ده است. براساس 
اين بخش��نامه همه رديف تعرفه هاي باقيمانده در س��امانه 
»ثبتارش« به سازمان جامع تجارت انتقال يافته و متقاضيان 
دريافت مجوز ثبت سفارش)افتتاح يا تمديد( فقط از درگاه 
س��امانه جامع تجارت نسبت به ثبت درخواست خود اقدام 
كنند. در اين بخشنامه در ارتباط با فرآيند ويرايش در ثبت 
سفارش هاي بانكي آمده است: در دوره اعتبار ثبت سفارش 
بانك��ي، ويراش همانند آنچه كه تاكنون در ثبت س��فارش 
بانكي عمل مي ش��ده اس��ت، مبنا خواهد بود. همچنين در 
صورت انقضاي مهلت اعتبار ثبت س��فارش بانكي حداكثر 
يك  بار تمديد مجاز خواهد بود و اعتبار آن تا سقف 180روز 

پس از تاريخ صدور ثبت سفارش اوليه است.

رد ادعاي انجمن واردكنندگان 
خودرو

روابط  عمومي س��ازمان توس��عه تجارت ايران به ادعاي 
نايب ريي��س انجمن وارد كنن��دگان خودرو در م��ورد تاييد 
واردات غيرقانوني 6400 دس��تگاه خودرو از س��وي سازمان 
توس��عه تجارت ايران مبني بر اينكه »ع��ددي كه انجمن از 
آم��ار دارد بيش از اين مقدار اس��ت و طبق اطلاعات انجمن 
در زمان بس��ته بودن ثبت سفارش بيش از 15هزار دستگاه 
خودرو به صورت غيرقانوني وارد ش��ده است« واكنش نشان 
داد. روابط عمومي س��ازمان توسعه تجارت ايران درخصوص 
اين خب��ر اعلام كرد:»شايس��ته اس��ت، نايب رييس محترم 
انجمن واردكنندگان خودرو كه اطلاعات دقيق تري از واردات 
غيرقانوني و كار متخلفين خودرو دارند هر چه س��ريع تر اين 
اطلاعات را در اختيار مقامات نظارتي و امنيتي كش��ور براي 

رسيدگي لازم قرار دهند.« 

وضعيت متغيرهاي منتخب صنعتي، معدني و تجاري طي يك سال از زمان اجراي برجام
ماخذ8 ماهه 8۱395 ماهه ۱394متغير

44231اشتغال صنعتي )پروانه هاي بهره برداري( )رشد(
)..(

49225
)11/3(

عملكرد بخش 
صنعت ، معدن و 

تجارت

10219مجوزهاي تاسيس)رشد(
)-6/6(

10651
)4/2(

3217مجوزهاي بهره برداري)رشد(
)66.2(

3496
)8/6(

458پروانه هاي اكتشاف معدني )رشد(
)-28/6(

498
)8/7(

22744.5صادرات صنعتي و پتروشيمي)رشد(
)26.9(

23370.4
)2/7(

1643815677كالاهاي واسطه اي – ارزشي)رشد(
)-4/6(

533.65706.8كالاهاي سرمايه اي – ارزشي)رشد(
)7(

بانك مركزي
آبان ماه 1395 نسبت به ماه مشابه سال قبلآبان ماه 1394 نسبت به ماه مشابه سال قبلمتغير

3.99.4رشد قيمت هاي توليدكننده
33.9-رشد قيمت توليدكننده در بخش ساخت )صنعت(

10.13رشد قيمت حمل و نقل و انبارداري

عملكرد متغيرهاي كلان اقتصادي طي دوره پسابرجام
1394:11394:21394:31394:41395:11395:2متغير

0.33.541.53.9-2.8رشد مخارج مصرفي خصوصي
7.17.17.17.177رشد مخارج مصرفي دولتي
9.3-9.3-17.1-18.4-14.1-7.9-رشد مخارج سرمايه گذاري

رشد محصول ناخالص داخلي 
00.80.124.68.3)به قيمت بازار(

2.81.6-3.60.65.90.8ارزش دلار برحسب ريال )رشد(
-11.13.9-10.610.8-3.3رشد ارزشي صادرات
-13-23.1-26.3-24.5-15.8-رشد ارزشي واردات
-16.312.810.19.87.2تورم مصرف كننده

ماخذ: مركز آمار ايران و بانك مركزي جمهوري اسلامي ايران

در نشست رييس سازمان توسعه تجارت با فعالان اقتصادي بررسي شد

دستورالعمل نحوه به كارگيري ارز صادراتي
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15 نفت و انرژي
كاهشبيسابقه

ذخيرهسدزايندهرود
ايرن�ا مهرزاد احساني مديرك��ل دفتر مديريت به  هم 
پيوست��ه مناب��ع آب حوضه آبريز ف��ات مركزي، كاهش 
بارش ه��اي سال آبي جاري در حوض��ه آبريز زاينده رود را 
در 70س��ال اخير بي سابقه دانس��ت و گفت: اكنون حدود 

90درصد ظرفيت سد زاينده رود خالي است. 
احساني با تاكيد ب��ر اينكه كاهش حدود 60 درصدي 
بارندگي ها در حوضه آبري��ز زاينده رود موجب افت شديد 
آب ورودي ب��ه س��د زاينده رود در سال آب��ي جاري شده 
است، عنوان كرد: براساس آمار ايستگاه هاي هيدرومتري 
رودخانه زاينده رود، اين مي��زان كاهش حجم ذخيره آب 
در س��د از زمان ساخت آن تاكن��ون بي سابقه بوده است.  
وي افزود: ميزان بارش هاي حوضه آبريز زاينده رود تا پايان 
فروردين ماه امسال كمترين ركورد ثبت شده ايستگاه هاي 
هواشناس��ي در بيش از نيم قرن گذشت��ه بوده است. اين 
تن��زل بارش ها موجب كاهش شديد ذخي��ره آب در سد 
زاينده رود شده است. احساني تاكيد كرد: آب شرب حدود 
پنج ميليون نف��ر از مردم در استان ه��اي اصفهان، يزد و 
چهارمحال و بختياري به منابع آب سد زاينده رود وابسته 
اس��ت.  وي خاطرنشان كرد: ذخيره آب موجود در مخزن 
سد زاينده رود به عاوه ميزان آب ورودي به آن در ماه هاي 
آت��ي فقط تكافوي نيازهاي آب شرب استان هاي ياد شده 
آن ه��م با رعايت صرفه جويي 20 درصدي را خواهد كرد. 
وي ادام��ه داد: بنابراين چالش بزرگ براي مديريت منابع 
آب حوضه آبريز زاين��ده رود، فقدان آب كافي براي تامين 
نيازهاي آب كشاورزي است. در چنين شرايطي پذيرفتني 
نيس��ت كه ذخيره موجود در سد زاينده رود كه فقط براي 
تامين آب ش��رب نگهداري مي شود ب��راي آبياري اراضي 

كشاورزي منطقه رهاسازي شود. 

ادامهمحدوديتتوليدنفت
تاپايانسال

ايس�نا   وزير ان��رژي امارات متح��ده عربي گفت: همه 
توليدكنندگ��ان نفت عضو و غيرعضو اوپك از جمله روسيه 
متعهد هستند تا پايان سال 20۱۸ محدوديت توليدشان را 
حفظ كنند. سهيل محم��د المزروعي در حاشيه كنفرانس 
نف��ت و گاز خاورميان��ه در ابوظبي گفت: به طور كلي از نظر 
عوامل عرضه و تقاضا در بازار، ماموريت ما كامل نشده است. 
ما بايد ب��ه تاش ادامه دهيم تا شاه��د ايجاد تعادل واقعي 
در ب��ازار باشيم.  دونال��د ترامپ رييس جمهور امريكا جمعه 
گذشته از اوپك براي بالا بردن قيمت نفت انتقاد كرد و گفت: 
قيمت هاي نفت به شكل غيرواقع��ي افزايش يافته اند و اين 
قابل قبول نيست. اظهارات وي از سوي صادركنندگان نفت 
متعدد عضو اوپك رد شد.  در تازه ترين اظهارنظر خبرگزاري 
دولت��ي APS به نقل از عبدالموم��ن اولد كادور مديرعامل 
شرك��ت سوناط��رك الجزاي��ر نوشت: نف��ت در حال حاضر 
ح��دود 7۵ دلار در هر بشكه است و كشورهاي توليدكننده 
معتقدند كه قيمت مناسبي است.  كادور گفت: اگر قيمت ها 
در مح��دوده 70 تا ۸0 دلار بماند، اين وضعيت براي هر دو 
توليدكنندگان و مصرف كنندگان مثبت خواهد بود.  وي در 
ادامه اب��راز اميدواري كرد كه اين قيم��ت به مدت طولاني 
حفظ شود ت��ا به بهبود سرمايه گ��ذاري در اكتشاف كمك 
كن��د.  بر اساس گزارش رويترز، الجزاير به درآمدهاي انرژي 
كه 60درص��د از بودجه دولت و 9۴درصد از كل درآمدهاي 
صادراتي را تشكيل مي دهند به  شدت متكي است. اين كشور 
پروژه ه��اي زيرساخت متعدد و مخ��ارج خود را از زماني كه 
قيمت نفت در اواسط سال 20۱۴ ريزش كرد، كاهش داد. 

كاهشاندكقيمتنفتامريكا
آن�ا در حالي كه افزايش تعداد دكل هاي حفاري نفتي 
در امريكا نشان دهنده افزايش بيشتر توليد نفت اين كشور 
در ماه ه��اي آينده اس��ت، قيمت نفت خ��ام امريكا ديروز 
اندكي كاهش يافت.  آمارهاي منتشر شده توسط موسسه 
بيكرهيوز نشان مي دهد كه شركت هاي حفاري امريكايي در 
هفته منتهي ب��ه 20 آوريل ۵ سكوي جديد را اضافه كرده 
و تع��داد كل دكل هاي حفاري را ب��ه ۸20 مورد رسانده اند 
كه بالاترين تعداد از م��ارس 20۱۵ تاكنون است.  افزايش 
تعداد دكل هاي حف��اري نفتي در امريكا نشان مي دهد كه 
توليد نفت امريك��ا باز هم افزايش خواهد يافت. توليد نفت 
خ��ام امريكا از اواسط س��ال 20۱6 تاكنون 2۵درصد رشد 
داشته و به رقم بي سابقه ۱0.۵۴ميليون بشكه در روز رسيده 
اس��ت. اكنون تنها روسيه با حدود ۱۱ميليون بشكه بيشتر 
از امريك��ا نف��ت توليد مي كند.  اما ب��ا وجود كاهش جزئي 
قيمت نفت خام امريك��ا، وضعيت كلي بازار نفت به ويژه با 
توجه به تقاضاي ب��الاي موجود در بازار آسيا مطلوب است 
و قيمت نفت برنت نسبت به پايين ترين رقم هاي ثبت شده 
در ماه فوريه 20درصد افزايش نشان مي دهد.  بر اساس اين 
گزارش، قيمت هر بشكه نفت برنت ديروز با ۴سنت افزايش 
به 7۴ دلار و ۱0 سنت رسيد. قيمت نفت خام امريكا نيز با 
3 سن��ت كاهش به 6۸ دلار و 37 سنت رسيد. ديگر عامل 
تقويت بازار نفت، كاهش توليد هاي اوپك و روسيه بوده كه 

موجب حذف مازاد عرضه از بازار شده است.

حفر12حلقهچاهنفت
وگازدرفروردين97

باش�گاهخبرنگارانجوان  متخصصان شركت ملي 
حفاري ايران در نخستين ماه امسال عمليات حفر و تكميل 
۱2 حلق��ه چاه نفت و گ��از را در مناطق نفت خيز خشكي 
كشور با موفقيت به پاي��ان رساندند.  حميدرضا خوش آيند 
معاون مديرعامل شركت ملي حفاري ايران در اين باره اظهار 
ك��رد: از اين تعداد چاه، هفت حلقه توسعه يي - توصيفي و 
پن��ج حلقه تعميري بوده اس��ت.  وي گفت: هشت حلقه از 
اين چاه ها در گستره عملياتي شركت ملي مناطق نفتخيز 
جن��وب و چهار حلقه در پروژه ه��اي توسعه يي ميدان هاي 
نفتي كه شركت مهندس��ي و توسعه نفت )متن( عهده دار 
آن اس��ت، حفاري و تكميل شد.  معاون مديرعامل شركت 
ملي حفاري ايران در عمليات حف��اري متراژ حفاري را در 
فروردي��ن ماه ۱7هزار و 29۸ متر بيان كرد و افزود: ناوگان 
اين شركت 73 دستگاه حفاري ملكي و يك دستگاه حفاري 
استيج��اري دارد.  خوش آيند ب��ا اشاره به گستردگي حوزه 
عملياتي شركت ملي حف��اري ايران در ميدان هاي نفتي و 
گازي خشكي تصريح كرد: در ابتداي سال براساس قراردادي 
ميان اين شركت و مديريت اكتشاف شركت ملي نفت ايران، 
حفر هشت حلقه چاه اكتشافي به ملي حفاري واگذار شد. 

معاون مديرعامل شركت ملي حفاري ايران در عمليات 
حفاري گفت: براساس برنامه ريزي انجام شده، حضور فعال 
در پروژه ه��اي حفاري در داخل كش��ور به  ويژه ميدان هاي 
مشت��رك و همچني��ن پروژه هاي خارج��ي در كشورهاي 

همسايه در سال 97 هدف گذاري شده است.

كوتاه از دنياي انرژي

تفاهمنامهاحداثخطلولهايرانشهر-چابهارباحضوروزيراننفتودفاعمنعقدشد

دژ دفاعي- نفتي، پشت گازرساني به چابهار
وزيردفاعدرپاسخبه»تعادل«استراتژياينوزارتخانهبرايخروجازبنگاهداريدرصنعتنفتراتشريحكرد

معاوناولرييسجمهوردرشورايعاليآبمطرحكرد

تلنگربهسازمانبرنامهبراياعتبارطرحهايآبي
گروهانرژي

ظهر دي��روز جلسه شوراي عال��ي آب به رياست 
معاون اول رييس جمه��وري و با حضور وزراي نيرو، 
جهاد كشاورزي، صنعت، مع��دن و تجارت و رييس 
سازم��ان حفاظت محي��ط زيست برگ��زار شد. اين 
جلس��ه در شرايطي برگزار شد ك��ه از سراسر كشور 
نگراني ها در مورد مسال��ه آب به خصوص در آستانه 
تابست��ان شنيده مي شود. وزارت نيرو تحت مديريت 
رضا اردكانيان تاش كرده تا نهادهاي ديگر را نيز در 
مسال��ه آب درگير و راه حل دايمي و پايدار براي اين 
مشكل ملي ديرپا پيدا كن��د. اسحاق جهانگيري در 
اي��ن جلسه از سازمان برنامه و بودجه خواسته است، 
راهكارهاي تامين منابع مالي براي وزارت نيرو جهت 
اجراي برنامه ها و طرح ه��اي آبرساني را تدوين كند 
و همچني��ن گفته است، دولت ني��ز از محل بودجه 
خود به اين طرح ها كمك خواهد كرد. گفتني است، 
كمبود اعتبارات در سال هاي اخير يكي از موانع كند 

بودن پيشرفت طرح هاي آبي در ايران بوده است. 
در ابت��داي جلس��ه ش��وراي عال��ي آب، رييس 
سازم��ان هوا شناس��ي گزارشي از تحلي��ل بارش ها 
و دم��اي هواي كش��ور و پيش بين��ي آن براي سه 
ماه آين��ده ارائه كرد و به تشري��ح آخرين وضعيت 
خشكسالي و كم بارشي در كشور پرداخت. نماينده 
وزارت ني��رو نيز ضم��ن ارائه گزارش��ي از وضعيت 
بارش ها در سطح كشور و نيز وضعيت آب شرب در 
شهرها و روستاهاي مختلف كشور به توضيح درباره 
وضعيت سدهاي مه��م در حوضه هاي آبريز خزر و 
ارومي��ه، خليج فارس و درياي عمان و فات مركزي 

قره قوم و م��رزي شرق و شهرهاي پايين دست اين 
سد ها پرداخت. 

اما مهم ترين سخنران جلسه اسحاق جهانگيري 
معاون اول رييس جمهور بود. جهانگيري با اشاره به 
گزارش هاي ارائه ش��ده از وضعيت منابع آب كشور 
گف��ت: در شرايطي قرار گرفته اي��م كه خشكسالي 
تقريب��ا تمام استان هاي كشور را در بر گرفته و حل 
مشك��ل محدوديت منابع آب ش��رب بايد به عنوان 
يكي از مهم تري��ن اولويت ها در دست��ور كار باشد. 
وي اف��زود: امروز كمب��ود آب مساله نخست كشور 
است به همين دليل با توجه به اينكه به فصل گرما 
نزديك مي شويم بايد تامين آب شرب براي مردم را 

به عنوان يك اولويت جدي دنبال كنيم. 
جهانگيري از وزير نيرو خواست، گزارش تفصيلي 
از وضعي��ت منابع آب شرب ب��ه تفكيك استان ها و 
شهره��اي مختل��ف كشور به وي��ژه مناطقي كه در 
وضعي��ت بحراني هستند، تدوين كند و اين گزارش 
را در نخستين جلسه هيات دولت ارائه دهد تا همه 
اعضاي هيات وزيران در جريان جزئيات مسائل قرار 
گيرند و دولت بتواند براي حل اين مساله و عبور از 

فصل گرما چاره انديشي كند. 
وي ادام��ه داد: كش��ور از نظ��ر مناب��ع آب در 
شراي��ط سخت��ي ق��رار دارد و مي��زان بارش ها در 
ك��ل كش��ور نسبت به س��ال گذشته ت��ا ۴0درصد 
كاه��ش داشته كه اين كاه��ش در برخي استان ها 
ب��ه 70درص��د مي رسد و لازم است اي��ن شرايط را 
به مردم توضي��ح دهيم تا در جريان وضعيت منابع 
آب كش��ور در سال جاري ق��رار گيرند.  معاون اول 

رييس جمه��ور مديري��ت چالش مناب��ع آب و عبور 
از شراي��ط كم آبي ب��ه خصوص در فص��ل گرما را 
نيازمن��د عزم ملي و همراهي مردم با دولت دانست 
و اظه��ار داشت: كارگروه مل��ي سازگاري با كم آبي 
اقدامات و برنامه ريزي هاي خوبي انجام داده و لازم 
اس��ت، گزارش اين اقدامات با برنامه منسجم دولت 
ب��راي هر استان ادغام و گ��زارش نهايي از برنامه ها 
و اقدام��ات در دس��ت دولت براي ه��ر استان و به 
خص��وص براي شهرهاي پرجمعي��ت كه نگراني در 

اين شهر ها بيشتر است، ارائه شود. 
مع��اون اول رييس جمه��ور ب��ا تاكيد ب��ر اهميت 
مديريت مصرف منابع آب به وي��ژه در مناطق داراي 
بحران تصريح كرد: در شرايطي كه كشور با خشكسالي 
مواجه است، اهميت مديريت مصرف بهينه منابع آب 
در تمام بخش هاي شرب، صنعت و كشاورزي اهميت 
دوچن��دان دارد و از م��ردم انتظار داري��م با مديريت 
مصرف بهينه آب و صرفه جويي دولت را در تامين آب 

و مقابله با چالش كم آبي ياري كنند. 
جهانگي��ري از سازم��ان برنام��ه و بودج��ه نيز 
خواس��ت راهكارهاي تامين منابع مالي براي وزارت 
نيرو جهت اجراي برنامه ه��ا و طرح هاي آبرساني و 
راهكاره��اي مناسب براي اص��اح تبصره ۱۴ قانون 
بودجه و دسترس��ي وزارت نيرو به منابع مورد نياز 
خود را تدوين كن��د. او در اين جلسه گفت: »البته 
در صورتي ك��ه منابع اين شركت ه��ا كافي نباشد، 
دول��ت نيز آنچه در توان دارد از محل بودجه كمك 
خواهد كرد.« در اي��ن نشست همچنين مديرعامل 
شركت مهندسي آب و فاضاب كشور هم گزارشي 

از وضعي��ت منابع آب شرب در استان ها و شهرهاي 
داراي بح��ران ارائ��ه ك��رد و به تشري��ح برنامه ها و 
اقدام��ات در دس��ت اجراي وزارت ني��رو براي حل 
مشكات تامين آب شرب در اين شهر ها پرداخت. 
همچني��ن در اين جلسه ك��ه استاندار خوزستان 
ني��ز در آن حضور داشت به مساله آب در اين استان 
پرداخته ش��د. جهانگيري مشك��ات مربوط به سد 
گتون��د را يك��ي از دغدغه هاي جدي م��ردم استان 
خوزستان و همه مس��وولان كشور دانست و بر لزوم 
تسري��ع در اج��راي برنام��ه تدوين شده ب��راي رفع 
مشكات و عملياتي ك��ردن راهكارهاي عاج بخشي 

اين سد تاكيد كرد. 
مع��اون اول رييس جمه��ور همچنين ب��ا اشاره به 
گ��زارش وزارت نيرو و سازم��ان مديريت و برنامه ريزي 
كش��ور از آخرين وضعيت اقدامات ص��ورت گرفته در 

خصوص برنامه عملياتي احياي رودخانه كارون و بهبود 
كيفي��ت آن، طرح ها و برنامه هاي تدوين شده را مثبت 
ارزياب��ي ك��رد و گفت: لازم است براي ه��ر يك از اين 
برنامه ها جلساتي با دستگاه هاي ذي ربط برگزار و نحوه 
اجرا، تامين منابع مالي مورد نياز و برنامه زمانبندي هر 

طرح به طور دقيق مشخص شود. 
در ادام��ه اي��ن نشس��ت همچني��ن گزارشي از 
آخري��ن وضعيت اقدامات انج��ام شده در خصوص 
برنام��ه عملياتي احي��اي رودخانه ك��ارون و بهبود 
كيفي��ت آن ارائه و برنامه ه��اي تدوين شده احياي 
اي��ن رودخان��ه تشريح ش��د كه با نظ��ر معاون اول 
رييس جمهور مقرر شد، در جلسه يي با حضور تمام 
دستگاه ها و بخش هاي مرتبط، اعتبارات مورد نياز، 
نحوه اجرا، برنامه زمانبندي و مسووليت هر دستگاه 
در ارتباط با اين طرح ها به طور دقيق مشخص شود. 

گروهانرژيناديصبوري
2۴بهم��ن ماه س��ال ۱39۸ گاز ب��ه چابهار، 
منطقه يي ك��ه در دولت روحاني ب��ه آن نگاهي 
استراتژي��ك شده است، خواه��د رسيد. نكته يي 
كه اهميت آن ع��اوه بر دسترسي مردم منطقه 
به گ��از طبيع��ي، برطرف ك��ردن ني��از صنايع 
برنامه ريزي ش��ده در چابهار به گاز است. وزارت 
نف��ت و وزارت دفاع روز گذشت��ه تفاهمنامه يي 
امض��ا كردند كه براس��اس آن صن��دوق تامين 
اجتماعي نيروهاي مسل��ح موسوم به ساتا، خط 
لول��ه گازرساني از ايرانشهر ب��ه چابهار را احداث 
خواهد ك��رد. ارزش اين پروژه 2۴۵ميليون يورو 
بوده و وزارت دفاع ملزم است آن را 2۴بهمن ماه 
سال ۱39۸ تحويل دهد. موضوعي كه الزام آن را 
بايد از مراسمي كه به اين منظور در وزارت نفت 
برگ��زار شده و مهمان آن سرتي��پ امير حاتمي 
وزي��ر دفاع بود، دريافت. اما چرا وزارت دفاع بايد 
چني��ن پروژه يي را اجرا كند؟ پاسخ آن را بايد از 
خال صحبت ه��اي وزير دفاع به »تامين اهداف 
امنيتي، اجتماعي و اقتصادي« در منطقه مكران 
نسبت داد. امي��ر سرتيپ حاتمي در حاشيه اين 
مراسم همچنين در پاسخ به »تعادل« استراتژي 
وزارت دفاع براى تحقق تدبير رهبر معظم انقاب 
درخصوص خروج نهادهاي نظامي از صنعت نفت 
را تشري��ح كرد. استرات��ژي اي كه طبق اظهارات 
وزير دف��اع، نتيج��ه نهايي آن خ��روج صندوق 
سرمايه گ��ذاري اي��ن وزارتخانه از سه��ام بالاي 
۵۱ درص��د در اي��ن بخش خواهد ب��ود. مشروح 
گزارش»تعادل« درب��اره نشست روز گذشته كه 
وزير نف��ت آن را روزي مهم براي منطقه مكران 
و صنعت نفت توصيف كرد در ادامه مي خوانيد. 

  
صبح ديروز درحالي كه آسمان تهران به روال 
چن��د روز اخير خ��ود درحال ب��ارش بود، سالن 
شهيد بهشت��ي وزارت نفت ميزبان مراسمي بود 

كه بيژن زنگنه، وزير نفت را به وجد آورد.
اي��ن مراس��م براي انعق��اد تفاهمنام��ه ميان 
وزارت دف��اع و وزارت نف��ت درخصوص اجراي 
پ��روژه خط لوله گ��از از ايرانشهر ب��ه چابهار به 
ارزش 2۴۵ميليون يورو برگزار شد و اميرسرتيپ 
امي��ر حاتم��ي، نخستين وزير ارتش��ي دفاع؛ در 
رويدادي كم سابق��ه در وزارت نفت حاضر شد تا 
آن  طور كه زنگن��ه مي گويد در كنار او اين پيام 
را به كاركنان ه��ر دو وزارتخانه ارسال كنند كه 
پروژه »گازرساني به چابهار« براي دولت اهميتي 

حياتي دارد. 
سيست��ان و بلوچستان تا س��ال ۱392 تنها 
استاني ب��ه شمار مي رفت ك��ه گازرساني به آن 
انجام نشده بود. دولت روحاني نيز از ابتدا تاكيد 
زيادي روي انج��ام اين پروژه داشت و در نهايت 
تابستان سال گذشته، گ��از را به زاهدان رساند. 
حالا ام��ا چابهار ب��ه وي��ژه پتروشيمي هايي كه 
سرماي��ه آن از سوي صندوق تامي��ن اجتماعي 
وزارت دف��اع موسوم به سات��ا تامين شده است، 

تشنه ورود گاز هستند. 

ارتباطگازرسانيبهچابهاروچالشآب
طب��ق آخرين گزارش ارائه ش��ده از سوي مركز 
آمار، ن��رخ بيك��اري در سيست��ان و بلوچستان در 
زمست��ان ۱396 معادل ۱3.۴درصد بوده كه نسبت 
ب��ه فصل پاييز همين س��ال افزايش نشان مي دهد. 
به  ط��ور متوسط ح��دود ۱۵درصد از ني��روي كار 
اي��ن استان در حرف��ه كشاورزي مشغ��ول هستند 
كه اي��ن روزها و با مخاطراتي ك��ه به دليل كاهش 
حقابه هيرمند ايجاد شده است در معرض از دست 
دادن شغ��ل خ��ود به سر مي برند. ب��ه  طور طبيعي 
اي��ن گروه بايد به سمت صنعت س��وق داده شوند. 
اهمي��ت سرمايه گذاري ه��اي صنعت��ي در چابهار و 
پ��روژه گازرساني به اين بندر به  طور ويژه را بايد از 

اين منظر مورد بررسي قرار داد. 
ب��ه همين دليل كه به نظر مي رسد در پس پرده 
گازرسان��ي به چابه��ار تاكيد ويژه حس��ن روحاني 
رييس جمهوري ق��رار دارد. اين تاكي��د از لابه لاي 
اظه��ارات 2وزي��ر كابينه او در مراس��م روز گذشته 
كام��ا مشهود بود. ب��ه گزارش »تع��ادل« سرتيپ 
حاتم��ي، وزير دف��اع ديروز در سخنران��ي كوتاهي 
ك��ه در اين مراس��م داش��ت، عن��وان كرد:»كاري 
ك��ه قرار اس��ت انجام شود، كاري اقتص��ادي با آثار 
امنيت��ي و اجتماع��ي اس��ت.« او در سخنان��ش بر 
»محروميت زداي��ي« اين پروژه و اشتغال زايي كه به 
دنب��ال آن رخ خواهد داد، اش��اره و عنوان كرد كه 
اين پروژه موجب »پاي��دار« شدن منطقه مي شود. 
سرتيپ حاتم��ي عنوان كرد كه بيكاري مستمسك 
كسان��ي است كه مي خواهند منطقه را نا امن كنند 

و گازرساني به چابهار پادزهر اين وضعيت است. 
البته اگرچه سرتيپ حاتمي در طول صحبت هاي 
خ��ود عنوان كرد كه وزارت دف��اع هم تحت عنوان 

دبيري كارگروه توسعه چابهار و هم به دليل حضور 
ساتا در پتروشيمي هاي چابهار عاقه مند به اجراي 
اين پروژه بوده است در صحبت هايي كه در حاشيه 
اي��ن مراسم داشت، عنوان ك��رد كه وزارت دفاع در 
اجراي اين پروژه »ايثار« كرده است. نشانه يي ديگر 
از اينكه تاكيدي وراي وزارت نفت براي اجراي اين 
پروژه وج��ود داشته كه پ��اي وزارت دفاع را به آن 

باز كرده است. 
بي��ژن زنگن��ه، وزير نف��ت اما با ش��ور و شعف 
بسي��اري سخن��ان خ��ود را آغاز ك��رده و به سبك 
سخنراني هاي هميشگي اش در روزهاي مهم عنوان 
كرد:»ام��روز روزي مهم براي صنع��ت نفت و براي 

منطقه مكران است.« 
زنگنه ني��ز مانند همتاي خ��ود در وزارت دفاع 
بخش��ي از صحبت هاي خود را ب��ه تاثير گازرساني 
ب��ه چابهار بر مسائ��ل اجتماع��ي و امنيتي جنوب 
شرق ايران اختصاص داده و در اظهارنظري منحصر 
به ف��رد عن��وان كرد:»منطقه اجراي اي��ن پروژه از 
امن ترين مناطق ايران است و افتخار ماست كه اين 
پ��روژه در بين مردم عزيز بلوچ به عنوان اصيل ترين 
ايرانيان كه وفادارترين م��ردم به ايران و جمهوري 
اسامي هستند در آن حضور دارند، اجرا مي شود«.

اين اظهارات زنگنه ني��ز مشابه حاتمي سيگنال 
اهميت وي��ژه اين پروژه براي دول��ت و حسابي كه 
تيم دولت دوازدهم روي آن باز كرده است را ارسال 
مي ك��رد. وزير نفت عنوان كرد ك��ه تمام منابع اين 
ط��رح جز ورق خط لوله كه توسط شركت ملي گاز 
تامين مي شود توسط شركت تامين نيروهاي مسلح 
تامين ش��ده و در ادامه از مح��ل گازبهاي كارخانه 
توليد متان��ول در چابهار بازگشت داده خواهد شد.  
وزي��ر نفت حضور وزير دفاع و معاونان او در مراسم 

را »نمايانگر ع��زم اين وزارتخانه« براي پيشبرد كار 
توصيف و عنوان كرد:»وزارت نفت تاكنون با بخش 
ارتشي وزارت دفاع كاري به اين بزرگي انجام نداده 
اس��ت.« او در ادام��ه دليل خوشحال��ي خود از اين 
مراسم را »سخت و پيچيده بودن به نتيجه رسيدن 
آن و درياف��ت مجوز« توصيف ك��رده و گفت:»من 
ب��ه همين دليل از وزير دفاع دع��وت كردم در اين 
مراسم حاضر شود. مي خواستم اين حادثه و اهميت 

راهبردي آن ثبت شود«. 
او در ادام��ه عن��وان كرد:»حض��ور توام��ان من 
و آق��اي حاتمي در اين مراسم حام��ل اين پيام به 
همكارانم��ان در 2 سازمان است كه از اين طرح به 

جديت حمايت مي كنيم«. 

استراتژينيروهايمسلحبرايخارجشدن
ازصنعتنفت

حسن روحان��ي، رييس جمه��وري آذر ماه سال 
گذشت��ه و در زمان تقديم لايح��ه جنجالي بودجه 
97 ب��ه مجل��س ب��ا لحن��ي هشدار دهن��ده عنوان 
كرد:»صن��دوق  بازنشستگ��ي و تامي��ن اجتماع��ي 
و بانك ه��ا دس��ت از بنگاه��داري برداشت��ه، تمام 
بنگاه ه��اي خود را عرضه كرده و به فروش برسانند. 
ممك��ن است بخواهند در بازار سرمايه سهام داشته 
 باشند، اشكال��ي ندارد اما مديريت بنگاه را نبايد در 
دست داشته  باشن��د«. همچنين اخباري از دستور 
مقام معظ��م رهبري براي خ��روج نهادهاي نظامي 
از اقتص��اد حكايت داشت. اما حض��ور امير سرتيپ 
حاتم��ي در وزارت نفت ك��ه اتفاقي معمول نيست، 
فرصت��ي بود تا اين پرس��ش را با او مطرح كنيم كه 
وزارت دفاع چگونه مي خواهد خواسته رهبر معظم 
انق��اب درخصوص ت��رك فعاليت ه��اي اقتصادي 

نهادهاي نظامي همچنين خواسته  رييس جمهور را 
محق��ق كند؟ سرتيپ حاتمي در پاسخ به »تعادل« 
عن��وان كرد:» بخش��ي از كارهايي كه درحال انجام 
است مث��ل حض��ور صندوق ه��اي بازنشستگي در 
پتروشيمي در واقع اقدام اقتصادي ماموريتي است. 
صندوق ها در واقع بايد بتوانند ارزش پول مشتركين 
خ��ود را با سرمايه گذاري حفظ كنند. در روش قبل 
اين سرمايه گذاري منجر به مديريت اين مجموعه ها 
بر شركت ها مي شد. اكنون همچنان سرمايه گذاري 
صندوق ه��ا ادامه خواهد يافت اما تدبير مقام معظم 
رهبري و تاكيد رييس جمهوري از طريق خروج اين 
شركت ها از مديريت شركت هاي پتروشيمي و نفت 
عملياتي خواهد شد.« طبق اظهارات وزير دفاع اين 
ه��دف از طريق كاهش سهام ساتا در پتروشيمي ها 
به كمتر از ۵۱ درصد عملياتي خواهد شد كه باعث 
مي شود »بخ��ش خصوصي« اختيار سهام مديريتي 
را در دست بگيرد. او عنوان كرد:»اما سرمايه گذاري 
صندوق ها كه امري الزامي است، ادامه پيدا خواهد 

كرد«.
وزي��ر دفاع همچنين در پاس��خ به پرسش يكي 
ديگ��ر از خبرنگاران ك��ه انگيزه اي��ن وزارتخانه از 
ورود به پ��روژه گازرساني به چابهار چه بوده است، 
گفت:»واقعي��ت اين است كه ساتا و وزارت دفاع در 
مورد اين موضوع ايث��ار كرده است. اين كار بايد از 
طرف دولت انجام مي شد ام��ا به دليل اهميتي كه 
اين منطق��ه دارد و بايد در توسعه آن تسريع شود، 
ساتا بخشي از سرمايه گذاري را به اين سمت آورده 
است البته اين كار توجيه اقتصادي نيز دارد و حتما 
برگش��ت سرمايه در موعد مناسب آن انجام خواهد 

شد«. 
او همچنين عنوان كرد:»سيستان و بلوچستان از 
اهميت فراواني برخوردار است و بايد در توسعه آن 
تسريع شود به همين دليل بخشي از سرمايه گذاري 

خود را در اين پروژه قرار داده ايم«. 

توضيحاتمديرعاملشركتگاز
ام��ا اظه��ارات حميدرض��ا عراق��ي، مديرعامل 
شركت ملي گاز نيز به نوعي تكميل گر پازل چرايي 
حض��ور صندوق تامين اجتماعي نيروهاي مسلح در 
گازرساني به چابهار است. عراقي در سخنراني خود 
در اي��ن مراس��م تصريح كرد كه ه��ر چقدر اجراي 
خ��ط لوله ص��ادرات به ع��راق تجرب��ه موفقي بوده 
اس��ت، اجراي خط لوله ايرانشهر ب��ه زابل و چابهار 
ب��ا مشكات فراوان مواجه ش��ده و در نهايت باعث 
شده كه تصميم بر تقسيم كردن آن گرفته شود. در 
واقع پروژه يي كه روز گذشته باعث انعقاد تفاهمنامه 
ميان وزارت نفت و وزارت دفاع شد، نيمي از پروژه 
ابتدايي اس��ت كه به دليل مشك��ات سرمايه گذار 

اوليه به نتيجه نرسيده است. 
عراقي عنوان كرد كه در زاهدان نيز سرمايه گذار 
نتوانس��ت پروژه را انجام داده و م��ا خودمان گاز را 
ب��ه اين شهر رساندي��م. مديرعامل شركت ملي گاز 
ابراز اميدواري كرد كه حضور 2 وزير در اين مراسم 
باع��ث پيشرف��ت در پ��روژه و كليد خ��وردن آن از 

نخستين روز كاري شود. 

مقامات دولت��ي در عربستان سعودي به صحب��ت با رسانه ها 
درب��اره نفت عاقه دارن��د. آنها عموما با اعتم��اد به نفس و روي 
گشاده درباره نتيجه بخش ب��ودن تفاهمنامه كاهش توليد اوپك 
در كاهش مازاد عرضه جهاني سخن مي گويند. همچنين مقامات 
سع��ودي باور دارن��د كه نفت شيل امريكا ب��ا وجود سرعت زياد 
رشدش، تهدي��دي جدي براي درآمدهاي نفت��ي آنها به حساب 
نمي آي��د.  پاس��خ كل��ي آنها در شراي��ط مختلف اي��ن است كه 
»ما مي تواني��م همه چيز را مديريت كني��م.« در پشت پرده اما، 
اوض��اع متفاوت است. مجله تايم در گزارشي با ارجاع به مقامات 

امريكاي��ي كنوني و پيشي��ن ايالات متحده كه در م��ورد اوضاع 
عربستان سعودي مطلع هستند به اين موضوع پرداخته است. 

متعاق��ب مصاحبه ي��ي با شاه��زاده محمد ك��ه در آن وي با 
استن��اد به تقاض��اي خوب كنوني آينده يي روش��ن را براي نفت 
خ��ام متصور شده ب��ود، تايم پ��اي صحبت مقام��ات امريكايي 
نشس��ت تا نگراني ه��اي آنها در م��ورد اين نوع نگ��اه نسبت به 
صنع��ت نفت را جويا ش��ود.  در واقع اين مقام��ات عقيده دارند 
ك��ه عربستان سعودي هن��وز به شدت به نف��ت وابسته است. آن 
ه��م در انب��ار باروتي به ن��ام خاورميانه كه ي��ك تنش كوچك 

در نفت خ��ام مي تواند آن را به آتش بكش��د. مقامات امريكايي 
عقي��ده دارند كه حتي با وج��ود قيمت هاي كنوني و بالاي نفت، 
عربستان سع��ودي در ارت��زاق خود مانده اس��ت. اگر قيمت نفت 
كاهش ياب��د و كسري بودجه عربستان افزاي��ش يابد، آنگاه اين 
 كش��ور به شدت به خاطر مدل اقتصادي اش مبتني بر سوبسيدش 
تح��ت فشار قرار خواهد گرفت. يك��ي از مقامات امريكايي حتي 
خطر فروپاشي اقتص��اد را نيز مطرح مي كند. اگر اين پيش بيني 

بدبينانه تحقق يابد، آشوب مطمئنا در پيش خواهد بود. 
اين احتم��ال وجود دارد ك��ه مقامات سع��ودي خطر بالاي 
برخي اصاحات اقتصادي كه محمد بن سلمان آنها را آغاز كرده 
ناچيز مي دانند. با وجود اين، زماني كه مقامات اين كشور در دو 
سوي منش��ور عقايد قرار دارند و تضاد مناف��ع روي نظرات آنها 

ساي��ه افكن��ده، نمي توان به قطع خطر اي��ن اصاحات را تعيين 
ك��رد. بعضي مقام��ات امريكاي��ي عقيده دارند ك��ه اصاحات با 
سرع��ت كمي در حال اجرا هستند. برخي ديگر اما، معتقدند كه 
پادشاه��ي سعودي در حال بازي با آتشي است كه هر آن ممكن 
اس��ت شعله ور شود. به هر روي، در مورد آينده عربستان سعودي 
نگراني هاي��ي وجود دارد. شايد هيچ چيز مانند گفته مدير برنامه 
امني��ت انرژي و تغيي��رات آب و هوايي ش��وراي روابط خارجي، 
ايم��ي جفي، نتوان��د اين نگراني ه��ا را به بهتري��ن نحو خاصه 
 كن��د. وي در اين مورد به مجله تايم گفت��ه بود: »در مخاطرات 
پيش روي عربستان گفته ها بسيار است، پس حتما در اين مورد 

نگراني هاي بسياري وجود دارد.« 
منبع:اويلپرايس

عربستان، نفت و آينده مبهم

نا 
شا
س:

عك



W W W. T A A D O L N E W S P A P E R . I R Tue. April  24. 2018  1086   سه شنبه 4  ارديبهشت 1397     7 شعبان 1439  شماره 

i n f o @ t a a d o l n e w s p a p e r . i r

صاحب امتیاز: موسسهرسانهنگارانخوبانديش
مديرمسوول:الياسحضرتي
 سردبیر: منصوربيطرف

 نشانی: خيابانستارخان-خيابانكوثردوم-بنبستمينو
 تلفن: 66420769-نمابر: 66420417         

  چاپ: روزتاب-توزيع: نشرگسترامروز-تلفن: 61933000
سازمان شهرستان ها: 66126088

 اذانصبحفردا:04:47 اذانمغرب:20:03 اذانظهر:13:02

عكسروز

عكس:ايرنا كنسرتكوارتتگروه»موخا«درهفتهفرهنگوهنراسلواكیدرفرهنگسراينياوران

مرامنامهاخلاقيروزنامهتعادلدروبسايترسميروزنامهدردسترساست

جداكردنناشرانكمكآموزشيازنمايشگاهكتاب
عباس جهانگیريان با پیشنهاد جدا كردن ناشران كمك آموزشي از نمايشگاه كتاب، مي گويد: كساني كه سراغ اين كتاب ها 
مي رون��د به غرفه هاي عمومي سر نمي زنند و فقط ترافیك ايجاد مي كنند. از طرف ديگر اين ناشران با دراختیار داشتن فضاي 
صوت��ي نمايشگاه، آنجا را از فض��اي فرهنگي به فضاي تجاري و غیرحرفه يي تبديل مي كنن��د.  اين نويسنده ادبیات كودك و 
نوج��وان درب��اره ارزيابي اش از نمايشگاه بین المللي كت��اب تهران به ايسنا گفت: برگزاري نمايشگ��اه كتاب بزرگ ترين رويداد 
فرهنگي ايران است كه ممكن است در برخي سال ها خوب باشد يا ممكن است خوب نباشد. به طور كلي رويداد خوبي است و 
باي��د از آن حماي��ت شود. اگر نقدي هم به آن داريم بايد در گفت وگو با رسانه ها مطرح كنیم.  او با بیان اينكه خیلي ها دوست 
ندارند اين نمايشگاه برگزار شود، گفت: ما نبايد با آنها همسو شويم زيرا اين رويداد فرصتي است كه در آن به كتاب پرداخته 
و مسائ��ل مرب��وط به آن گفته مي شود و بده بستان هايي بین ناشران و وزارت ارشاد صورت مي گیرد. ما به عنوان نويسنده بايد 
از برگزاري نمايشگاه حمايت كنیم و حضور داشته باشیم تا چراغ نمايشگاه روشن بماند، اما عیب هايش هم بايد برطرف شود. 

چهرهروز

شمارمهاجرانسوريبهامريكاازسال2011تاكنون

آوارگيپشتدرهايبستهامريكا
گ�روهگوناگوندر هفته ه��اي گذشته، 
گزارش ه��اي بسی��اري حاك��ي از بازگشت 
آوارگان سوري به خانه هايشان بود. در سال 
2017 شم��ار آوارگان سوري ح��دود 700هزار نفر اعلام 
شد. براين اساس در سال ه��اي اخیر، سوري ها بیشترين 
آوارگاني بودند كه به  خاط��ر جنگ و بحران هاي داخلي، 
خانه و سرزمی��ن خود را ترك كرده و به كشورهاي ديگر 

پناهنده شده اند. 
با توجه به آنكه دول��ت امريكا در سخنان خود ادعاي 
دفاع از غیرنظامیان س��وري را دارد، نكته قابل  توجه اين 
است كه چرا در میان ساير كشورها، امريكا كمترين شمار 
آوارگان سوري را پذيرفت��ه است. طبق آمار منتشر شده 
از آغ��از س��ال 2018 تاكنون تنه��ا 11پناهجوي سوري 
توانسته اند به خاك اين كشور وارد شوند و در سال 2017 
نیز جمعی��ت پناهندگان س��وري در امريكا كاهش قابل 

 توجهي داشته است. 
از سال 2011 ك��ه آتش جنگ هاي داخلي در سوريه 
افروخته شد، م��وج آوارگان سوري به كشورهاي مختلف 
روان ش��د. در سال 2012 نیز اي��ن بحران هاي داخلي به 
جنگ��ي میان سوريه و گروه هاي تكفیري تبديل شد. اين 
مساله مهم ترين عاملي بود كه در سال هاي اخیر شهروندان 
س��وري را ناچار به مهاجرت اجب��اري به كشورهاي دور و 
نزديك ك��رد. در اين سال شمار پناهجوياني كه به خاك 
امريكا مهاجرت كردند حدود 23 نفر بود. در سال 2012 
نی��ز حدود 41 نفر از آوارگ��ان سوري توانستند در امريكا 
پناهن��ده شوند و در سال 2013 شمار پناهجويان سوريه 
در امريك��ا تنها حدود 45نفر بود. اي��ن درحالي است كه 
طبق گزارش هاي به دست آمده با وجود نگراني كشورهاي 
اروپاي��ي از افزايش هج��وم مهاجران، تع��داد پناهجويان 
سوري در اروپا از سال 2011 تاكنون افزايش چشمگیري 
داشت��ه كه بسیاري از آنه��ا از تركیه به سمت كشورهاي 
اروپايي رفته اند. در اين میان در سال هاي اخیر آلمان نیز 
از آن جه��ت كه به دنبال تامین نی��روي كار جوان است، 
اقدام به پذيرش گسترده پناهجويان كرد. در كنار آلمان، 
ايتالیا، اسپانیا، بلژيك، فرانسه، ايتالیا، نروژ، سوئد، چك و 
صربستان نیز خواستار پذيرش پناهجويان شده و برزيل و 

ونزوئلا نیز به اين كاروان پیوسته اند. 

در اي��ن سال ه��ا اوباما، ريیس جمه��وري امريكا بود و 
تلاش بسی��اري براي پذيرش آوارگان س��وري داشت. در 
سال 2015 ترس و وحش��ت ناشي از حوادث تروريستي 
در پاريس، واكنش هاي بسی��اري در ايالت هاي امريكا به  
دنبال داشت. بسیاري از فرمانداران ايالات امريكا خواهان 
ممنوعی��ت ورود پناهجويان سوري به امريك��ا بودند. در 
اي��ن میان باراك اوباما در سخنان��ي بر تعهد كشورش به 
پذيرش پناهجويان سوري تاكید كرد. اوباما اين مهاجران 
را قربانیان تروريسم معرفي كرد و ممنوعیت ورود آنها را به 
امريكا خلاف ارزش هاي انساني خواند. در اين سال شمار 
پناهجويان سوري در امريكا افزايش قابل  توجهي يافته و 
به بیش از 2هزار نفر رسید به نظر مي رسد باراك اوباما تا 
آخري��ن سال فعالیت خود در كاخ سفید بر تعهد خود در 
مورد پناهجويان سوري وفادار بود؛ چراكه طبق آمار منتشر 
شده، س��ال 2016 تقريبا بزرگ ترين جمعی��ت آوارگان 
سوري به خاك امريك��ا وارد شدند. شمار آوارگان سوري 
ك��ه در سال 2016 وارد امريكا شدند بیش از 15هزار نفر 
اعلام ش��د.  پس از پايان رياست جمه��وري اوباما، دونالد 
ترام��پ با طرح »توقف كام��ل ورود مسلمانان به امريكا« 
روي كار آمد. آن طور كه در بسیاري از نشريات امريكايي 

منتشر شده، پذيرش مهاجران مسلمان در امريكا به دنبال 
تصويب فرمان منع مسافرتي ترامپ از 41درصد كل میزان 
پناهندگان پذيرفته شده در اين كشور به 17درصد كاهش 
يافت. اين ط��رح بر ورود آوارگان سوري به اين كشور نیز 
تاثیر گذاشت. طبق آمار منتشر شده در سال 2017 تنها 
ح��دود 3هزار نفر از پناهجويان سوري توانستند به خاك 
امريكا وارد شوند. در واقع مي توان گفت، شمار پناهجويان 
سوري در امريكا در سال 2017 در مقايسه با آخرين سال 

فعالیت اوباما حدود 80 درصد كاهش داشته است. 
همانط��ور كه گفته شد، در س��ال جديد میلادي نیز 
تاكن��ون تنها 18پناهج��وي سوري ب��ه امريكا مهاجرت 
كرده ان��د. طبق گزارش هاي اكونومیس��ت در سال 2018 
امريك��ا تنها ح��دود 21ه��زار درخواس��ت پناهندگي را 
مي پذي��رد. آن طور كه گفته شده، اي��ن كمترين میزان 
پذيرش پناهجو از زمان اجراي سیستم مدرن پناهجويي 
در سال 1980 تاكن��ون بوده و در مقايسه با سال 2017 
ح��دود 61 درصد كاهش داشته است. در اين میان گفته 
ش��ده كه در س��ال 2017 درخواس��ت پناهندگي 6 هزار 
و 557 س��وري پذيرفته ش��د اما در سال ج��اري تنها با 

درخواست 44نفر از آنها موافقت شده است. 

آمارنامه

بازارهنر

رضاكيانيانبا»حرفهاي«بهكاناداسفرميكند
نمايش »حرفه اي« ب��ا طراحي و كارگرداني رضا 
كیانی��ان در 3 شهر مونترال، تورنتو و ونكوور كشور 
كان��ادا به صحنه مي رود.  نمايش »حرفه اي« نوشته 
دوش��ان كواچويچ است كه ب��ا طراحي و كارگرداني 
رض��ا كیانی��ان بهم��ن و اسفند س��ال 95 در سالن 
شم��اره يك تماشاخان��ه پالیز به صحن��ه رفته بود. 
اين نمايش قرار است ب��ا تغییري در گروه بازيگري 
خ��ود در 3 شه��ر كش��ور كانادا روي صحن��ه برود.  
»حرف��ه اي« با حضور رضا كیانیان، هدايت هاشمي، 
ديان��ا فتحي و سعید ملك قرار است روز 18 ماه مه  
)28 ارديبهش��ت( در شهر مونت��رال اجرا شود. اين 
اث��ر در ادامه اجراهاي خود در كشور كانادا، روزهاي 
26 و 27 م��اه م��ه  )5 و 6 خرداد( در شهر تورنتو به 
 صحنه مي رود. شه��ر ونكوور نیز در روز 2 ماه ژوئن 

)12 خ��رداد( میزب��ان نمايش »حرف��ه اي« خواهد 
ب��ود. نورالدين حی��دري ماهر تهیه كنن��ده نمايش 
»حرف��ه اي« اس��ت و عل��ي كیانیان عه��ده دار كار 
موسیق��ي و داوود امی��ري نیز طراحي ن��ور اين اثر 

نمايشي را برعهده دارد.

برگزاريچندكنسرتمتفاوت
خواننده و پژوهشگر موسیقي نواحي ايران از تدارك 
برگ��زاري كنسرت در شهره��اي مختلف كردستان و 

تلاش براي اجراي زنده در چند شهرستان خبر داد. 
ص��لاح خض��ري خواننده و پژوهشگ��ر موسیقي 
منطق��ه كردست��ان در گفت وگو با مهر ب��ا اشاره به 
تازه تري��ن فعالیت هاي خود در عرصه موسیقي بیان 
كرد: طي روزهاي گذشته كنسرتي را در شهر مهاباد 
برگزار كردم كه اين اج��راي زنده با استقبال خوب 
مخاطبان مواجه شد. در اين كنسرت گوشه هايي از 
مقام هاي مختلف موسیقي منطقه كردستان به ويژه 
شهرستان مهاب��اد اجرا شد كه در اي��ن اجرا، گروه 
»وفايي« به عنوان نوازن��ده، همراهي بسیار خوبي با 

من داشتند. 
او ادامه داد: ما براي معرفي هر چه بهتر موسیقي 
كردستان در سبك ها و گونه هاي كمتر شنیده شده، 
تلاش داريم تا غیر از منطقه كردستان در شهرهاي 
مختل��ف كشور نی��ز كنسرت هايي را برگ��زار كنیم 
به همی��ن منظور در سال ج��اري اجراهايي در چند 
شه��ر كشور برنامه ريزي شده ك��ه جزئیات تكمیلي 
آن متعاقبا براي دوست��داران موسیقي نواحي ايران 
اطلاع رساني مي شود. البت��ه مانند گذشته برگزاري 
كنسرت در شهرهاي سنن��دج، سقز و بانه نیز جزو 
برنامه هاي گروه ماست كه امیدوارم بتوانیم در وقت 

مقرر براي برگزاري آنها اقدام كنیم. 
خض��ري در پايان درب��اره فعالیت هاي پژوهشي 
خ��ود نی��ز بیان ك��رد: چندي پیش ضب��ط يك اثر 

موسیقاي��ي ويژه با همراهي گروه »وفايي« مهاباد را 
انج��ام داديم كه با عنوان »سی��دوان« در دسترس 
مخاطبان ق��رار مي گیرد. اي��ن مجموعه همان گونه 
ك��ه قبلا هم اش��اره كردم برگرفت��ه از يك منظومه 
قديمي منطقه كردستان اس��ت كه روايتگر يكي از 
خان ه��اي كردي است كه سه فرزن��دش را به دلیل 
اتفاق ه��اي مختل��ف از دست مي ده��د و همین امر 
منج��ر به دگرگون��ي شرايط زندگي پ��در از جهات 
مختل��ف مي شود. اين اث��ر يك��ي از تراژيك ترين و 
كم نظیرترين روايت ه��اي فولكلور منطقه كردستان 
اس��ت كه ما به همراه گروه »وفايي« مهاباد در قالب 

يك اثر موسیقايي گردآوري كرديم. 
اي��ن پژوهشگ��ر كه ط��ي سال ه��اي گذشته با 
گ��روه »سازينه« به سرپرستي پیم��ان بزرگ نیا نیز 
فعالیت هاي��ي را انجام داده اس��ت از برگزاري چند 
كنسرت مختلف با حضور هنرمندان مطرح موسیقي 

نواحي ايران همراه با اين گروه خبر داد. 

افزايش41درصديمخاطبانسينمادرفروردين
فروش فیلم هاي سینماي��ي در فروردين ماه 97 
نسبت ب��ه همین زمان در س��ال گذشته 51درصد 
و تع��داد مخاطب��ان 41درص��د رش��د داشته است. 
غلامرض��ا فرجي سخنگوي ش��وراي صنفي نمايش 
با اشاره به اينك��ه نخستین جلسه شوراي اكران در 
س��ال 97 با اعضاي جديد صبح دي��روز برگزار شد، 
گفت: اين جلسه از حدود ساعت 10 آغاز و تا ساعت 

12:30 ادامه داشت. 
او ادام��ه داد: در اي��ن جلس��ه محم��د احمدي 
نمايندگ��ان  به عن��وان  رض��وي  سیدمحم��ود  و 
تهیه كنندگ��ان، بی��ژن امكانیان به عن��وان نماينده 
پخش كنندگان، محمدرضا صابري، غلامرضا فرجي 
و محمد قاصد اشرفي به عنوان نماينده سینماداران 
معرفي و قرار شد در جلسات سال 97 شركت كنند. 
فرج��ي ادام��ه داد: نماينده كان��ون كارگردانان 
سینماي ايران نیز هفته آينده معرفي مي شود و بعد 
از معرفي وي رياست جلسات با نماينده كارگردانان 

خواهد بود. 
فرج��ي با اشاره به اينكه در جلسه امروز منوچهر 
شاهسواري مديرعامل خانه سینما نیز حضور داشت 
ب��ه ايلنا گفت: در اين جلسه مديرعامل خانه سینما 
طي سخناني بر تلاش ش��ورا براي برقراري عدالت، 
انضب��اط و رونق در حوزه اك��ران تاكید كرد و اعلام 
ك��رد كه جريان طبیعي اكران با فعال شدن شوراي 

عالي اكران نبايد قطع شود.
فرج��ي ادامه داد: مديرعام��ل خانه سینما اعلام 
كرد كه آيین نامه اكران توسط صنوف و افراد مرتبط 

مطالعه شود و ايراد ها و نظرات اخذ و تغییرات مورد 
نیاز اع��لام شود. فرجي با اشاره ب��ه افزايش فروش 
فیلم ه��ا و تع��داد مخاطبان در فروردي��ن سال 97 
نسب��ت به مدت مشابه در س��ال 96 گفت: حمايت 
خوب م��ردم باعث شد تا ام��روز شاهد رونق بیشتر 
سینما باشیم. فروش فیلم ها در فروردين 97 به 45 
میلیارد و 580 میلیون تومان و تعداد مخاطبان به 4 
میلیون و 689 هزار نفر رسیده است. اين آمار نشان 
مي ده��د كه ما در فروش فیلم ه��ا به رشدي حدود 
51درصدي و در تعداد مخاطب نیز به افزايشي بیش 

از 41درصد رسیده ايم. 
فرجي افزود: در فروردين سال 96 میزان فروش 
فیلم ه��ا 30 میلی��ارد و 781 میلیون تومان و تعداد 

مخاطبان 3 میلیون و 307 هزار نفر بود. 
او درباره ساير مصوب��ات جلسه گفت: باتوجه به 
ب��الا بودن كف فروش فیلم ه��ا تصمیم گرفته شد تا 
اكران فیلم هاي روي پرده كمافي السابق ادامه داشته 

باشد و هیچ فیلمي تا هفته آينده تغییر نمي كند. 

دموكراسيخونباردركابل
نيويوركتايمز: 

شمار تلفات انفجار در 
كابل، به بیش از 57 كشته 
رسی��د.  و 119 زخم��ي 
طبق گ��زارش صفحه اول 
نیوي��ورك  تايمز، مقامات 
افغانست��ان، از حمله ي��ي 
انتح��اري به ي��ك مركز 
ثبت ن��ام راي دهندگان در 
كاب��ل خبر دادن��د. گفته 

مي ش��ود اين حمله پ��س از چند هفت��ه وضعیت 
آرام در كابل صورت گرف��ت. براساس گزارش هاي 
منتش��ر شده، قرار است ك��ه انتخابات در ماه اكتبر 
برگزار ش��ود و نگراني هايي درخصوص مورد حمله 
قرارگرفتن ساير مراك��ز ثبت نام وجود دارد. انفجار 
روز يك شنبه در منطقه ي��ي در شرق كابل صورت 
گرفت كه اكثريت ساكنان آن را اقلیت شیعه هزاره 
تشكی��ل مي دهند. اين اقلی��ت مذهبي بارها هدف 
حملاتي ق��رار گرفته كه داع��ش مسوولیت آنها را 
برعه��ده گرفته  است. بسیاري اف��راد اعلام كرده اند 
كه اين حمل��ه انتحاري ممكن است شوق و انگیزه 
شهروندان را براي شركت در انتخابات كاهش دهد؛ 
چ��را كه اين حمله پ��س از آن صورت مي گیرد كه 
مس��ولان امنیت��ي از امنیت كامل مراك��ز ثبت نام 

رأي دهندگان اطمینان داده بودند. 

تايمز:
داست��ان  هن��وز 
فیس بوك  رسوايي ه��اي 
ب��ه پاي��ان نرسی��ده كه 
شكايت  پرونده  نخستین 
خصوص��ي از اي��ن شبكه 
تشكیل  نی��ز  اجتماع��ي 
شده اس��ت. طبق گزارش 
صفحه اول تايمز، مارتین 
لوئی��س كارشن��اس امور 

مالي، به دلیل سوءاستفاده از عكس او در آگهي هاي 
جعلي، از فیس بوك شكايت كرده است. آنطور كه در 
اين گزارش گفته شده، تبلیغات جعلي گسترده يي 
ب��ا استفاده از عكس و ن��ام او در فیس بوك صورت 
گرفته كه در نهايت منجر ب��ه كلاهبرداري از افراد 
ب��وده است. مارتین لوئیس، فیس  ب��وك را مسوول 
بررسي صلاحی��ت آگهي دهندگان دانسته و مشاور 
مالي او، شكايتي را علیه اين شبكه اجتماعي تنظیم 
كرده است. اين در حالي است كه به دنبال رسوايي 
اخیر كمبريج آنالیتیكا و اتفاقاتي كه پیرامون آن در 
فیس بوك افت��اد، اين شبكه اجتماعي از تنظیمات 
حريم شخصي جديد خود پ��رده برداشت. پیش از 
اي��ن گفته شده بود كه تنظیم��ات جديد كه براثر 
شكايت هاي اخیر موسسه حفاظت از اطلاعات قاره 
اروپا اعمال شده، كنترل بیشتري را پیرامون حريم 

شخصي در اختیار كاربران مي گذارد. 

الپايس:
اي��ن  اول  در صفح��ه 
از  گزارش��ي  روزنام��ه، 
تظاهرات خشونت آمیز در 
نیكاراگوئ��ه منتش��ر شده 
است. طبق اي��ن گزارش، 
اعتراضات به دنبال تصويب 
قانون��ي ب��ه راه افت��اد كه 
بازنشستگي را براي  سهم 
كارفرماي��ان  و  كارگ��ران 

افزايش و مزايا را در كل، كاهش داد. خشونت ها روز 
چهارشنبه )18 آوري��ل( زماني آغاز شد كه شماري 
از اف��راد بازنشست��ه و دانشجوي��ان ب��ه خیابان هاي 
ماناگوا، پايتخت، ريختند. براين اساس، دانیل اورتگا 
ريیس جمه��وري نیكاراگوئه، اصلاح��ات در خدمات 
تامین اجتماعي را كه موجب تظاهراتي در سراسر آن 
كشور شده، به حالت تعلیق درآورده است. به گزارش 
ال پايس، اورتگا بار ديگر از بخش خصوصي نیكاراگوئه 
خواس��ت كه با پیوستن به مذاكرات به خشونت هاي 
جاري پايان دهند، اما رهبران كسب و كارها و بخش 
تجاري مي گويند كه زماني به میز مذاكره باز خواهند 

گشت كه سركوب مخالفان متوقف شود. 

كيوسك

ميراثنامهايستگاه

فيلمجديدايتنهاوكدرجشنوارهترايبكا
»استكهل��م« فیلم جديدي ب��ا بازي ايتن 
ه��اوك در جشنواره فیل��م ترايبكا به نمايش 
درآمد.  به گزارش ورايتي در فیلم »استكهلم« 
كه ب��ا الهام از بح��ران گروگانگیري در سوئد 
1973 ساخته شده، ايتن هاوك در نقش يك 
دزد بانك ظاه��ر شده است. بر مبناي همین 

رويداد سندرم استكهلم شكل گرفت.  اين فیلم ساخته رابرت بودرو با بازي ايتن هاوك، 
نومي راپاس، مارك استرانگ، كريستفور هیردال و بیا سانتون است. ايتن هاوك و نومي 
راپاس همراه كارگردان فیلم با حضور در ترايبكا درباره آن صحبت كردند.  رابرت بودرو 
كه با ايتن هاوك در فیلم زندگینامه يي »متولد شده براي غمگین بودن« درباره زندگي 
چت بیكر محصول 2015 همكاري كرده بود، بار ديگر از همكاري وي در فیلم جديدش 
بهره گرفت.  »استكهلم« كه نخستین اكران جهاني اش را در جشنواره ترايبكا 2018 
تجربه ك��رد با الهام از مقاله يي كه سال 1975 در مجله نیويوركر منتشر شد، ساخته 
ش��ده است. اين مقاله كه درباره بحران گروگانگیري در بانكي در سوئد بود، سندرمي 
به نام استكهلم را توصیف مي كرد. در اين فیلم هاوك در نقش يك بانك زن اسرارآمیز 
ظاهر شده و راپاس در نقش زني كه گروگان گرفته شده، بازي كرده است اما گروگان 
در نهايت از گروگانگیر حمايت مي كند.  راپاس كه متولد سوئد است در اين نشست كه 
پس از نمايش فیلم برگزار شد، گفت در زندگي اش بارها درباره اين گروگانگیري شنیده 
و سوال هاي فراواني در ذهنش ايجاد شده بود و با خواندن فیلمنامه دلش مي خواست 
ه��ر چه بیشتر درباره آن بداند. اين بازيگر اظهار كرد: يك روياي واقعي بود كه به اين 
فیلم دعوت شدم. هر لحظه اين فیلم را دوست داشتم.  منتقدان از اين فیلم به عنوان 
موضوعي عالي اما كمي شلوغ ياد كردند.  سندرم استكهلم پديده يي رواني است كه در 
آن گروگان حس يكدلي و همدردي و احساس مثبت نسبت به گروگانگیر پیدا كرده 
و در مواقعي اين حس وفاداري تا حدي است كه از كسي كه او را تهديد مي كند، دفاع 
و ب��ه صورت اختیاري از او پی��روي مي كند.  جشنواره فیلم ترايبكا 2018 از 18تا 29 

آوريل برگزار مي شود. 

معرفيهنرهايسنتيايراندرنمايشگاهفلورانس
هشتادودومی��ن دوره نمايشگاه بین المللي 
صناي��ع  دست��ي فلورانس)آرتیجیانا( با حضور 
هنرمن��دان ايران��ي و كان��ون جهانگ��ردي و 
اتومبیل ران��ي در ايتالیا گشايش يافت.  در اين 
نمايشگاه كه در قلعه تاريخي »فورتزا دا باسو« 
در شه��ر فلورانس آغاز به كار كرد 32هنرمند 

ممتاز عرصه صنايع دستي و هنرهاي سنتي ايران به همراه نمايندگان كانون جهانگردي 
و اتومبیل ران��ي )به نمايندگي از سازمان می��راث  فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري( 
حض��ور دارند. در اين دوره از نمايشگاه، غرف��ه ايران با مساحت 120مترمربع در سالن 
بین الملل قرار دارد و هنرمنداني از استان هاي تهران، اصفهان، خراسان جنوبي، خراسان 
رض��وي، كرمانشاه، هرمزگان، جزي��ره قشم، خوزستان، زنج��ان و گلستان در راستاي 
توسعه صادرات صنايع دستي كشورمان به تولید و عرضه محصولات و دست سازه هاي 
خود مي پردازند.  گوهرتراشي، گبه، س��وزن دوزي، گلیم، سنگ هاي قیمتي، زيورآلات 
سنت��ي، جاجیم، پارچه هاي دستباف، فرش تركمن، شیشه گ��ري، سفال، نقاشي روي 
شیشه، لباس سنتي، سوزن زني، چرم، خاتم، مینا، قلم زني روي مس، مینیاتور، نقاشي 
روي صدف، منبت كاري، نقاش��ي روي چوب، حصیربافي، ملیله كاري، مسگري، معرق 
چ��وب، انگشترسازي و پاپیه ماشه رشته هايي هستند كه در اين نمايشگاه به مخاطبان 
و بازديدكنندگان معرفي مي شود. در نمايشگاه فلورانس 2018 كه میزبان 800 شركت 
تولی��د و فروش صنايع  دستي و ده ه��ا هنرمند از 50 كشور جه��ان است، ديدارهايي 
درخصوص توسعه صادرات صنايع دستي پیش بیني شده است.  اجراي موسیقي محلي 
كردي از ديگر برنامه هايي است كه در غرفه جمهوري اسلامي ايران اجرا خواهد شد.  در 
آرتیجیاناي فلورانس علاوه بر معرفي صنايع دستي كشورهاي مختلف جهان، بخش هايي 
به عرضه و نمايش خلاقیت هاي هن��ري، دكوراسیون داخلي، گیاهان دارويي، سوغات 
محلي و غذاهاي سنتي اختصاص داده شده است.  اين نمايشگاه كه تا 11 ارديبهشت 
ماه 1397 برپا خواهد بود، قديمي ترين نمايشگاه صنايع  دستي دنیا شناخته شده و هر 

ساله با استقبال چشمگیري از سوي علاقه مندان همراه است. 

تاريخنگاري

ورود راديو به ايران
چهارم ارديبهشت 1319 ايستگاه راديويي در ايران 
گشايش يافت و مردم براي نخستین  بار صدا را از راديو 

سراسري دريافت كردند. 
يك سال پیش از حمله متفقی��ن به ايران راديوي 
ايران تاسیس ش��د و اداره آن به سازماني كه اداره كل 
انتشارات و تبلیغات نامیده شد، واگذار گرديد. آنگاه در 
اراضي اطراف میدان مشق در قسمت غربي ساختمان 
بانك رهني، خانه نوسازي را اجاره كردند و بدين ترتیب 
براي نخستین  بار در ايران چنین تشكیلاتي براي اداره 
كردن فرستنده راديويي دولتي تاسیس شد و كارمندان 
را ه��م از می��ان فرهنگیان شايسته و ب��ا ذوق انتخاب 
كردن��د و از وزارت فرهنگ يا ساير وزارتخانه ها به اداره 
كل »انتشارات و تبلیغات« منتقل كردند. آنگاه با توجه 
به ساير وظايف اين اداره، اداراتي كه نام برده مي شوند 
تحت نظر »اداره كل انتشارات و تبلیغات« قرار گرفت. 

ق��رار بود تاسیس��ات بیسیم در اي��ران با همكاري 
روس ها تكمیل شوند اما وقت��ي مهندسان روسي كار 
تاسی��س بیسیم را نیمه تم��ام گذاشتند، رضاخان كه 
نسب��ت به انگلیس ها هم بي اعتماد ش��ده بود و علاقه 
زي��ادي به آلمان ها داشت، تصمی��م گرفت اتمام آن را 
ب��ه مهندسان آلماني بسپ��ارد. شركت تلفنكن آلماني 
اج��راي طرح را برعه��ده گرفت و بع��د از دو سال كار 
در ارديبهش��ت 1318 نخستین ايستگ��اه راديويي در 
ته��ران آم��اده و سرانجام ساع��ت 4 بعدازظهر چهارم 

ارديبهشت 1319 با حض��ور محمدرضا ولیعهد وقت، 
احمد متین دفتري نخست وزير و اعضاي كابینه افتتاح 
شد. عیسي صديق يكي از نويسندگان معاصر و سومین 
ريی��س دانشگاه تهران هم ب��ه عنوان نخستین ريیس 
تشكیلات راديو ك��ه آن زمان يك اتاق بیشتر نداشت، 
منصوب شد.  بعد از آن دستگاه هاي كوچك تر ديگري 
ب��راي میدان توپخان��ه و میدان خراس��ان امروزي نیز 
خري��داري و نصب شد و اداره راديو سروساماني گرفت. 
نخستین دكل موج بلند در كنار اين ساختمان به ارتفاع 
120متر و با قدرت 20كیلووات نصب شد كه هنوز هم 
پايه آن ديده مي شود.   طوسي حائري، نخستین گوينده 

زن رادي��و بود. او فرزند آي��ت الله مازندراني و نوه شیخ 
عبدالله حائري مازندراني بود.  ملك الشعراي بهار يكي از 
اساتیدي بود كه از داوطلبان گويندگي تست معلومات 

عمومي، فن بیان و شعر مي گرفت. 
 رادي��و آن زمان وسیله ي��ي عمومي نبود و استفاده 
از آن نی��از به مصوبه يي از سوي دولت داشت. بنابراين 
هی��ات وزيران 2مهر 1323 استفاده از راديو را تصويب 
و مقررات��ي وضع كرد كه طب��ق آن براي نصب آنتن و 
استفاده از راديو مج��وز وزارت پست و تلگراف و تلفن 
لازم بود. بعد از آن راديو نقشي مهم در تحولات سیاسي 

و اجتماعي ايران بازي كرد. 
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